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Αθήνα, σήµερα στις 28 Ιανουαρίου, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
18.05’ συνήλθε στην αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:
«Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας προσωπικού
και άλλες διατάξεις».

Στην πρωινή συνεδρίαση συζητήθηκε και ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο επί της αρχής. Στην απογευµατινή θα συζητηθούν τα
άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µια ενότητα. Η
διαδικασία θα έχει ως εξής:

Θα µιλήσουν πρώτα οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές επί
των άρθρων και των τροπολογιών, κατόπιν οι εναποµείναντες
οµιλητές επί της αρχής, οι οποίοι θα µιλήσουν και επί των άρ-
θρων και επί των τροπολογιών και στη συνέχεια θα πάρουν τον
λόγο επί των άρθρων και των τροπολογιών όσοι τυχόν εγγρα-
φούν. Μπορούν, δηλαδή, να εγγραφούν και επί των άρθρων και
των τροπολογιών όσοι θέλουν.

Τον λόγο έχει η κ. Κοζοµπόλη-Αµανατίδη για οκτώ λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Δεν νοµίζω ότι αµφισβητείται από κάποιον ότι πρέπει να γίνουν

πολλά σε πολλά επίπεδα. Όµως, όλα από κάπου αρχίζουν. Υπάρ-
χει το εναρκτήριο βήµα. Ένα τέτοιο βήµα αποτελεί το σηµερινό
νοµοσχέδιο που έρχεται για ψήφιση, ένα βήµα στα πολλά, µια
δηµοκρατική τοµή στις πολλές που πρέπει να γίνουν. 

Πολλά ειπώθηκαν για τις πελατειακές σχέσεις, όσον αφορά τη
θητεία των πολιτών, ενώ ένα µέρος της ευθύνης αποδόθηκε
στους πολίτες. Μερικοί πολίτες πιέζουν για µια καλύτερη µετα-
χείριση των ιδίων ή των παιδιών τους, για ειδική µεταχείριση που
κατά τη γνώµη τους προκύπτει από κάποιο πρόβληµα. Όµως,
όπως έχουν τα πράγµατα µέχρι σήµερα, πού θα µπορούσε αλή-
θεια να αποταθεί ένας γονιός ή ένα παιδί αν υπήρχε ένα πραγ-
µατικό πρόβληµα; Ο Βουλευτής είναι ένας ενδιάµεσος κρίκος
που έχει και τον ρόλο της µεταβίβασης ενός δίκαιου, κατά την
υποκειµενική εκτίµηση του καθενός αίτηµα. 

Αυτό αλλάζει µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Δίνεται η δυνατό-
τητα σε κάθε πολίτη να έχει την ίδια πιθανότητα επιλογής, θέσης
και ειδικότητας, όπως και κάθε άλλος µε τα ίδια προσόντα. Ακού-

στηκαν κατηγορίες ότι δεν είναι σαφής ο χαρακτήρας του σχε-
δίου νόµου που επεξεργαζόµαστε, που έρχεται σήµερα πλέον
σε ψήφιση, αν στοχεύει δηλαδή στη βελτίωση των υπηρεσιακών
και επιχειρησιακών αναγκών ή στοχεύει στην ικανοποίηση των
λαϊκών αιτηµάτων.

Ως νοµοσχέδιο του Υπουργείου Άµυνας στοχεύει κατά πρώτον
στη βελτίωση της επιχειρησιακής ικανότητας των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και δευτερευόντως σε όλα τα άλλα, τα οποία όµως αν
βελτιωθούν είναι συνάρτηση της υπηρεσιακής και επιχειρησια-
κής ικανότητας των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Ακούστηκε ότι το σχέδιο νόµου ενισχύει την παρέµβαση της
πολιτικής ηγεσίας ή της πολιτικής στις Ένοπλες Δυνάµεις. Πραγ-
µατικά, αυτός είναι ένας στόχος. Ο στόχος του διαφωτισµού, ο
στόχος της κοινοβουλευτικής αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας,
που θέλει την πολιτική να είναι πάνω από την οικονοµία και πάνω
από τα ιδιαίτερα συντεχνιακά ή άλλα συµφέροντα, αλλιώς δεν
υπάρχει κοινωνία των πολιτών. 

Είδαµε σε περιόδους που δεν υπήρχε πολιτική εκπροσώπηση,
ένα επιχείρηµα πόσο καλά κατάφεραν οι παράνοµοι στρατιωτικοί
σφετεριστές της εξουσίας να ενεργήσουν. 

Συνοµολογήθηκε ότι δήθεν δεν είναι αντικειµενικό το σύστηµα
που κάνουµε τώρα και ότι υπήρχε αντικειµενικό σύστηµα µε το
ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο. Όµως, όσοι ανέφεραν αυτό το επι-
χείρηµα αναιρέθηκαν από επόµενους οµιλητές της ίδιας της πα-
ράταξής τους, οι οποίοι οµολόγησαν ότι υπήρχαν διαταγές που
καθόριζαν τα µόρια και ξέρουµε καλά πόσο εύκολα µπορούν οι
διαταγές να τροποποιηθούν. 

Αυτό το πρόβληµα έρχεται σήµερα νοµοθετικά να θεσµοθετη-
θεί. Αυτά τα θέµατα που ταλανίζουν εδώ και πολλά χρόνια την
ελληνική κοινωνία, επιχειρείται για πρώτη φορά να λυθούν µε τη
δέουσα προσοχή που απαιτεί ένας ευαίσθητος χώρος και µε την
τήρηση της σχετικής ισορροπίας, ώστε να µην θίγονται επιχει-
ρησιακά ζητήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων.

Με το θετικό πνεύµα του νοµοσχεδίου συµφώνησαν και όλοι
οι φορείς που για πρώτη φορά παρέστησαν στην επιτροπή της
Βουλής σε επεξεργασία νοµοσχεδίου του Υπουργείου Άµυνας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο βεβαίως δεν µπορεί να λύσει όλα τα θέ-
µατα, όλα τα προβλήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων. Όµως, υπάρ-
χει διαβεβαίωση –την ακούσαµε και πάλι το πρωί από τον κύριο
Υπουργό- ότι ήδη βρίσκεται σε στάδιο επεξεργασίας νόµος-πλαί-
σιο που θα εκσυγχρονίσει, θα επιλύσει χρόνια προβλήµατα και
θα κωδικοποιήσει τη σχετική νοµοθεσία. 

Σήµερα ερχόµαστε να λύσουµε το νοµικό κενό που υπάρχει
στο θέµα της µετακίνησης και τοποθέτησης των οπλιτών. Αυτό
το νοµικό κενό συνοµολογήθηκε απ’ όλο το φάσµα των κοµµά-
των, απ’ όλες τις πτέρυγες αυτής της Βουλής, όπως συνοµολο-
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γήθηκε και η παθογένεια του συστήµατος των µεταθέσεων.
Όµως, αυτή η παθογένεια δεν χτίστηκε από µόνη της, δεν ήλθε
από παρθενογένεση. Κτίστηκε επί σειρά ετών και εδραιώθηκε
από τις κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας. 

Ως εκ τούτου, ηχεί υποκριτική και αντιφατική η απαίτηση να αλ-
λάξει το άρθρο 1, ώστε να µην αποφασίζει ο Υπουργός Εθνικής
Άµυνας τις τοποθετήσεις και µεταθέσεις των οπλιτών. Με το
ισχύον σύστηµα, ο Υπουργός αποφασίζει για το θέµα αυτό. Εδώ
η καινοτοµία του παρόντος νοµοσχεδίου είναι ότι η νοµοθετική θέ-
σπιση ενός µηχανισµού ελέγχου αυτού του συστήµατος µοριοδό-
τησης θεσµοθετείται νοµοθετικά κι έτσι ελέγχεται ο αποφασίζων
Υπουργός ή εκείνος που έχει κάθε φορά τις αρµοδιότητες µετά
από τον Υπουργό, δηλαδή θεσµοθετείται όχι µε διαταγές ή απο-
φάσεις κάποιου µονοπρόσωπου οργάνου, µία ασφαλιστική δικλίδα
ότι εκείνος που εκδίδει µία διαταγή δεν θα ενεργήσει κατά το δο-
κούν αλλά µε συγκεκριµένους κανόνες που διασφαλίζουν ισονοµία
και δικαιοσύνη. 

Το σύστηµα µοριοδότησης θεσπίζεται στο άρθρο 3 και είναι
ένα σύστηµα αδιάβλητο. Κλείνει την πόρτα της ευνοιοκρατίας
στο στράτευµα, της όποιας πελατειακής σχέσης µεταξύ του πο-
λιτικού συστήµατος, των οπλιτών και των οικογενειών τους και
καθιερώνει ένα καθεστώς τοποθετήσεων και µεταθέσεων των
οπλιτών που διέπεται από τις αρχές της διαφάνειας και της αξιο-
κρατίας. 

Η διαφάνεια είναι φανερή στην παράγραφο 11 του άρθρου 3,
όπου δηµοσιοποιούνται οι πενήντα οπλίτες που µετατίθενται και
συγκέντρωσαν τη χαµηλότερη βαθµολογία. 

Με το άρθρο 4, ο οπλίτης για πρώτη φορά έχει λόγο µε τη δή-
λωσή του για τον τόπο προτίµησής του. 

Στο άρθρο 5 θεσπίζεται η σύσταση µιας επιτροπής εξέτασης
κατ’ εξαίρεση τοποθετήσεων-µεταθέσεων, για να αποφαίνεται
στις περιπτώσεις που δεν προβλέπονται στα προηγούµενα
άρθρα και για να µπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της
ανάγκης και της λογικής. 

Στο άρθρο 6 περιγράφονται οι κατηγορίες που εξαιρούνται
από τη διαδικασία τοποθετήσεων και µεταθέσεων και αναφέρε-
ται σε κοινωνικά ευάλωτες οµάδες. Οπλίτες που είναι δικαιούχοι
κοινωνικών προγραµµάτων λόγω του γεγονότος ότι οι ίδιοι ή η
οικογένειά τους ζουν σε συνθήκες ακραίας φτώχειας, έχουν τη
δυνατότητα µετά το πέρας της βασικής εκπαίδευσης να τοποθε-
τηθούν στην πλησιέστερη µονάδα του τόπου επιθυµίας τους.
Ανάλογη µέριµνα λαµβάνεται και για εξαρτηµένους από ναρκω-
τικές ουσίες που έχουν ολοκληρώσει επιτυχώς το πρόγραµµα
κ.λπ.. 

Για το ποσοστό του 2% δεν θα πω κάτι περισσότερο. Επιχει-
ρηµατολόγησε και ο κύριος Υπουργός πάνω σ’ αυτό. Είναι ένας
περιορισµένος αριθµός σε κάθε ΕΣΣΟ. Υπάρχει αιτιολογηµένη
απόφαση γι’ αυτό και εξυπηρετεί πρωτίστως τις εργασιακές
ανάγκες, αφού είναι οπλίτες µε ειδικές ικανότητες και ειδικά χα-
ρακτηριστικά.

Στο δεύτερο µέρος λαµβάνεται µέριµνα για το προσωπικό. Στο
άρθρο 8 ορίζεται ότι οι ιατροί οπλίτες µπορούν να καλύπτουν
κενά αγροτικών ιατρείων στη διάρκεια της θητείας τους. 

Υπάρχει µια παρόµοια ρύθµιση και στο άρθρο 9 για εκείνους
που έχουν αποφοιτήσει από τις νοµικές σχολές, ενώ στο άρθρο
10 προβλέπεται η έκδοση προεδρικών διαταγµάτων για µια σειρά
άλλες ειδικότητες και επαγγέλµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά την ανοχή σας και ολο-
κληρώνω. 

Στο άρθρο 11 διευρύνεται το επίδοµα  εξοµάλυνσης στους
στρατιωτικούς που είναι διαζευγµένοι και έχουν στην επιµέλειά
τους ανήλικο παιδί. 

Με το άρθρο 12 ρυθµίζονται οι ανυπότακτοι και εξαιρούνται
από την πρόσκληση όσοι κηρύχθηκαν ανυπότακτοι και εκπλήρω-
σαν ήδη τη θητεία τους ή την εκπληρώσουν µέχρι τις 31-12-2017.
Εξαλείφεται το αξιόποινο και παραγράφονται όλες οι διοικητικές
ποινές και οι άλλες ποινικές κυρώσεις. Το ίδιο και για τους αν-
τιρρησίες συνείδησης. 

Με το άρθρο 13 κωδικοποιούνται όλες οι διατάξεις σχετικά µε

τις άδειες του προσωπικού, ώστε να µην είναι διάσπαρτες σε
εκατοντάδες σελίδες, ενώ µε το άρθρο 15 επεκτείνεται το αµε-
τάθετο για τον στρατιωτικό που έχει τουλάχιστον ένα τέκνο µε
ανίατο νόσηµα. 

Εδώ θέλω να πω ότι όλες οι εξαιρέσεις που ακολουθούν και
στο άρθρο 16 και άρθρο 17 διευρύνουν τα ήδη υπάρχοντα προ-
νόµια εκείνων που έχουν άτοµα µε ειδικές ανάγκες, όχι όπως ει-
πώθηκε –αν θυµάµαι καλά- από την κ. Παπακώστα ότι
προστίθεται ένα και αφαιρούνται κάποια άλλα δικαιώµατα στην
κατηγορία αυτή. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας µόνο µία λέξη για το
άρθρο 28 που αφορά τα Γραφεία Στήριξης. Είναι φανερό ότι δεν
µπορεί στην πρωινή αναφορά να βγει ένας οπλίτης και να τοπο-
θετηθεί και να πει για τα συναισθηµατικά του προβλήµατα. Αυτό
που ακούστηκε δεν νοµίζω ότι µπορεί να έχει εφαρµογή στη συγ-
κεκριµένη περίπτωση.

Αυτό το Γραφείο Στήριξης των Οπλιτών είναι από ειδικούς επι-
στήµονες. Λειτουργεί κάθε µέρα και ακροάται τα προβλήµατα σε
προσωπικό επίπεδο. Αυτό λειτουργεί παράλληλα -δεν καταργεί-
ται καµµία δοµή- µε όλες τις υπάρχουσες δοµές. 

Εν κατακλείδι, το νοµοσχέδιο αυτό που ψηφίζουµε σήµερα
λύνει πολλά και χρόνια προβλήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων και
πρέπει να στηριχθεί. Χρειάζεται και άλλα βήµατα; Βεβαίως και
αναµφισβήτητα. Όµως για όλα τα πράγµατα υπάρχει µία αρχή.
Και αυτή είναι µία καλή αρχή και τη στηρίζουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ. 
Κύριε Βίτσα, θα έχετε τον λόγο για να υποστηρίξετε την τρο-

πολογία «Θέµατα αρµοδιότητος Πυροσβεστικού Σώµατος» για
δύο λεπτά. Σας φτάνουν; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Λίγο λιγότερο, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µε την
εξής έννοια: Είναι µια τροπολογία την οποία υποβάλλουµε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πάλι τροπολογία; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Θα δείτε. Φαντάζοµαι ότι έγινε επειδή πέρασε σήµερα
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Στην ουσία επεκτείνονται το άρθρο 22 του ν. 4302/2014 και για
το 2016. Δεν έχει τίποτα άλλο. Είναι αντιπυρηνική προστασία.
Εάν προσέξετε τον προηγούµενο νόµο είναι για τα έτη 2014-
2015. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Το ξέρω το θέµα. Έχει όµως και άλλα.
Αυτό θα έπρεπε να είχε λυθεί από πέρυσι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Αυτό είναι ένα ζήτηµα που µπορούµε να συµφωνή-
σουµε ή να διαφωνήσουµε, αλλά σας λέω περί τίνος πρόκειται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ. 
Ο κ. Τσιρώνης θα υποστηρίξει την τροπολογία του άρθρου 12

παράγραφος 8 του ν. 3054/2002. 
Παρακαλώ έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι το θέµα είναι σχεδόν τυπικό. Όσοι αυτήν τη στιγµή

αποθηκεύουν πετρέλαιο εισαγωγής για έκτακτη ανάγκη είχαν
υποχρέωση να κάνουν συµβάσεις τουλάχιστον µονοετείς, το
οποίο ήταν πάρα πολύ επιβαρυντικό και δηµιούργησε προβλή-
µατα δυσκινησίας στην αγορά. Σε όλη την Ευρώπη αυτές οι συµ-
βάσεις είναι ακόµα και µηνιαίες. Αυτό το «τουλάχιστον
µονοετείς» δηµιούργησε µια στρέβλωση και νοµίζω ότι δεν θα
διαφωνήσει κανένας να το κάνουµε προς το παρόν έξι µήνες
στην κατεύθυνση όλης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ευελιξία
στην αγορά. 

Τέλος, να κάνω µια διευκρίνιση ότι το πρωί είχε κατατεθεί η
τροπολογία 160 και συζητήθηκε, την οποία πραγµατικά υποστη-
ρίζουµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω

τον λόγο;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε να τοπο-
θετηθείτε επί των τροπολογιών; Γιατί ακολουθεί στο Βήµα ο ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αν θέλετε να πείτε κάτι επί των τροπολογιών να σας δώσω τον
λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ξέρω ότι δεν µπορώ τώρα γιατί
δεν έχω το δικαίωµα και θα έρθει η σειρά µου για να τοποθε-
τηθώ. Όµως, θα φύγει ο κ. Τσιρώνης, γι’ αυτό ζητώ τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας): Δεν υπάρχει αντίρρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να σας δώσω τον
λόγο. Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Λοβέρδο, δύο λεπτά; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ούτε ένα. 
Η τροπολογία µπορεί να είναι χρήσιµη, αλλά επειδή και στην

εισηγητική έκθεση και στο περιεχόµενό της µιλάτε για αποθη-
κευόµενα υλικά για λόγους ασφαλείας, το µυαλό µου πήγε αµέ-
σως στα καύσιµα. Εσείς αναφέρατε το πετρέλαιο. Δεν είναι µόνο
το πετρέλαιο. 

Στη σχετική υπουργική απόφαση όµως του 2012 ή 2013, που
καθορίζει ποια είναι αυτά τα υλικά, υπάρχει και η άσφαλτος,
κύριε Υπουργέ. Ρώτησα τον κ. Μανιάτη αν είναι η άσφαλτος καύ-
σιµο και για ποιο πονηρό, µάλλον, λόγο µπήκε αυτή η προσθήκη.
Μου είπε: «Δεν το γνωρίζω, δεν το έκανα εγώ. Ήταν του κ. Πα-
παγεωργίου». Μίλησα και µε το συνάδελφο. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, για την αρτιότητα της σχετικής
ρύθµισης και για όσες τεχνικές και λειτουργικές παρεµβάσεις
κάνετε, λύστε αυτό το πρόβληµα. Έχει προστεθεί ένα υλικό, το
οποίο δεν είναι καύσιµο. Και η τήρηση αποθεµατικών δηµιουργεί
προβλήµατα. Κατ’ αρχάς καταστρέφεται το υλικό. Ή αβλεψία
είναι ή κάποια πονηρία είναι. 

Θέλω να το δείτε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υπουργός κ.

Τσιρώνης έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω και εγώ µια ερώ-

τηση για τον κ. Τσιρώνη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Να οµολογήσω ότι λόγω του σοβαρού οικο-
γενειακού προβλήµατος του κ. Σκουρλέτη -γιατί είναι αρµο-
διότητάς του- η ενηµέρωση που έχω αφορά για τα αποθέµατα
ασφαλείας καυσίµων. Στο κάτω-κάτω πουθενά δεν αναφέρεται
στην τροπολογία ότι περιλαµβάνεται κάτι τέτοιο. Μιλάµε απλώς
για τον περιορισµό της αρχικής πρόβλεψης του «τουλάχιστον ένα
έτος» στο εξάµηνο. Αν σε αρχική διάταξη υπάρχει το πρόβληµα,
να το δούµε. Δεν είναι κάτι που αναφέρεται πάντως στην τροπο-
λογία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχετε απόλυτο δίκιο. Στην τροπολο-
γία όπως είπα και αυτά είναι κρίσιµα πράγµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Λοβέρδο, µην κάνετε διαλογική συζήτηση. Παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επειδή πρόκειται για την τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, αλλά τοποθε-

τήθηκε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω απλώς να πω ότι είναι όπως τα

λέει, όσον αφορά στη διατύπωση και της εισηγητικής έκθεσης
και της τροπολογίας. Του ζητώ να δει αυτό το θέµα που από
αβλεψία ή πονηρία στο παρελθόν έχει προκύψει και να το λύσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Κεφαλογιάν-
νης, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας είχα ζητήσει τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν το επιτρέπει ο
κ. Κεφαλογιάννης, βεβαίως, γιατί καταλαβαίνετε ότι έτσι αλλά-
ζουµε θέµατα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν έχω αντίρρηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Δανέλλη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Γι’ αυτό σας ζήτησα τον λόγο. Επειδή

προτίθεται ο κ. Τσιρώνης να αποχωρήσει, θα ήθελα µια διευκρί-
νιση. 

Η διατύπωση είναι «µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλον-
τος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής που εκδίδεται σε τριάντα

ηµέρες από την έναρξη λειτουργίας» κ.λπ.. Ισχύει σήµερα το ίδιο,
«µε απόφαση Υπουργού»; Αν ισχύει σήµερα «µε απόφαση
Υπουργού», γιατί να τροποποιήσουµε νόµο; Γιατί να φέρουµε
νόµο; Αυτό µονάχα. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κεφαλο-
γιάννη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αρχίσω το σχολιασµό µου επί των άρθρων από την παρά-

γραφο 2 του άρθρου 1, όπου υπάρχει η πρόβλεψη οι τοποθετή-
σεις και µεταθέσεις να αποφασίζονται από τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας. Όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης συµφωνούν ότι
αυτή η διάταξη δεν συνιστά µια καλή αρχή για την εφαρµογή του
παρόντος νόµου. Και µόνο αυτό θα αρκούσε για να προβληµατι-
στεί κανείς. 

Έλεγα και στη µεσηµεριανή µου τοποθέτηση ότι όταν έχεις
πειστεί ότι ένα σύστηµα µεταθέσεων που εισάγεις είναι αδιά-
βλητο και κυρίως αντικειµενικό, τότε αυτό πρέπει να το περιβάλ-
λεις και µε ένα βαθµό εµπιστοσύνης στα στελέχη που καλούνται
να το εφαρµόσουν. Όλοι µας λίγο ή πολύ έχουµε γνώση για το
πώς κινείται σήµερα ο µηχανισµός των µεταθέσεων. Γι’ αυτό και
θα πρέπει να παραδεχθούµε δηµόσια ότι είναι αδύνατον ένας
Υπουργός να λαµβάνει ουσιαστική γνώση για το σύνολο των το-
ποθετήσεων και µεταθέσεων που έρχονται στο γραφείο του. 

Θα πρέπει να είναι κάποιος αφελής να πιστεύει ότι ένα γρα-
φείο Υπουργού ασχολείται µε κάθε ΕΣΣΟ, µε περίπου οκτώ χι-
λιάδες οπλίτες, για το πού τοποθετούνται ή µετατίθενται. Αυτό
που στην πραγµατικότητα γίνεται είναι ένα φιλτράρισµα αιτηµά-
των στη βάση κοµµατικών προτιµήσεων ή φιλικών εξυπηρετή-
σεων –για να το πω λίγο πιο κοµψά. 

Το τραγικό αυτής της υπόθεσης είναι ότι ακόµα και για να ικα-
νοποιηθεί το πελατειακό σύστηµα απαιτείται απίστευτη σπατάλη
εργατοωρών και σηµαντικό δηµοσιοοικονοµικό κόστος. Ακόµα
και σήµερα για την υπογραφή διαταγής µεταθέσεων από τον
Υπουργό απαιτείται προηγουµένως η υπογραφή δέκα περίπου
υπηρεσιακών παραγόντων. 

Αυτήν ακριβώς τη δαιδαλώδη γραφειοκρατία είναι που πρέπει
να καταπολεµήσουµε, κύριε Υπουργέ. Και για να το κάνουµε
αυτό πρέπει να µεριµνήσουµε ώστε να ασχολούνται όσο το δυ-
νατό λιγότερα άτοµα µε αυτήν τη διαδικασία, αφού πρώτα
έχουµε λύσει τα χέρια τους µέσα από ένα αντικειµενικό σύστηµα
αξιολόγησης. Γι’ αυτό και επιµένουµε ο ρόλος του Υπουργού και
του γραφείου του στην όλη διαδικασία να είναι καθαρά εποπτι-
κός. Και µπορεί εσείς, όπως το είπατε πράγµατι και στην επι-
τροπή και στην Ολοµέλεια πολλές φορές, να έχετε τη διάθεση
να το δώσετε στα Επιτελεία, αλλά αύριο-µεθαύριο ένας άλλος
Υπουργός µπορεί αυτήν την αρµοδιότητα να την πάρει πίσω και
να συνεχιστεί αυτό το σύστηµα το οποίο έχουµε δει ότι σήµερα
είναι κάτι το οποίο πρέπει να το αλλάξουµε. 

Μάλιστα, για να ενισχύσουµε την αξιοπιστία έχουµε πει ότι θα
µπορούσε για παράδειγµα το γραφείο Υπουργού να ασχολείται
µόνο µε τους πενήντα οπλίτες, ο αριθµός των µορίων των οποίων
είναι ο µικρότερος δυνατός, όπως προβλέπει εξάλλου και η πα-
ράγραφος 11 του άρθρου 3.

Όσον αφορά τα άρθρα 3, 5 και 6 και ως προς την ταξινόµηση
των κριτηρίων και τις σχετικές εξαιρέσεις απ’ αυτά, υπάρχει ένα
τελευταίο επιχείρηµα το οποίο πρέπει να το θέσω υπ’ όψιν σας.
Θα µπορούσαµε να τις δεχτούµε όλες αυτές τις εξαιρέσεις µε
µία προϋπόθεση, δηλαδή να έχουν τεκµηριωθεί στη βάση κά-
ποιων ποσοτικών δεδοµένων. 

Ζητήσαµε για παράδειγµα στην επιτροπή να δοθούν κάποια
στοιχεία του αριθµού των οπλιτών ανά ΕΣΣΟ που απαιτούνται
για να καλυφθούν οι υπηρεσιακές ανάγκες που ιεραρχείτε ως
πρωταρχικές και φαντάζοµαι ότι αυτές θα πρέπει να συµπίπτουν
µε την κατ’ ελάχιστο παραµονή των πέντε µηνών στις παραµε-
θόριες περιοχές. Ζητήσαµε, επίσης, κάποια στατιστικά στοιχεία
των οπλιτών που σήµερα ζητούν κατ’ εξαίρεση τοποθέτηση ή µε-
τάθεση για κοινωνικούς ή οικονοµικούς λόγους. Αν δεν έχετε
αυτά τα στοιχεία δεν µπορείτε να θεσµοθετήσετε καµµία επι-
πλέον εξαίρεση, πόσω µάλλον όταν αυτές ορίζονται από µία επι-
τροπή της οποίας δεν γνωρίζουµε τη σύνθεσή της, ούτε τα
κριτήρια που αυτή χρησιµοποιεί. Ακόµα περισσότερο δεν µπορεί
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ο αριθµός των οπλιτών που εµπίπτουν σε αυτές τις εξαιρέσεις
να ορίζεται αυθαίρετα και a priori στο 2% ανά ΕΣΣΟ. Γι’ αυτό και
όλες οι πτέρυγες της Αντιπολίτευσης σηµειώνουν ότι πρώτοι
εσείς οι ίδιοι υπονοµεύετε το οικοδόµηµα που θεµελιώνετε.

Στο άρθρο 20 για τα Γραφεία Στήριξης Οπλιτών, ως προς την
πρώτη αρµοδιότητα ενός τέτοιου γραφείου, δηλαδή την ψυχο-
λογική στήριξη, µέχρι σήµερα έχουν εκδοθεί από τα Επιτελεία
τρεις πάγιες διαταγές γι’ αυτά τα ζητήµατα. Όλες αυτές οι δια-
ταγές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιγράφουν αναλυτικά µία
διαδικασία πρόληψης και αντιµετώπισης ψυχολογικών ζητηµά-
των καθώς και τη στελέχωση οµάδων µε ψυχολόγους, κοινωνι-
κούς λειτουργούς και γιατρούς οι οποίοι λειτουργούν σήµερα,
αυτήν τη στιγµή µάλιστα που µιλάµε, σε σχηµατισµούς επιπέδου
ταξιαρχίας. Οι οπλίτες αυτοί σε συνεννόηση µε τη διοίκηση πε-
ριοδεύουν στις µονάδες που υπάγονται στο σχηµατισµό και, του-
λάχιστον απ’ όσο γνωρίζω, σε πολλές περιπτώσεις γίνεται µία
εξαιρετική δουλειά, προλαµβάνοντας πολλές καταστάσεις. 

Δεν εισάγουµε, εποµένως, κάτι το καινοφανές ως προς τη διά-
σταση αυτή του άρθρου 20. Το µόνο που κάνουµε είναι να δηµι-
ουργούµε µια επιπλέον δοµή τη λειτουργία της οποίας µένει να
δούµε σε σχέση µε τις υπάρχουσες, οι οποίες µάλιστα ακριβώς
επειδή έχουν ένα πιο αποκεντρωµένο χαρακτήρα βρίσκονται
σαφώς πιο κοντά στον οπλίτη και τις ανάγκες του. Μένει να
δούµε πώς θα λειτουργήσει στην πράξη. 

Ως προς την άλλη, όµως, αρµοδιότητα, αυτή των καταγγελιών
και δη της προσβολής της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, νοµίζω
υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα. Ξέρετε, η προσβολή της αν-
θρώπινης αξιοπρέπειας, κύριε Υπουργέ, είναι από µόνη της αδί-
κηµα και κανείς πολίτης ένστολος ή µη, εφόσον αποδειχθεί ότι
το διαπράττει, δεν µπορεί να αποφεύγει τις συνέπειες του νόµου.
Η πολιτεία µας έχει αρµόδια όργανα για να το κρίνει και αυτά δεν
είναι άλλα από τα δικαστήρια. Αυτό που υπονοεί η διάταξη, αλλά
σκοπίµως δεν το αναφέρει, είναι ότι θέλει να περιορίσει κάποια
φαινόµενα κατάχρησης εξουσίας, κοινώς τα καψόνια. Όµως, και
αυτή τιµωρείται από το Ποινικό Δίκαιο και µάλιστα πιο αποτελε-
σµατικά από ένα Γραφείο Στήριξης Οπλιτών. 

Γι’ αυτό και έλεγα και στην επιτροπή ότι οι παραστάσεις που
έχουν οι συγγραφείς αυτής της διάταξης από το στράτευµα ανα-
φέρονται σε άλλες εποχές που δεν έχουν καµµία σχέση µε τη
σηµερινή λειτουργία και τη συντριπτική πλειοψηφία των στελε-
χών των Ενόπλων Δυνάµεων, είτε προέρχονται από ανεκδοτολο-
γικού τύπου συζητήσεις που έχει προµηθεύσει µε άφθονο υλικό
έναν κινηµατογράφο που ειδικεύεται στις καλές κωµωδίες. Αυτά
τα υπονοούµενα και οι παραδοχές για τις Ένοπλες Δυνάµεις
αποκτούν σήµερα νοµικό περιεχόµενο και αν είναι έτσι πρέπει
όσοι τις υποστηρίζουν να το πουν ξεκάθαρα. 

Όλοι οι υπόλοιποι σε αυτήν την Αίθουσα νοµίζω ότι θα πρέπει
να τονίσουµε εµφατικά προς όλες τις κατευθύνσεις και µε τον
πιο κατηγορηµατικό τρόπο ότι το φρόνηµα των στελεχών του
στρατεύµατος είναι απολύτως δηµοκρατικό. Και αυτό αν θέλετε,
κύριε Υπουργέ, είναι µία από τις µεγαλύτερες κατακτήσεις της
Μεταπολίτευσης. 

Και πρέπει, επίσης, να πούµε ότι αν ποτέ κληθεί, που εύχοµαι
ποτέ να µην συµβεί αυτό, να δείξει την αποτρεπτική του ικανό-
τητα, όσον αφορά τον εξωτερικό εχθρό, θα το κάνει ακριβώς και
για να υπερασπιστεί και το δηµοκρατικό πολίτευµα της χώρας
και τα συµφέρονται όλων των Ελλήνων, ανεξαρτήτως πολιτικών
πεποιθήσεων.

Όσον αφορά στο άρθρο 25 σε συνδυασµό µε το άρθρο 29, σύµ-
φωνα µε την αιτιολογική έκθεση ο στόχος είναι να εξορθολογιστεί
η κλίµακα αναβαθµολόγησης των σχολείων των Ενόπλων Δυνά-
µεων, λαµβάνοντας υπ’ όψιν την ακαδηµαϊκή πρακτική. 

Να σηµειωθεί, βέβαια, εδώ ότι η προτεινόµενη τροποποίηση
επαναφέρει την κλίµακα του ν. 2439/1996, η οποία καταργήθηκε
από τον ισχύοντα ν. 3883/2010. Αυτό που σκοπίµως δεν αναφέρει
είναι ότι οι βαθµολογίες των ενστόλων είναι άµεσα συνδεδεµένες
µε τις κρίσεις προαγωγής. Χαµηλότερες βαθµολογίες συνεπά-
γονται περιορισµό των ευκαιριών ανέλιξης στα υψηλότερα αξιώ-
µατα των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Στο σηµείο αυτό υπεισέρχεται η παράγραφος 3 του άρθρου
29, η οποία στην αρχική της διατύπωση δίνει αναδροµική ισχύ

στο άρθρο 25 του ν. 3883/2010. Θα ήθελα εδώ να επισηµάνω
κάτι, το οποίο επισήµανα και στην επιτροπή, ότι ακριβώς γι’
αυτήν την αναδροµικότητα ο νοµοθέτης στην αιτιολογική έκθεση
δεν µπήκε καν στον κόπο να µας δώσει µια εξήγηση. Βεβαίως,
υπήρξε η εξήγηση από εσάς κατά τη διάρκεια της συζήτησης
στην επιτροπή, γι’ αυτό και µας δηµιουργούνται πάρα πολλές αµ-
φιβολίες για τον τελικό σκοπό αυτής της αναδροµικότητας. 

Χαµηλώνοντας την κλίµακα αξιολόγησης δίνεται η ευκαιρία σε
έναν σηµαντικό αριθµό αξιωµατικών που µε τον ισχύοντα νόµο
δεν µπορούσαν να κριθούν προακτέοι σε ανώτερους βαθµούς,
να κριθούν ως τέτοιοι σε βάρος συµµαθητών τους που κόπιασαν
και πέτυχαν ψηλότερες βαθµολογίες, ώστε να διασφαλίσουν την
ανέλιξή τους στο στράτευµα. 

Είναι προφανές ότι κάτι τέτοιο δεν µπορούµε να το επιβραβεύ-
σουµε. Όχι µόνο γιατί δεν έχουµε το ηθικό δικαίωµα να αλλοι-
ώνουµε νοµοθετικά τη βαθµολόγηση στελεχών των Ενόπλων
Δυνάµεων αλλά και γιατί δηµιουργούµε ένα προηγούµενο ιστο-
ρικής βαρύτητας. Λέµε εµµέσως πλην σαφώς στις κοινωνικές
οµάδες –εν προκειµένω σε εν ενεργεία στελέχη που παραδέχθη-
καν και στην επιτροπή ότι παρενέβησαν στη διαµόρφωση αυτού
του άρθρου- ότι «εάν έχεις µπάρµπα στην Κορώνη, διάβαινε»!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Συντελούµε έτσι σε µια κατάφωρη αδικία για να διαµορφώ-

σουµε, υποτίθεται, µια άλλη αδικία προς εκείνα τα στελέχη, που
δεν είχαν ή δεν θέλησαν να αξιοποιήσουν παρόµοιες προσβά-
σεις. 

Τέλος, όσον αφορά στην τροπολογία για τα ναυπηγεία Ελευ-
σίνας, σας είπα και κατά τη µεσηµεριανή µου τοποθέτηση ότι σε
έναν βαθµό µας αιφνιδιάσατε. Ενώ κάνατε µια πολύ καλή αρχή -
και είναι προς τιµήν σας- όταν ξεκινήσαµε έναν διάλογο κάποια
στιγµή τον Νοέµβριο, δεν ενηµερωθήκαµε ποτέ για την υπο-
γραφή της παρούσας συµφωνίας. Την φέρατε εν είδει τροπολο-
γίας, ενώ θα µπορούσατε να τη φέρετε στην επιτροπή να τη
συζητήσουµε και εν τέλει καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε επί
αυτής της τροπολογίας, για την οποία σας είπα υπάρχουν κάποια
σηµεία τα οποία θα αναδείξω, που για εµάς είναι τουλάχιστον
γκρίζα. 

Η ουσία της υπόθεσης είναι σχετικά απλή. Πρόκειται για ένα
έργο που έχει παιχτεί κάµποσες φορές και στο παρελθόν, δη-
λαδή η αδυναµία µιας επιχείρησης να ανταποκριθεί στις συµβα-
τικές της υποχρεώσεις έναντι του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
µε αποτέλεσµα να κινδυνεύει η έγκαιρη προµήθεια, εν προκει-
µένω του Πολεµικού Ναυτικού, µε δύο τορπιλακάτους από τις
επτά που έχει παραγγείλει συνολικά. 

Γνωρίζουµε ότι µέχρι σήµερα έχει καταβληθεί το 92% του συµ-
βατικού τιµήµατος, το οποίο ανέρχεται συνολικά σε 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Αποµένει ένα ποσό της τάξης των 24 εκατοµµυρίων
ευρώ, αλλά από τα οικονοµικά στοιχεία που µας έχει παραθέσει
ο κύριος Υπουργός και µε δεδοµένη την κακή οικονοµική κατά-
σταση της εταιρείας, δεν αρκούν για την ολοκλήρωση της κατα-
σκευής και παράδοσης των δύο πλοίων. Στην πραγµατικότητα
απαιτούνται άλλα περίπου 40 εκατοµµύρια, που περιλαµβάνουν
την προµήθεια υλικών, το µισθολογικό και ασφαλιστικό κόστος,
καθώς και ένα µέρος των λογαριασµών κοινής ωφέλειας. 

Ποια λύση, όµως, προκρίνει τελικά η ελληνική Κυβέρνηση;
Στην ουσία κρατικοποιεί εκείνο το κοµµάτι των ναυπηγείων που
αφορά την κατασκευή των τορπιλακάτων, αναλαµβάνοντας να
πληρώσει το ποσό των 40 εκατοµµυρίων ευρώ. Μέσα σε αυτό το
ποσό περιλαµβάνονται τα 20 εκατοµµύρια ευρώ του εναποµέ-
νοντος αρχικού τιµήµατος, το 70% των αµοιβών των εργαζοµέ-
νων και το 60% των λογαριασµών κοινής ωφέλειας. Επίσης,
τίθεται ένα χρονοδιάγραµµα είκοσι εννέα µηνών από την ηµέρα
υπογραφής της συµφωνίας.

Το ερώτηµα που προκύπτει είναι εάν η συµφωνία είναι η κα-
λύτερη δυνατή. Πραγµατικά, εγώ δεν έχω εν προκειµένω µια
απάντηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει  επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
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Μπορούµε, όµως, να θέσουµε ορισµένα ερωτήµατα, που καλό
είναι να απαντηθούν από τον κύριο Υπουργό και είναι χρήσιµα,
για να πάρουµε και συγκεκριµένες απαντήσεις και τελικά να
δούµε τη στάση µας επί της τροπολογίας. 

Πρώτον, µε δεδοµένο ότι η εταιρεία δεν µπορούσε να εκπλη-
ρώσει τις υποχρεώσεις της, εξέτασε ή όχι το Υπουργείο τη δυ-
νατότητα να καταγγείλει τη σύµβαση και να κηρύξει έκπτωτη την
ανάδοχη εταιρεία;

Μήπως σε αυτήν την περίπτωση θα µπορούσε να αξιοποιήσει
το ποσό που έχει δεσµευτεί από τις εγγυητικές επιστολές, οι
οποίες µαθαίνω ότι ανέρχονται στα 40 εκατοµµύρια, προκειµέ-
νου να χρηµατοδοτήσει την κατασκευή του έργου; Θα µπορούσε
να απαντήσει κάποιος ότι τότε θα πτώχευε η εταιρεία. 

Στην πραγµατικότητα, αυτό που ενδιαφέρει το ελληνικό δηµό-
σιο δεν είναι εάν απέναντί του έχει τη σηµερινή διοίκηση ή µια
τράπεζα, η οποία έχει υποθηκεύσει την εταιρεία. Αυτό που εν-
διαφέρει είναι να ολοκληρωθεί το έργο µε το µικρότερο δυνατό
κόστος και να συνεχίσουν οι εργαζόµενοι να έχουν δουλειά και
τους επόµενους µήνες. 

Δεύτερον, έστω ότι η συµφωνία προχωρά και η κατασκευή
ολοκληρώνεται. Τι θα γίνει µε το ποσό των εγγυητικών επιστολών
που έχει δεσµεύσει το ελληνικό δηµόσιο; Θα επιστραφούν στην
εταιρεία; Αυτό είναι ένα εξαιρετικά σοβαρό ζήτηµα, στο οποίο
θα πρέπει να µας απαντήσετε. 

Ένα τρίτο ζήτηµα είναι ότι πουθενά, εκτός από ένα σηµείο,
στην παράγραφο 3, του άρθρου 3, όπου λέτε «αν το ποσό υπερ-
βεί τα 40 εκατοµµύρια ευρώ», δεν υπάρχει κάποια άλλη ρήτρα.
Ποια ρήτρα υπάρχει, για παράδειγµα, σε περίπτωση που η εται-
ρεία δεν καταβάλλει το 30% των δεδουλευµένων, το 40% των λο-
γαριασµών κοινής ωφέλειας και ποια ρήτρα υπάρχει αν η
εταιρεία δεν ολοκληρώσει εγκαίρως την κατασκευή σε είκοσι
µήνες ή την καθέλκυση της έβδοµης τορπιλακάτου σε δεκαέξι
µήνες; Εδώ νοµίζω ότι πρέπει να µπουν συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις από την πλευρά της εταιρείας, που θα διασφαλίζουν όλα τα
παραπάνω.

Επιπλέον, οι είκοσι εννέα µήνες που απαιτούνται για την ολο-
κλήρωση ισχύουν από την ηµεροµηνία υπογραφής της συµφω-
νίας ή µήπως θα έπρεπε να γίνει από την ηµεροµηνία παραλαβής
των υλικών, καθόσον πληροφορούµαστε ότι θα υπάρξει ένα κενό
µεταξύ της υπογραφής και της παραλαβής των υλικών;

Τέλος, ποιος έχει την ευθύνη για την ολοκλήρωση του έργου;
Στο κείµενο γίνεται αναφορά στον συντονισµό, ο οποίος θα γί-
νεται από το Πολεµικό Ναυτικό. Είναι, όµως, άλλο πράγµα ο συν-
τονισµός κι άλλο η ευθύνη.

Για όλα αυτά τα ερωτήµατα θα θέλαµε πολύ συγκεκριµένες
απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κασιδιάρης, ειδικός αγορητής της Χρυσής

Αυγής.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Τονίσαµε και εις ό,τι αφορά την καταψή-

φιση του νοµοσχέδιου από τη Χρυσή Αυγή επί της αρχής ότι και
πάλι προάγεται το περιβόητο «βύσµα», δηλαδή η εµπλοκή πολι-
τικών προσώπων στις µεταθέσεις οπλιτών. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από το άρθρο 1, στο οποίο λέµε «όχι», που
αφορά τις µεταθέσεις δόκιµων, έφεδρων, αξιωµατικών και οπλι-
τών, φέρεται και πάλι εµπλοκή πολιτικών παραγόντων σε αυτήν
τη υπόθεση. Λέτε ότι οι µεταθέσεις θα αποφασίζονται και θα υλο-
ποιούνται και από τον Υπουργό Άµυνας. Αυτό είναι απαράδεκτο. 

Καταψηφίζουµε το άρθρο αυτό και λέµε ότι η αρµοδιότητα των
µεταθέσεων θα πρέπει κανονικά να αφορά µόνο τους Αρχηγούς
των Όπλων και µόνο ανώτερους αξιωµατικούς, εν γένει και µε
αυτές τις αποφάσεις να µην έχουν καµµία σχέση πολιτικοί παρά-
γοντες. Διότι έτσι δεν υπάρχει ουδεµία απολύτως έννοια αξιο-
κρατίας και δικαιοσύνης. 

Επαναλαµβάνω τις ψεύτικες εξαγγελίες, τις ψεύτικες τοποθε-
τήσεις στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που ακούσαµε όλοι όταν
ανέλαβε η νέα συγκυβέρνηση, ότι θα πηγαίνουν όλοι οι άνδρες
στον Έβρο και δεν θα πηγαίνουν στα αστικά κέντρα να κάθονται
στα γραφεία. Όχι µόνο έγινε το ακριβώς αντίθετο αλλά πλέον το

θεσµοθετείτε κιόλας, θεσµοθετείτε την κατάσταση αυτή µε νόµο.
Γι’ αυτό, λοιπόν, λέµε «όχι» στο άρθρο 1.

Στο άρθρο 2, επίσης, λέµε «όχι». Δεν νοείται οι δόκιµοι έφεδροι
αξιωµατικοί να κατηγοριοποιούνται ως οπλίτες. 

Στο άρθρο 3 τονίσαµε την αντίθεσή µας στην περιβόητη υπό-
θεση του συµφώνου συµβίωσης. Αν είναι δυνατόν να ευνοούνται
οπλίτες, υπαξιωµατικοί και αξιωµατικοί οι οποίοι έχουν παντρευ-
τεί άνδρας µε άνδρα ή γυναίκα µε γυναίκα. Αν είναι δυνατόν! Στε-
ρείται κάθε σοβαρότητος αυτή η κατάσταση. Δεν θέλω να
επεκταθώ περαιτέρω, για να µην ακουστούν βαριές εκφράσεις.
Λέµε «όχι», λοιπόν, στο άρθρο 3. Βεβαίως, να τύχουν ειδικής µε-
ταχείρισης εάν υπάρχουν πολύτεκνοι αξιωµατικοί. Εφόσον δί-
νουν άνδρες στις Ένοπλες Δυνάµεις, ναι, να τύχουν µιας
ευνοϊκότερης µεταχείρισης. Αυτά, όµως, περί συµφώνου συµ-
βιώσεως είναι αχαρακτήριστα. 

Στο άρθρο 4, για την υποβολή δήλωσης του τόπου προτίµη-
σης, λέµε επίσης «όχι».

Λέµε «όχι» και στο άρθρο 5, που συστήνετε ειδική επιτροπή
εξέτασης των καθ’ εξαίρεση µεταθέσεων και τοποθετήσεων. 

Θα πούµε «παρών» στο άρθρο 6, ιδίως εις ό,τι αφορά οπλίτες
οι οποίοι πραγµατικά δικαιούνται να εξαιρεθούν από το σύστηµα
µοριοδότησης, λόγω του ότι προέρχονται από φτωχές οικογέ-
νειες, έχουν γονείς ανθρώπους µε ειδικές ανάγκες. Στο άρθρο 6
θα πούµε «παρών» γι’ αυτές τις συγκεκριµένες εξαιρέσεις. 

Θα πούµε, όµως, «όχι» στο άρθρο 7, διότι έρχεται στην ουσία
να ανατρέψει ό,τι δίκαιο µπορεί να προτείνεται µέσω του άρθρου
6 και να υπάρχει υπουργική απόφαση η οποία θα αναστέλλει σε
κάποιες περιστάσεις τα κριτήρια του συστήµατος µοριοδότησης
των µεταθέσεων που περιγράφονται στο προηγούµενο άρθρο.
Με το άρθρο αυτό θα έχουµε, δηλαδή, ένα κατ’ εξοχήν πεδίο
άσκησης µικροπολιτικής από τον εκάστοτε Υπουργό, που θα βο-
λεύει τους δικούς του ανθρώπους για να κερδίζει ψήφους στις
επερχόµενες εκλογές. 

Όσον αφορά τα άρθρα 8, 9, 10 και 11, δεν θεωρούµε ότι λύ-
νονται τα συνολικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι στρατιω-
τικοί. Θα πούµε «παρών» στα άρθρα αυτά. 

Πάµε στο άρθρο 12, περί ανυποτάκτων και αντιρρησιών συνεί-
δησης. Η ευνοϊκή µεταχείριση στους αντιρρησίες συνείδησης
δεν είναι απλά παράνοµη, είναι απολύτως αντισυνταγµατική.
Σύµφωνα µε το Σύνταγµα όλοι οι πολίτες είµαστε ίσοι έναντι του
νόµου και όλοι πρέπει να υπηρετούµε ευόρκως την πατρίδα στις
Ένοπλες Δυνάµεις. Κανείς δεν πρέπει να εξαιρείται από την αρχή
αυτή.       

Το να φέρνετε εδώ µέσα στη Βουλή ανθρώπους οι οποίοι στην
πράξη θεωρούνται προδότες -γιατί δεν επιθυµούν να υπηρετή-
σουν τη στρατιωτική θητεία- είναι µια αθλιότητα, είναι µια πράξη
απαράδεκτη. 

«Όχι», λοιπόν, στο άρθρο 12, καµµία νοµιµοποίηση σε αντιρ-
ρησίες συνείδησης. Εγκλεισµός σε φυλακές για τους αντιρρη-
σίες συνείδησης και καταναγκαστικά έργα, αυτό θα έκανε ένα
σοβαρό εθνικό κράτος για τους πολίτες οι οποίοι δεν θεωρούν
ότι είναι ίσοι µε τους υπόλοιπους πολίτες και δεν πράττουν τα
δέοντα εις ότι αφορά την υπηρεσία µας προς την πατρίδα.

Στα άρθρα 13 έως 19 θα πούµε «παρών». 
Πάµε στο άρθρο 20 το οποίο είναι εξίσου απαράδεκτο. Εδώ

είναι το πολυδιαφηµισµένο Γραφείο Στήριξης Οπλιτών, όπου θα
παίρνει ο κάθε πικραµένος να καταγγέλλει τους ανωτέρους του,
τον διοικητή της µονάδας, τους αξιωµατικούς και τους υπαξιω-
µατικούς του επειδή κουράστηκε από τη γυµναστική, επειδή εν-
δεχοµένως τον ταλαιπωρούν τα γυµνάσια, επειδή δεν θέλει να
φοράει αρβύλες, αλλά αθλητικά παπούτσια. Αυτή, λοιπόν, είναι
µια απαράδεκτη διαδικασία, η οποία χτυπάει στον πυρήνα του
το πνεύµα που πρέπει να καλλιεργείται σε µία στρατιωτική µο-
νάδα.

Φανταστείτε εν καιρώ πολέµου ο στρατιώτης να εγκαταλείπει
τη θέση του και να παίρνει τηλέφωνο γιατί τον αντιµετωπίζουν
άσχηµα οι ανώτεροί του. Δεν λειτουργεί έτσι ένα στράτευµα.
«Όχι», λοιπόν, στο εν λόγω άρθρο το οποίο θεωρούµε ότι είναι
κυριολεκτικά άθλιο.

Θα πούµε «παρών» στα άρθρα 21, 22, 23, 24 και καταψηφί-
ζουµε το άρθρο 25. Εδώ είναι η γνωστή ιδεοληψία του ΣΥΡΙΖΑ
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περί καταργήσεως της αριστείας. Αλλάζει προς τα κάτω η βαθ-
µολογία του «λίαν καλώς» των σχολείων των Ενόπλων Δυνάµεων
και από «17» έως «18,99» µε άριστα το «20», πηγαίνει σε «15» έως
«18,99». Δεν ξέρουµε τον λόγο που υπάρχει αυτή η ιδεοληψία,
όχι µόνο σε ό,τι αφορά τον Στρατό αλλά και εις ό,τι αφορά την
κατάργηση της αριστείας στο γυµνάσιο και στο λύκειο για τους
µαθητές. 

Αυτή είναι µία πράξη απαράδεκτη και είναι δεδοµένο ότι η Κυ-
βέρνησή σας επειδή είναι µια Κυβέρνηση η οποία δεν λειτουργεί
προς το συµφέρον του λαού και του έθνους, θέλει να επιπλέουν
οι µετριότητες σε µία κοινωνία η οποία θα πάψει να αντιστέκεται.
Είναι µία ακόµη ιδεοληψία του ΣΥΡΙΖΑ, που στην ουσία αλλάζει
προς τα κάτω τη βαθµολογική κλίµακα στις σχολές και στα σχο-
λεία των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας. Γι’ αυτό και καταψηφί-
ζουµε το άρθρο 25.

Τα επιµορφωτικά µαθήµατα στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο
που περιγράφονται στο άρθρο 26, θεωρούµε ότι διευρύνουν την
επιµόρφωση και τις δυνατότητες των µαθητών της ΣΣΑΣ. Θα
πούµε «παρών».

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 27, είναι ένα ευαίσθητο ζήτηµα η υπη-
ρεσία –εάν είναι υπηρεσία- των Ολυµπιονικών στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις. Εµείς θεωρούµε πως δεν πρέπει οι Ολυµπιονίκες να
γίνονται αξιωµατικοί. Τιµούµε τους Ολυµπιονίκες, αναγνωρί-
ζουµε την προσφορά τους στο έθνος. Ξέρετε, στην αρχαιότητα
ήταν τιµή για τον Ολυµπιονίκη όχι να διορίζεται αξιωµατικός.
Στην αρχαία Σπάρτη ο Ολυµπιονίκης πολεµούσε στην πρώτη
γραµµή της λακωνικής φάλαγγας και συνήθως έπεφτε δίπλα
στον βασιλιά του.

Σήµερα διορίζουµε τους Ολυµπιονίκες ως αξιωµατικούς. Οι
άνθρωποι δεν έχουν τη δυνατότητα να υπηρετήσουν τις Ένοπλες
Δυνάµεις. Δεν έχει τη δυνατότητα κάποιος που δεν ολοκλήρωσε
τις σπουδές του σε παραγωγική σχολή των Ενόπλων Δυνάµεων
να χρεωθεί έναν λόχο και να πάει στον πόλεµο. Γι’ αυτό τον λόγο,
καίτοι αναγνωρίζουµε την προσφορά τους εν γένει στο έθνος και
στην πατρίδα, δεν θεωρούµε ότι θα έπρεπε να είναι αξιωµατικοί
στις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας.

Θα πούµε «παρών» στο άρθρο 28 για τη φοίτηση των ανωτέ-
ρων αξιωµατικών στην Ανώτατη Διακλαδική Σχολή Πολέµου,
όπως και στο άρθρο 29. Υπάρχει εδώ κάποια νοµοθετική βελ-
τίωση, παρ’ ότι και εδώ υπάρχει το αιώνιο σύµπλεγµα του ΣΥΡΙΖΑ
για την αριστεία.

Στις µεταβατικές διατάξεις, δηλαδή, στα άρθρα 30 και 31, λέµε
επίσης «παρών». 

Και θα ολοκληρώσω µε τις τροπολογίες. Θα πούµε «παρών»
στην τροπολογία για το Πυροσβεστικό Σώµα. Γνωρίζουµε όλοι
πολύ καλά ότι τα Σώµατα Ασφαλείας, η Ελληνική Αστυνοµία, το
Πυροσβεστικό Σώµα δεν έχουν ούτε ανταλλακτικά για να κινούν
τα οχήµατά τους. Πληρώνουν από την τσέπη τους οι άνδρες που
υπηρετούν στα Σώµατα αυτά για να κάνουν σέρβις. 

Και αυτή είναι µία κατάσταση που δεν έχετε τη δυνατότητα να
την αλλάξετε, γιατί εσείς προτιµάτε τους ελάχιστους πόρους του
κράτους να τους διοχετεύετε αλλού και όχι εκεί που είναι χρήσι-
µοι για τον λαό και το έθνος. Προτιµάτε να δίνετε επιχορηγήσεις
σε κόµµατα, προτιµάτε να δίνετε συντάξεις σε Βουλευτές, παρά
να έχουν ανταλλακτικά τα οχήµατα της Αστυνοµίας, της Πυρο-
σβεστικής Υπηρεσίας, του Ελληνικού Στρατού, του Πολεµικού
Ναυτικού, της Πολεµικής Αεροπορίας.

Θα πούµε «όχι» στην τροπολογία για τα αποθέµατα ασφαλείας
καυσίµων, διότι δεν έχουµε καµµία απολύτως εµπιστοσύνη στην
παρούσα Κυβέρνηση για το τι γίνεται µε τα εν λόγω αποθέµατα.
Έχουµε δει ακόµα και µάγειρες σε µονάδες των Ενόπλων Δυνά-
µεων να µαγειρεύουν για λαθροµετανάστες και να γίνεται χρήση
ακόµα και αποθεµάτων σίτισης για να σιτίζονται λαθροµετανά-
στες.

Δεν έχουµε, λοιπόν, καµµία απολύτως εµπιστοσύνη τι θα κάνει
ο αρµόδιος Υπουργός µε αυτά τα αποθέµατα και γι’ αυτό και κα-
ταψηφίζουµε την εν λόγω τροπολογία. 

Λέµε «ναι» στην τροπολογία που αφορά τη ναυπήγηση τορπι-
λακάτων στα ναυπηγεία Ελευσίνας. Πρέπει, βεβαίως, να γίνουν
άπειρα βήµατα προς την αυτάρκεια του ελληνικού έθνους σε
όπλα και δεν υπάρχει καµµία τέτοια πρόθεση, διότι κατ’ εντολή

της γερµανικής οικονοµικής ολιγαρχίας προς όλες τις κυβερνή-
σεις, όχι µόνο προς τη δική σας, η χώρα µας δεν πρέπει να είναι
αυτάρκης ούτε σε τρόφιµα ούτε σε καύσιµα ούτε σε φάρµακα
ούτε σε όπλα.

Πάγια θέση της Χρυσής Αυγής είναι η εθνικοποίηση, κρατικο-
ποίηση και επιδότηση όλων των νευραλγικών αµυντικών βιοµη-
χανιών. Στην υπόθεση αυτή, στην τροπολογία που αφορά τα
ναυπηγεία Ελευσίνας, θα πούµε «ναι», καίτοι αναγνωρίζουµε ότι
δεν έχει γίνει καµµία απολύτως προσπάθεια από την Κυβέρνησή
σας για να είναι η Ελλάδα αυτάρκης σε όπλα, για να εργαστούν
Έλληνες στις νευραλγικές αµυντικές βιοµηχανίες της χώρας.

Θα πούµε «παρών» στην τροπολογία για τη διετή θητεία του
Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο και αναφέρθηκα
συγκεκριµένα στα άρθρα τα οποία σε ένα µεγάλο αριθµό είναι
απαράδεκτα και προάγουν την αθλιότητα στις Ένοπλες Δυνάµεις
της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Κασιδιάρη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, πενήντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Αγιάς Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι, το πρωί στην οµιλία
µου επί της αρχής είχα υπενθυµίσει µία παρένθεση που κάναµε
στη συζήτηση επί του προϋπολογισµού, επειδή τότε ήταν σε
έξαρση το προσφυγικό-µεταναστευτικό, ακόµη µια φορά στην
Ειδοµένη. Είχε ευαισθητοποιηθεί τότε ο Υπουργός κ. Μουζάλας,
είχε έρθει εδώ και είχαµε συζητήσει. 

Σήµερα έκανα την ίδια έκκληση, γιατί τα θέµατα του προσφυ-
γικού-µεταναστευτικού κάθε φορά που ο Πρωθυπουργός ή ο αρ-
µόδιος Υπουργός συµµετέχουν σε κάποια συνεδρίαση οργάνων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µάς επιστρέφονται µε κάποιες εκατον-
τάδες χιλιάδες παραπάνω υποχρεώσεις της χώρας µας για φι-
λοξενία προσφύγων µεταναστών. 

Η παράκλησή µας σήµερα δεν έγινε δεκτή. Ο Υπουργός λείπει;
Δεν το γνωρίζω. Διευκρίνιση, πάντως, από την Κυβέρνηση δεν
µας δόθηκε. Το Προεδρείο της Βουλής δεν ενηµερώθηκε. Ενη-
µέρωση δεν υπάρχει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντί να υπογραµµίζεται στο πλαί-
σιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης η απαράδεκτη στάση της Τουρκίας,
η «φοβερή» και «τροµερή» στάση της Κυβέρνησης µετατρέπει
εµάς σε µαύρο πρόβατο. Όλες οι συζητήσεις που το πρωί υπο-
γραµµίσαµε είναι συζητήσεις που γίνονται µε τον πιο έντονο
τρόπο για ένα εκρηκτικό θέµα, όπως όλοι συµφωνούµε. Και εµείς
τις ευθύνες της Ένωσης τις υπογραµµίζουµε και στεκόµαστε στο
πλάι της Κυβέρνησης σε αυτό, αλλά εδώ τι συµβαίνει; Ποιες υπο-
χρεώσεις µας δεν εκπληρώνουµε κάθε φορά και µας θεωρούν
µαύρο πρόβατο και µας φορτώνουν και άλλες υποχρεώσεις; 

Και αυτό που είπε ο κ. Δανέλλης το πρωί, εγώ δεν το είχα δει,
κύριε συνάδελφε. Υπήρξε κριτική του κ. Μουζάλα στο Υπουργείο
Εθνικής Αµύνης για µη υποστήριξη της πολιτικής της χώρας; Δεν
απαντήσατε στην οµιλία σας. Και, επιτέλους, ας κάνει αυτά που
πρέπει να κάνει ο κ. Μουζάλας και ας µην έρχεται στην Εθνική
Αντιπροσωπεία.

Εσείς ως προς αυτήν τη µοµφή έχετε απαντήσει; Θέλουµε µία
απάντηση, κύριε Υπουργέ. Είναι από τα σοβαρότερα θέµατα που
αντιµετωπίζει η χώρα. Μην το λέτε αυτό και δεν το εννοείτε. Και
µιλάτε σε κόµµατα της Αντιπολίτευσης που έχουν στηρίξει τις
προσπάθειες. Αναφέρθηκα το πρωί σε αυτό. 

Τώρα σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου και τη συζήτησή µας κατ’
άρθρο, πολλοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας το πρωί µίλησαν
πάρα πολύ αυστηρά για το πελατειακό κράτος, στο οποίο έκανα
επανειληµµένες αναφορές και στη Διαρκή Επιτροπή, αλλά και
σήµερα το πρωί και θα ξανακάνω τώρα. Τα ίδια λέµε για την
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ανάγκη εξάλειψης αυτής της κακής πηγής πελατειακού κράτους
στον χώρο των οπλιτών που υπηρετούν τη θητεία τους. Το θέµα,
όµως, είναι να το λύσουµε το πρόβληµα και όχι να διατηρήσουµε
τα ίδια. 

Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον τις οκτώ προσθήκες που κάνει η
Κυβέρνηση, όπως τις είπε ο Υπουργός το πρωί και τις ξαναείδα
µετά, µία προς µία. Αν εξαιρέσουµε, συνάδελφοι, µία ή δύο, οι
περισσότερες κατατεθείσες ως προσθήκες, λίγο ή πολύ υπάρ-
χουν στο σηµερινό νοµοθετικό πλαίσιο. Συµφωνώ µε τον κ. Κε-
φαλογιάννη. Θα έπρεπε να µας έχει µε µία οιονεί προσηµείωση
δειχτεί γιατί το πελατειακό κράτος τώρα δεν θα λειτουργήσει,
αφού σε πολύ µεγάλο βαθµό οι σχετικές ρυθµίσεις µε τη µορφή
κανονιστικών πράξεων, υπουργικών αποφάσεων, διαταγών από
τα Επιτελεία λίγο-πολύ υπάρχουν. Και γιατί, κύριε Υπουργέ,
αφού έχετε σκοπό να µεταφέρετε την αρµοδιότητα στα Επιτε-
λεία, χρειάζεστε χρόνο τώρα να τα ενηµερώσετε; Μόνο το παρόν
σχέδιο νόµου, µόνο εδώ στη Βουλή είναι τρεις εβδοµάδες και
ορθώς είναι τρεις εβδοµάδες. 

Δεν είχατε τον χρόνο να κάνετε αυτήν την ενηµέρωση, ώστε
να έχετε προσκοµίσει και την υπουργική απόφαση εδώ, την εξου-
σιοδοτική από την πλευρά σας, που εκχωρείτε αρµοδιότητες
στην ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων, στα Σώµατα; Γιατί δεν το
έχετε κάνει; 

Οι υποψίες, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, …
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Για τι δεν έχω ενηµερώσει τα Επιτελεία; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν είχατε κάνει την ενηµέρωση και τη

συνεννόηση µε τα Επιτελεία, πάνω στην εφαρµογή των κριτη-
ρίων, όλα αυτά που µας είπατε το πρωί εδώ… 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Αυτή εδώ συνεχώς γίνεται. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν γίνεται συνεχώς και είστε έτοιµοι,
φέρτε µέχρι να τελειώσει η συνεδρίαση, το σχέδιο υπουργικής
απόφασης όπου εκχωρείτε την αρµοδιότητα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Τι σχέση έχει το ένα µε το άλλο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όποιος Υπουργός θέλει να πείσει την
Εθνική Αντιπροσωπεία –µε συγχωρείτε, εδώ έχω εµπειρία και την
καταθέτω- ότι έχει σκοπό να εκχωρήσει και το πώς θα την εκχω-
ρήσει, φέρνει και την απόφαση µαζί µε τον νόµο του και λέει:
«Εγώ αυτό σε δέκα µέρες, µετά τη δηµοσίευση του νόµου, θα το
έχω δηµοσιεύσει στο ΦΕΚ.» 

Γι’ αυτό, συνάδελφοι εσείς που σηκώσατε ψηλά τον αµανέ το
πρωί, διατηρούµε επιφυλάξεις. Εµείς θέλουµε να το στηρίξουµε
αυτό και αν το κάνετε στην πράξη τις επόµενες µέρες, θα ακού-
σετε τη δηµόσια στήριξή µας. Αλλά επειδή πολλά έχουµε ακού-
σει από πολλούς και από εµάς τους ίδιους και αυτό το θέµα δεν
έχει θεραπευτεί και κατά καιρούς οι Υπουργοί Αµύνης έλεγαν η
τάδε διαταγή, η τάδε υπουργική απόφαση και εµφάνιζαν επίλυση
του προβλήµατος, δεν µασάµε, κύριε Υπουργέ. Η εµπειρία µας
µας οδηγεί εκεί και θέλουµε να τα δούµε όλα. Είµαστε οπτικοί
τύποι. Άµα δεν τα δούµε, δεν πιστεύουµε. 

Και δεν µπορώ να ξεχάσω ότι από την κυβέρνηση Σηµίτη έγινε
προσπάθεια να µειωθεί η βάση του πελατειακού κράτους. Δεν
είναι η Πελοπόννησος µεθοριακή γραµµή, ενώ από τις κυβερνή-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας, είχαµε στρατόπεδα στην Πελοπόν-
νησο, που άνοιξαν και πάλι. Γιατί ο πειρασµός του πελατειακού
κράτους είναι και σε εσάς παρών. Δείτε τι γίνεται µε τους διορι-
σµούς των µετακλητών. Να µην επεκτείνοµαι.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι Βουλή, να τα ακούτε. Δεν είναι

να τα λέτε. Θα τα λέτε και θα τα ακούτε. Με συγχωρείτε πολύ.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Να ακούτε και αυτά που λέτε εσείς, όµως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο πειρασµός είναι πάντα εδώ κι άµα

κάνετε τους αναµάρτητους, η ζωή σας διαψεύδει. Σχετικοποι-
ήστε λιγάκι τα επιχειρήµατά σας, θα κατεβεί και η µύτη σας.
Πολύ ψηλά τη σηκώσατε και δεν αντιστοιχείται αυτό στις πρα-
κτικές σας. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Και η δική σας έχει µακρύνει πάρα πολύ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εδώ θέλουµε να στηρίξουµε και δεν

έχετε συνηθίσει εσείς το Σώµα προσφάτως µε Αντιπολίτευση

αυτού του επιπέδου, που όλα τα κόµµατα σας επιφυλάσσουν,
όχι µόνο εµείς. Μία δηµιουργική Αντιπολίτευση. Εσείς επιµένετε
µόνο στο «όχι» και στους προπηλακισµούς. Τώρα ακούτε κάτι
άλλο. Θα το µάθετε, όµως, η εµπειρία είναι καλή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί, λοιπόν, εδώ δεν έχετε προαναγγείλει έναν χρόνο τώρα
–ίδιος Υπουργός είναι- αλλαγές στη δοµή, στα στρατόπεδα, µία
επαναφορά του πλαισίου του 2003-2004; Κάντε άλλο, καλύτερο,
που ελαττώνει τους πειρασµούς. Κάθε χωριό και στρατόπεδο.
Αυτά είναι τα µεγάλα θέµατα. Μη σηκώνετε τώρα τον λόγο της
κριτικής και τα δάκτυλα για πράγµατα που δεν είστε βέβαιοι και
εσείς. 

Εύχοµαι να τα κάνετε καλύτερα. Άλλωστε η δηµιουργική µας
στάση προκύπτει από το σύνολο των άρθρων που θα υπερψηφί-
σουµε. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τα άρθρα. Σας είχα πει και στην επιτροπή
για το άρθρο 3 παράγραφος 4, το εξής: Αφού οι ειδικότητες απο-
κτούνται βάσει των δεξιοτήτων, τι τα θέλετε τα κοινωνικά κριτή-
ρια; Τώρα εµείς έχουµε δίκιο ή άδικο να τα υποψιαζόµαστε αυτά;
Τα κοινωνικά κριτήρια προστίθενται για διάφορες ειδικές µετα-
χειρίσεις. Ορθά; Όµως, όταν πρόκειται για απονοµή ειδικότητας
και λες «θέλω τις δεξιότητες ως προϋπόθεση», τα κοινωνικά κρι-
τήρια τι τα θες; Προφανώς για να ανατρέψεις τις δεξιότητες και
να τις σχετικοποιήσεις. Δεν έστεκε και δεν στέκει στο άρθρο 3
παράγραφος 4 αυτό. 

Όσον αφορά στο άρθρο 5 σάς είχα πει ότι την επιτροπή που
θα εξετάζει τα αιτήµατα, τα παράπονα, πρέπει να µας την προσ-
διορίσετε ως προς τη σύνθεσή της. Λέτε «επιτροπή». Τι επιτροπή
είναι αυτή; Είχα καταλάβει ότι την κάνατε πενταµελή. Δεν το είδα.
Είχα καταλάβει ότι προσδιορίσατε τον αριθµό. Δεν το είδα. Σας
είχα ζητήσει να προσδιορίσετε και τον αριθµό και τις ιδιότητες,
το ποιοι άνθρωποι θα τις…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Προσδιορίζονται οι
ιδιότητες. Δεν το είδατε; Οι επιστήµονες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για το άρθρο 5 λέω.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Για το άρθρο 5 ή

για το άρθρο 20;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στο άρθρο 7 παράγραφος 3, άλλη

πηγή πελατειακού κράτους! Τα «κουµασάκια» που υπηρετούν σε
θέσεις του εξωτερικού! Ποιες είναι αυτές οι θέσεις; Κάποιες είναι
αναγκαίες. Σας ζητήσαµε την καταγραφή τους. Δεν την είχαµε.
Έτσι, για να µη µιλάµε και µε υπερβολές εντιµότητας, τιµιότητας
και διαζυγίου µε το πελατειακό κράτος! 

Λέµε «ναι» στο άρθρο 7 παρ’ ότι είναι στην Α’ενότητα, γιατί
είναι ένα τεχνικό άρθρο. Δεν είµαστε παράλογοι. Λέµε «ναι» στο
άρθρο 8 για τους γιατρούς. Στο άρθρο 9 ο συνάδελφος, ο κ. Κυ-
ριαζίδης, µου άνοιξε τα µάτια. Ο κ. Κυριαζίδης µε έκανε να δω
τη θέση νοµικού συµβούλου που λέτε. Σωστά, -από την πρώτη
στιγµή το επαινέσαµε- όσοι είναι σε θέση νοµικού συµβούλου να
νοείται αυτό κι ως άσκηση στη δικηγορία τους. 

Ο Υπουργός, εσείς, έχετε θέση νοµικού συµβούλου για µετα-
κλητό; Εµείς στα άλλα Υπουργεία είχαµε θέση συµβούλου και
κάποιοι από αυτούς, οι πιο πολλοί, ήταν νοµικοί. Αν είναι νοµικού
συµβούλου και εννοείτε τον χειριστή νοµικών θεµάτων, αυτό
ισχύει για όλες τις υπηρεσίες. Να µας το πείτε. Πρέπει να ισχύει
για όλες τις υπηρεσίες που κάποιος µε νοµικά εφόδια, πτυχιού-
χος Νοµικής, απασχολείται σε αντικείµενο που αναφέρεται στην
επιστήµη του. Το άρθρο 9 θέλει συµπλήρωση. 

Από τη Χρυσή Αυγή υπήρξε µια παρατήρηση το πρωί, ότι λέτε
–λέει- µόνο για δικηγόρους και γιατρούς. Το κουβεντιάσαµε αυτό
στη Διαρκή Επιτροπή. Το άρθρο 10 λέει και για τους υπόλοιπους.
Απλώς είναι οι ιδιαιτερότητες των άλλων επαγγελµάτων, που
θέλει κανονιστική πράξη, και σωστά το άρθρο 10 είναι έτσι δια-
τυπωµένο. 

Έρχοµαι στο άρθρο 11 για το επίδοµα εξοµάλυνσης. Εµένα
δεν µε πείθει. Δεν µε πείθει η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
ότι έχει καταγράψει δαπάνες. Και επειδή εµείς συµφωνούµε µε
την τροπολογία σας, κύριε συνάδελφε, να επεκταθεί σε όλους
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τους ένστολους το επίδοµα εξοµάλυνσης, χωρίς προσδιορισµό
ποσοτικό του τι κονδύλι είναι αυτό φαντάζοµαι ότι όλο το άρθρο
11 είναι κάπου «στον αέρα» και συζητάµε εµείς να επεκταθεί ενώ
και η βάση του δεν είναι δεδοµένη. 

Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 12. Λυπάµαι πάρα πολύ για όσα λέ-
γονται εδώ και από τον κ. Τασούλα. Στην επιτροπή από τη Χρυσή
Αυγή το κατανοούσα, γιατί είναι η προσέγγιση τέτοια, ακραία και
σκληρή και άδικη. Όµως ο κ. Τασούλας να λέει τα ίδια πράγµατα
σχεδόν για τα θέµατα των αντιρρησιών συνείδησης; Είναι δυνα-
τόν, όταν έχουµε ένα παρελθόν τριάντα ετών; Μας έλεγαν τη δε-
καετία του 1980, όταν το θεσπίσαµε αυτό το ευεργέτηµα που
ολοκλήρωνε το κράτος δικαίου -έκανε τα πρώτα βήµατα του κρά-
τους δικαίου εν προκειµένω- ότι όλοι θα προφασίζονται ότι είναι
αντιρρησίες. Η ζωή απέδειξε το αντίθετο, το ακριβώς αντίθετο!
Κανένας δεν µπλέκει µε αυτά τα θέµατα εάν δεν το εννοεί. Και
ερχόµαστε τώρα ακόµη να υποστηρίζουµε…;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα δευτερολογήσω, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω χρόνο να
δευτερολογήσω.  Είναι τόσες πολλές οι διατάξεις και τόσες οι
τροπολογίες! Και υπάρχουν τροπολογίες από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ που τις στηρίζουµε. 

Δεν µπορεί, κύριοι συνάδελφοι, µε τα πρόστιµα να γίνεται ό,τι
γίνεται, µε το κυνήγι των ανθρώπων αυτών που για το ίδιο παρά-
πτωµα δικάζονται πειθαρχικά πολλές φορές. Όπως µας λέει και
η Επιτροπή των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου σε σχετική εισήγησή
της, για το ίδιο παράπτωµα δεν µπορεί να δικάζεσαι πάνω από
µία φορά. 

Επίσης, για τη θητεία. Το µισό της κανονικής για τους άλλους
επιπλέον είναι αρκετό. Στηρίζουµε και τις τρεις αυτές παρεµβά-
σεις και δεχόµαστε ότι για το προκείµενο δεν είναι το σχέδιο
νόµου αυτό ο κατάλληλος νοµοθετικός χώρος για να λύσουµε
πολλαπλά το θέµα. 

Είναι, όµως, µια ευκαιρία και έχετε τόσα κόµµατα και ανθρώ-
πους και φορείς που σας λένε: «Κάντε το!». Στη θέση σας θα το
είχα κάνει. Με την τιµή που νιώθω να έχω γράψει την πρώτη διά-
ταξη το 1986-87 και να θυµάµαι τι ανοησίες απέδειξε η ζωή πως
λέγονταν, σας ενθαρρύνω, κύριε Υπουργέ, να το κάνετε κι εµείς
θα σας στηρίξουµε. 

Τώρα, για αυτούς που έχουν ιατρικά προβλήµατα, δεν νοµίζω
ότι µια οποιαδήποτε βεβαίωση γιατρού αρκεί. Πρέπει να είναι βε-
βαίωση γιατρού από δηµόσιο νοσοκοµείο. Και παρακαλώ την
συµπλήρωση αυτή να την κάνετε. 

Σας είπα το πρωί -και τελειώνω- για την πληρεξουσιότητα του
άρθρου 13 παράγραφος 2 µε τις παρατηρήσεις που σας επιση-
µαίνει η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών –και να το δείτε- ότι
είµαστε θετικοί, µετά όµως από ενδελεχή µελέτη του προβλήµα-
τος µε τις λύσεις που δίδονται από το άρθρο 29 παράγραφος 3
σε συνδυασµό µε το άρθρο 25 για την επαναβαθµολόγηση δια-
κοσίων περίπου αξιωµατικών που αδικήθηκαν. 

Το ψάξαµε, συνάδελφοι. Κακώς εννοείται ότι εδώ υπάρχει µεί-
ωση της αριστείας. Είναι µια παρέµβαση που θεραπεύει ένα
ελάττωµα. Είχαµε επιφυλάξεις. Ακούσαµε τα κόµµατα που είχαν
επιφυλάξεις. Συζητήσαµε. Ήρθαν οι φορείς. Πήραµε όλοι µηνύ-
µατα από ενδιαφεροµένους, µε επιχειρήµατα. Τα αναγνώσαµε
στη Διαρκή Επιτροπή. Θεωρώ ότι είναι µια καλή, τελικώς, επι-
λογή. 

Τώρα, για την τροπολογία Σκουρλέτη τα είπαµε. Και συλλυπη-
τήρια! 

Όσον αφορά την τροπολογία του κ. Τόσκα, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές -µετά µιλάµε για πελατειακό κράτος!- εµείς στηρί-
ζουµε αυτόν τον Αρχηγό. Θα στηρίξουµε και τον επόµενο για να
κάνει καλά τη δουλειά του. Δεν έχουµε κοµµατική διάθεση. Ούτε
κάναµε εµείς την επιλογή του Αρχηγού αυτού, αλλά ήταν πολύ
καλός. Αποδείχθηκε πολύ καλός στη δουλειά του. Ας αποδειχθεί
και ο επόµενος. 

Η θητεία του παρόντος λήγει τον Απρίλιο. Τι το θέλετε τώρα
αυτό εδώ; Θέλετε να τον αλλάξετε τώρα, δυο µήνες νωρίτερα -
και εκτίθεστε γι’ αυτό- για να κάνει ο καινούργιος τις νέες διαδι-
κασίες. Θέλετε να πούµε τώρα εδώ ότι δεν υποψιαζόµαστε την
πρακτική; 

Εµείς -σας ξαναλέω- την επιλογή της Κυβέρνησης θα τη σε-
βαστούµε. Τον Αρχηγό της Αστυνοµίας θα τον σεβαστούµε και
θα υποστηρίξουµε το έργο του.  Όµως τώρα εσείς µας βάζετε
στον πειρασµό να σκεφτούµε τι σας κάνει να επείγεστε δυο
µήνες πριν τη λήξη της διετούς θητείας του –δεν ανανεώθηκε.
Και έχει αξιοπρέπεια ο άνθρωπος. Τι ζητάει άλλωστε; Τίποτα. Τι
βιάζεστε τρεις µήνες πριν; 

Προφανώς, θέλετε να οργανώσετε εσείς τις επόµενες τοπο-
θετήσεις. Αν αυτό δεν είναι άξιον υποψίας, ποιο θα ήταν άραγε;
Να το δείτε. Δεν χάθηκε ο κόσµος για έναν µήνα. Εκτίθεστε για
έναν µήνα. Να τα δείτε τα θέµατα αυτά. Γιατί δεν µπορεί να λέτε
και τα µεν και τα δε στην Αίθουσα αυτή και να θέλετε να βγαίνετε
και από πάνω.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας, επιµένουµε στην άρνησή µας
επί της αρχής για τους λόγους που αναφέραµε. Το εκφράσαµε
και το πρωί στην ψηφοφορία επί της αρχής. Θα δείτε, όµως, ότι
και για το δεύτερο και για το τρίτο τµήµα του νοµοσχεδίου στην
ολότητα σχεδόν των διατάξεων είµαστε σύµφωνοι και θα τις ψη-
φίσουµε και εύχοµαι και καλή εφαρµογή. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κ. Κανέλλη, η ει-

δική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, έχει τον
λόγο. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµη και θα προσπαθήσω να τα

περιλάβω όλα. Όµως εδώ µιλάµε για διόρθωση διαφόρων ζητη-
µάτων και δεν έχουµε διορθώσει πράγµατα εδώ µέσα. Για τα
άρθρα δίνεται χρόνος οκτώ λεπτά. Επί της αρχής: δεκαπέντε
λεπτά. Πείτε ποιος από τους εισηγητές εδώ είχε την άνεση να
συρρικνώσει σε οκτώ λεπτά τριάντα, σαράντα, -υπάρχουν και νο-
µοσχέδια µε πενήντα, εξήντα, εβδοµήντα άρθρα- και δώδεκα
τροπολογίες που έχω εγώ εδώ; 

Αν θελήσω, δηλαδή, να κατανείµω τον χρόνο µου µε τηλεοπτι-
κούς όρους, γιατί εµείς έχουµε µάθει -τουλάχιστον στο επάγ-
γελµά µου- να δουλεύουµε µε δευτερόλεπτα, θα σας πω ότι
δώδεκα τροπολογίες και τριάντα ένα άρθρα, αν τα διανείµετε
στα οκτώ λεπτά, είναι από τέσσερα δεύτερα, πέντε δεύτερα,
δέκα δεύτερα για κάθε θέση. Πώς µπορώ δηλαδή να το εξηγήσω
αυτό; 

Θα πάµε στα άρθρα. Θα µου πείτε τώρα ότι σπαταλώ και
χρόνο από όλα αυτά. Ε, δεν γίνεται. Δεν µπορεί εντελώς ξερά να
έρχεσαι εδώ να µιλάς για πράγµατα τα οποία µπορεί να είναι ζω-
τικής σηµασίας για µερίδα του πληθυσµού, εν προκειµένω για
µερίδα των στρατιωτικών και των οπλιτών. Διότι έχετε και τέτοια
θέµατα. 

Ας αρχίσουµε από το απαράδεκτο. Η συνεδρίαση αρχίζει στις
12.00’ και φέρνετε τροπολογία που έχει κατατεθεί στις 12.00’; Η
συνεδρίαση στην Ολοµέλεια! Φωνάζατε εδώ µέσα, µαζί µας φω-
νάζατε, ωρυόσασταν γι’ αυτήν την πρακτική! Τρεις τροπολογίες
φέρατε -δεν είναι αστείες οι τροπολογίες που φέρατε- τη µία
γιατί είναι κατεπείγον, την άλλη γιατί τη θυµήθηκε ο Υπουργός,
την τρίτη γιατί θέλετε να προλάβετε τις κρίσεις. Δηλαδή, πώς θα
λειτουργήσει αυτό το πράγµα επί της ουσίας; Για να καµωνόµα-
στε ότι τελείωσε το «βύσµα»; Δεν τελείωσε το «βύσµα»! Τακτο-
ποιήθηκε, οριοθετήθηκε, θα είναι προς χρήσιν. Δεν το
τελειώσατε το «βύσµα», δεν γίνεται να τελειώσει το «βύσµα»
κάτω από αυτές τις συνθήκες. Δεν γίνεται εκ των πραγµάτων.

Θα σας φέρω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Μας ξεφεύ-
γουν, όταν τα καταθέτεις τελευταία στιγµή, ξεφεύγουν πράγ-
µατα. Έχετε φέρει µία τροπολογία που έχουµε πει να την
ψηφίσουµε, για «την ειδική άδεια των αιρετών υπαξιωµατικών».
Καθόµαστε και τη διαβάζουµε. Μετά τη δεύτερη ανάγνωση, σε
βάθος, να σας πω πού έχουµε πρόβληµα; Στην παράγραφο 1
προβλέπετε τη χορήγηση αδειών από τις Ένοπλες Δυνάµεις, για
όσους εκλεγούν, άνευ αποδοχών ή ειδικά, κατά περίπτωση».
Ενώ, όµως, το άρθρο αφορά τους υπαξιωµατικούς, όπως φαίνε-
ται από τον τίτλο του στο κείµενο της παραγράφου, αναφέρεται
στην τροπολογία «στρατιωτικό προσωπικό». Εφόσον, το δι-
καίωµα του εκλέγεσθαι δεν αφορά και τους αξιωµατικούς, θα
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έπρεπε να γράφετε «ανθυπασπιστές υπαξιωµατικοί». Μόλις το
γράψετε αυτό αναρωτιέται κάποιος: Τι θα γίνει αν οι τελευταίοι
προαχθούν σε αξιωµατικούς; Θα βγαίνουν από τη ρύθµιση γιατί
δεν θα είναι υπαξιωµατικοί, γιατί θα έχουν γίνει αξιωµατικοί; Θα
χάνουν το δικαίωµα να εκλέγονται; Τι πρέπει να κάνετε; Να το
συµπληρώσετε µε τρόπο που να αφορά και αξιωµατικούς εξ υπα-
ξιωµατικών ή να τους εξαιρεί. Θα µου πείτε: λεπτοµέρεια; Πηγαί-
νετε ρωτήστε τους αυτούς που έχουν το πρόβληµα. Δεν είναι
λεπτοµέρεια.

Πάµε στη παράγραφο 2 της ίδιας τροπολογίας: «Ο χρόνος της
προβλεπόµενης άδειας δεν υπολογίζεται για τις βαθµολογικές
προαγωγές, τις µισθολογικές προσαυξήσεις των στρατιωτικών».
Τι πάει να πει δεν υπολογίζεται εδώ; Θα εκλαµβάνεται ως χρόνος
υπηρεσίας ο χρόνος που θα είναι εκλεγµένοι και θα προάγονται
κανονικά; Εάν είναι εκλεγµένοι και εκλαµβάνεται αυτός ως χρό-
νος προϋπηρεσίας, το θεωρείτε δίκαιο για τους υπόλοιπους να
εκλαµβάνεται ως χρόνος κανονικής προϋπηρεσίας, αν αφορά
µάλιστα σε αλλεπάλληλες θητείες; Δεν πρέπει να το αλλάξετε;
Δεν πρέπει να το διευκρινίσετε; Πώς θα το περάσουµε αυτό το
πράγµα;

Ξέρετε ότι την τελευταία στιγµή –ενδεικτικά θα µιλήσω και θα
τοποθετηθώ όταν θα έρθει η ώρα να ψηφίσουµε, γιατί εάν µι-
λήσω για όλες τις τροπολογίες, που είναι πάρα πολλές και ου-
σιαστικές, δεν θα σας µιλήσω καθόλου για τα άρθρα- µας
φέρνετε µία τροπολογία που αφορά στα πυροσβεστικά και στα
ζητήµατα αυτά κ.λπ.. Με ποιον υπογράφετε; Με το ΝΑΤΟ υπο-
γράφετε, στην πραγµατικότητα, και περιµένετε να σας πούµε
«ναι»; Πώς θα σας πούµε «ναι», για να καλύψετε ανάγκες και
«τρύπες»; Έχετε πράγµατα δηλαδή εδώ µέσα τα οποία έρχονται
και περνάνε σωρηδόν και ενίοτε, µέσα στην καλή πρόθεση ενδε-
χοµένως -άντε να µην την αµφισβητήσω- περνάνε και κάποια
λάθη. 

Πάµε στα άρθρα.  Στο πρώτο άρθρο επιµένουµε. Μην µου λέτε
τώρα ότι είναι πολιτικός προϊστάµενος των Ενόπλων Δυνάµεων
ο Υπουργός! Και βέβαια είναι προϊστάµενος ο Υπουργός. Έχει
τη δυνατότητα να ακυρώνει µεταθέσεις; Έχει τη δυνατότητα να
καθορίζει τα µόρια; Έχει τη δυνατότητα να δίνει οδηγίες για τον
καθορισµό µοριοδοτήσεων; Και εξακολουθεί να έχει τη δυνατό-
τητα να µπορεί να προάγει πολιτική κατά κρίση, ατοµική, υποκει-
µενική -για να µην χρησιµοποιώ βαριές κουβέντες, γιατί εδώ
µέσα έχουν ακουστεί σήµερα τα χίλια µύρια όσα. 

Στο άρθρο 1 θα σας πούµε «όχι». Δεν υπάρχει περίπτωση, είναι
και η αντίφαση τού ότι τελείωσε το «βύσµα». Δεν τελειώνει.

Στο άρθρο 2 θα σας πούµε «ναι». 
Έρχοµαι στο άρθρο 3 στην παράγραφο 5. Δεν µπορεί να έχετε

αδιάβλητο µοριοδοτηµένο σύστηµα διαχείρισης του έφεδρου
προσωπικού εάν αυτό δεν είναι αξιόπιστο -να µην παίζει κανένα
ρόλο το πολιτικό γραφείο, διότι εδώ παίρνετε µέχρι και  νοµικούς
συµβούλους για να βρείτε λύσεις, σε συνεργασία µε τις αντίστοι-
χες υπηρεσίες κοινωνικής µέριµνας του ίδιου Υπουργείου, που
ξέρουµε ότι είναι το µαύρο του το χάλι.

Στην παράγραφο 10 συνδέετε τη διαδικασία µοριοδότησης µε
τα πειθαρχικά παραπτώµατα. Και µόνο αυτό από µόνο του, από
την ώρα που δεν διευκρινίζεται και θα πάµε στον στρατιωτικό κα-
νονισµό όπου θα κάνουµε συνδυασµό, υποκειµενική ερµηνεία
του πειθαρχικού παραπτώµατος, άρα αλλάζουµε τη µοριοδό-
τηση. Όχι τίποτε άλλο, αλλά να κοπούν οι µεγάλες κουβέντες.
Δεν θα το ψηφίσουµε, λοιπόν, το άρθρο 3, διότι πάσχει.

Στο άρθρο 4 θα πούµε «ναι». 
Στο άρθρο 5 θα σας πούµε «παρών», γιατί διατηρούµε επιφυ-

λάξεις για τη δεύτερη παράγραφο και την αντικειµενική και δί-
καιη κρίση του διοικητή. Αν ήταν όλες οι κρίσεις διοικητών
αντικειµενικές και δίκαιες, δεν είχατε λόγο να φέρετε αυτό το νο-
µοσχέδιο εδώ. Τι το φέρνετε, αν εξ ορισµού πιστεύετε ότι είναι
αντικειµενική και δίκαιη η κρίση του διοικητή; Τι χρειάζεται τόσες
άµυνες, ψυχολογικές στηρίξεις, πεντακόσια πράγµατα; Γιατί; Στο
άρθρο 5, λοιπόν, λέµε «παρών».

Στο άρθρο 6 κάνατε την αλλαγή, η οποία είναι σωστή. Από
κρατικούς οργανισµούς τα πιστοποιητικά για τους χρήστες που
τελείωσαν µε το πρόβληµα. Θα το ψηφίσουµε.

Το άρθρο 7 θα το ψηφίσουµε.

Στο άρθρο 8 προσπαθούµε να σας εξηγήσουµε: Δεν τα έχουµε
µε τους γιατρούς που από καλοσύνη θα καλύψουν, και µε βάση
τον νόµο αυτόν εδώ, το κενό στο κακόµοιρο νησί που δεν έχει
γιατρό. Κάνετε ζηµιά, στην πραγµατικότητα. Προσπαθούµε να
σας το εξηγήσουµε σε όλους τους τόνους. Πρώτα απ’ όλα, όταν
βρίσκετε λύσεις δοµικές µέσα απ’ το ίδιο το σύστηµα για να κα-
λύψετε µια τρύπα µε µπάλωµα, αυτό είναι ουδέν µονιµότερο του
προσωρινού. Τζάµπα είναι, απ’ τον Στρατό είναι. Σιγά µην ακο-
λουθήσετε την πολιτική του ΚΚΕ για πρόσληψη γιατρών. Να τα
µηχανήµατα που χρειάζονται, να τα κέντρα υγείας από άκρου εις
άκρον της χώρας, να ο τρόπος µε τον οποίο θα περιθάλπονται.

Ο ειδικευόµενος οπλίτης θα καλύψει την τρύπα και θα την κα-
λύπτει ταυτόχρονα στη µονάδα του και στο χωριό και στο νησί.
Γιατί; Καλύπτετε µια τρύπα µε µπάλωµα. Το µπάλωµα είναι από
τη σάρκα του ανύπαρκτου. Αυτό θα µπορούσατε να πείτε ότι
µπορεί να σταθεί αν είχατε, για παράδειγµα, ένα σύστηµα στο
οποίο το κοµµάτι της υγείας είναι από άκρου εις άκρον της
χώρας άψογο. Άψογο! Θα περίσσευαν και πέντε, θα πηγαίνατε.
Δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε. Θα πούµε «παρών», διότι πάσχει
στην ουσία του και παράγει και γιατρούς δύο ταχυτήτων. Παρά-
γει γιατρούς δύο ταχυτήτων, διότι µοριοδοτεί µετά µε παραπα-
νήσια πράγµατα.

Στο άρθρο 9 ψηφίζουµε «παρών».
Στο άρθρο 10 λέµε «ναι».
Στο άρθρο 11 λέµε «ναι».
Στο άρθρο 12 λέµε «παρών».
Από το άρθρο 13 έως και το άρθρο 19 ψηφίζουµε «ναι».
Στο άρθρο 20 εµείς όταν σας µιλήσαµε για δοµές στήριξης

των στρατιωτών στο επίπεδο του τάγµατος δεν σας είπαµε να
φτιαχτεί γραφείο απλώς ψυχολογικής υποστήριξης, µε το οποίο
δεν έχουµε αντίρρηση άµα θέλετε να το φτιάξετε. Δεν µιλάµε για
ψυχολογική υποστήριξη. Μιλάµε για εκείνην την υποστήριξη που
προκύπτει από την ανάλυση, καταγραφή, µοίρασµα εµπειριών
στη βάση από τους οπλίτες στον χώρο ενός τάγµατος. Υπάρχουν
κοινά προβλήµατα. Δεν είναι µόνο ατοµικές αναφορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, αν χρειαστεί ας πάρω και τον χρόνο της δευ-
τερολογίας µου. Νοµίζω ότι η ανοχή µπορεί να υπάρξει για αυτό
το ζήτηµα.

Δεν είναι για να παρακαµφθεί η ιεραρχία, που το φοβάστε. Δεν
παρακάµπτεται η ιεραρχία. Ενισχύεται στο επίπεδο της δοµής
προς τα κάτω. Τι το φοβάστε; Σας το ξαναείπα: Τι φοβάστε να
κάνετε ένα τέτοιο γραφείο, το οποίο να µην είναι γραφείο παρα-
πόνων, κυτίο παραπόνων; Είχαµε και εκείνον τον ανεκδιήγητο
Υπουργό που είχε φτιάξει δική του ιστοσελίδα και του έστελναν
mail και τουϊτάκια οι στρατιώτες για να βγάλουν το πρόβληµά
τους. Τι έγινε; 

Ξέρετε κάτι; Έχουν επιβαρυνθεί οι οπλίτες και οι οικογένειές
τους από τη γενική κατάσταση. Έχουν λοιπόν και κοινά προβλή-
µατα. Δεν είναι µόνο εξατοµικευµένα υποκειµενικά προβλήµατα
ενός οπλίτη ο οποίος µπορεί να ζητήσει βοήθεια. Πειράζει να συ-
νεννοούνται σε επίπεδο οργανωµένο κι όχι απλώς µιας οµάδας
ή µιας γκρούπας που µαζεύεται σε ένα καφενείο; Τι θα πείραζε,
δηλαδή, αυτού του είδους η προσέγγιση; Αν ήταν έτσι, τότε κι οι
φαντάροι θα µάθαιναν συλλογικότητα κι όχι την αντίληψη «πώς
το αντιµετωπίζουµε». Θα ψηφίσουµε λοιπόν «παρών».

Στο άρθρο 21 η ανάγκη εξειδίκευσης που πρέπει να καλύπτει
τη συγκεκριµένη επαγγελµατική απαίτηση είναι τόσο γενικόλογη.
Δεν υπάρχει υπηρεσιακή έρευνα. Σε ακαδηµαϊκά ιδρύµατα σας
το προτείναµε – µπορούσατε να το περάσετε- να υπάρξει ένας
κατάλογος πραγµατικός τοµέων µε συγκεκριµένους αριθµούς
φοιτητών, µε προκαθορισµένα πρότυπα. Αυτά είναι που ισχύουν,
ανεξάρτητα του ποιος είναι διοικητής, ανεξάρτητα του ποιος
είναι Υπουργός. Αυτά θα καθάριζαν το πράγµα και θα βοηθούσαν
και στην επαγγελµατική καταξίωση. Θα πούµε «παρών». Μπο-
ρούσε να είναι καλύτερο.

Στο άρθρο 22 λέµε «ναι».
Στο άρθρο 23 λέµε «ναι».
Στο άρθρο 24 λέµε «ναι».
Στο άρθρο 25 λέµε «παρών».
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Στο άρθρο 26 θα σας πούµε «παρών», γιατί τα προγράµµατα
επιµόρφωσης µπορεί να είναι του ΝΑΤΟ και το ΝΑΤΟ έχει µια
µανία να εκπαιδεύει σε ορισµένα πράγµατα. Ξέρετε, µπορείς να
µάθεις και ψυχολογία βασανισµού σε επίπεδο Γκουαντάναµο,
χωρίς να αφήνεις ίχνη. Υπάρχει τεράστια διεθνής εµπειρία, από
τι µπορεί να δώσει το ΝΑΤΟ ως υποτροφία. 

Ξέρετε, το ΝΑΤΟ είναι το ίδιο, το οποίο έλεγε τους Κοσοβά-
ρους επαναστάτες και µετά τους είπε εµπόρους οργάνων και
τώρα τους λέει νόµιµους που πρέπει να βγουν γρήγορα έξω και
να εκπροσωπήσουν. Το ΝΑΤΟ είναι αυτό που αποφασίσει ποια
χώρα είναι rock state, ποια δεν είναι, αν το Ιράν είναι καλό ή κακό,
αν είναι λογοκρισία να κρύψεις τα γεννητικά όργανα ενός αγάλ-
µατος ή αν είναι φυσική ευγένεια. Ξέρετε, αυτά είναι µια allure,
µια νοοτροπία δυτικής αντίληψης τάχα µου δήθεν του καλού και
του κακού. Την ίδια ώρα, γυµνά τα πτώµατα των παιδιών. 

Στο άρθρο 27 θα ψηφίσουµε «παρών», γιατί σας είπαµε ότι δεν
είναι δυνατόν τα ολυµπιακά µετάλλια να µετατρέπονται σε βαθµό
στον Στρατό. Κάνει κακό και στα ολυµπιακά µετάλλια, κάνει κακό
και στον Στρατό και στερεί ανθρώπους µε ταλέντο, εξειδικευµέ-
νους που θα µπορούσαν να προσφέρουν στον λαϊκό αθλητισµό
και από θέσεις οµοσπονδιών, από θέσεις ειδικών για να µην ξεφυ-
τρώνουν «FIFES». Και στον στίβο έχουµε «FIFES», έχουµε παντού.
Για να µην ξεφυτρώνουν «FIFES» µε διεθνή σκάνδαλα, νοµίζουµε
ότι τουλάχιστον το ήθος κάποιων αθλητών θα µπορούσε να βοη-
θήσει, µαζί µε την πείρα τους, σε αυτόν τον τοµέα. Στο άρθρο 29
θα σας πούµε «ναι», όπως και στα άρθρα 30 και 31. 

Με λίγα λόγια, δεν φέρατε επανάσταση. Δεν λιποθυµήσαµε
από την καινοτοµία. Δεν φέρατε αναγκαίες τροπολογίες. Φέρατε
βολικές και χρήσιµες την κατάλληλη στιγµή. Δεν θα καθίσουµε
να ασχοληθούµε τώρα µε το πότε ακριβώς και µε ποιον τρόπο
θα γίνει η κρίση -και να παρουσιάζεται ως δηµοκρατία- για τον
Αρχηγό της Αστυνοµίας.

Στα ναυπηγεία αυτήν την στιγµή οι εκβιασµένοι και απλήρωτοι
εργαζόµενοι θα δουν σαν µάννα εξ ουρανού τα ψωροψίχουλα
που τους δίνετε µε την τροπολογία που φέρνετε. Τους απλήρω-
τους εργαζόµενους αφορά. Και όταν οι εργαζόµενοι φθάνουν να
δέχονται τα ψίχουλα ως µάννα εξ ουρανού, η ζηµιά είναι πολύ
µεγάλη για τους εργαζόµενους, καθώς και για τον χώρο της ερ-
γασίας. Είναι επιβίωση, δεν είναι ζωή! 

Μην παρουσιάζεται, λοιπόν, εδώ σαν κάτι σωτήριο. Τα χρή-
µατα έτσι όπως είναι στην τροπολογία στον Ταβουλάρη πάνε. Να
είµαστε ρεαλιστές. Τον επιδοτούν για να διατηρήσει στη ζωή ένα
τµήµα των εργαζοµένων. Και όµως είχατε πάει προεκλογικά,
τους είχατε τάξει ότι θα υπάρχει συνεχής δουλειά, ότι θα υπάρχει
συνεχής παραγγελία, ότι θα κατοχυρωθούν οι θέσεις και τώρα
ερχόµαστε εδώ µε µια τροπολογία στην τούρλα του Σαββάτου,
πάνω στις ρυθµίσεις των ζητηµάτων των οπλιτών, να πούµε «άντε
να πληρωθούν και αυτοί στα ναυπηγεία». 

Τι θα σας πω; «παρών» θα σας πω. Θα τους αφήσετε απλήρω-
τους; Όχι. Η ουσία; «όχι» έπρεπε κι εγώ και οι εργαζόµενοι να
σας πουν. Στριµωγµένα ψήφισαν να το δεχτούν. Γιατί; Γιατί µπή-
καµε στην νοοτροπία ότι είναι κοινωνικό κράτος και «από το ολό-
τελα καλή και η Παναγιώταινα».

Κοντολογίς, λοιπόν, µε βάση αυτά που σας είπα για τα άρθρα,
το όλον του πράγµατος κατέληξε απλώς «καλή και η Παναγιώ-
ταινα». Και αυτά δεν είναι ούτε ωραία ούτε αριστερά ούτε προ-
οδευτικά ούτε υποβοηθητικά. Είναι απλώς ένα απλωµένο χέρι σε
κινούµενη άµµο, µε τους εργαζόµενους στην κινούµενη άµµο και
το κοινό χέρι να γλιστράει χειρότερα από την κινούµενη άµµο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία

Κανέλλη. Θα πρέπει, όµως, να πούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει
συζητηθεί σε τέσσερις συνεδριάσεις στην αρµόδια επιτροπή.
Έχουν εκφραστεί οι Βουλευτές που µετέχουν και βεβαίως, έχουν
ψηφιστεί ή καταψηφιστεί και τα άρθρα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Οι πέντε χοντρές τροπολογίες ήλθαν σή-
µερα στις 12.00’. Σε αυτές αναφέρθηκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για τις τροπολο-
γίες συµφωνώ µαζί σας.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Πέντε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στις τροπολογίες

συµφωνώ µαζί σας. Όµως, ουσιαστικά, η Ολοµέλεια γίνεται για
τους Βουλευτές, οι οποίοι δεν µετέχουν στην επιτροπή, οι οποίοι
είναι διακόσιοι πενήντα, διακόσιοι σαράντα, ανάλογα µε την επι-
τροπή, που δεν µετέχουν.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν πειράζει. Χρόνο έχουµε. Ας κάναµε
τρεις-τέσσερις συνεδριάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν το λέω για
εσάς, κυρία Κανέλλη. Αλλά θα πρέπει να εκφραστούν οι Βουλευ-
τές. Αν µιλούν, όµως, οι ίδιοι άνθρωποι οι οποίοι µιλούν στις επι-
τροπές, οι Βουλευτές δεν µιλούν. Γιατί, εδώ είχε αποφασιστεί το
σηµερινό νοµοσχέδιο να τελειώσει σε µια συνεδρίαση. Οπότε
πρέπει να δοθεί και ο χρόνος στους Βουλευτές, οι οποίοι είναι
και η πλειοψηφία.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Για κοιτάξτε, πενήντα είµαστε εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Κανέλλη,

δεν διαφωνώ µαζί σας, αλλά πρέπει να δώσω κάποιες εξηγήσεις.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βάλτε κι άλλη συνεδρίαση, κύριε Πρό-

εδρε. Τι συζητάµε τώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν την βάζουµε

εµείς. Την βάζετε εσείς στη Διάσκεψη των Προέδρων, κύριε Πα-
φίλη.           

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ολόκληρη τροπολογία φέραµε για τον ένα
µήνα του αξιωµατικού της Αστυνοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Γι’ αυτό που λέει
η κ. Κανέλλη όσον αφορά στις τροπολογίες συµφωνώ µαζί της,
αλλά πρέπει να δοθεί ο λόγος και στους Βουλευτές και η παρά-
κλησή µου είναι προς αυτήν την κατεύθυνση.

Ο κ. Δανέλλης από το Ποτάµι έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα περάσω όσο πιο σύντοµα

µπορώ στα επιµέρους άρθρα.
Στην παράγραφο 1α του άρθρου 2, κύριε Υπουργέ, είχαµε

προτείνει να µην υιοθετήσουµε νέο ορισµό όπου αναφερόµαστε
για τις ανάγκες του παρόντος νόµου όπου αναφέρεται ο όρος
«οπλίτες» και εννοούνται και οι δόκιµοι, έφεδροι, επίκουροι κ.λπ..
Υπάρχει ήδη ένας χρησιµοποιηθείς όρος: συστρατευµένοι στρα-
τιωτικοί. Ο όρος αυτός υπάρχει στο άρθρο 4 του Στρατιωτικού
Κώδικα 20-1, π.δ. 130/84. Μπορεί να υιοθετηθεί ο όρος «συστρα-
τευµένοι στρατιωτικοί» και έτσι να ξεπεράσουµε –έστω και αν δεν
το εννοείτε και προφανώς δεν το εννοείτε- το θέµα της υποβάθ-
µισης των εφέδρων, δοκίµων, επίκουρων αξιωµατικών, εφέδρων
αξιωµατικών κλπ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Έχουµε αναδιατυπώσει το άρθρο 1 µε τέτοιον τρόπο,
ώστε να είναι ευδιάκριτο. Το 2.1 έχει αφαιρεθεί τελείως.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ωραία. Σας ευχαριστώ.
Στο άρθρο 5 επιµένουµε ότι η δηµιουργία επιτροπής εξέτασης

των κατ’ εξαίρεση τοποθετήσεων αποδυναµώνει τη φιλοσοφία
του συζητούµενου νοµοσχεδίου. Ούτε χρειάζεται µία επιπλέον
επιτροπή και πολύ περισσότερο δεν χρειάζεται η αποσαφήνιση. 

Σε σχέση µε το άρθρο 6, όπου περιγράφονται οι όροι και οι
προϋποθέσεις των εξαιρέσεων, εµείς επιµένουµε ότι θα έπρεπε
να αφαιρεθεί η παράγραφος 4, διότι έτσι µένει ουσιαστικά και
δυνητικά ένα «παράθυρο» για επτακόσιες έως οκτακόσιες ρου-
σφετολογικές µεταθέσεις ανά ΕΣΣΟ, τις οποίες κανείς δεν µπο-
ρεί να ελέγξει παρά µονάχα ο εκάστοτε αρµόδιος Υπουργός. 

Όπως είχαµε πει στην πρωινή µας παρέµβαση επί της αρχής,
είναι θετική η πρόβλεψη για την στρατολογική τακτοποίηση ενός
σηµαντικού αριθµού ανυπότακτων. Αυτό το θέµα δηµιουργούσε
ένα µεγάλο πρόβληµα και για τους ίδιους και για τις οικογένειές
τους. Έτσι, η εξάλειψη του αξιοποίνου της ανυποταξίας και η δυ-
νατότητα που δίνεται στους άνω των τράντα πέντε να εξαγορά-
ζουν το υπόλοιπο της θητείας τους είναι εξαιρετικά θετικό
σηµείο. Είναι θετική η αποδοχή εκ µέρους σας της τροπολογίας
που καταθέσαµε για τη µείωση του ποσού αποζηµίωσης προς το
δηµόσιο του κάθε µήνα από τους µήνες τους οποίους όφειλαν
να υπηρετήσουν.

Αναφορικά µε τη διάταξη του άρθρου 12 που αναγνωρίζει εί-
κοσι µέρες θητεία στους άνω των τριάντα πέντε, είναι θετικότατη
η αναπροσαρµογή του νοµοσχεδίου. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου που αφορά στη µέριµνα
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του προσωπικού, στο άρθρο 8 συµφωνούµε ότι είναι χρήσιµο και
θετικό στις ειδικότητες εκείνες που µπορεί ο χρόνος θητείας να
είναι επωφελής για τους οπλίτες, να το υιοθετήσουµε και να το
προωθήσουµε. Πρέπει να προσέξουµε, όµως, στα θέµατα των
γιατρών κατά πόσο ο γιατρός µιας µονάδας θα µπορεί να αντε-
πεξέλθει σε διπλά καθήκοντα, γιατί βεβαίως η πίεση θα είναι µε-
γάλη. Έχω κατά νου κυρίως τις παραµεθόριες περιοχές, τα νησιά
κ.λπ.. 

Στο άρθρο 12 για τους αντιρρησίες, συµφωνούµε µε τις τρο-
πολογίες που έχουν καταθέσει συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μία
σκέψη την οποία σάς καταθέτω είναι κατά πόσον µπορούµε να
δηµιουργήσουµε ένα επιπλέον κίνητρο για τους αντιρρησίες,
προκειµένου να παρέχουν υπηρεσίες σε µικρά νησιά, σε παρα-
µεθορίους, στους δήµους εκείνων που δεν µπορούν να διασφα-
λίσουν το απαιτούµενο προσωπικό για να έχουν µία εύρυθµη
λειτουργία. Είναι γνωστό ότι η Κάσος, ας πούµε, από τις είκοσι
οκτώ οργανικές θέσεις, αν θυµάµαι καλά, καλύπτει σήµερα µο-
νάχα µία. Έχει έναν δηµοτικό υπάλληλο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Αν µου επιτρέπετε, αυτό που λέτε για την παραµεθόριο
προβλέπεται από την ισχύουσα νοµοθεσία. Το πρόβληµα είναι
ότι δεν υπάρχει αντίστοιχος αριθµός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι, δεν υπάρχει. Γι’ αυτό αναφέρο-
µαι. Ίσως είναι ένα επιπλέον κίνητρο αλλά και ένα εργαλείο κα-
λύτερης αξιοποίησης της παροχής των υπηρεσιών των
αντιρρησιών συνείδησης, που ως εναλλακτική θητεία µπορούµε
να τους δηµιουργήσουµε ένα επιπλέον κίνητρο να καλύψουν τέ-
τοιου είδους παροχές υπηρεσιών χρήσιµες για τις τοπικές κοι-
νωνίες. 

Στο τρίτο µέρος που αφορά στην εκπαίδευση, έχουµε πρό-
βληµα µε το άρθρο 25. Η υποβάθµιση της βαθµολογίας των σχο-
λών -µε το σκεπτικό το οποίο αναφέραµε και στη συζήτηση στην
επιτροπή- θεωρούµε ότι είναι προβληµατική, γιατί συνολικότερα
καλλιεργεί ένα πνεύµα ήσσονος προσπάθειας σε ένα κατ’ εξοχήν
περιβάλλον αριστείας και προσήλωσης σε υψηλούς στόχους,
όπως είναι οι σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Στο άρθρο 27 εµείς διαφωνούµε. Η συνέχιση επιβράβευσης
των αθλητών, των πρωταθλητών µας -τους οποίους προφανώς
τιµούµε- µε την απόδοση µιας θέσης αξιωµατικού στις Ένοπλες
Δυνάµεις υποβαθµίζει και εκείνους και, βεβαίως, τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις. Νοµίζω ότι είναι παρωχηµένης και αποτυχηµένης αντίλη-
ψης όλη αυτή η υπόθεση, εάν τη δούµε στο χρόνο. 

Στο άρθρο 29 και ειδικότερα στα όσα προβλέπονται από την
παράγραφο 3, ισχύουν αυτά στα οποία έχω αναφερθεί. Δεν θέλω
να προσθέσω κάτι άλλο. Εµείς διαφωνούµε. 

Για το άρθρο 31, όπως είχα πει και το πρωί, κύριε Υπουργέ -
νοµίζω ότι δεν ήσασταν εκείνη τη στιγµή εδώ- ίσως είναι η κα-
τάλληλη ευκαιρία να κλείσουµε και µια άλλη εκκρεµότητα που
υπάρχει σε σχέση µε το δικαίωµα των στρατευµένων πια νέων
που υπηρετούν τη θητεία τους για άδειες, ευνοϊκές µεταθέσεις
κ.λπ., εκείνων που είναι αιρετοί στην τοπική αυτοδιοίκηση. Είναι
λίγοι οι τόσο νεαρής ηλικίας εκλεγµένοι στην τοπική αυτοδιοί-
κηση, αλλά υπάρχουν, κατά το παράδειγµα, βεβαίως, των υπα-
ξιωµατικών που πολύ σωστά βελτιώσατε και συµπεριλάβατε
κάποιες ευνοϊκές διατάξεις που ισχύουν για τους λοιπούς δηµο-
σίους υπαλλήλους αλλά όχι για τους υπαξιωµατικούς. 

Θεωρούµε ότι θα είναι δίκαιο, όµως, να προστεθεί και η παρά-
γραφος 7 του άρθρου 93 του ν. 3852/2010 που αφορά στις µε-
ταθέσεις των υπαξιωµατικών, όπως ισχύει και για τους λοιπούς
δηµοσίους υπαλλήλους, για να µπορούν να παρέχουν τις υπηρε-
σίες τους στην αυτοδιοίκηση. Έτσι και αλλιώς νοµίζω ότι δεν θα
έχει µεγάλη εφαρµογή η βελτίωση την οποία ήδη κάνατε. Έτσι,
τουλάχιστον για τις µεταθέσεις, νοµίζω ότι πρέπει να το δείτε
ξανά και είναι ευκαιρία να το κάνουµε τώρα. 

Κλείνω την αναφορά µου στα άρθρα, επαναλαµβάνοντας για
ακόµη µια φορά το αυτονόητο: Οι δίκαιοι και διάφανοι κανόνες
του παιχνιδιού είναι ασφαλώς σαφώς αναγκαία συνθήκη. Η ανα-
γκαία συνθήκη αυτή θα γίνει και ικανή µονάχα αν υπάρχει και η
πολιτική βούληση να εφαρµόσουµε αυτό το πλαίσιο των κανόνων
και των ρυθµίσεων και αυτό θα δοκιµαστεί και σήµερα και αύριο
και µεθαύριο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θέλω δύο λεπτά, για να αναφερθώ πολύ σύν-
τοµα σε κάποιες από τις τροπολογίες. 

Για την τροπολογία η οποία µας ήταν γνωστή, µιας και συµµε-
τείχαµε στις διαδικασίες ενηµέρωσης και ανταλλαγής απόψεων
για τα ναυπηγεία -που είναι ένα µεγάλο θέµα σε εκκρεµότητα και
πρέπει, προφανώς, να βρεθεί µία συµβιβαστική λύση για να περ-
πατήσει αυτή η τόσο αρρωστηµένη υπόθεση επιτέλους- θα
ήθελα, κύριε Υπουργέ, να µας πείτε εάν θεωρείτε ότι διασφαλί-
ζεται η παράδοση των πλοίων µε τις διατάξεις που καλούµαστε
να ψηφίσουµε. Δηλαδή, εάν θεωρείτε ότι εγγυάται και η εργοδο-
σία του ναυπηγείου την ολοκλήρωση της κατασκευής και την πα-
ράδοση των πλοίων, ως οφείλει να κάνει.

Όσον αφορά την τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Τόσκας, να
την αποδεχτούµε. Όµως, ενώ φαίνεται ορθολογική αυτή η εναρ-
µόνιση των χρόνων, γιατί να µην ισχύσει από την επόµενη φορά;
Αφού είναι θέµα µηνών να λήξει η θητεία του σηµερινού Αρχη-
γού, γιατί να µην είµαστε αλλά και να φαινόµαστε τίµιοι; 

Νοµίζω ότι δεν έχουµε πειστεί ότι υπάρχει τέτοια ανάγκη για
µερικούς µήνες διαφοράς να έχουµε τη λήξη της θητείας του ση-
µερινού Αρχηγού και την επιλογή νέου. Ας ισχύει από την επό-
µενη φορά αυτό το ορθολογικό της εναρµόνισης των χρόνων. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ
αναφορικά µε την εναλλακτική θητεία των αρνητών συνείδησης,
θέλω να δηλώσω ότι εµείς τις υποστηρίζουµε. Συµφωνούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Κατσίκης έχει

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχουν δηλώσει κι

άλλοι.
Παρακαλώ, κύριε Κατσίκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσω µε τον Πρόεδρο

ότι πρέπει να δοθεί περισσότερο ο λόγος στους συναδέλφους
Βουλευτάς παρά σε µας, οι οποίοι ως εκπρόσωποι και εισηγητές
ο καθένας για το κόµµα του, συνεδριάσαµε τέσσερις φορές στην
αρµόδια Επιτροπή Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων και δυο
σήµερα, έξι στο σύνολο, για να πούµε λίγο-πολύ τα ίδια πράγ-
µατα µε κάποιες ίσως µικροδιαφορές. 

Υποχρεούµαι, όµως, να το κάνω, πρώτον, διότι αυτό επιβάλλει
η διαδικασία. Δεύτερον, διότι πρέπει για µια φορά ακόµα να
δώσω έµφαση σε εκείνο που πιστεύουµε. Αυτό δεν είναι άλλο
από το ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι σηµαντικό και πρέπει να το
στηρίξουµε. 

Επιτρέψτε µου, πριν µπω στην ουσία της συζήτησης, να εκ-
φράσω τη βαθιά µου λύπη και θλίψη, γιατί για πρώτη φορά στο
ελληνικό Κοινοβούλιο από συνάδελφο Βουλευτή –και αναφέροµαι
στον εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής- ακούστηκε ότι οι Ένοπλες
Δυνάµεις της χώρας είναι ανίκανες. Όπως, επίσης, σχολίασε το
που υπηρέτησε ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και
Υπουργός Εθνικής Άµυνας σε σχέση µε συγγενικό του πρόσωπο,
το οποίο ήταν στην Αττική και σήµερα υπηρετεί πολλά χιλιόµετρα
µακριά. Ας αποφασίσει, λοιπόν, ο κ. Κασιδιάρης τι είναι µεµπτό και
κατακριτέο, να υπηρετεί κάποιος εντός του Λεκανοπεδίου ή πολλά
χιλιόµετρα µακριά απ’ αυτό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα στην τοποθέ-
τησή µου το πρωί ουσιαστικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι να
τελειώσουν οριστικά οι πελατειακές µεταθέσεις και δοθεί τέλος
στις αδιαφανείς διαδικασίες. Συνεχίζοντας την επεξεργασία του
παρόντος νοµοσχεδίου θα ήθελα να εστιάσω στην κατ’ άρθρον
ανάλυση και ιδιαίτερα στα βασικότερα άρθρα του παρόντος νο-
µοσχεδίου το οποίο χωρίζεται σε τρία µέρη. 

Στο πρώτο µέρος, το οποίο αφορά στις µεταθέσεις οπλιτών,
θεσµοθετείται µια νέα και πιο δίκαιη διαδικασία των τοποθετή-
σεων και των µεταθέσεων στις Ένοπλες Δυνάµεις, προκειµένου
η στελέχωση των µονάδων να επανδρώνεται µε το µεγαλύτερο
δυνατό ποσοστό και στους τρεις κλάδους των Ενόπλων Δυνά-
µεων, δηλαδή Στρατό Ξηράς, Πολεµική Αεροπορία και Πολεµικό
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Ναυτικό. 
Πιο συγκεκριµένα, σύµφωνα µε το άρθρο 3 καθιερώνονται

υπηρεσιακά, οικονοµικά, κοινωνικά και αντικειµενικά κριτήρια.
Όπως προείπα και το πρωί, µέχρι σήµερα για τις κατ’ εξαίρεση
µεταθέσεις ίσχυαν µόνο κοινωνικά κριτήρια, όπως θέµατα υγείας
των στρατιωτών ή των γονέων τους. Στο παρόν άρθρο έχει προ-
βλεφθεί η θέσπιση των οικονοµικών κριτηρίων, λόγω της οικονο-
µικής κρίσης που µαστίζει τη χώρα µας

Στα άρθρα 4 και 5 καθιερώνεται η διαδικασία εξέτασης αυτών
των κριτηρίων από την υπηρεσία, η εξέταση των αιτηµάτων των
κατ’ εξαίρεση µεταθέσεων και η θεσµοθέτηση κατηγοριών ευπα-
θών οµάδων που εξαιρούνται από το γενικό σύστηµα µοριοδό-
τησης. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, το οποίο αφορά στη µέ-
ριµνα προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και πιο συγκεκριµένα
στο άρθρο 8, πέρα από τα θετικά που ανέφερα κατά τη διάρκεια
της πρωινής µου οµιλίας -όπως ότι δίνεται η δυνατότητα στους
οπλίτες οι οποίοι είναι πτυχιούχοι Ιατρικής να υπηρετούν σε
κενές θέσεις των περιφερειακών υπηρεσιών δηµόσιας υγείας,
άγονων, αποµακρυσµένων και προβληµατικών περιοχών- υπάρ-
χει πρόβλεψη να παραµείνουν στην υπηρεσία υγείας που υπη-
ρέτησαν ως τη συµπλήρωση του απαραίτητου χρόνου
υπηρεσίας υπαίθρου µε απόφαση του Υπουργού Υγείας. 

Στο άρθρο 12 επαναρρυθµίζονται οι στρατιωτικές υποχρεώ-
σεις των ανυπότακτων. Επιπροσθέτως, καθορίζεται η εξάλειψη
του αξιόποινου της ανυποταξίας και η άρση των διοικητικών και
ποινικών συνεπειών γι’ αυτούς. 

Στο άρθρο 15 καθορίζεται ο τρόπος µεταθέσεων διαφόρων ει-
δικών κατηγοριών των στρατιωτικών, όπως πολύτεκνοι γονείς,
µονογονεϊκές οικογένειες και πάσχοντες από ανίατα νοσήµατα. 

Στο άρθρο 20 δηµιουργούνται τα Γραφεία Στήριξης Οπλιτών
ανά Γενικό Επιτελείο, τα οποία έχουν ως σκοπό τη στήριξη των
οπλιτών και τη διερεύνηση τυχόν καταγγελιών ή παραλείψεων
της διοίκησης. 

Στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου προωθούνται ρυθµίσεις
που αφορούν την εκπαίδευση των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων. 

Το άρθρο 21 παρέχει τη δυνατότητα στο µόνιµο προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων να συµµετέχει σε προγράµµατα προπτυ-
χιακών ή µεταπτυχιακών σπουδών ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυµάτων µε τη λήψη εκπαιδευτικής άδειας. 

Τέλος, µε το άρθρο 24 καθιερώνεται η ιδιότητα των αποφοίτων
των ανωτέρων στρατιωτικών σχολών υπαξιωµατικών και ορίζεται
ότι η φοίτησή τους είναι πλέον τριετής.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες υπερψηφίζουµε και κατ’ άρθρον το
παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο προωθεί διατάξεις που ρυθµίζουν
και επιλύουν σηµαντικά και διαχρονικά προβλήµατα των Ενό-
πλων Δυνάµεων.

Κύριε Πρόεδρε, έκανα ό,τι µπορούσα για την οικονοµία του
χρόνου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Κατσίκη, γιατί ήσασταν συνεπέστατος στο χρόνο, λαµβα-
νοµένου υπ’ όψιν ότι δεν έχει µιλήσει ακόµα για πρωτολογία κα-
νένας Βουλευτής.

Προχωρούµε µε τον κ. Σαρίδη, εκ µέρους της Ένωσης Κεν-
τρώων.

Έχετε τον λόγο, κύριε Σαρίδη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ούτε

και εγώ θα σας πάρω πολύ χρόνο.
Οι διαδικασίες που προβλέπονται για ορθή νοµοθέτηση τηρή-

θηκαν αυτήν τη φορά και ως εκ τούτου µπορούµε και εµείς, οι
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, να είµαστε χρήσιµοι. Είναι το
πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο δεν ήρθε µε την ένδειξη του κατε-
πείγοντος, είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που πραγµατικά συζητή-
θηκε και βελτιώθηκε. Με χαρά, λοιπόν, διαπιστώνω πως,
επιτέλους, γίνεται κάποια δουλειά µετά από πολύ καιρό εδώ
µέσα και αυτή η δουλειά αφορά το παρόν νοµοσχέδιο. 

Η Κυβέρνηση άκουσε αυτά που της είπαµε σχετικά µε τα πρό-
σωπα-στελέχη που φροντίζουν ΑΜΕΑ και περιµένουµε την εφαρ-

µογή τους, σύµφωνα µε τη δέσµευση για την άµεση ρύθµιση του
θέµατος σε επόµενο νοµοσχέδιο αφού καθοριστεί και η οικονο-
µική επιβάρυνση.

Προχωρώ, λοιπόν, στην κατ’ άρθρο τοποθέτησή µας.
Τα άρθρα 1 έως 6 πράγµατι έχουν πολλά λεπτά σηµεία που θα

κρίνουν την επιτυχία του νόµου αυτού και την ευθύνη γι’ αυτό θα
έχει και ο εκάστοτε Υπουργός. Από τη µια φυσικά οι πολλές αρ-
µοδιότητες στον Υπουργό µας προβληµατίζουν. Αυτό το είχαµε
πει και στις επιτροπές. Το είχαµε θίξει σε όλες τις επιτροπές. Δε-
χόµαστε, όµως, την εξήγησή σας πως θα µεταφέρετε τις αρµο-
διότητες στα Επιτελεία. 

Για να µην µακρηγορώ, τα άρθρα 1 έως 6 είναι πράγµατι πρω-
τόγνωρα, αλλά οι προθέσεις δεν φτάνουν, όπως ξέρετε, οπότε
και αυτά θα κριθούν κατά την εφαρµογή τους. Είναι προς έναν
νέο δρόµο, είναι κάτι διαφορετικό, χρειάζονταν, υπήρχε έλλειψη
σε αυτόν τον χώρο.

Εµείς, ως Ένωση Κεντρώων, ψηφίζουµε τα εν λόγω άρθρα,
λέµε «ναι» από το άρθρο 1 έως 6, µε την ελπίδα να εφαρµοστούν
σωστά και µε την επισήµανση πως θα παρακολουθούµε στενά
την εξέλιξή τους και τις επιπτώσεις τους.

Τα άρθρα 7 έως 22 προβλέπουν αυτονόητα πράγµατα που δεν
θα µπορούσαµε να µην τα υπερψηφίσουµε στο σύνολό τους.
Σωστή η σύζευξη του χρόνου της αγροτικής στρατιωτικής υπο-
χρέωσης των ιατρών µας, σωστή η αναγνώριση του έργου των
δικηγόρων µας, σωστή η δηµιουργία του Γραφείου του Πολίτη. 

Oπότε, λέµε «ναι» στο άρθρο 7, λέµε «ναι» στο άρθρο 8 για
τους γιατρούς, λέµε «ναι» στο άρθρο 9 για τον χρόνο υπηρεσίας
των Ενόπλων Δυνάµεων. Σαφώς λέµε «ναι» και στο άρθρο 10 για
τη µοριοδότηση των οπλιτών θητείας. 

Όσον αφορά στο άρθρο 12, έχουµε υποβάλει και ένα σχετικό
ερώτηµα στο Υπουργείο για να γνωρίζουµε τον ακριβή αριθµό
των ανυποτάκτων και επιφυλασσόµαστε σε αυτό το άρθρο, µέχρι
να δούµε στην πράξη πώς θα εφαρµοστεί ο νόµος. 

Το άρθρο 13, εάν εφαρµοστεί σωστά, θα αποτελεί πραγµατικά
ένα χτύπηµα στη γραφειοκρατία, καθώς η κωδικοποίηση όλων
των αδειών εξυπηρετεί και µάλιστα διακλαδικά πρωτίστως τα
συµφέροντα των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.  

Το άρθρο 14 προβλέπει –και καλώς κάνει- την εφαρµογή δικα-
στικών αποφάσεων για την προσµέτρηση των ετών υπηρεσίας
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, που προέρχονται από το
ΑΣΣΥ.  

Τα άρθρα 18 και 19 είναι καλά και µπορούµε να τα εντάξουµε
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το µεν 18 ως έµπρακτη απόδειξη
σεβασµού της πολιτείας στις οικογένειες των στελεχών µας, που
αποβιώνουν κατά την εκτέλεση διατεταγµένης υπηρεσίας και
ένεκα αυτής, το δε άρθρο 19 διότι αυτές οι χωρίς λόγο και ανορ-
θόδοξες διακρίσεις που ίσχυαν µέχρι σήµερα, σχετικά µε τη σί-
τιση των στελεχών στις λέσχες, που καλώς καταργεί το εν λόγω
άρθρο, δηµιουργούσαν πρόσφορο έδαφος για διακρίσεις. Αυτές
οι διακρίσεις σε κάθε περίπτωση δεν ενίσχυαν το στρατιωτικό
φρόνηµα που στηρίζεται µεν στην τήρηση της ιεραρχίας, αλλά
πρέπει να εµπνέεται από τις αρχές της ισότητας και του σεβα-
σµού µεταξύ των στελεχών. 

Η ίδρυση του Γραφείου Στήριξης Οπλιτών είναι µια πρωτοβου-
λία που µένει να ελεγχθεί προφανώς για την αποτελεσµατικότητά
της στην πράξη. Θα πρέπει πράγµατι να ληφθεί µέριµνα για τα
συγκεκριµένα ζητήµατα και η αναγνώριση της ανάγκης λειτουρ-
γίας του εν λόγω Γραφείου είναι από µόνης της ένα καλό βήµα.
Όπως και όλα τα εν δυνάµει καλά νοµοσχέδια έτσι και αυτό θα
κριθεί στην εφαρµογή του. 

Σχετικά µε τα άρθρα 21 έως 27 εκτιµώ πως αντιµετωπίζουν µε
αποτελεσµατικό τρόπο κάποια πολύ σοβαρά ζητήµατα που
άπτονται της στρατιωτικής εκπαίδευσης και που αφορούν στην
εξασφάλιση ίσων ευκαιριών για τη µόρφωση και τη συνεχή βελ-
τίωση των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.  

Φυσικά, για στο άρθρο 25 είχαµε πει τις επιφυλάξεις µας στις
επιτροπές, οι οποίες όµως αίρονται µετά τις εξηγήσεις που δό-
θηκαν από τον Υπουργό. 

Σχετικά µε την τροπολογία που αφορά τη λήξη της θητείας
του Αρχηγού της Αστυνοµίας, εµείς ως Ένωση Κεντρώων θα ψη-
φίσουµε «παρών». 
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Σχετικά µε την τροπολογία που αφορά στην Πυροσβεστική και
την παράταση της αντιπυρικής περιόδου, θα ψηφίσουµε «ναι».  

Θα ψηφίσουµε «ναι» και στην τροπολογία που αφορά το Κτη-
µατολόγιο. 

Σχετικά µε την τροπολογία που έχει να κάνει µε τις τορπιλα-
κάτους, περιµένουµε τις απαντήσεις στις ερωτήσεις που έχει
θέσει ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Καρράς. 

Συνοψίζοντας, θα έλεγα πως έχουµε στα χέρια µας ένα σο-
βαρό νοµοσχέδιο. Με τη δέσµευσή σας –και το ξαναλέω- σχετικά
µε στελέχη που φροντίζουν ΑΜΕΑ, περιµένουµε την εφαρµογή
και την άµεση ρύθµιση των θεµάτων αυτών. 

Ουσιαστικά, επί της αρχής υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, το
ίδιο και τα άρθρα όπως ακριβώς διατυπώθηκαν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Σαρίδη. 
Επειδή έχει ειδικό λόγο και έχει ζητήσει προ πολλού τον λόγο

ο κ. Παφίλης για να φύγει, θα του δώσω τον λόγο. Όπως πρέπει
να σας πω ότι θα συνεχίσουµε µε τρεις Βουλευτές. Την κ. Αντω-
νίου...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τοποθε-
τηθώ, για λόγους κοινοβουλευτικής τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Δένδια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ζήτησα να µιλήσω ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος και θα µου επιτρέψετε να µιλήσω µετά τον κ.
Παφίλη, του οποίου αναγνωρίζω το θέµα. Δεν τοποθετήθηκα το
πρωί επί της αρχής, ακριβώς για να τοποθετηθώ το απόγευµα. 

Πρέπει να είµαστε σαφείς: Ο ρόλος του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου δεν είναι ο ρόλος του εκφράζοντος τις απόψεις του,
έστω και κατά συνείδηση και κατά το Σύνταγµα. Έχει τα δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις του Αρχηγού του κόµµατος, τις από-
ψεις του οποίου εκφράζει. 

Κατά συνέπεια, δεν είναι στην προσωπική διακριτική του ευ-
χέρεια να είναι ευγενής ή να παραχωρεί στο Προεδρείο τη δυ-
νατότητα να τοποθετηθούν δέκα ή πέντε ή έξι ή όσους
Βουλευτές θέλει προ αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δένδια,
εκτιµώ αυτό που λέτε, αλλά, όπως γνωρίζετε, ο Κανονισµός της
Βουλής δεν λέει ότι πρέπει να µιλούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι µε τη σειρά της δύναµης των κοµµάτων τους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Λαµβάνουν τον λόγο, εφόσον τον ζη-
τήσουν. Δεν έχω µιλήσει από το πρωί, αν και για κάποιους συνα-
δέλφους υπερέβηµεν εαυτούς, τουλάχιστον καθόσον µε αφορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχει, όµως, ζητή-
σει πριν από εσάς τον λόγο ο κ. Παφίλης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Είναι τόσο κοµψά ντυµένος που δεν
µπορούµε να του στερήσουµε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μετά τον κ. Πα-
φίλη, έχουν ζητήσει µε τη σειρά τον λόγο ο κ. Θεοχάρης και ο κ.
Θεοχαρόπουλος.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Να αλλάξουµε τον Κανο-
νισµό τότε!

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, όχι οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι µαζί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κυρία
Αυλωνίτου, µη διακόπτετε.

Εάν, εφαρµόσουµε τον Κανονισµό, θα πάµε µε τη σειρά αυτή.
Εγώ, όµως, προτείνω να µιλήσουν και κάποιοι Βουλευτές που πε-
ριµένουν από το πρωί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν είναι στη διακριτική ευχέρεια του
Προεδρείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εάν, όµως, επιµέ-
νετε να εφαρµοστεί ο Κανονισµός…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν είναι στη διακριτική ευχέρεια των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να µην τοποθετούνται και δεν
έχω τη δυνατότητα να µην επιµείνω σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας λέω ότι εάν
επιµείνετε, θα εφαρµοστεί ο Κανονισµός, αλλά θα µιλήσουν µε
τη σειρά που έχουν δηλώσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Καταλάβατε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν έχω πρόβληµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ προσπαθώ να

διευκολύνω τους Βουλευτές. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ας µην συνεχίσουµε

αυτήν την άχαρη συζήτηση.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει. Ούτε εγώ

θέλω να τη συνεχίσουµε. Γιατί δεν έχω καµµία διάθεση να δια-
πληκτίζοµαι µε εσάς προσωπικά. 

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω ότι πρέπει να σταµατήσει αυτή η

ιστορία και να µην κοροϊδευόµαστε. Ποιον κατηγορείτε δηλαδή;
Εσείς δεν αποφασίσατε να το συζητήσουµε σε δύο συνεδριά-
σεις, όπως και την προηγούµενη; Τι πάει να πει δηλαδή, «δεν
µπορούν να µιλήσουν οι Βουλευτές»; Το λέτε και σε εµάς; Δύο
µιλήσαµε. Πέστε τα στην Κυβέρνησή σας και στην πλειοψηφία
που έχετε, να δώσει άλλη µία συνεδρίαση, για να έχει τη δυνα-
τότητα να µιλήσει κι ο κάθε Βουλευτής. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Έτσι είναι!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι σας έβλαψε, δηλαδή, τα είκοσι

λεπτά που µιλήσαµε εµείς µέχρι τώρα; Ούτε το πρωί µίλησα εγώ.
Είπαµε να τοποθετηθούµε συνολικά. Τι θέλετε τελικά, να εφαρ-
µοστεί ο Κανονισµός; Αν εφαρµοστεί, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος όποτε ζητήσει τον λόγο τον παίρνει και µε τη σειρά
που τον ζητάει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Κανονισµός θα
εφαρµοστεί. Παρακαλώ προχωρήστε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εποµένως, λέω ότι για τις εύλογες
διαµαρτυρίες κι όλη αυτή η ιστορία να µιλήσουν και οι Βουλευ-
τές, να απευθυνθείτε σε αυτούς που αποφασίζουν. Κι αποφασίζει
αυτός που έχει το µαχαίρι και κόβει και το πεπόνι, δηλαδή η κυ-
βερνητική πλειοψηφία. Διαµαρτυρηθείτε στο κόµµα σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν είπαµε τίποτα εµείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο χρόνος είναι

οκτώ λεπτά, κατά τον Κανονισµό, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν έχω οκτώ λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

Ούτε το πρωί µίλησα.  
Δεύτερον, να διαµαρτύρεστε, αλλά να φέρνετε τροπολογίες

στις 12:00’; Γιατί δεν λέτε τίποτα; 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Παφίλη, δεν είπε κανείς τίποτα! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Δεν διαµαρτύρεται κανένας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ξέρω πολύ καλά τι λέω, κύριε Λάππα.

Γνωριζόµαστε. 
Λέω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι στις 12:00’καταθέσατε τρο-

πολογίες. Ήταν και εκπρόθεσµες. Δηλαδή, τώρα αυτό πώς λέ-
γεται; Αυτό που κατηγορούσατε. Είπαµε, όµως, ο µαθητής
βγαίνει καλύτερος από τον δάσκαλο, τις περισσότερες φορές.  

Για να µην σπαταλώ τον χρόνο, η Λιάνα Κανέλλη τοποθετή-
θηκε αναλυτικά. Θα πω µια γενική εκτίµηση που έχει το δικό µας
κόµµα σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο και θα µιλήσουµε και για ορι-
σµένα θέµατα, τα οποία φαίνεται να µην σχετίζονται, αλλά έχουν
σχέση και µε το νοµοσχέδιο και που ουδεµία πλευρά, εξ όλων
των υπολοίπων, τολµάει να θίξει. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι το νοµοσχέδιο προσπαθεί να αντιµετω-
πίσει κάποια προβλήµατα, ωστόσο δεν δίνει λύσεις στα σοβαρά
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι στρατευµένοι, οι στρατιώτες
δηλαδή και οι στρατιωτικοί γενικότερα. Λύνει κάποια επί µέρους
διαχειριστικά προβλήµατα, γι’ αυτό και τα ψηφίζουµε, παρότι θα
θέλαµε περισσότερα, αλλά συνολικά αυτό που λέγεται «τοµή»,
«αλλαγή» κ.λπ., δεν ισχύει. 

Θέλουµε, όµως, να θέσουµε ένα ερώτηµα. Ποιος είναι ο ρόλος
των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας; Εµείς λέµε ότι οι Ένοπλες
Δυνάµεις της χώρας πρέπει να υπερασπίζονται την εδαφική ακε-
ραιότητα και τα σύνορα της χώρας. Τελεία. Συµφωνείτε όλες οι
πτέρυγες; Εκτός από µία που δεν απευθύνοµαι. Συµφωνείτε;
Συµφωνείτε, κύριε Υπουργέ;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Τοποθετήθηκα το πρωί, κύριε Παφίλη, επ’ αυτού. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι ρητορική η ερώτηση. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ε, τότε τι µου απευθύνετε το ερώτηµα; 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ισχύει αυτό όµως; Ισχύει, λοιπόν, ότι
οι Ένοπλες Δυνάµεις της Ελλάδας έχουν µοναδική αποστολή να
υπερασπίζονται τα σύνορα της χώρας και την εδαφική της ακε-
ραιότητα; 

Εµείς λέµε όχι, δεν ισχύει. Το ότι οι στρατιώτες, οι στρατιωτι-
κοί, οι αξιωµατικοί κ.λπ., αυτό θέλουν και αυτό πιστεύουν –ανα-
γνωρίζουν, όµως, και την πραγµατικότητα- δεν αλλάζει την
ουσία. Την ουσία, λοιπόν –θα την αναλύσουµε- µπορεί να την
βρει κανένας στην πολιτική που ακολουθείται όλα τα προηγού-
µενα χρόνια αλλά και τώρα.

Τι έκαναν οι κυβερνήσεις και τι κάνει και η σηµερινή λοιπόν;
Εφαρµόζει κατά γράµµα τις νατοϊκές αποφάσεις που αφορούν
το αµυντικό δόγµα, τις δοµές, τη διοίκηση και τη διάρθρωση των
Ενόπλων Δυνάµεων. Ναι ή όχι; Εµείς λέµε ναι. Και θα το αποδεί-
ξουµε. 

Το στρατιωτικό δόγµα της χώρας άλλαξε -εάν θυµάµαι καλά-
επί κ. Τσοχατζόπουλου και ακολουθήθηκαν οι νατοϊκές επιταγές.
Από καθαρό αµυντικό –τι έγινε;- έγινε αποτρεπτικό. 

Βέβαια, υπάρχει και το επόµενο βήµα που έχει υιοθετηθεί από
το ΝΑΤΟ, που λέγεται προληπτικός πόλεµος, προληπτικό χτύ-
πηµα, που εξαγγέλθηκε επίσηµα από τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και υιοθετήθηκε απ’ όλα τα ιµπεριαλιστικά όργανα.

Για να δούµε, λοιπόν –για να γνωρίζει και ο ελληνικό λαός- πώς
κλιµακώθηκε αυτή η πολιτική και εάν ισχύουν αυτά που λέµε
εµείς ή τα βγάζουµε από το µυαλό µας. Δεν θα πάω στα παλιά,
στο τι ήταν το ΝΑΤΟ. Το ΝΑΤΟ ήταν πάντα το οπλισµένο χέρι του
ιµπεριαλισµού. Ποτέ δεν άλλαξε. Έχει κάνει εκατόν είκοσι επεµ-
βάσεις σε όλο τον κόσµο, σε όλα τα µήκη και τα πλάτη του πλα-
νήτη. Είναι βουτηγµένο κυριολεκτικά στο αίµα από πάνω µέχρι
κάτω. 

Για να πάµε, λοιπόν, να δούµε τι έγινε από το 1992 και µετά,
δηλαδή από τη Σύνοδο της Ρώµης και στις συνεχείς Συνόδους
του ΝΑΤΟ µέχρι και σήµερα. Μπήκαν, λοιπόν, τα θεµέλια από τη
Ρώµη το 1992 για την προσαρµογή του ΝΑΤΟ στις νέες συνθή-
κες που δηµιουργήθηκαν µετά την ανατροπή που έγινε στις σο-
σιαλιστικές χώρες και τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης, µε
ποιο στόχο; Να διασφαλίσει διά πυρός και σιδήρου –και το απέ-
δειξε- την ιµπεριαλιστική κυριαρχία σε ολόκληρο τον κόσµο.

Πώς έγινε αυτό; Πρώτον αντικαταστάθηκε ο µύθος. Ο µύθος
ήταν ο κοµµουνιστικός κίνδυνος. Ψέµα! Γιατί το ΝΑΤΟ δηµιουρ-
γήθηκε πέντε χρόνια πριν από το Σύµφωνο της Βαρσοβίας. Αλλά
ας το προσπεράσουµε αυτό. Ήταν κοροϊδία απέναντι στους
λαούς και µάλιστα το έλεγαν και κυνικά. Το Σύµφωνο της Βαρ-
σοβίας διαλύθηκε και το ΝΑΤΟ αντί να διαλυθεί, τι έκανε; Κατα-
σκεύασε τον νέο εχθρό, τον νέο αντίπαλο. Ποιος ήταν; Ήταν οι
ασύµµετρες απειλές, η απειλή διακοπής ροής φυσικών πόρων,
η τροµοκρατία και όλα τα υπόλοιπα.

Άρα, λοιπόν, στη θέση του κοµµουνιστικού κινδύνου τι έθεσε
στην πραγµατικότητα σαν εχθρό; Τους λαούς όλου του κόσµου
που έπρεπε να υποταχθούν στην ιµπεριαλιστική βαρβαρότητα. 

Τι άλλο έκανε; Αντί να διαλυθεί και να µικρύνει, έκανε διεύ-
ρυνση παντού και στις πρώην σοσιαλιστικές χώρες και έκανε και
συµµαχίες –δεν έχω χρόνο να τα αναλύσω- σε όλα τα µήκη και
τα πλάτη του πλανήτη. Και δεν τα έκανε θεωρητικά. Στο Αφγανι-
στάν πήραν µέρος και οι Ιάπωνες, καταστρατηγώντας τις συµ-
φωνίες που έγιναν µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και τη
συντριβή του φασισµού.

Τι άλλο έκανε; Διεύρυνε τα όρια δράσης. Ποια είναι σήµερα
τα όρια δράσης του ΝΑΤΟ; Όλη η ανθρωπότητα. Από Βορειοατ-
λαντικό Σύµφωνο, τι έγινε; Έγινε –αυτό που ήταν αλλά πέταξε
τώρα και τον φερετζέ- ο παγκόσµιος χωροφύλακας των λαών.

Τι άλλο έκανε για να τα υπηρετήσει; Άλλαξε καθαρά πλέον
δοµές. Και δηµιουργεί µια δοµή επιθετική σε όλες τις χώρες µέλη
-αλλά επιδρά και πιέζει και άλλες χώρες- που στηρίζεται στη σύγ-
χρονη αντίληψη του επιθετικού πολέµου, που λέγεται «Δυνάµεις
Ταχείας Επέµβασης». 

Αυτά τα διακήρυξε µόνο; Όχι. Αυτά τα εφάρµοσε στην πράξη
πρώτα. Πού τα εφάρµοσε; Στην Γιουγκοσλαβία. Τι έκανε στην Γι-
ουγκοσλαβία; Βοµβαρδισµός, πόλεµος, επέµβαση, κατοχή, δια-
µόρφωση πολιτικού συστήµατος. Οι εκλογές έγιναν µε τα
νατοϊκά όπλα. Για φανταστείτε στην Ελλάδα να γίνονται οι εκλο-

γές µε τα νατοϊκά όπλα. Τι άλλο έκανε; Κατήργησε τον εκλεγµένο
Πρόεδρο της Σερβικής Δηµοκρατίας της Βοσνίας. Ο κ. Ποπλά-
σεν τον κατήργησε. Εκλέχτηκε και τον κατήργησε. 

Τι άλλο έκανε; Χτύπησε διαδηλωτές που διαµαρτύρονταν.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω µιλήσει από το πρωί και σας παρακά-

λεσα να µου δώσετε χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα ανακοινώσω

την παρουσία ενός σχολείου και θα συνεχίσετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όταν µιλώ εγώ, θα ανακοινώσετε την

παρουσία; Αυτό δεν έχει ξαναγίνει ποτέ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχει ξαναγίνει.

Πρέπει να γίνει, διότι θα φύγει το σχολείο. Έλεος!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ δίνω την άδεια, δεν έχω πρό-

βληµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα φύγει το σχο-

λείο, διότι είναι ορισµένος ο χρόνος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ δίνω την άδεια για να το πείτε

αλλά έχετε κόψει κανέναν οµιλητή άλλη φορά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Βεβαίως, έχει ξα-

ναγίνει.
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μάλιστα. Εγώ καλωσορίζω τους µα-
θητές και τους παρακαλώ να περιµένουν, για να µάθουν την αλή-
θεια, γιατί κανένας δεν τολµάει να την πει εδώ µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μισό λεπτό δια-
κοπή, λοιπόν, και συνεχίζετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι. Μηδενίζεται ο χρόνος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των Ελλήνων,
τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το Γυµνάσιο Ελεούσας Ιωαννίνων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα, αφού σας ξεκουράσαµε, κύριε Παφίλη, συνεχίζετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συνεχίζω, λοιπόν.
Και τι άλλο έκανε; Χτύπηµα ειρηνικών διαδηλώσεων. Οι νατοϊ-

κοί κτύπησαν διαδηλωτές στην πρώην ενιαία Γιουγκοσλαβία, οι
οποίοι διαµαρτύρονταν για την επέµβαση του ΝΑΤΟ και για την
κατάργηση του εκλεγµένου Προέδρου της Σερβικής Δηµοκρα-
τίας της Βοσνίας. 

Αυτό είναι κανένας µύθος; Μα τα ίδια δεν έκαναν και στο Κιλ-
κίς; Δεν έγινε άσκηση που την καταγγείλατε και εσείς του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που είστε Κυβέρνηση σήµερα, αντιµετώπισης διαδη-
λώσεων και του πλήθους, που προέβλεπε από οπλισµένο πλήθος
µέχρι ειρηνικούς διαδηλωτές; Τα «σήκωσαν» όλα στο διαδίκτυο,
τα είδαµε και τα καταγγείλατε και εσείς. Άλλαξε αυτό σήµερα; 

Ερώτηµα. Δεν θα κάνετε τέτοιες ασκήσεις; Θα τις απαγορεύ-
σετε; Εµείς λέµε όχι, ίσα-ίσα που τις πάτε και παραπέρα, µέχρι
και βάση δίνετε. 

Παράλληλα, λοιπόν, απ’ αυτά, έχει µια σηµασία, γιατί πολλοί
µιλούν για ΟΗΕ. Ποιος ΟΗΕ, αλήθεια; Έχει καµµία σχέση ο ΟΗΕ
µετά το 1990, µε τον ΟΗΕ που γνωρίσαµε, µε όλα τα προβλή-
µατα που είχε, µετά το Β’Παγκόσµιο Πόλεµο; Το ΝΑΤΟ επιχεί-
ρησε µε την αναθεώρηση του ΟΗΕ να θεωρηθεί ότι είναι όργανο
του ΟΗΕ, ένα επιθετικό ιµπεριαλιστικό όπλο –θα το πούµε έτσι,
γιατί όπλο είναι- που θα επιβάλει την ειρήνη.

Εποµένως, άλλαξε και ό,τι κατοχυρώθηκε και όπως κατοχυρώ-
θηκε µετά το Β’Παγκόσµιο Πόλεµο, ορισµένες αρχές του ονοµα-
ζόµενου Διεθνούς Δικαίου, όπως για παράδειγµα την αρχή της
µη επέµβασης στα εσωτερικά άλλων χωρών, την αρχή ότι κάθε
λαός είναι υπεύθυνος να δώσει λύσεις στα προβλήµατά του, που
και αυτή βέβαια είχε καταπατηθεί από τον ιµπεριαλισµό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Α’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Αυτή είναι περιληπτικά η εξέλιξη του ΝΑΤΟ. Όσοι τάσσονται
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υπέρ του ΝΑΤΟ ή µπορεί να λένε ότι «εµείς είµαστε κατά του
ΝΑΤΟ, αλλά να διαλυθεί», στην πράξη όσοι λένε, όπως η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση -γιατί οι άλλες το έλεγαν πιο ωµά ότι είναι να-
τοϊκές- ότι εµείς, η Ελλάδα θα είναι συνεπής στις διεθνείς της
υποχρεώσεις, στην πραγµατικότητα αποδέχονται όλο αυτό το
δόγµα του ΝΑΤΟ και το κάνουν πράξη, όχι µόνο γενικά, θεωρη-
τικά αλλά και µέσα στο ίδιο το στράτευµα.

Σε αυτήν την πολιτική, λοιπόν, προσαρµόστηκε και η Ελλάδα
ως µέλος του ΝΑΤΟ µετά το 1992 και πριν βέβαια και σε ό,τι
αφορά τις δοµές διοίκησης των Ενόπλων Δυνάµεων και φυσικά
όλες οι Κυβερνήσεις και η σηµερινή συναίνεσαν γι’ αυτό.

Ποια είναι, λοιπόν, η κατεύθυνση και πού πάµε; Γιατί εµείς θέ-
λουµε να τα πούµε, να τα γνωρίζει και ο ελληνικός λαός, πέρα
από τις διακηρύξεις και τις προθέσεις ορισµένων ή το τι πι-
στεύουν ορισµένοι. Σταδιακά, λοιπόν, συγκροτείται ένας νατοϊ-
κός στρατός, όπου στελέχη και µονάδες και µάλιστα οι πιο
αξιόµαχες στην πραγµατικότητα δεν υπόκεινται σε εθνικό έλεγχο
αλλά στον έλεγχο του ΝΑΤΟ και τεχνικά και ιδεολογικά και πολι-
τικά. Σταδιακά µετατρέπεται και ο Ελληνικός Στρατός, όπως και
σε άλλες χώρες, σε νατοϊκό στρατό απ’ όλες τις πλευρές.

Θα πει κανένας: Έχει σχέση αυτό µε αυτά που συζητάµε; Βε-
βαίως και έχει σχέση. Για να δούµε, λοιπόν, υπάρχουν Ένοπλες
Δυνάµεις, παρά τα προβλήµατα που έχουν όλοι, δύο ταχυτήτων
σήµερα; Τι λέει το ΝΑΤΟ και το αποδέχεστε, κύριε Υπουργέ, και
εσείς της Αριστεράς, όπως λέτε; Το 40% των Ενόπλων Δυνάµεων
κάθε χώρας θα είναι µονάδες ταχείας επέµβασης που θα υπά-
γονται στο ΝΑΤΟ.

Το εφαρµόζετε ή όχι; Το εφαρµόζετε παντού. Τι λέει το ΝΑΤΟ;
Το 8% των Ενόπλων Δυνάµεων πρέπει να είναι στον πόλεµο. Το
εφαρµόζετε, ναι ή όχι; 

Ποιες είναι οι συνέπειες, όµως, για όλα αυτά; Οι συνέπειες
είναι ότι εκεί που είναι το 40% και το 8%, οι υποδοµές, τα µέσα
που χρησιµοποιούνται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχετε κάνει λάθος στο χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συγγνώµη, δεν

άκουσα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με το χρόνο έχουµε µπλέξει εδώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, από ό,τι µε

ενηµέρωσε ο προηγούµενος... 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ούτε µίλησα το πρωί …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Απ’ ό,τι µε ενηµέ-

ρωσε ο κ. Κρεµαστινός είχατε στην πρωτολογία σας οκτώ λεπτά,
τώρα είναι δευτερολογία, έχετε τέσσερα και είµαστε στα τεσσε-
ράµισι. 

Ολοκληρώστε τη σκέψη σας, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Α, ωραία, εντάξει, ευχαριστώ. 
Λέω, λοιπόν, και επαναλαµβάνω ότι αντικειµενικά, πέρα από

τα γενικά προβλήµατα που υπάρχουν, υπάρχει στρατός δύο τα-
χυτήτων και µη µας πείτε τώρα διάφορα γι’ αυτό. Θέλετε να σας
πούµε και παραδείγµατα; Είναι η ίδια η κατάσταση στις νατοϊκές
µονάδες και σε µονάδες που είναι έτοιµες να πάνε για επέµβαση
µε το υπόλοιπο στράτευµα; Όχι, δεν είναι η ίδια, από άποψη
δοµών, από άποψη εκπαίδευσης, από άποψη οπλισµού, από
όποια άποψη θέλετε ποιοτικής και αριθµητικής στελέχωσης.
Εκείνες τις µονάδες τις στελεχώνετε όλες.

Έτσι οδηγούµαστε σε χειρότερο δρόµο. Έτσι θα πάει η πο-
ρεία, αν δεν ανατραπεί ριζικά αυτή η πολιτική.

Εποµένως τα υπόλοιπα τα οποία λέγονται, αφήστε τα. Κάνετε
ακριβώς ό,τι και οι προηγούµενοι. Συνεχίζετε-εκεί που σταµάτη-
σαν οι άλλοι-να υπηρετείτε την επιθετική πολιτική του ΝΑΤΟ και
αυτό αποδεικνύεται από τις ασκήσεις που γίνονται. Υπάρχει
άσκηση που δεν πήρατε µέρος µέχρι τώρα, γιατί είναι επιθετική;
Υπάρχει τίποτα νατοϊκό που δεν το επικροτήσατε και µάλιστα ο
Υπουργός Άµυνας τρέχει –όχι ο Αναπληρωτής, ο Υπουργός αλλά
σε λίγο θα τρέχει και ο Αναπληρωτής ποιος θα βγει πρώτος- να
υπηρετήσει όλα τα νατοϊκά σχέδια.

Έχετε πει κανένα όχι πουθενά, εδώ και ένα χρόνο; Οι προ-
ηγούµενοι έχουν πει κανένα όχι; Ποτέ δεν είπαν όχι. Και όσοι
λένε ότι δεν συµµετείχαν σε πολέµους, σας απαντάµε ανοιχτά

και ειλικρινά ότι όπου δεν συµµετείχατε –όπου δεν συµµετείχε η
Ελλάδα δηλαδή- είναι γιατί δεν σας το ζήτησαν. Ό,τι σας ζήτη-
σαν, τα είχατε, τα έχετε και τα δίνετε όλα και αυτό πρέπει να το
γνωρίζει ο ελληνικός λαός. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, λέει ότι κάνει τοµή κ.λπ.. Θα βάλω εγώ
ορισµένα ζητήµατα, γιατί τα υπόλοιπα τα είπε η Λιάνα Κανέλλη
…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην καθυστερή-
σετε πολύ, όµως, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ένα λεπτό και τελειώνω. Καµιά φορά
–πώς να το πω- ξέρετε, είµαστε ακριβοί στα πίτουρα και φθηνοί
στο αλεύρι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Πα-
φίλη, ξέρετε ότι δεν …

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει, θα φέρουµε πέντε οµιλητές
την άλλη φορά, για να έχουµε περισσότερο χρόνο ή θα µιλάµε
σε όλα και πρωτολογία και δευτερολογία και τριτολογία και ό,τι
δικαιούµαστε. Δώστε µου λίγο χρόνο, δεν είµαστε από αυτούς
που δηµιουργούµε πρόβληµα. 

Πέρα από τα κριτήρια που µπαίνουν στη µοριοδότηση, στις µε-
ταθέσεις, τα κοινωνικά κριτήρια, ουσιαστικά διατηρείται η σφρα-
γίδα του Υπουργού. Ένα αυτό. Κυρίαρχος είναι ο Υπουργός. 

Δεύτερον, υπάρχει ένα τεράστιο θέµα –τα είπε η Λιάνα η Κα-
νέλλη αναλυτικά- που αφορά τη δυσβάσταχτη οικονοµική αιµορ-
ραγία, ειδικά των στρατεύσιµων που είναι παιδιά των λαϊκών
στρωµάτων. Τι κάνετε γι’ αυτό; Τα ξέρετε πολύ καλά όσοι έχετε
παιδιά, γνωστούς, συγγενείς που είναι φαντάροι. Αναγκάζονται
να πληρώνουν από εισιτήρια, ένδυση, υπόδηση µε το πρόσχηµα
του ενιάµηνου. Ακόµα και περικοπές στο συσσίτιο γίνονται. Οι
εξοδούχοι δεν δικαιούνται µερίδας, γιατί θα βγουν έξω. Ορισµέ-
νοι διοικητές πιεζόµενοι από την πραγµατικότητα, δίνουν άδειες,
για να γλυτώσουν κάποια χρήµατα. Αυτά δεν θα αντιµετωπι-
σθούν;

Εµείς τι λέµε; Είναι δυνατόν το κράτος να µην πληρώνει για
µία αξιοπρεπή διαβίωση των Ελλήνων στρατιωτών; Σας κάναµε
συγκεκριµένες τροπολογίες –δεν θέλω να «φάω» το χρόνο- τι
απαντάτε; Δεν άκουσα καµµία απάντηση. Γιατί δεν τις δέχεστε;
Τις απορρίπτετε; Γιατί; Τι ζητούν; Είναι σοσιαλιστικές; Ζητούν τη
ριζική ανατροπή; Ούτε αυτές δεν δέχεστε. 

Επιτέλους, θα σας το πω και από το Βήµα, δεχθείτε µία του
ΚΚΕ να την έχετε φύλλο συκής, να την κουνάτε ότι, ναι, δεχθή-
καµε µία τροπολογία. Εκατό κάναµε, ούτε µία δεν δεχθήκατε.
Τόσο πολύ φοβάστε; Τι, µη σας κατηγορήσουµε για τίποτα; Τι
είναι αυτό το πράγµα; 

Δεύτερο θέµα, που αφορά ορισµένα ζητήµατα τα οποία εµείς
τα θέτουµε σε πρώτη γραµµή. Αντικειµενικά, πέρα από το τι λέει
ή το τι µπορεί να κάνουν διάφοροι αξιωµατικοί κ.λπ., η θέση των
µονίµων στελεχών απέναντι στη φυσική ηγεσία της στρατιωτικής
ιεραρχικής πυραµίδας είναι ιδιαίτερα ευάλωτη και το γνωρίζουν
όσοι ασχολούνται µε το θέµα. Δηλαδή οι νόµοι, οι κανονισµοί, οι
διαταγές των επιτελείων, επιτρέπουν ύπαρξη αυθαιρεσιών. Στην
πραγµατικότητα, αν δεν υπήρχε η κινητοποίηση των ίδιων των
στρατιωτικών, η διαµαρτυρία και η διεκδίκηση είναι απαγορευ-
µένες µε βάση το νοµικό πλαίσιο. Είναι απαγορευµένες όχι µόνο
τυπικά, είναι ουσιαστικά απαγορευµένες, γιατί υπάρχει ο φόβος
-πέρα από το νοµικό πλαίσιο της δυσµενούς µετάθεσης- της αρ-
νητικής αναφοράς του ανωτέρου που παίζει αρνητικό ρόλο στην
εξέλιξη του κάθε αξιωµατικού.

Εµείς, λοιπόν, σε αυτό τι λέµε; Συλλογική διεκδίκηση και έκ-
φραση. Κάναµε πρόταση. Αναγνωρίστε την Πανελλήνια Οµο-
σπονδία –νοµοθετικά εννοώ- Στρατιωτικών, την ΠΟΕΣ. Κάντε
νοµοθετική ρύθµιση γι’ αυτό. Διευκολύνετε συνολικά το προσω-
πικό των Ενόπλων Δυνάµεων για συλλογική δράση. Τι φοβάστε;
Συλλογική θα είναι, που θα συµµετέχουν όλοι αυτοί. Να διευκο-
λύνετε όχι µόνο αυτούς αλλά και τους στρατιώτες. Αντί να απο-
µονώνεται κανένας µε το πρόβληµά του και να τρέχει στο
Γραφείο Ψυχολογικής Υποστήριξης, που άλλα πράγµατα αντιµε-
τωπίζει, να δηµιουργηθούν επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ, δεν
µπορώ να σας δώσω άλλο χρόνο, κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Αλλά αυτό
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σηµειώστε το. Δεν το λέω για εσάς. Μιλάω γενικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τι να σηµειώσω; Τα

τέσσερα λεπτά που έγιναν δέκα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δώστε τη δυνατότητα συλλογικά οι

στρατιώτες, οι οπλίτες να κάνουν προτάσεις, να έρθουν σε
επαφή µε την τοπική κοινωνία, µε τον πολιτισµό, αυτό που λέ-
γαµε κάποτε κάποιοι «ο στρατός µε το λαό και όχι µε το φασι-
σµό». Ορισµένοι θα τα θυµούνται και κουνάνε το κεφάλι τους.
Δώστε εµπιστοσύνη στη νεολαία, για να µπορέσει να ενταχθεί σε
µία συλλογική δράση. Τι φοβάστε και δεν το κάνετε αυτό; 

Τέλος, θα αναφερθώ στην τροπολογία για τα ναυπηγεία. Αυτά
που καταγγέλλατε, αυτά κάνετε και τώρα. Και επειδή κρέµεται
πάνω στον κόσµο το ότι δεν έχει λεφτά -αυτή είναι η ουσία- γι’
αυτό και υποχωρεί. Δεν είναι σωστό. Η απόφαση ήταν 60%-40%.
Το 60% ψήφισε υπέρ της συµφωνίας και το 40% κατά. Το 60%
των εργαζοµένων που ψήφισε υπέρ, το ψήφισε γιατί πεινάει η οι-
κογένεια και σου λέει τουλάχιστον κάτι να πάρουµε. Αυτό δεν
είναι λύση. Και αν τελειώσουν οι πυραυλάκατοι, τι θα γίνει; Θα
το πω απλά. Είναι δύο. Πόσο θα κρατήσει; Είκοσι εννέα µήνες;
Χώρια από το ότι δίνετε στον Ταβουλάρη. Τι θα γίνει µετά; Υπάρ-
χει προοπτική;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Τι δίνουµε στον Ταβουλάρη; Θέλω να µου πείτε. Ποιο
ευρώ δίνουµε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν δίνετε. Να σας το πω κοµψά;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Όχι, χοντρά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, κοµψά. Δεν λέω ότι δίνετε. Λέω

ότι δεν τον δεσµεύετε για τίποτα. Και δεν είναι θέµα προσώπου,
θα µπορούσε να είναι ο κύριος τάδε, δεν έχει σηµασία. Εµείς
αποφεύγουµε να ονοµάζουµε πρόσωπα αλλά εδώ είναι πρόσωπο
που θα µπορούσε να είναι κάποιος άλλος, ο κύριος τάδε. Δεν
έχει σηµασία. Τους βοηθάτε αντικειµενικά, ή όχι; Τους βοηθάτε.
Όµως, δεν είναι αυτό το κύριο. Το κύριο - είναι και αυτό-  είναι
αυτά που καταγγέλλατε προηγούµενα γιατί σε µία παρόµοια
ρύθµιση είχατε ψηφίσει «κατά».

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, επί της αρχής για λόγους που ανέ-
φερα και ψηφίζουµε όλα αυτά τα άρθρα στα οποία αναφέρθηκα
και αντιµετωπίζουν ορισµένα προβλήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ.
Σας παρακαλώ, να δείξουν σεβασµό στο χρόνο οι υπόλοιποι.

Μην ακολουθήσουµε …
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε

κάνει πρωτολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το ξέρω. Είµαστε

στις πρωτολογίες, αλλά ας δείξουµε ένα σεβασµό. Όποιος θέλει
να είναι µαζί και η δευτερολογία του να µου το πει.

Ο κ. Θεοχαρόπουλος έχει τον λόγο από τη Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βου-
λευτές, θέλω να ξεκινήσω από ένα ζήτηµα πάρα πολύ κρίσιµο.
Θα τα πούµε όλα σε σχέση και µε τις τροπολογίες και µε το νο-
µοσχέδιο. Το προσφυγικό είναι ένα ζήτηµα, το οποίο αυτές τις
ηµέρες αποτελεί βραδυφλεγή βόµβα σε σχέση µε τα θεµέλια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στη χώρα µας το επόµενο χρονικό διά-
στηµα πρέπει να είµαστε υπεύθυνοι σε όλα τα επίπεδα. 

Αναφέρθηκε από ορισµένους Βουλευτές και συζητήθηκε η
απάντηση σε σχέση µε τις δηλώσεις και του κ. Μουζάλα, ο
οποίος να το πούµε και εµείς, έχει βελτιώσει την κατάσταση σε
σχέση µε το προηγούµενο οκτάµηνο, όµως, τα πράγµατα είναι
πάρα πολύ δύσκολα.

Στη συνάντηση την οποία είχαµε στις 2 Νοεµβρίου µε τον κ.
Μουζάλα, επισηµάναµε ότι θα είναι πολύ δύσκολο να ολοκληρω-
θούν τα πέντε hot spots στη χώρα µας την ηµεροµηνία που πρέ-
πει. Ερχόµαστε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή µπροστά σε αυτές τις
δύσκολες συνθήκες γιατί στις 17-18 Φεβρουαρίου θα υπάρχει
αξιολόγηση. 

Πριν λίγες µέρες ήµουν στη Χίο, όπου πραγµατικά οι τοπικές
αρχές και η τοπική κοινωνία κάνουν µια εξαιρετική δουλειά για
το προσφυγικό. Όµως, βλέπουµε ότι από την κεντρική εξουσία

ο ένας ρίχνει την ευθύνη στον άλλον για τις καθυστερήσεις και
τις ολιγωρίες. 

Βέβαια, και η Ευρωπαϊκή Ένωση στέκεται κατώτερη των περι-
στάσεων αυτές τις στιγµές και αρκετές χώρες βάζουν θέµατα σε
σχέση µε τη συνθήκη Σένγκεν. Πρέπει να τονίσουµε εδώ, ότι
αυτό που χρειάζεται η Ευρώπη είναι περισσότερη Σένγκεν και
όχι λιγότερη Σένγκεν.

Στο πλαίσιο αυτό, όµως, πρέπει να προσέχουµε, όταν αναλαµ-
βάνουµε δεσµεύσεις. Μιλάω για την Κυβέρνηση που ανέλαβε δε-
σµεύσεις σε εκείνη την άτυπη Σύνοδο Κορυφής. Εµείς λέγαµε
ότι αυτές οι δεσµεύσεις δεν µπορούν να υλοποιηθούν εύκολα και
ότι πρέπει να είναι πολύ προσεκτική. Γιατί η χώρα µας έχει ανα-
λάβει δεσµεύσεις για το επόµενο χρονικό διάστηµα-που αφο-
ρούν την ολοκλήρωση των hot spots- οι οποίες είναι πάρα πολύ
δύσκολες. Τώρα, λοιπόν, πρέπει να γίνει κάθε τι  δυνατόν για να
ολοκληρωθούν. 

Ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής είπε, επίσης, ότι δεν
βλέπει από ορισµένους Υπουργούς ταχύτητα. Αναφέρθηκε στον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, τον Υπουργό του Υπουργείου στο
οποίο έχουµε το νοµοσχέδιο σήµερα. Και θέλουµε µια απάντηση.
Είπε, µάλιστα, ότι µπαίνει σε µία διαδικασία παζαριού. Ζητάει κάτι
και θέλει κάτι περισσότερο κάθε φορά. Και όπως είπε χαρακτη-
ριστικά, το κάνουν και ορισµένοι δήµαρχοι, για να πω ακριβώς
εκείνη τη δήλωσή του. 

Τι γίνεται εδώ; Εδώ όλη η Κυβέρνηση θα πρέπει να λειτουρ-
γήσει γρήγορα και αποτελεσµατικά, διότι δεν είναι ένα θέµα
απλό και δεν θα δεχθεί η Δηµοκρατική Συµπαράταξη αυτή τη
στιγµή -και σας το λέω- οποιαδήποτε διακινδύνευση της παρα-
µονής της χώρας στην Σένγκεν. Ένα το κρατούµενο. Είναι πολύ
σηµαντικό αυτό και αφορά το συγκεκριµένο Υπουργείο, το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. 

Επειδή πριν από λίγο έγινε συζήτηση για την τροπολογία, θα
ξεκινήσω, λέγοντας κάποια πράγµατα σε σχέση µε την τροπολο-
γία για τα ναυπηγεία Ελευσίνας. Ο κ. Λοβέρδος, ο ειδικός αγο-
ρητής της Δηµοκρατικής συµπαράταξης σήµερα, αναφέρθηκε
αναλυτικά σε όλες τις τροπολογίες. Στον επιµερισµό, βεβαίως,
θα αναφερθώ εγώ σε αυτή τη συγκεκριµένη, στα ναυπηγεία της
Ελευσίνας. Συνεπώς δεν έχει νόηµα να µιλήσω για κάθε µία τρο-
πολογία ξεχωριστά. 

Γίνεται µία προσπάθεια δύσκολη. Είµαστε σε επικοινωνία και
αυτό είναι πράγµατι προς τιµήν σας. Ήµασταν σε επικοινωνία,
για να µπορέσει να βρεθεί µια λύση στο συγκεκριµένο ζήτηµα.
Φέρατε µία τροπολογία, για την οποία από την αρχή θα πούµε
ότι πρέπει να προσπαθήσουµε να δώσουµε µία λύση. 

Είναι θετικό το γεγονός ότι υπάρχει η εµπροσθοβαρής κατα-
νοµή των µισθών. Προβλέπεται να πληρωθούν δύο µηνιαίες αµοι-
βές εντός δέκα ηµερών. Είπαµε και σας ζητήσαµε να είναι τρεις
οι µηνιαίες αµοιβές. Προβλέπεται την τρίτη να την δώσετε, όταν
υπάρξει καθέλκυση της πυραυλάκατου αριθµός 6. 

Και να πάω στο θέµα της καθέλκυσης της πυραυλάκατου 6.
Υπήρξε µία διαφωνία στη συζήτηση η οποία γινόταν το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα µεταξύ των εργαζοµένων και των ειδικών,
σε σχέση µε το πόσους µήνες χρειάζεται για να γίνει η καθέλ-
κυση. Υπήρχε µία άποψη που έλεγε δέκα µήνες και µία άλλη
άποψη που έλεγε είκοσι τέσσερις µήνες. Τότε περιµέναµε να
δούµε στην τροπολογία τι αποφασίστηκε τελικά. Μάλλον πετάτε
τη µπάλα στην εξέδρα, γιατί για την πυραυλάκατο 7 λέτε για δε-
καέξι µήνες, ενώ για την 6 δεν αναφέρετε τίποτα. Υπήρχε διαφω-
νία; Δεν κατέληξε κάπου; Να ενηµερωθούµε για αυτό το θέµα.
Γιατί σχετίζεται µε τις υποχρεώσεις. 

Να πούµε ότι είναι απαραίτητη και για αυτό το γεγονός, γιατί
πρέπει να υπάρξει µια λύση. Εµείς από την αρχή σας λέµε ότι θα
είµαστε θετικοί σε αυτή τη διαδικασία. Όµως, θέλω να σας πω τι
λέγατε εσείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση τον Δεκέµβριο του
2014. Γιατί άκουσα πριν να ανοίγει µία συζήτηση για το συγκε-
κριµένο θέµα. Έλεγε, λοιπόν, ο κ. Δρίτσας, τότε στη Βουλή ότι
θα ψηφίσει «παρών», σε παρόµοια τροπολογία κι ότι ο µόνος
λόγος που δεν ψηφίζει «κατά», είναι για να πληρωθούν οι εργα-
ζόµενοι. 

Εµείς δεν θα το κάνουµε αυτό, εµείς λέµε ότι θα τη στηρί-
ξουµε. Αλλά αυτή ήταν ή είναι µια στάση, που την προτείνετε και
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για εµάς τώρα; 
Να συνεχίσω λίγο για το τι έλεγε ο κ. Δρίτσας –όχι τι λέµε

εµείς. « Ο µόνος λόγος που γίνονται αυτά σήµερα», έλεγε τότε,
τον Δεκέµβριο του 2014, «είναι εµµέσως ενδεχοµένως και εφό-
σον ο κ. Ταβουλάρης, προσωπικός και πολιτικός φίλος του κ. Σα-
µαρά, θα δεχθεί να πληρώσει τους εργαζοµένους». Είναι πολύ
σοβαρά θέµατα αυτά. Η Βουλή δεν µπορεί να συζητήσει αυτή τη
στιγµή σοβαρά ένα τέτοιο σπουδαίο ζήτηµα Θέτουµε, λοιπόν,
όλα αυτά τα ζητήµατα που είναι σε εκκρεµότητα και λέµε
«παρών», µόνο και µόνο για να πληρωθούν οι εργαζόµενοι.

Εσείς τα λέγατε. Ο ΣΥΡΙΖΑ τα έλεγε, όχι παλιά, πριν ένα
χρόνο. Εάν ισχύουν εκείνα, δεν θα έπρεπε να φέρετε αυτήν την
τροπολογία. Εάν δεν ισχύουν, καλώς την έχετε φέρει και τη συ-
ζητάµε σήµερα. 

Εµείς λέµε το εξής: Πρέπει να υπάρχει µια λύση. Κι αυτή τη
λύση η οποία συµφωνήθηκε στο τριµερές, εµείς θα τη στηρί-
ξουµε και θα είµαστε θετικοί στην τροπολογία την οποία κάνατε.
Αλλά απαιτείται µια απάντηση για όλα αυτά, το τι πραγµατικά
συµβαίνει. Δεν µπορεί να συµβαίνουν άλλα πριν από ένα χρόνο
και άλλα τώρα. 

Να προχωρήσω λίγο σε σχέση µε το νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να καταστήσουµε την άµυνα

της χώρας µας ικανή να ανταποκριθεί επιτυχώς στις σύγχρονες
προκλήσεις και ανάγκες, χρειάζεται κατ’ αρχάς απόλυτη συναί-
σθηση των προβληµάτων, επανεξέταση της δοµής και του νοµι-
κού πλαισίου λειτουργίας των Ενόπλων Δυνάµεων και στη
συνέχεια βέβαια µια συνολική στρατηγική σχεδιασµού της εθνι-
κής άµυνας που να συνεπάγεται τοµές σε όλα τα επίπεδα.

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα ωστόσο, δεν σηµατο-
δοτεί κατά τη γνώµη µας,-όπως θα όφειλε σε γενικές γραµµές ή
όπως είχε δεσµευθεί η ίδια η Κυβέρνηση-αυτά τα γρήγορα βή-
µατα προς αυτήν την κατεύθυνση. Απουσιάζει ένας συνολικός
σχεδιασµός για τις Ένοπλες Δυνάµεις και το προσωπικό της. Τη
χαρακτηριστικότερη ένδειξη αυτού, αποτελεί το πρώτο µέρος
του νοµοσχεδίου, το οποίο περιλαµβάνει ρυθµίσεις σχετικά µε
τις µεταθέσεις των οπλιτών, ρυθµίσεις αποσπασµατικές και καµ-
µιά φορά αντικρουόµενες. 

Δεν είναι, κύριε Υπουργέ, η επανάσταση του αυτονόητου. Δεν
είναι! Δεν έχουν γίνει οι αλλαγές εδώ µέσα. Χρειάζεται η επανά-
σταση του αυτονόητου, έχετε δίκιο σ’ αυτό, στη χώρα µας σε
πολλούς τοµείς της πολιτικής. Δεν είναι, γιατί πολλά αυτονόητα
πράγµατα, αυτονόητες ρυθµίσεις δεν περιλαµβάνονται. Υπάρ-
χουν κενά, ενώ πολλές λεπτοµέρειες υπάρχουν, οι οποίες θα δη-
µιουργήσουν ασάφεια κατά την εφαρµογή τους. 

Τα άλλα δυο µέρη –γιατί µιλάω για το πρώτο µέρος τώρα-
πράγµατι έχουν αρτιότερη µορφή νοµοτεχνικά και αφορούν το
µεν δεύτερο µέρος τη µέριµνα, το δε τρίτο µέρος την εκπαί-
δευση του προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Για να γίνω, όµως, περισσότερο σαφής, το πρώτο µέρος του
νοµοσχεδίου αποτελείται από επτά άρθρα, καθιερώνει σύστηµα
τοποθετήσεων και µεταθέσεων οπλιτών και είναι σαφέστατα
απαραίτητη, όπως αναφέρεται και στην αιτιολογική έκθεση, η
εφαρµογή ενός τυποποιηµένου, εύχρηστου, λειτουργικού συ-
στήµατος. 

Ας µην έχουµε, όµως, και κυρίως ας µην καλλιεργούµε αυτα-
πάτες. Η εφαρµογή των διατάξεων του πρώτου µέρους δεν µπο-
ρεί να οδηγήσει στην απαραίτητη εξάλειψη του πελατειακού
κράτους και να φέρει τη διαφάνεια. Εδώ θα είµαστε και το επό-
µενο χρονικό διάστηµα, για να δούµε εάν έχει αλλάξει κάτι σ’
αυτό που θέλετε να αλλάξετε, αυτό το οποίο περιγράφηκε από
πάρα πολλούς Βουλευτές συναδέλφους σε σχέση µε το τι συµ-
βαίνει σήµερα στα ζητήµατα των µεταθέσεων. 

Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, θα αποφασίζει και θα υλοποιεί
τις τοποθετήσεις, µεταθέσεις, αποσπάσεις και διαθέσεις των
οπλιτών. Τέθηκε από πολλούς συναδέλφους και από τον ειση-
γητή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, το ερώτηµα γιατί δεν
ρυθµίζεται αυτό από τα χαµηλότερα κλιµάκια. Ο Υπουργός θα
έπρεπε να επιβλέπει και όχι να αποφασίζει και να υλοποιεί.
Άκουσα στην οµιλία σας ότι είπατε ότι αφαιρεί την πολιτική πίεση
στα Επιτελεία. Άρα, τη µεταφέρουµε την πολιτική πίεση στον
Υπουργό, αυτό είπατε. Θέλω να πιστεύω ότι εδώ θα γίνουν όλες

οι απαραίτητες ενέργειες, έτσι ώστε άµεσα να µεταφερθούν στα
χαµηλότερα κλιµάκια αυτές οι διαδικασίες. 

Επίσης, πώς θα κλείσουµε την πόρτα στην αδιαφάνεια, όταν
στον προσδιορισµό των κριτηρίων στο σύστηµα µεταθέσεων,
αναφέρεται ως πρώτιστο υπηρεσιακό κριτήριο η κάλυψη των
υπηρεσιακών ή και επιχειρησιακών αναγκών; Με δεδοµένο ότι
πρόκειται για κάτι εξ ορισµού, δεδοµένο που δεν θα έπρεπε να
θεωρείται ως κριτήριο για την τοποθέτηση ή µετακίνηση οπλίτη,
ο χαρακτηρισµός του ως τέτοιο επιτρέπει την επίκληση του κρι-
τηρίου αυτού για να ανατραπούν όλα τα υπόλοιπα. Ουσιαστικά,
έτσι αναιρούνται τα πάντα και δίνεται απόλυτη εξουσία-ως προς
τη διαχείριση των οπλιτών-στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας. 

Επίσης, η πρόβλεψη ότι τα οικονοµικά και κοινωνικά κριτήρια
µοριοδοτούνται κατά σειρά προτεραιότητας και λαµβάνονται
υποχρεωτικά υπ’ όψιν µαζί µε τα υπηρεσιακά για την απονοµή ει-
δικότητας και τις τοποθετήσεις και µεταθέσεις των οπλιτών, δη-
µιουργεί ευλόγως ερωτηµατικά. Η απονοµή ειδικότητας
συνδέεται προφανώς µε τις δεξιότητες του οπλίτη και τις επιχει-
ρησιακές απαιτήσεις. Άλλοι παράγοντες, όπως κοινωνικά και οι-
κονοµικά κριτήρια, δηµιουργούν ασάφειες και πρόσφορο
έδαφος για αυθαιρεσίες. Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε πολύ καλά
εδώ πέρα τι µπορεί να συµβεί.

Ακόµη οι εξαιρέσεις εφαρµογής που εισάγει το νοµοσχέδιο
αυτό, εξαρτώνται από την εκάστοτε βούληση των Γενικών Επιτε-
λείων, µε αποτέλεσµα η νοµοθετική πρωτοβουλία να κινδυνεύει
να χαρακτηριστεί προσχηµατική. Αφού, δηλαδή, προηγουµένως
έχει αναδειχθεί η σηµασία των οικονοµικών και κοινωνικών κρι-
τηρίων κι έχει προβλεφθεί η εξαίρεση απ’ τον Αρχηγό Γενικών
Επιτελείων κατηγοριών οπλιτών λόγω σοβαρών προβληµάτων –
αναγκαία ρύθµιση-, έρχεται το 2%, το οποίο θα εξαιρείται επίσης
της µοριοδότησης. Διερωτάται, λοιπόν, κανείς, γιατί δίνει τη δυ-
νατότητα παράκαµψης του νόµου και ποιους λόγους εξυπηρετεί
η εξαίρεση αυτού του ποσοστού, του δύο τοις εκατό.

Επίσης, οι ασαφείς διατυπώσεις που παρατηρούνται σε κά-
ποια άρθρα του συγκεκριµένου µέρους και οι σχετικές παλινδρο-
µήσεις µε τις αρµοδιότητες να µεταφέρονται, υπονοµεύουν
εξαρχής την οποιαδήποτε, πιθανώς σωστή, πρόθεση της Κυβέρ-
νησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι διατάξεις, λοιπόν, του Πρώτου Μέρους, παρά τις παρεµ-
βάσεις περί κριτηρίων, δεν αίρουν το πρόβληµα του πελατειακού
κράτους απ’ τον χώρο της τοποθέτησης και µετακίνησης των
οπλιτών. Γι’ αυτό σε αυτά τα άρθρα του Πρώτου Μέρους θα εί-
µαστε αρνητικοί.

Στο Δεύτερο Μέρος του νοµοσχεδίου, πράγµατι, γίνεται µια
ειλικρινής προσπάθεια για τη µέριµνα του προσωπικού των Ενό-
πλων Δυνάµεων στην κατεύθυνση της µη απαξίωσης του θεσµού
της θητείας, καθώς η µεγαλύτερη µερίδα των νέων της χώρας
το βιώνει ως ένα αναγκαίο κακό, χωρίς καµµία παραγωγικότητα. 

Πρόκειται για τις διατάξεις εκείνες που παρέχουν τη δυνατό-
τητα σε οπλίτες πτυχιούχους ιατρικής να υπηρετούν σε κενές θέ-
σεις ιατρών άγονων αποµακρυσµένων και προβληµατικών
περιοχών…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αν µπορείτε να σταµατήσετε το κουδούνι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, αλλά έχετε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-

εδρε. Δεν έχω χρησιµοποιήσει ούτε την πρωτολογία ούτε καµµία.
Πρώτη φορά µιλάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε συνάδελφε,
συγγνώµη για ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κοιτάξτε, όσον

αφορά την πρωτολογία -έγινε µια κακή αρχή και δεν υπάρχει
λόγος να τη συνεχίσουµε- δεν συγχωνεύεται µε τη δευτερολογία,
ώστε να επιµηκυνθεί ο χρόνος. Γίνεται η πρωτολογία στον χρόνο
της, µιλάνε οι Βουλευτές και µετά παίρνετε τη δευτερολογία. Αλ-
λιώς οι Βουλευτές µας δεν θα µιλήσουν ποτέ ή θα µιλήσουν το
βράδυ που δεν θα υπάρχει κανένας στην Αίθουσα.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Άρα, θα παρακα-

λέσω και εσάς…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πρώτον, ολοκληρώ-

στε και θα παρακαλέσω και τους επόµενους οµιλητές να περιο-
ριστούν στον χρόνο της πρωτολογίας, για να µιλήσουν και οι
Βουλευτές. Συνεχίστε, σας παρακαλώ, για πολύ λίγο, για να ολο-
κληρώσετε τη σκέψη σας, µόνο για αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω.
Το Δεύτερο και το Τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου, λοιπόν, έχει

πολλά θετικά στοιχεία και εµείς τα άρθρα αυτά θα τα υπερψηφί-
σουµε. 

Επιχειρεί να τακτοποιήσει την εκκρεµότητα των ανυπότακτων
πολιτών µε την εξάλειψη του αξιοποίνου της πράξης τους και τη
διαγραφή των διοικητικών προστίµων. Στις ίδιες ρυθµίσεις υπά-
γονται και οι αντιρρησίες συνείδησης -θέλουµε να το τονίσουµε
αυτό- και στο σηµείο αυτό οφείλουµε να σηµειώσουµε ότι αφή-
νονται άλυτα, όµως, σε αυτό το θέµα πολλά από τα χρόνια ζητή-
µατα κατάφορων παραβιάσεων των δικαιωµάτων των αντιρρη-
σιών συνείδησης αλλά και της αρχής του Ποινικού Δικαίου ότι
για το ίδιο αδίκηµα δεν µπορεί ένας άνθρωπος να διώκεται δύο
ή και περισσότερες φορές. 

Εδώ θα µπορούσαµε σήµερα συνολικά -και γι’ αυτό τοποθε-
τήθηκαν πάρα πολλοί συνάδελφοι- να το επιλύσουµε αυτό το ζή-
τηµα. Βεβαίως δεν αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αλλά
ήταν µια ευκαιρία.

Και βεβαίως, όσον αφορά τη µειωµένη κοινωνική θητεία για
αντιρρησίες συνείδησης θα πρέπει να υπάρχει κι ένα κίνητρο,
εφόσον υπηρετούν σε υπηρεσίες παραµεθόριων περιοχών και
µικρών νησιών, κάτι το οποίο τέθηκε και το οποίο θα πρέπει να
προβλεφθεί. 

Το Τρίτο Μέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει θετικές ρυθ-
µίσεις. Δεν θα µείνω, γιατί έχουν αναλυθεί και από τους προηγού-
µενους. 

Θα σας κάνω και µια ερώτηση σε σχέση µε την τροπολογία,
την οποία έχετε καταθέσει, του κ. Τόσκα. Κοιτάξτε, θα µπορού-
σαµε να συµφωνήσουµε εδώ ότι αυτή η τροπολογία, σε σχέση
µε τον Αρχηγό της Ελληνικής Αστυνοµίας, θα εφαρµοστεί από
την επόµενη φορά. Νοµίζω ότι είναι κάτι λογικό και αφήνει πίσω
και κάθε υποψία, αν πούµε ότι θα εφαρµοστεί από την επόµενη
φορά.

Επίσης, έτσι όπως είναι γραµµένο, κύριε Υπουργέ, θέλω να
σας ρωτήσω το εξής: Αν ένας Αρχηγός της Ελληνικής Αστυνο-
µίας φεύγει τον Αύγουστο -τον εκάστοτε Αύγουστο- και λήγει η
διετή θητεία του και τον Φεβρουάριο έχουµε µια κρίση, θα µπο-
ρεί έξι µήνες πριν να αλλάζει; Τώρα πρόκειται για δύο µήνες. Θα
µπορεί έξι επτά-µήνες πριν να γίνεται η αλλαγή; Πρέπει να διορ-
θωθεί αυτό το σηµείο, γιατί µπορεί στα δύο χρόνια τελικά να είναι
δεκατέσσερις-δεκαπέντε µήνες κάποιος µε αυτήν τη ρύθµιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Θεοχαρόπουλε.
Ο κύριος Υπουργός ζήτησε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Μόνο για ένα λεπτό, διευκρινιστικά, για να µην επανα-
ληφθεί το ίδιο λάθος περί πολιτικής υποκρισίας και πολιτικαντι-
σµού. Όσον αφορά το ζήτηµα της ναυπήγησης των δύο
τορπιλακάτων και το προσφυγικό θα µιλήσω στο τέλος.

Απλά, θα ήθελα να ενηµερώσω τον κ. Θεοχαρόπουλο, ότι είναι
άλλο πράγµα η καθέλκυση και άλλο πράγµα η ολοκλήρωση. Άρα,
αυτό που λέµε για την τορπιλάκατο 7, µιλάει για δεκαέξι µήνες για
την καθέλκυση. Η ολοκλήρωση του όλου έργου είναι είκοσι εννέα
µήνες και αναφέρεται σαφώς. Δεν ορίζουµε, αλλά όπως καταλα-
βαίνετε η λογική λέει ότι η 6 θα καθελκυσθεί πιο νωρίς από την 7
-όπως λέει η λογική, όχι τα νούµερα- απλά γιατί η 6 είναι σε ένα
στάδιο και η 7 είναι πολύ πριν φθάσει στο στάδιο της 6.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
από το Ποτάµι. Αν έχετε την καλοσύνη να περιοριστούµε στην
πρωτολογία στα οκτώ λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τώρα, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι «Τώρα, κύριε

Πρόεδρε». Δεν είναι δυνατόν να αφαιρέσουµε τον λόγο από τους
Βουλευτές.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας είχε είκοσι πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Να δώσουµε τον
λόγο και στους Βουλευτές. Μια αυτοσυγκράτηση. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα προσπαθήσω, όσο
µπορώ να µιλήσω γρήγορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αυτό ζητάω. Μια
αυτοσυγκράτηση για να µιλήσουν και οι Βουλευτές.

Ευχαριστώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σκοπός του νοµοσχεδίου που συζητάµε είναι, µε βάση την
αιτιολογική, να διορθώσει και να ρυθµίσει θέµατα, που µέχρι σή-
µερα αντιµετωπίζονταν περιπτωσιακά είτε από εσωτερικές δια-
ταγές των Γενικών Επιτελείων είτε από υπουργικές αποφάσεις. 

Επειδή, όµως, η καλή µέρα από το πρωί φαίνεται, σας διαβάζω
το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου, σχετικά µε τις µεταθέσεις
οπλιτών: «Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κατόπιν εισήγησης του
αρµοδίου κλάδου των Ενόπλων Δυνάµεων, αποφασίζει και υλο-
ποιεί τις τοποθετήσεις, µεταθέσεις, αποσπάσεις και διαθέσεις
του προσωπικού». Δηµιουργείται συνεπώς εδώ εύλογο ερώτηµα.
Γιατί αυτή η αρµοδιότητα στον Υπουργό; Μήπως ο Υπουργός
γνωρίζει καλύτερα από τη στρατιωτική ηγεσία τις πραγµατικές
υπηρεσιακές ανάγκες του στρατεύµατος; Ασφαλώς, όχι. Εισά-
γεται, όµως, µε το παρόν νοµοσχέδιο µια παλαιοκοµµατική πρα-
κτική, µε µόνη προφανή εξήγηση τη διατήρηση από την
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ της πελατειακής διαχείρισης του θέ-
µατος. 

Τουλάχιστον µέχρι σήµερα, το ρουσφέτι δεν ήταν νοµοθετη-
µένο. Και ακόµη και αν ο Υπουργός βγάλει την απόφαση µετα-
φοράς των αρµοδιοτήτων, δεν σώζεται το ζήτηµα. Ο επόµενος
Υπουργός -που δεν ξέρουµε ποιος θα είναι- µπορεί να την ανα-
καλέσει και να πάρει πάλι πάνω του την αρµοδιότητα. 

Πλέον των ανωτέρω, ποιες είναι οι εξαιρετικές περιπτώσεις,
κύριε Υπουργέ, σχετικά µε τις καθ’ εξαίρεση τοποθετήσεις και
µεταθέσεις και γιατί δεν περιγράφονται αναλυτικά; Μήπως υπο-
κρύπτονται κοµµατικά και όχι εθνικά συµφέροντα πίσω από
αυτήν την ασάφεια; Η γενική αναφορά στις επιχειρησιακές και
υπηρεσιακές ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων είναι µια εύλογη
πρόβλεψη, επιτρέπει όµως, να χρησιµοποιηθούν οι ανάγκες
αυτές ως πρόσχηµα και εργαλείο καταστρατήγησης του ίδιου
του νόµου. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς στο Ποτάµι συµφωνούµε επί της αρχής
για θεσµική αντιµετώπιση του θέµατος των µεταθέσεων, µε τις
επιφυλάξεις µας όπως τις διατυπώσαµε. Συµφωνούµε και µε την
επίλυση επιµέρους θεµάτων, όπως το επίδοµα εξοµάλυνσης για
διαζευγµένους γονείς, προκειµένου να ανταποκριθούν στις ανάγ-
κες διατροφής ή την αναβάθµιση των σχολών υπαξιωµατικών.
Προτείνουµε, επίσης, ως νοµοθετική βελτίωση, να περιληφθούν
στις διατάξεις για κάποια ευνοϊκή µεταχείριση και νέοι που πα-
ράλληλα είναι και αιρετοί στην τοπική αυτοδιοίκηση, µε την τρο-
πολογία.

Ερχόµαστε, όµως, και στην τροπολογία που κάνατε αποδεκτή,
κύριε Υπουργέ, σήµερα ουσιαστικά για την ενίσχυση των ναυπη-
γείων Ελευσίνας, του κ. Ταβουλάρη, προκειµένου για την ολο-
κλήρωση των δύο τορπιλακάτων τύπου Βόσπερ. Προφανώς, δεν
είµαστε αντίθετοι µε το να ολοκληρωθεί επιτέλους η κατασκευή
των πλοίων και να παραδοθούν στο Πολεµικό Ναυτικό. Αλλά µε
τι όρους; Μας φέρνετε, όµως, σήµερα µε τροπολογία την κύ-
ρωση σύµβασης, η οποία έχει ήδη υπογραφεί από τις 5 Δεκεµ-
βρίου. Άλλη µια αιφνιδιαστική τροπολογία. 

Μίλησε ήδη ο κ. Θεοχαρόπουλος για το ζήτηµα -και εσείς ανα-
φερθήκατε- της παράδοσης σε είκοσι εννέα µήνες των τορπιλα-
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κάτων. Δεν θα τηρηθεί το χρονοδιάγραµµα. Μόνο είκοσι τέσσε-
ρις µήνες θέλουν τα αξονικά, τα οποία δεν έχουν δοθεί σε πα-
ραγγελία, παρ’ όλο που το Πολεµικό Ναυτικό έχει δώσει εντολή
εδώ και πάρα πολύ καιρό να δοθούν σε παραγγελία. Τα ναυπη-
γεία Ελευσίνας και ο κ. Ταβουλάρης, όµως, τα χρησιµοποιούν,
µη φέρνοντας την παραγγελία, ως µέσο εκβιασµού του Πολεµι-
κού Ναυτικού. Και εµείς υποκύπτουµε µε αυτήν εδώ τη συµφω-
νία. Δεν πρόκειται σε είκοσι εννέα µήνες να παραδοθούν, όταν
από τη στιγµή, ξαναλέω, που θα δοθεί η παραγγελία των αξονι-
κών χρειάζονται είκοσι τέσσερις µήνες.

Μας είπατε ότι το 90% του τιµήµατος έχει ήδη καταβληθεί. Η
τροπολογία όµως, αναφέρεται σε επιπλέον ενίσχυση 40 εκατοµ-
µυρίων. Σε τι υπέρβαση του αρχικού προϋπολογισµού έχουµε
οδηγηθεί, µετά και την ενίσχυση που δόθηκε µε τα άρθρα 3 και
4 του ν.4160/2013; Άλλη µία τροποποίηση αυτής της πολύπαθης
σύµβασης.

Οι δικοί µας αρχικοί υπολογισµοί µιλάνε για τουλάχιστον 35
εκατοµµύρια του ελληνικού λαού τα οποία χάνονται, χωρίς να
συνυπολογίζουµε τις συνεχείς µεταθέσεις στο µέλλον του χρό-
νου παράδοσης και το επιπλέον εργατικό κόστος. 

Ποιες οι διασφαλίσεις, κύριε Υπουργέ, ότι δεν ρίχνουµε τα
χρήµατα των φορολογουµένων –που δεν υπάρχουν- σε µία
«µαύρη τρύπα»; Γιατί δεν αποδίδονται ευθύνες στα ναυπηγεία
για τις καθυστερήσεις; Γιατί δεν καταλογίζονται πρόστιµα στα
ναυπηγεία, όταν το Πολεµικό Ναυτικό πληρώνει ή αποκαθιστά
µόνο του τα προβλήµατα που έχει η τορπιλάκατος «ΡΙΤΣΟΣ», ενώ
είναι σε εγγύηση, που έχει παραδοθεί από τα ναυπηγεία και δεν
καταλογίζετε τα πρόστιµα που πρέπει να καταλογιστούν; Αντί γι’
αυτό, δίνετε και άλλα 40 εκατοµµύρια. 

Γιατί αναλαµβάνει το Πολεµικό Ναυτικό την κάλυψη της µισθο-
δοσίας και των ασφαλιστικών εισφορών όλων των εργαζοµένων
και όχι µόνον αυτών που εργάζονται στις τορπιλακάτους; Για
ποιον λόγο; Τα ναυπηγεία πρέπει να πληρώνουν τους εργαζόµε-
νους οι οποίοι εργάζονται σε άλλα ζητήµατα. Γιατί µ’ αυτήν τη
σύµβαση κρύβετε «κάτω από το χαλί» και αυτές τις µισθοδοσίες;
Γιατί δεν αναλαµβάνει το Πολεµικό Ναυτικό συνολικά την κατα-
σκευή και έχει µόνο την εποπτεία, όταν υπήρχε τέτοιος όρος στη
σύµβαση και µπορούσε να το αναλάβει; Τόσο πολύ, δηλαδή, εµ-
πιστευόµαστε έναν αφερέγγυο επιχειρηµατία; 

Τέλος, αυταπατάσθε αν νοµίζετε ότι η ναυπηγοεπισκευαστική
θα σωθεί µε τα λεφτά του Πολεµικού Ναυτικού. Αν έστω αυτό
ήταν, να τα καταπιούµε όλα και να πούµε ότι θα φτιάξουµε µία
βιοµηχανία. Όχι. Ρίχνουµε στον Καιάδα! Ούτε βιοµηχανική πολι-
τική λέγεται αυτό ούτε –δυστυχώς- αµυντική πολιτική.

Από την άλλη, αρκετές διατάξεις του νοµοσχεδίου, όπως είπα
ήδη, είναι ασαφείς και προχειρογραµµένες. Υπάρχουν διατάξεις
που δεν εξασφαλίζουν τη νοµιµότητα αλλά επαφίενται στην
κρίση του έχοντος την εξουσία, να τις εφαρµόζει κατά το δοκούν.
Με λίγα λόγια, είναι ένα νοµοσχέδιο που διορθώνει κάποια από
τα κακώς κείµενα του παρελθόντος αλλά αφήνει πολλά «παρά-
θυρα» ρουσφετολογικής πρακτικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην πω δυο λόγια
για την Σένγκεν και την πιθανότητα εξόδου απ’ αυτήν. Ο κ. Καµ-
µένος µάς είπε προχθές ψέµατα ότι είναι έτοιµα και τα πέντε hot
spots. Είπε ψέµατα εδώ, στον ελληνικό λαό, από το Βήµα της
Βουλής -τόσο πολύ τον σέβεται – ενώ µόνο αυτό της Λέσβου
είναι έτοιµο. Στα τέσσερα υπόλοιπα νησιά δεν είναι έτοιµα τα hot
spots. Την επόµενη µέρα το Κολλέγιο των Επιτρόπων ήλθε να το
διαψεύσει. 

Βέβαια, πέρασε καιρός από τότε που ο Πρωθυπουργός µάς
έλεγε: «Ε, τι έγινε και αν µας πετάξουν έξω από τη Σένγκεν; Τι
θα χάσουµε; Ε, κάποια πλεονεκτήµατα συνεργασίας των αστυ-
νοµιών µεταξύ τους, την ελεύθερη διακίνηση υπηρεσιών, κεφα-
λαίων, πολιτών. Ε, δεν είναι και τίποτα». Δυστυχώς, πρέπει να
προσέξουµε πολύ και υπάρχει ανάγκη για εθνική συνεννόηση.
Αύριο ο επικεφαλής µας ο κ. Θεοδωράκης θα πάει στον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας, σε µια προσπάθεια να καταθέσει και το Ποτάµι
τις προτάσεις του για την εθνική συνεννόηση σ’ αυτό το θέµα. 

Θα κλείσω µε δυο λόγια και για το θέµα της ηµέρας. Έψαχναν
τον Υπουργό οι αγρότες σήµερα στη Θεσσαλονίκη -κρύβεται από
χωρίου εις χωρίον ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης- για το

ασφαλιστικό. 
Μετά απ’ όσα ακούσαµε στην προχθεσινή προ ηµερησίας δια-

τάξεως συζήτηση, η οποία έθεσε αυτό το θέµα το οποίο είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και έχει κάνει ανάστατη τη χώρα, ένα
πράγµα µου θύµισαν οι οµιλίες της συγκυβέρνησης.

Θα αναφέρω µια φράση του Μένιου Κουτσόγιωργα, που δεν
µου άρεσε όταν την πρωτοάκουσα όταν ήµουν παιδί, και γι’ αυτό
µού εντυπώθηκε στο µυαλό. Ζητώ συγγνώµη που θα την πω αλλά
δυστυχώς ταιριάζει. 

Δεν δικαιούστε να µιλάτε για το ασφαλιστικό, κυρίες και κύριοι
της αυγκυβέρνησης, γιατί µε ψέµατα βγήκατε, µε την δέκατη
τρίτη σύνταξη που θα την δίνατε τον Δεκέµβριο που µας πέρασε
και τώρα «πετσοκόβετε» συντάξεις. Δεν δικαιούστε να µιλάτε,
γιατί δεν ξέρετε καν πως το συνταξιοδοτικό δεν είναι αναδιανε-
µητικό αλλά διανεµητικό. Αναδιανοµή σηµαίνει «ο πλούσιος να
πληρώνει τον φτωχό» και αυτό είναι µόνο στη φορολογία. Στο
ασφαλιστικό έχουµε διανοµή. Ο εργαζόµενος πληρώνει τον συν-
ταξιούχο και ο φτωχός εργαζόµενος των 700 ευρώ, πληρώνει τον
πλουσιότερο συνταξιούχο των 3000 ευρώ. Αυτό είναι διανοµή,
όχι αναδιανοµή. Δύο Υπουργοί και ο Πρωθυπουργός προχθές
δεν ήξεραν αυτήν τη διαφορά. Τόσο πρόχειρα. 

Δεν δικαιούστε να µιλάτε, γιατί είστε τόσο πρόχειροι και τσα-
πατσούληδες, που εξισώσατε τις εισφορές µισθωτών και ελευ-
θέρων επαγγελµατιών όχι ως ποσά, δηλαδή τα ευρώ που
κόβονται στην τσέπη αλλά ως ποσοστά. Συνεπώς 20% στον έναν
–είπατε-, 20% στον άλλον. Αυτό είναι λανθασµένο και θα το απο-
δείξω µ’ ένα παράδειγµα.

Αν είχαµε 100% εισφορές µισθωτών, σηµαίνει 1000 ευρώ µι-
σθού και 1000 ευρώ στο ΙΚΑ. Αν βάλουµε 100% στον ελεύθερο
επαγγελµατία, 2000 χιλιάδες βγάζει; Του τα παίρνουµε όλα. Πε-
νήντα τοις εκατό είναι το ισοδύναµο. Άλλο το ποσοστό του µι-
σθωτού, άλλο του ελεύθερου επαγγελµατία για να είναι σωστό.
Το αποτέλεσµα είναι ότι 20% για την κύρια σύνταξη και 6,75%
για την υγειονοµική, το ισοδύναµο είναι 23%. Μαθηµατικά Α’γυ-
µνασίου τα οποία κάνουµε στο πόδι. Και µε αυτό εδώ το σχέδιο
µάς λέτε, ότι πάτε και διαπραγµατεύεστε. Τα φτιάχνετε στο γό-
νατο! Σας δίνω και ένα άρθρο του οικονοµολόγου κ. Στρατόπου-
λου που τα εξηγεί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μας είπε προχθές ο κ. Κατρούγκαλος, πως δεν δίνετε την κο-
στολόγηση για να µην χαλάσετε τη διαπραγµάτευση. Όµως στη
διαπραγµάτευση κρατάνε κρυφή τη διαπραγµατευτική θέση και
τις «κόκκινες γραµµές». Αυτές τις κάνετε φέιγ βολάν και δηµό-
σιες και κρατάτε τάχα µου την κοστολόγηση, η οποία δεν κάνει
τίποτα. Τη διαπραγµάτευση την καταστρέψατε ήδη. Ιδού, λοιπόν,
το ψέµα σας. 

Δεν δικαιούστε να µιλάτε, γιατί δεν καταλαβαίνετε ποιο είναι
καν το πρόβληµα µε το ασφαλιστικό. Είναι πως δεν υπάρχει εµ-
πιστοσύνη. Γιατί; Γιατί δεν θέλει ο κόσµος διανεµητικό σύστηµα.
Αυτό το σύστηµα η Σουηδία, για παράδειγµα, που µας είπε ο
Πρωθυπουργός για πρότυπο, δεν το έχει πια,ούτε καν η Σουηδία.
Ο κόσµος θέλει τα λεφτά του να πιάνουν τόπο. Εσείς λέτε: ξέχνα
τα λεφτά σου, αυτά πάνε στο συνταξιούχο τώρα. Αφού όµως
πληρώνεις, σου εγγυώµαι εγώ, το κράτος, την σύνταξη. 

Όµως, το κράτος πτώχευσε. Πτώχευσε από τις προσλήψεις
των συγγενών που συνεχίζετε, πτώχευσε από τις συνεννοήσεις
µε τα ΜΜΕ, που επίσης συνεχίζετε. 

Με την ευκαιρία, διάβασα πως ιδιοκτήτης διαχειριστής πτω-
χευµένου ΜΜΕ µε µισό δισεκατοµµύριο φέσι, πήγε από την πίσω
πόρτα στου Μαξίµου, για να συζητήσει. Αληθεύει; Να µας το πει
η Κυβέρνηση. Αν ναι, τι είπε; Για νέες άδειες και νέα φέσια; Την
πήρε την άδεια; 

Μόνο ένα µεικτό σύστηµα µπορεί να εγγυηθεί τις συντάξεις
όπως στη Σουηδία. Να µαζεύονται τα λεφτά του κοσµάκη, να
επενδύονται και να παίρνει το κέρδος ο ίδιος ο ασφαλισµένος,
50% κεφαλαιοποιητικό, 50% διανοµή. 

Δεν δικαιούστε να µιλάτε, γιατί προχθές οµολόγησε ο κ. Κα-
τρούγκαλος το πρόβληµά του. Είπε: οι εισφορές είναι δυσβάστα-
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κτες. Οι εισφορές θα φέρουν ύφεση και ανεργία. Αν τις κόψω θα
µειωθούν οι συντάξεις και αυτό δεν το αντέχουν οι συνταξιούχοι.
Αυτό είναι ο ορισµός του µη βιώσιµου συστήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Θεοχάρη,…
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τελειώνω σε δέκα δευτε-

ρόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μα, κύριε Θεοχάρη,

τελειώνετε αλλά πρώτον, κάνετε κατάχρηση του χρόνου και δεύ-
τερον, πάτε σε άλλο νοµοσχέδιο. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δέκα δευτερόλεπτα. Τε-
λειώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, δεν είναι έτσι.
Συγγνώµη, δεν είναι έτσι! 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Πραγµατικά τελειώνω σε
δέκα δευτερόλεπτα. Σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εγώ σας παρα-
καλώ! 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μιλήσανε και άλλοι για
άλλα θέµατα. Ούτε στα δώδεκα δευτερόλεπτα δεν θα φτάσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τόση ώρα δεν σας
διέκοψα νοµίζοντας ότι θα µπορέσετε µε έναν τρόπο να συνδέ-
σετε αυτό που λέτε µε αυτό που συζητούµε. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κοιτάξτε πού είµαι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μα, τώρα πάτε σε

άλλο θέµα. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Πέντε σελίδες µίλησα για

το θέµα της συζήτησης και µία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μιλήσατε για το

αγροτικό. Τώρα πάτε στο ασφαλιστικό. Τι άλλο θέλετε; Και έχετε
υπερβεί και τον χρόνο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Σεβαστείτε τον
χρόνο µας. Θα έρθει το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο, θα τα πείτε! 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Επί παντός επιστητού θα µας µιλήσετε; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας παρακαλώ.

Ολοκληρώστε µόνο τη σκέψη σας, τίποτε άλλο, µόνο µία φράση! 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αυτό, λοιπόν, είναι ο ορι-

σµός του µη βιώσιµου συστήµατος. Οι µη βιώσιµες, δυσβάστα-
κτες εισφορές εγγυώνται συντάξεις πείνας. Αυτό λέγεται µη
βιώσιµο. 

Κλείνω λέγοντας ότι δεν δικαιούστε να µιλάτε, γιατί δεν θα τολ-
µήσετε καν να φέρετε το ασφαλιστικό, γιατί ούτε µε την τρόικα
τα βρίσκετε ούτε µε τις «γραβάτες» ούτε µε τα τρακτέρ. Εδώ εί-
µαστε και θα σας περιµένουµε. Φέρτε τα και ψηφίστε τα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Θεοχάρη. 

Ο κ. Δένδιας έχει τον λόγο. Θα παρακαλούσα στο ίδιο πνεύµα,
αν µπορείτε να δείξετε µια αυτοσυγκράτηση, για να διευκολύ-
νουµε, θα βοηθούσε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν έχω κανένα πρόβληµα αυτοσυγκράτησης και τή-
ρησης του χρόνου, όµως είµαι υποχρεωµένος να επαναλάβω,
αυτό το οποίο είπε προηγουµένως ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Παφίλης, ότι
εδώ υπάρχει µία πολύ µεγάλη ευθύνη της Κυβέρνησης, µε την
οποία στερείται το εθνικό Κοινοβούλιο τη δυνατότητα να τοπο-
θετούνται οι Βουλευτές.

Δεν βλέπω κανέναν λόγο για τον οποίο το υπό κρίση νοµοθέ-
τηµα θα έπρεπε να συζητηθεί µόνο σε µία συνεδρίαση. Εδώ
έχουµε φτάσει σε ένα κοινοβουλευτικό έργο το οποίο είναι ή
επείγον ή κατεπείγον ή πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ή τρο-
πολογία. Άκουσα κάποιον εισηγητή µάλιστα το πρωί να συγχαίρει
τον κύριο Υπουργό, γιατί είναι ο πρώτος Υπουργός που τουλάχι-
στον φέρνει κατά την κανονική διαδικασία ένα νοµοσχέδιο, έστω
και σε µία συνεδρίαση. 

Θα ξεκινήσω τώρα µε το νοµοθέτηµα. Δεν χρειάζεται να ανα-
φερθώ στα άρθρα, διότι αυτό το έκανε µε σοβαρότητα και µε
επιτυχία ο επιµελής εισηγητής της Μειοψηφίας, ο κ. Γιάννης Κε-
φαλογιάννης. 

Θα ήθελα να πω απλώς, για να ξεκινήσω από κάτι καλό, ότι
υπάρχει ένα θετικό κοµµάτι στο νοµοθέτηµα, όχι πολύ µεγάλο

βέβαια, όπως η επιχειρούµενη προσπάθεια επίλυσης θεµάτων
µέριµνας του προσωπικού. Αναφέροµαι στην παροχή του επιδό-
µατος εξοµάλυνσης για τους στρατιωτικούς που τελούν σε διά-
ζευξη.  

Κρατάω την παρατήρηση ότι αυτό πρέπει να επεκταθεί και στα
Σώµατα Ασφαλείας.

Θέλω να πω ότι ακόµα και οι διατάξεις για τους ανυπότακτους,
προς θετική κατεύθυνση είναι. Σας λέω όµως, κύριε Υπουργέ, ότι
πρέπει να διευκρινίσετε στο άρθρο 12 παράγραφος 3, τον χρόνο
εξάλειψης του αξιόποινου. Γιατί δεν το διευκρινίζετε; Αυτό σας
το λέω ως δικηγόρος. Είναι από την ψήφιση του νοµοθετήµατος;
Είναι από την κατάταξη; Μην αφήσετε στον δικαστή την εφαρ-
µογή. Θα βρεθεί σε εξαιρετικά δύσκολη θέση και θα υπάρξουν
εναλλακτικές ερµηνείες. 

Έρχοµαι τώρα στα ευρύτερα θέµατα. Αυτός είναι και ο ρόλος
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο όλον εµείς αυτό το νοµο-
θέτηµα επί της αρχής δεν το ψηφίζουµε. Γιατί δεν το ψηφίζουµε;
Γιατί υπάρχουν διατάξεις οι οποίες δηµιουργούν µείζονα προ-
βλήµατα. Αναφέροµαι κατ’ αρχάς στην δεύτερη παράγραφο του
άρθρου 1 και για το οποίο ζήτησα από τον Υπουργό να βελτιώσει
τη διατύπωση. Δεν το έπραξε. Κακώς δεν το έπραξε. Ο Υπουρ-
γός Εθνικής Άµυνας αποφασίζει και υλοποιεί τις τοποθετήσεις. 

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό δεν είναι δουλειά του
Υπουργού Εθνικής Άµυνας. Έχω υπάρξει Υπουργός Εθνικής
Άµυνας για εξήντα µέρες. Δεν είναι δουλειά του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας. 

Το προηγούµενο καθεστώς αναφερόταν στην αρµοδιότητα της
αρµοδιότητας του Υπουργού. Βεβαίως, ο Υπουργός έχει τη γενική
αρµοδιότητα αλλά όχι για τις µεταθέσεις. Και εν πάση περιπτώσει,
αν µόνο την αρµοδιότητα της αρµοδιότητας θέλει ο κύριος Υπουρ-
γός, τότε έχει την δυνατότητα να αφαιρέσει την λέξη «δύναται» να
εκχωρεί στο Επιτελείο και διά του νόµου να εκχωρήσει στα Επιτε-
λεία αυτή την αρµοδιότητα. Να σας πω και την αλήθεια, ψάξαµε
το πρωί στα ανάλογα κείµενα ευρωπαϊκών χωρών. Βρήκαµε µόνον
ένα ανάλογο «επ’ ονόµατι βασιλέως», όταν οι Ένοπλες Δυνάµεις
κάποιας χώρας είναι His ή Her Majesty’s. 

Έρχοµαι στο άρθρο 29 παράγραφος 3, στην αναδροµική διά-
ταξη, σε συνδυασµό µε το άρθρο 25. Μας κάνει αλγεινή εντύ-
πωση. Τόσο αλγεινή εντύπωση κάνει ακόµα και στον συντάκτη
της αιτιολογικής έκθεσης του νόµου που, κυρίες και κύριοι της
Πλειοψηφίας, φέρνετε εδώ για ψήφιση, που θα δείτε ότι το
άρθρο 29, η µεταβατική διάταξη, δεν επεξηγείται στην αιτιολο-
γική έκθεση. Δεν µας λέτε τίποτα γι’ αυτήν. Την αγνοείτε ως µη
υπάρχουσα. Στη δε διάταξη του άρθρου 25, µάς λέτε απλώς ότι
εξορθολογίζεται η κλίµακα βαθµολόγησης. 

Τη µόνιµη διαφωνία σας µε την αριστεία, τη µόνιµη πτώση του
επιπέδου προς τα κάτω, τη µόνιµη προσπάθειά σας να κολακεύ-
σετε αυτούς οι οποίοι στις εξετάσεις δεν τα καταφέρνουν, την
ονοµάζετε εξορθολογισµό της κλίµακας. Δεν πάµε έτσι κάπου.

Σας προλέγω δε ότι όλες οι κρίσεις περί προαγωγής που θα
κάνετε µε το άρθρο 29 παράγραφος 3, θα πέσουν στο Συµβούλιο
της Επικρατείας και στα διοικητικά δικαστήρια. 

Εν πάση περιπτώσει, το ερώτηµα το οποίο τώρα καλούµαι πο-
λιτικά εγώ ως εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
απαντήσω είναι. Αυτό εδώ είναι ένα µεµονωµένο ολίσθηµα; Μια
ατυχής στιγµή µιας Κυβέρνησης; Εδώ το συµπέρασµα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι χειρότερο. Δυστυχώς φαίνεται ότι
σιγά-σιγά η Κυβέρνηση, όσο στερείται τη λαϊκή αποδοχή και τη
λαϊκή έγκριση, τόσο ρέπει προς λύσεις οι οποίες τείνουν προς
αυθαιρεσίες. Το λέω πάρα πολύ προσεκτικά και –αν θέλετε- µε
θλίψη, γιατί ήµουν από αυτούς που στην αρχή της κυβερνητικής
θητείας ευχήθηκα ειλικρινά σ’ αυτή την Κυβέρνηση επιτυχία,
όπως και σε κάθε κυβέρνηση, έστω κι αν έχουµε χάσει εµείς τις
εκλογές. 

Τι ετοιµάζει η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τι
πρόκειται να συµβεί; Τι συµβαίνει εδώ; Τι έχουµε αύριο; Αύριο
έχουµε προσπάθεια ελέγχου δύο ανεξαρτήτων αρχών. Αυτό είναι
το ουσιαστικό νοµοθετικό έργο της αυριανής ηµέρας. Αυτό σχε-
διάζει η Κυβέρνηση. Αυτό ετοιµάζεται να νοµοθετήσει η Κυβέρ-
νηση.

5200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Έχουµε µια Κυβέρνηση. λοιπόν, που σήµερα αναθέτει στον
Υπουργό τις µεταθέσεις, σήµερα σχεδιάζει κρίσεις αναδροµικές,
σήµερα φέρνει τροπολογία µε την οποία θέλει να αλλάξει τον Αρ-
χηγό της Αστυνοµίας, λέγοντάς µας ότι αυτό οφείλεται σε ασυµ-
φωνία χρόνων των τακτικών κρίσεων. Αύριο σχεδιάζει να ελέγξει
δύο ανεξάρτητες αρχές. Τι είναι αυτή η Κυβέρνηση, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Πού το πάει επιτέλους στη χώρα; Τι περιµένει
από εµάς; 

Άκουσα τον κ. Θεοχαρόπουλο προηγουµένως. Κύριε Θεοχα-
ρόπουλε, είχα εγώ την τύχη να είµαι στο έδρανο του Υπουργού,
όταν ο κ. Δρίτσας είπε αυτά που επαναλάβατε για τον κ. Ταβου-
λάρη. Και τότε είπα του κ. Δρίτσα «αν µου τα ξαναπείτε αυτά,
εγώ παίρνω την τροπολογία πίσω». Έτσι αναγκάστηκε και πήγε
στο «παρών». Και αυτοί που πήγαν στο «παρών», σήµερα µας
φέρνουν παρόµοια τροπολογία ενώ είχαν έναν ολόκληρο χρόνο
να θεραπεύσουν το πρόβληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το στενάχωρο είναι ότι έχουµε
να κάνουµε όλοι µαζί-γιατί όλοι µαζί εδώ έχουµε την ευθύνη απέ-
ναντι στον τόπο και την κοινωνία-µε µια πάρα πολύ κακή Κυβέρ-
νηση. 

Θέλετε να θεωρήσουµε ότι θα ήθελε η Κυβέρνηση; Είναι βέ-
βαιο. Αλλά είναι απολύτως βέβαιο ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν
µπορεί. 

Σήµερα δεν υπάρχουν ειδήσεις, δεν υπάρχουν δελτία και έτσι
αν θέλετε µπορούµε να µιλάµε και πιο ελεύθερα, διότι δεν µπορεί
να θεωρηθεί, πως ό,τι λέµε εδώ το λέµε προς χάριν κάποιας προ-
βολής. Όµως, αν µπείτε στο διαδίκτυο, σας παρακαλώ ρίξτε µια
µατιά στις δηλώσεις του πρώην Υπουργού σας, του κ. Πανούση.
Ο κ. Πανούσης δεν ανήκει στη Νέα Δηµοκρατία, δεν ανήκει στις
αντιπολιτευόµενες δυνάµεις. Ξέρετε πώς χαρακτηρίζει την Κυ-
βέρνηση για το προσφυγικό; «Επιµηθείς και ολίγιστοι». Βαρύτερη
κουβέντα για Υπουργούς εγώ δεν έχω ακούσει στα δεκαέξι χρό-
νια που υπηρετώ στο εθνικό Κοινοβούλιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην αρχή της θητείας αυτής
της Κυβέρνησης προσπαθούσα µε κάθε τρόπο να εξηγήσω και
σε εσάς, την κυβερνητική πλειοψηφία αλλά και στην Κυβέρνηση
ότι η πολιτική της στο µεταναστευτικό οδηγεί σε πλήρες αδιέ-
ξοδο, ότι θα µετατρέψει τη χώρα σε αποθήκη ψυχών και ότι θα
δώσει την ευκαιρία σε αυτούς που δεν συµπαθούν την Ελλάδα ή
σε αυτούς που έχουν άλλες προτεραιότητες, να δηµιουργήσουν
τείχος στα Σκόπια και να µας αφήσουν απλώς εκτός. Και βλέ-
πουµε επί ένα χρόνο να διολισθαίνουµε προς αυτή την κατεύ-
θυνση και η Κυβέρνηση να µην κάνει τίποτε απολύτως ως προς
αυτό και να έρχεται τώρα ο δικός σας Υπουργός – ο δικός σας
Υπουργός- και να σας αποκαλεί ολίγιστους, όχι εσάς τους Βου-
λευτές αλλά την Κυβέρνηση. 

Πού πάτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Πού πάει αυτή η Κυ-
βέρνηση; Πώς είναι δυνατόν αυτή η Κυβέρνηση να κάνει κάτι;
Είναι µια Κυβέρνηση η οποία δεν έχει, δυστυχώς, αξιοπιστία. 

Θυµάστε τις υποσχέσεις που δίνατε στα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων; Θυµάστε τη χορήγηση του επιδόµατος παραµεθο-
ρίου που είχε αναγγείλει, κύριοι συνάδελφοι των ΑΝΕΛ, ο Πρό-
εδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων; Θυµάστε τις υποσχέσεις του
ΣΥΡΙΖΑ περί άµεσης µισθολογικής αποκατάστασης των στρατιω-
τικών; Η πραγµατικότητα είναι ότι µετά από ένα χρόνο, η µόνη
µικρή αποκατάσταση που έγινε κατόπιν δικαστικής αποφάσεως,
-για να µη σας ωραιοποιώ τα πράγµατα- έγινε επί των ηµερών
µου, επί της κυβέρνησης Σαµαρά, όταν είχαµε αρχίσει να δί-
νουµε πίσω τα αναδροµικά το 2012. Επί ένα χρόνο δεν έχετε
δώσει ούτε 1 ευρώ!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορείτε να βοηθήσετε αν θέ-
λετε τις Ένοπλες Δυνάµεις µε µικροπράγµατα αλλά πολύ σηµαν-
τικά γι’ αυτούς. Παραδείγµατος χάριν, µε την καταβολή του
βοηθήµατος οικονοµικής και επαγγελµατικής αυτοτέλειας στα
δεκαοκτώ, για να µπορέσουν να χρηµατοδοτήσουν τις σπουδές
των παιδιών τους, µε την ένταξη του ατοµικού τους δελτίου στα
αναγνωρισµένα έγγραφα από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή ακόµα µε
την προγραµµατισµένη στο Υπουργείο Άµυνας –ελπίζω να υπάρ-
χει ακόµα ο προγραµµατισµός- δηµιουργία βρεφονηπιακών
σταθµών εκεί που χρειάζονται. Μικρά πράγµατα µε ασήµαντο κό-
στος και µε δυνατότητα βελτίωσης του επιπέδου ζωής των αν-

θρώπων που υπηρετούν την πατρίδα φορώντας το εθνόσηµο. 
Σας προλέγω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνον-

τας, για να µην καταχραστώ τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, -έστω
και αν ευθύνη της Κυβέρνησης είναι το ότι οι Βουλευτές δεν
έχουν τον απαραίτητο χρόνο για να διατυπώσουν τη σηµαντική
σκέψη τους στο εθνικό Κοινοβούλιο- και σας το λέω όχι µε χαρά
ότι η Κυβέρνηση έχει πάρει την κάτω οδό. Και σας το λέω, αν θέ-
λετε και εξ εµπειρίας, ότι όταν αρχίσει αυτός ο κατήφορος δεν
έχει τέλος. Ο κατήφορος αυτός επιταχύνεται και ακριβώς στην
προσπάθεια ανάσχεσής του η Κυβέρνηση οδηγείται αυτή τη
στιγµή σε λύσεις αυθαιρεσίας. Εάν κάτι µπορείτε να κάνετε για
τον τόπο και για την υστεροφηµία σας -γιατί αυτήν κοιτάξτε πια,
κυβερνητικό µέλλον δεν έχετε- σας λέω: αποφύγετε τουλάχιστον
τις αυθαιρεσίες, αποφύγετε αυτά τα οποία θα καταδικάσουν την
παρουσία σας γι’ αυτό το µικρό διάστηµα στο τιµόνι της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δένδια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Ελεούσας Ιωαννίνων (2ο

Τµήµα).
Η Βουλής σάς καλωσορίζει!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει η κ. Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ, για οκτώ λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρυσι ένα

φάντασµα πλανιόταν πάνω απ’ αυτήν την Αίθουσα, το φάντασµα
του Grexit. Δεν ευοδώθηκε το Grexit. Φέτος έχουµε απ’ όλη την
Αντιπολίτευση το φάντασµα του Σένγκεν. Σε αυτήν την Αίθουσα
σήµερα, µε αφορµή το νοµοσχέδιο που συζητούµε ανασύρθηκε
πάλι η απειλή περί Σένγκεν και εξόδου.

Η Ελλάδα πάλευε και παλεύει στα πλαίσια διεθνών συµφωνιών,
ευρωπαϊκών συνθηκών και του Διεθνούς Δικαίου. Με ποιους
είστε, συνάδελφοι; Με αυτούς τους κύκλους που επιθυµούν να
στοχοποιήσουν την χώρα; Εµείς δεν θα διολισθήσουµε σε αυτό!
Και γνωρίζετε ότι, σύµφωνα µε τους κανόνες του Διεθνούς Δι-
καίου, η µη διάσωση στη θάλασσα ισοδυναµεί µε φόνο. Εµείς θα
εξακολουθήσουµε να κάνουµε µια δηµοκρατική και ανθρώπινη
πολιτική στο προσφυγικό και από το υστέρηµά µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εκτός εάν θέλετε να δηµεύουµε τις περιουσίες των προσφύ-

γων για να βγάλουµε τα έξοδα, όπως κάνουν στον πλούσιο
Βορρά οι «πολιτισµένοι, δηµοκράτες» Ευρωπαίοι.

Διότι –προσέξτε- εχθές είχαµε και µια επέτειο. Τιµήσαµε τη
µνήµη του Ολοκαυτώµατος. Και από δηµεύσεις περιουσιών και
τιµαλφών και από κατηγοριοποιήσεις ανθρώπων σε κανονικούς,
σε πρώτης και δεύτερης κατηγορίας, µέχρι τα στρατόπεδα συγ-
κέντρωσης, ο δρόµος είναι πάρα πολύ µικρός. Ας µην ξαναγρα-
φτεί µια δεύτερη, µελανή σελίδα βαρβαρότητας του 21ου αιώνα.
Δεν θα συναινέσουµε σε αυτό! Και θα εξακολουθούµε να διαχει-
ριζόµαστε το θέµα µε τον τρόπο που το διαχειριζόµαστε και να
σώζουµε, να µη βυθίζουµε βάρκες και να στέργουµε να βοηθή-
σουµε αυτούς τους ανθρώπους.

Να σταµατήσει, λοιπόν, αυτή η αντιπολίτευση. Δεν κάνετε αν-
τιπολίτευση στην Κυβέρνηση. Αντιπολίτευση στην κοινωνία και
στην έννοια των ανθρωπίνων δικαιωµάτων κάνετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, θα µου επιτρέψετε να τοποθετηθώ

γενικά. Άλλωστε είναι η πρώτη φορά σήµερα που παίρνω τον
λόγο. Θα ήθελα να µιλήσω εν τω συνόλω, σχετικά και ιδιαίτερα
να τονίσω το σκεπτικό, τη φιλοσοφία –εάν θέλετε- αυτού του νο-
µοσχεδίου. 

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο ότι
δεν µπορώ να κρίνω εξ ιδίων την εν Ελλάδι στρατιωτική θητεία.
Για τη στρατιωτική θητεία εν Ελλάδι γνωρίζω από προφορικές
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µαρτυρίες φίλων µου, οικείων, από την πάλαι ποτέ στήλη της
«ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ» µε τίτλο «Φαντάρε πού πας;», που έδωσε
σάρκα και οστά στο βιβλίο του Χριστόφορου Κάσδαγλη «Απο-
λύοµαι και τρελαίνοµαι», από τα πασίγνωστα φανταρίστικα δί-
στιχα που µελοποίησε ο Λουκιανός Κηλαϊδόνης, µεταξύ άλλων. 

Οι παραστάσεις και οι εικόνες διατρέχουν τον χρόνο αναλλοί-
ωτες. Η µοναξιά της ακούσιας ξενιτιάς, η αγωνία του νεοσύλλε-
κτου, ο χαµένος χρόνος, που κανείς όµως δεν νοσταλγεί και δεν
αναζητεί, ένα αναγκαίο κακό η στρατιωτική θητεία, που για πολ-
λούς ισοδυναµεί µε νεκρό χρόνο και  βαθµό ζωής µηδέν. 

Η µετάβαση, λοιπόν, από τον «πολίτη» στον «οπλίτη» είναι ένας
ανεπαίσθητος αναγραµµατισµός της γλώσσας αλλά δυστυχώς
γίνεται ενίοτε µια εγκάρσια τοµή στην κανονικότητα του βίου,
στη δηµιουργικότητα και κάποιες φορές στην επαγγελµατική και
την ακαδηµαϊκή σταδιοδροµία.

Πασίγνωστες λέξεις και φράσεις της στρατιωτικής ιδιολέκτου,
όπως «το βύσµα», «ο νέος», «ο παλιός» κ.ο.κ, µπορεί να γέννησαν
ανέκδοτα και κινηµατογραφικές κωµωδίες αλλά ενίοτε έγιναν τα
ψιµύθια που κάλυπταν το γερασµένο πρόσωπο ενός κράτους πε-
λατειακού, κοµµατικού και προνεωτερικού, δηλαδή ενός κρά-
τους όπου πρυτανεύει το προνόµιο πρόσβασης στον πολιτικό,
στον Βουλευτή και όχι η καθολική εφαρµογή του νόµου. 

Πίσω από χαριτωµένες και ευτράπελες αφηγήσεις της στρα-
τιωτικής καθηµερινότητας, κρύβεται η σκληρότητα διληµµάτων
που διέπουν τον Ελληνικό Στρατό, µε κυρίαρχο το εξής: Για να
επιβιώσεις ή θα αδικήσεις ή θα αδικηθείς!

Η εξάρτηση, ωστόσο, µιας ευµενούς µετάθεσης από την πρό-
σβαση σε πολιτικούς και κυβερνητικούς θώκους αποδεικνύει ότι
ο Στρατός φέρει ανεξίτηλες τις παθογένειες του κράτους. Τα
δύο προαιώνια αιτήµατα, µια θέση στο δηµόσιο και µια καλή µε-
τάθεση στον Στρατό, δηµιουργούσαν πελατολόγια πολιτικών
γραφείων και έκριναν και εκλογές βουλευτών. 

Θεµέλιοι λίθοι του προς ψήφιση νοµοσχεδίου µε τίτλο «Ρύθ-
µιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας προσωπικού και
άλλες διατάξεις» είναι οι αρχές της ισονοµίας και της διαφά-
νειας, δηλαδή το οξυγόνο της δηµοκρατίας. 

Και τούτο, διότι µε το πρώτο µέρος τους παρόντος νοµοσχε-
δίου θεσµοθετείται για πρώτη φορά ένα δίκαιο σύστηµα µεταθέ-
σεων των οπλιτών, που διέπεται από διαφάνεια και θεµελιώνεται
σε ένα σύστηµα µοριοδότησης, το οποίο λαµβάνει υπ’ όψιν όχι
µόνο τις γραµµατικές γνώσεις, την επαγγελµατική εµπειρία, τα
προσόντα και τις ειδικές δεξιότητες αλλά και κοινωνικά και οικο-
νοµικά κριτήρια, όπως απώλεια συγγενούς πρώτου βαθµού, πα-
θήσεις µε ποσοστό αναπηρίας 67% των µελών της οικογένειας
του οπλίτη, ύπαρξη τέκνου, οπλίτης τρίτεκνης ή πολύτεκνης οι-
κογένειας, ενώ η εξαίρεση από τη διαδικασία µεταθέσεων κοι-
νωνικά ευάλωτων οµάδων απηχεί µια πολιτική µε γνώµονα την
ανακούφιση συµπολιτών που ζουν στα όρια και δεν διασφαλίζουν
ούτε καν τα βασικά µέσα διαβίωσης. 

Λαµβάνει, όµως, υπ’ όψιν και αντικειµενικά κριτήρια, που κα-
θορίζονται από παράγοντες που επηρεάζουν τις συνθήκες δια-
βίωσης των πολιτών και κατηγοριοποιούν τις µονάδες ανάλογα
µε το βαθµό δυσκολίας, ενώ δίδεται για πρώτη φορά στον οπλίτη
η δυνατότητα να δηλώσει τον τόπο προτίµησής του. 

Ο πυλώνας του δεύτερου µέρους του νοµοσχεδίου είναι η
άρση της διαχωριστικής τοµής µεταξύ δηµιουργικού, επαγγελ-
µατικού, εκπαιδευτικού χρόνου από τη µια και στρατιωτικού. Σκο-
πός είναι ο χρόνος της θητείας να µην εξισώνεται µε νεκρό χρόνο
και να καταστεί δηµιουργικός. Να µην αποκόπτει τον οπλίτη από
την επαγγελµατική του δραστηριότητα. 

Τούτο πραγµατοποιείται µέσω των άρθρων που δίνουν τη δυ-
νατότητα στους οπλίτες γιατρούς που υπηρετούν τη θητεία
τους, να υπηρετήσουν σε άγονες, δυσπρόσιτες, νησιωτικές πε-
ριοχές, σε αγροτικά περιφερειακά ιατρεία, κέντρα υγείας, νοσο-
κοµεία νησιωτικών περιοχών κ.o.κ. αλλά και στους αποφοίτους
νοµικών σχολών να εκπληρώσουν τον χρόνο άσκησης που προ-
βλέπεται για την απόκτηση άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος στα
νοµικά γραφεία στρατιωτικών συµβούλων.

Οι παραπάνω διατάξεις δεν υπαγορεύονται µόνο από τη βού-
ληση αλλαγής της φυσιογνωµίας της θητείας ως «νεκρού χρό-
νου», ενός πρόσκαιρου πλην βίαιου τέλους στη θεραπεία

γνωστικών αντικειµένων και στην άσκηση επαγγέλµατος αλλά
συγχρόνως ανακουφίζει. Ανακουφίζει αποµακρυσµένες ακριτικές
περιοχές που πάσχουν σήµερα από έλλειψη γιατρού και επου-
λώνει πρόσκαιρα και την πληγή της µετανάστευσης νέων επιστη-
µόνων γιατρών στο εξωτερικό.

Στους παροικούντες, τώρα, την ακαδηµαϊκή Ιερουσαλήµ, Έλ-
ληνας ανυπότακτος στο εξωτερικό ισοδυναµούσε, σχεδόν πάν-
τοτε, µε υποψήφιο διδάκτορα ή µε έναν επαγγελµατία καριέρας,
το νήµα της οποίας θα διέκοπτε βίαια η υποχρέωση προς τη µη-
τέρα πατρίδα. 

Τέλος, στη φιγούρα του ανυπότακτου, που πληρώνει βαρύ αν-
τίτιµο για ένα καλό βιογραφικό σηµείωµα, υπήρχε και µια άλλη
φιγούρα όχληση στο αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνάµεων, αυτή του
αντιρρησία συνείδησης. Το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει τόσο
για τον εξ ανάγκης ανυπότακτο όσο και για τον αντιρρησία συ-
νείδησης ευνοϊκότερες διατάξεις, συµφιλιώνοντας την κοινωνία
µε αυτές τις δύο φιγούρες και εµπεδώνοντας, αν θέλετε, και ένα
δηµοκρατικό έθος, που λαµβάνει υπ’ όψιν και τον ρόλο που παίζει
η συνείδηση, µια πολύ σηµαντική κατηγορία στη δυτική φιλοσο-
φική παράδοση, στην επίδειξη πράξεων πολιτικής ανυπακοής. 

Από τον Θορώ, που αρνείται να πληρώσει τον κεφαλικό φόρο
µέχρι την Αφρικανή, την Ρόζα Παρκς, που το 1955 αρνήθηκε να
σηκωθεί από τη θέση της στο λεωφορείο και από τους αντιρρη-
σίες συνείδησης µέχρι το φοιτητικό κίνηµα κατά του πολέµου
στο Βιετνάµ, η έννοια της πολιτικής ανυπακοής απετέλεσε και
ένα δυσεπίλυτο γρίφο στον δηµόσιο διάλογο µεταξύ πολιτικών
φιλοσόφων, του Ανωτάτου Δικαστηρίου στην Αµερική και πολι-
τικών. 

Υπάρχουν, µάλιστα και φιλελεύθεροι πολιτικοί φιλόσοφοι,
όπως είναι ο Ρωλς και ο Ντουόρκιν αλλά και το Ανώτατο Δικα-
στήριο της Αµερικής, που υποστηρίζουν ότι η πολιτική ανυπακοή
όχι µόνο επιτρέπεται αλλά είναι και όρος ύπαρξης, ένα συστατικό
στοιχείο που εµπλουτίζει µία δηµοκρατική, ευτεταγµένη πολιτεία. 

Αδήριτη, µάλιστα, προϋπόθεση της πολιτικής ανυπακοής είναι
και ένα κράτος δικαίου άξιο υπακοής. Με άλλα λόγια, ο αντιρρη-
σίας συνείδησης εκφράζει µη βίαια και δηµόσια τη διαφωνία του
σε ένα νόµο, εντός των ορίων του νόµου ή στις παρυφές της πί-
στης του στο νόµο, µε σκοπό την αλλαγή ενός νόµου επί τα βελ-
τίω ή της κυβερνητικής πολιτικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο εµφορεί-
ται από τις αρχές της ισονοµίας, της διαφάνειας, της αξιοκρα-
τίας, της κοινωνικής δικαιοσύνης και αποπειράται να συµβάλλει
στον εκδηµοκρατισµό και στον εκσυγχρονισµό των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάµεων. Αποσκοπεί να µπει ένα φρένο στο πελατει-
ακό κράτος και στον Στρατό ως προνοµιακό πεδίο συναλλαγών
και διαπλοκής. 

Φυσικά, καλές Ένοπλες Δυνάµεις µέσα σε ένα κακό, βαθύ, πε-
λατειακό κράτος δεν µπορούν να λειτουργήσουν. Λειτουργούν
µόνο ως µία νησίδα ή µία όαση και µάλιστα συνιστούν ένα οξύ-
µωρο. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό -µαζί µε ένα άλλο, το οποίο συνι-
στά θεσµική τοµή στη δηµόσια διοίκηση- είναι ένα ακόµα βήµα
στον εκδηµοκρατισµό και στις θεσµικές τοµές που επιχείρησε
αυτή η Κυβέρνηση, ένα ακόµη βήµα µετά από µία σειρά νοµοθε-
τηµάτων, όπως –να θυµίσω- την απόδοση της ιθαγένειας σε παι-
διά µεταναστών, το σύµφωνο συµβίωσης, και το νοµοσχέδιο το
οποίο µεταξύ άλλων εξανθρώπιζε το σωφρονιστικό σύστηµα. 

Και τέλος, είναι και ένα νοµοσχέδιο που σέβεται εµπράκτως
την έννοια των ανθρώπινων δικαιωµάτων, ούτως ώστε ο οπλίτης
να µπορεί να είναι και πολίτης και αυτή η µετάβαση να είναι ένα
αδιόρατο ελαφρύ στραµπούληγµα της γλώσσας ή απλώς ένας
αναγραµµατισµός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Βάκη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων, κ. Κόκκαλης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα

νοµοσχέδιο το οποίο είναι, πράγµατι, πρωτοποριακό. Ρυθµίζει
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θέµατα τα οποία δεν είχαν ρυθµιστεί. Αφορά τις µεταθέσεις των
οπλιτών, µέριµνα για το προσωπικό, την εκπαίδευση του στρα-
τιωτικού προσωπικού και πολλά άλλα θέµατα, τα οποία ο ειση-
γητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Κατσίκης επιµελέστατα σας
τα ανέφερε και τα εξειδίκευσε. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κάνω κάποιες παρατηρήσεις για
τη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου. Η βασική αιτία της αναξιοπιστίας
του πολιτικού µας συστήµατος αναµφίβολα ήταν οι πελατειακές
σχέσεις. Ήταν ο βασικός λόγος για τον οποίο το παλιό πολιτικό
σύστηµα στη χώρα µας χρεωκόπησε. Η εθνική άµυνα ήταν το
κλασικό πεδίο στο οποίο οι πελατειακές σχέσεις βρήκαν µεγάλη
άνθιση. 

Δυστυχώς, δεν υπήρχε νόµος µέχρι και σήµερα, ο οποίος να
ρυθµίζει θέµατα όπως το στρατιωτικό προσωπικό. Όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, θέµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την πολι-
τεία και µε τους πολίτες –γιατί και οι στρατεύσιµοι είναι πολίτες-
ρυθµίζονται µε νόµο. Έτσι λέει το Σύνταγµα τουλάχιστον.

Τι γινόταν µέχρι σήµερα; Υπήρχαν εγκύκλιες διαταγές των Αρ-
χηγών των Επιτελείων. Είχαν εκδοθεί δύο υπουργικές αποφάσεις
-η µία, εάν ενθυµούµαι καλά το 1994 και η άλλη το 1998- οι
οποίες, όµως, δεν είχαν έρεισµα σε εξουσιοδοτική διάταξη του
νόµου. Όπερ σηµαίνει ότι δεν καλύπτονταν από τη νοµοθεσία. 

Να το πούµε πιο απλά, ότι όλες οι προηγούµενες ηγεσίες δια-
χειρίζονταν βασικές σχέσεις των Ελλήνων πολιτών, χωρίς να
υπάρχει νόµος. Το είπε ο κ. Θεοχάρης. Βέβαια, λείπει τώρα από
την Αίθουσα. Τουλάχιστον, λέει, το ρουσφέτι δεν ήταν νοµοθε-
τηµένο. 

Με έκπληξή µου άκουσα τον κ. Δένδια να λέει, ότι η Κυβέρ-
νηση ολισθαίνει στην αυθαιρεσία. Να το ακούσει καλά ο ελληνι-
κός λαός. Τόσα χρόνια σχέσεις Ελλήνων πολιτών µε την πολιτεία
δεν διέπονταν από νόµο! Σήµερα αυτή η Κυβέρνηση ήρθε, κατέ-
θεσε νοµοσχέδιο και ζητά την ψήφιση του πρώτου νόµου και ολι-
σθαίνει στην αυθαιρεσία; Δηλαδή, να µην υπάρχει νόµος ο
οποίος να ρυθµίζει θέµατα των οπλιτών, θέµατα των Ενόπλων
Δυνάµεων; Αυτό µας λέει η Νέα Δηµοκρατία. 

Διότι διαπιστώνω µία πρόδηλη αµηχανία από τη Νέα Δηµοκρα-
τία που λέει «αφ’ ενός, ναι µεν δεν το ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο,
διότι υπάρχουν συγκεκριµένες διατάξεις» και από άλλα κόµµατα
ακούω ότι το ψηφίζουν, όπως το Ποτάµι αλλά λένε «δεν ψηφί-
ζουµε το ασφαλιστικό».

Καµµία σχέση. Είναι πρόδηλη η αµηχανία τους στην πρωτο-
βουλία της Κυβέρνησης, επιτέλους, στο θέµα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, των στρατευσίµων, να θεσπιστεί ένας νόµος. Και µιλάµε
για περισσή υποκρισία, να µας κουνούν το δάχτυλο και να λένε
ότι ολισθαίνουµε στην υποκρισία, όταν καταθέτουµε και ζητάµε
την έγκριση του ελληνικού Κοινοβουλίου για θέσπιση νόµου. 

Το καταλαβαίνετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τόσα χρό-
νια βασικές σχέσεις πολιτών κινούνταν στην παρανοµία; Αυτή τη
στιγµή µας κατηγορεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι ζητάµε την
ψήφιση ενός νόµου. Πιθανότατα να έχει κάποιες ατέλειες. Μπο-
ρείτε να προτείνετε κάποια πράγµατα. Όµως, τόσα χρόνια δεν
υπήρχε νόµος. Τι θα πείτε στον κόσµο, δεν ψηφίζουµε, γιατί θέ-
λουµε -όπως είπε ο κ. Θεοχάρης- το ρουσφέτι να µην είναι νο-
µοθετηµένο; Πείτε µας. Συνεπώς θέλετε να µην υπάρχει νόµος.
Εάν το θέλετε, τότε θα σας κρίνει ο ελληνικός λαός.

Έρχοµαι και στον κ. Θεοχάρη. Ο κ. Θεοχάρης έχει όντως ένα
ιδιαίτερο µένος µε τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και
το δείχνει. Μάλλον, επειδή το Ποτάµι στέρεψε και κοιτά να πάει
αλλού ή να βάλει κάποιο φράγµα, απευθύνεται συνεχώς µε
ψεύδη και µε χαρακτηρισµούς συκοφαντικούς προς τον Πρό-
εδρο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους, σ’ αυτή τη χώρα και
σ’ αυτή την Αίθουσα πρέπει να είµαστε σοβαροί. Πρέπει, επιτέ-
λους, να παραδεχόµαστε ότι ένας νόµος είναι καλός. Ο πρώτος
νόµος. 

Κύριε Δένδια, εσείς –ρητορική είναι η ερώτηση, δεν απευθύ-
νοµαι, για να µου απαντήσετε- όταν ήσασταν Υπουργός, θέλατε
να µην υπάρχει νόµος; Πώς κάνατε τις µεταθέσεις; Χωρίς νόµο;
Και κατηγορείτε τώρα εµάς ότι ολισθαίνουµε στην αυθαιρεσία; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευτυχώς που δεν θέλετε απάντηση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Είναι απίστευτο! Θα καταλάβαινα να

πείτε, «φέρνετε ένα νόµο, συµφωνώ µε αυτά τα άρθρα, διαφωνώ
µε τα υπόλοιπα», αλλά το γεγονός ότι έρχεται πρώτη φορά ένα
νοµοσχέδιο που ρυθµίζει θέµατα οπλιτών να το αναγνωρίσετε. 

Και µην αναφέρεστε στην αυριανή διάταξη, γιατί αυτό δείχνει
αδυναµία, δηλαδή το γεγονός ότι εδώ µιλάµε σήµερα για τις µε-
ταθέσεις των οπλιτών, για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας και εσείς µιλάτε για αύριο. Εάν θέλετε, να µιλήσουµε
για την άλλη εβδοµάδα. Να αλλάξουµε τον Κανονισµό, να λέει ο
καθένας ό,τι θέλει, όπως ο κ. Θεοχάρης. Δεν είχε τι να πει, «ναι
µεν συµφωνώ αλλά δεν ψηφίζω το ασφαλιστικό, διαφωνώ µε το
προσφυγικό και µε το αγροτικό, µε οτιδήποτε άλλο». Ας είµαστε
σοβαροί, επιτέλους! 

Όπως ανέφερα, τα άρθρα τα εξειδίκευσε ο κ. Κατσίκης. Νο-
µίζω ότι σε αυτήν τη χώρα πλέον πρέπει στην πράξη …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, εγώ ποτέ δεν µιλάω µε γραπτή
οµιλία. 

Πρέπει να κάνουµε πράξη, ότι το παλιό πρέπει να το αφήσουµε
οριστικά στο χθες και αυτό θα γίνει µόνο µε νοµοθετήµατα, τα
οποία προάγουν την αξιοκρατία και τη διαφάνεια. Θα ήταν υπεύ-
θυνη εθνική στάση από τα κόµµατα και ειδικά από το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να πει ότι, ναι το στηρίζουµε. Δια-
φωνούµε σε κάποια άρθρα αλλά τουλάχιστον το στηρίζουµε. Το
συµπέρασµα, όµως, ποιο είναι; Ότι δεν θέλει η Νέα Δηµοκρατία
να υπάρχει νόµος που να διέπει σχέσεις πολιτών, όπως είναι οι
στρατεύσιµοι µε την πολιτεία. 

Εν’ όψει όλων αυτών, σας καλώ να υπερψηφίσουµε το παρόν
νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Κόκ-
καλη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Παππάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κάνω γνωστό στο
Σώµα ότι την έκθεση AGROTICA στη Θεσσαλονίκη δεν θα την εγ-
καινιάσει ο κ. Αποστόλου, διότι πολιόρκησαν το ‘’Βελλίδειο’’
Ίδρυµα τριάντα χιλιάδες περίπου εξεγερµένοι Έλληνες αγρότες,
οι οποίοι έλαβαν την απάντηση της Αριστεράς µε χηµικά και ξύλο
από τα ΜΑΤ. Οι αγρότες διαµαρτυρήθηκαν –υπολογίζεται, όπως
προανέφερα, ότι ήταν τριάντα χιλιάδες, µία µεγαλειώδης συγ-
κέντρωση, µία µεγάλη διαµαρτυρία- και έστειλαν ένα ηχηρό µή-
νυµα προς την Κυβέρνηση για το ασφαλιστικό.

Μάλιστα, στις φωτογραφίες στο διαδίκτυο, είδαµε να έχουν
φτιάξει µέχρι και σκιάχτρα που έλεγαν «δεν θα γίνουµε σκιάχτρα
στη γη µας». Ήταν συγκινητικές οι στιγµές που είδαµε τα αδέρ-
φια µας, τους Έλληνες αγρότες, τους δοκιµαζόµενους αγρότες,
να ψάλλουν τον εθνικό ύµνο, σε έναν αγώνα, ο οποίος γίνεται,
θα έλεγα, εκατόν δεκαέξι χρόνια µετά. Μία πραγµατική αγροτική
εξέγερση, ένας αγώνας εθνικός και κοινωνικός, ενάντια στους
σύγχρονους κοτζαµπάσηδες, οι οποίοι δεν διαφέρουν σε τίποτα
από τους φιλελεύθερους της Δεξιάς και οδηγούν αυτούς τους
ανθρώπους στην ένδεια και στην καταστροφή. 

Συγχαρητήρια στους Έλληνες αγρότες! Εύχοµαι και προ-
τρέπω και άλλες κοινωνικές τάξεις να εξεγερθούν. Και να πω ότι
οι αγρότες είναι η ραχοκοκαλιά του έθνους µας. Οι αγρότες, οι
εργάτες, η νεολαία, οι στρατιώτες είναι οι πρωτοπόροι των εθνι-
κών αγώνων και η Χρυσή Αυγή βρίσκεται στο πλευρό τους.

Στο σηµείο αυτό, επειδή παρακολούθησα πριν από λίγο, την
τοποθέτηση του κ. Δένδια, θέλω να πω ότι ο κ. Δένδιας έχει πε-
ρισσό θράσος στην Αίθουσα αυτή, να µας λέει για τους πρόσφυ-
γες, να κατηγορεί την Κυβέρνηση, ενώ θα έπρεπε από το Βήµα
αυτό που µίλησε, να κάνει αυτοκριτική. Δεν ήταν ο κ. Δένδιας
αυτός που έπαιζε θέατρο µαζί µε τον Αντώνη Σαµαρά, στην Οµό-
νοια, πίνοντας το καφεδάκι το γνωστό, έχοντας κάνει πογκρόµ η
Αστυνοµία προηγουµένως να καθαρίσει την Οµόνοια από λα-
θραίους και µετανάστες, προκειµένου να παίξει το θέατρο η κυ-
βέρνηση της δεξιάς και να καθησυχάσει τον λαό; Την επόµενη
ηµέρα η Οµόνοια ήταν γεµάτη πάλι από λαθροµετανάστες. 
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Να θυµίσω στον κ. Δένδια, που πήγαινε στην Καλογρέζα, στα
tolls, στα αυτοκινούµενα –πώς τα λέµε- και έλεγε «Τι ωραία που
είστε εδώ µε τους Πακιστανούς. Θέλετε να µείνετε;». Και έλεγε
ο καηµένος ο Πακιστανός «Όχι, θέλω να φύγω». Και τους είχαν
µαντρωµένους. Και λέει «Είστε ωραία, µε φως, νερό, τηλέφωνο
και air condition». 

Επαίρετο ο κ. Δένδιας ότι περνούν καλά οι λαθροµετανάστες
και τώρα, προκειµένου η Νέα Δηµοκρατία να πάρει λίγα ψηφα-
λάκια που της λείπουν, τώρα που καταρρέει η Νέα Δηµοκρατία,
το γυρίζουν στο προσφυγικό.

Είστε συνυπεύθυνοι, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, για την κα-
τάσταση που υπάρχει αυτή τη στιγµή στη χώρα. Δεν κοροϊδεύετε
τον κόσµο. Δεν µπορείτε να κοροϊδέψετε τον κόσµο! Αυτογελοι-
οποιείστε µε αυτές τις θέσεις που εξέφρασε ο κ. Δένδιας.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να ρωτήσω και εσάς –και χαίροµαι που
έχετε πάρει τη θέση στα βουλευτικά έδρανα- και τον κ. Καµµένο,
ο οποίος ενδεχοµένως θα το δει σε ένα κλειστό κύκλωµα –δεν
ξέρω αν οι υποχρεώσεις του και οι συναντήσεις του µε τους Ισ-
ραηλινούς επισήµους, τού επιτρέπουν να παρακολουθήσει τον
κοινοβουλευτικό ελεγχο και τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες- αν
οι Ένοπλες Δυνάµεις έχουν ολοκληρώσει την αποστολή τους.
Δηλαδή, το προσωπικό σιτίζεται σωστά; Στεγάζεται; Υπάρχει κα-
θαριότητα; Γιατί διάβασα στην ιστοσελίδα του Γενικού Επιτε-
λείου Εθνικής Αµύνης ένα κείµενο µε τίτλο: «Συνδροµή των
Ενόπλων Δυνάµεων στη διαχείριση προβληµάτων των προσφυ-
γικών ροών». Λέει ότι έχουν διατεθεί µέχρι τις 11 Ιανουαρίου
2016 συνολικά περί τις διακόσιες χιλιάδες µερίδες συσσιτίου, µη-
χανήµατα για διαµόρφωση χώρων, για διαµόρφωση hot spots,
πενήντα δύο οικίσκοι, εκατόν δέκα οικίσκοι, κλινοσκεπάσµατα
του στρατού κ.λπ.. Τι γίνεται; Αυτή είναι η αποστολή των ελληνι-
κών Ενόπλων Δυνάµεων;

Σας είπα και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει µία
στρατιωτική διαταγή των Ενόπλων Δυνάµεων, που ορίζει ότι οι
αξιωµατικοί που παίρνουν µετάθεση για να συνδράµουν τις ΜΚΟ
έχουν άδεια δύο ετών, η συνδροµή τους αυτή στις ΜΚΟ θεωρεί-
ται σαν έξτρα προσόν. Μου είπατε δε ότι δεν γνωρίζετε το θέµα
και θα το δείτε. Είναι ευκαιρία, αφού θα πάρετε τον λόγο -νοµίζω
στο τέλος- µετά από λίγο, να µας πείτε τι έγινε µε αυτή την σκαν-
δαλώδη υπόθεση των µεταθέσεων Ελλήνων αξιωµατικών «βυ-
σµάτων». Γιατί όπως έχουµε τα «βύσµατα» στους στρατιώτες,
που έλεγε χαρακτηριστικά ο Ηλίας Κασιδιάρης, ο συναγωνιστής
µου, το πρωί που ανέφερε τη λέξη «βύσµα» –να µην το κρύ-
ψουµε, έχετε εµπειρία, ήσασταν Υφυπουργός Άµυνας- έχουµε
και τα «βύσµατα» στους αξιωµατικούς. 

Έχετε στο Επιτελείο –δόξα τω θεώ- πολλούς αξιωµατικούς
που είναι «βύσµατα». Και δεν αναφέροµαι στους αξιωµατικούς
που κάνουν σωστή επιτελική δουλειά. Αναφέροµαι στους αξιω-
µατικούς που ασχολούνται µε τα στρατιωτικά γραφεία των
Υπουργών και Υφυπουργών, που ασχολούνται µε τα ρουσφέτια
και τις µεταθέσεις. Τι κάνετε εσείς σήµερα; Γιατί έλεγε ο κύριος
των ΑΝΕΛ για τον νόµο. Τον έπιασε το παράπονο για τον νόµο.
Τι κάνετε εσείς, λοιπόν, σήµερα; Νοµιµοποιείτε µε νόµο τα ρου-
σφέτια. Αναλαµβάνει την εκτέλεση αυτών των ρουσφετιών µε το
γράµµα του νόµου ο Υπουργός και οι συνεργάτες του στο
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Γιατί δεν υπάρχει στρατιωτικός κανονισµός; Λέει «Πώς γινόν-

τουσαν µέχρι τώρα οι µεταθέσεις;». Γινόντουσαν µε τον στρα-
τιωτικό κανονισµό. Ο Στρατός να ορίζει τα του στρατού.
Επιτέλους, έξω τα κόµµατα από τον Στρατό! Άλλη είναι η απο-
στολή των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν θέλουµε τον Στρατό να εκτελεί χρέη
και να είναι «Φιλιππινέζα», κυριολεκτικά, των λαθροµεταναστών,
των µεταναστών, των παρατύπων, των προσφύγων, όπως θέλετε
πείτε τους. Γιατί είχαµε ένα πρόσφατο δηµοσίευµα στους «FINA-
CIAL TIMES» περί της εγκατάστασης τριακοσίων-τετρακοσίων χι-
λιάδων προσφύγων στην Αθήνα. Σκέφτοµαι και λέω τώρα, οι
κτηριακές εγκαταστάσεις θα δοθούν στις διάφορες εταιρείες
«ΑΚΤΩΡ» κ.λπ., ή θα τις κάνει, όπως τις κάνει στη Σάµο, ο Ελλη-

νικός Στρατός. Διευκρινίστε το και αυτό.
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και λέω ότι τιµούµε τις Ένοπλες Δυ-

νάµεις ως Χρυσή Αυγή, ως ελληνικό εθνικιστικό κίνηµα. 
Τιµούµε, µέρες που είναι, τους πεσόντας στα Ίµια, αυτή την

τραγική ηµεροµηνία και ιστορική στιγµή, το 1996, τους τρεις πε-
σόντας Αξιωµατικούς του Πολεµικού µας Ναυτικού. Είµαστε το
µόνο κόµµα που τιµάµε τους πεσόντες των Ιµίων εδώ και είκοσι
χρόνια µε καθιερωµένη συγκέντρωση κάθε τέλος Ιανουαρίου,
όπως θα γίνει και φέτος στην πλατεία Ιµίων έξω από την Λέσχη
Αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Θα είµαστε εκεί ενωµένοι δυνατοί να βροντοφωνάξουµε «Αθά-
νατοι!» στους ηρωικούς πεσόντας, όπως και να βροντοφωνά-
ξουµε «Αθάνατοι!» στους πεσόντες του εθνικιστικού κινήµατος,
τον Μανώλη Καπελώνη και τον Γιώργο Φουντούλη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Παππά. 

Εισερχόµεθα, επιτέλους, στον κατάλογο των οµιλητών. 
Είναι λίγοι οι οµιλητές και αν θέλουν οι ίδιοι µπορούν να πε-

ριορίσουν τον χρόνο. Εγώ δεν µπορώ να κάνω κάτι. Ήδη υπερέ-
βησαν κατά πολύ τον χρόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

Η κ. Αυλωνίτου έχει τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέ-

διο: «Ρυθµίσεις θεµάτων µετάθεσης οπλιτών, µέριµνας προσω-
πικού και άλλες διατάξεις», ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Άµυνας, και αν δεν κάνω λάθος όλοι εδώ µέσα έχουµε συνοµο-
λογήσει ότι τα θέµατα του Υπουργείου Άµυνας είναι και θέµατα
εθνικά. 

Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς, να δει πολλούς Βουλευτές να
έχουν ενδιαφέραν να τοποθετηθούν για αυτά τα εθνικά θέµατα.
Κοιτάζοντας, όµως, τον κατάλογο, βλέπω ποιοι είναι οι οµιλητές
Βουλευτές. Είναι πολλοί κυβερνητικοί Βουλευτές, πάρα πολύ
λίγοι από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και σχεδόν κανένας από
τα άλλα κόµµατα. 

Και λέω, γιατί άραγε; Είναι η αδυναµία να δικαιολογήσετε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς θα καταψηφίσετε ένα νοµοσχέ-
διο που -εντάξει, δεν θέλετε να πείτε ότι είναι τοµή, αν και εγώ
θεωρώ ότι µε τις υπάρχουσες συνθήκες είναι τοµή- για πρώτη
φορά βάζει τάξη στα θέµατα µετάθεσης οπλιτών µε όρους κοι-
νωνικής δικαιοσύνης, διαφάνειας και ισονοµίας. Σε όλα αυτά
βάζει τάξη. 

Τι κάνετε, λοιπόν, εσείς; Γιατί αντιστέκεστε σε αυτό; Θα σας
πω ότι το έχω πει πολλές φορές από αυτό εδώ το Βήµα. Η Κυ-
βέρνηση θα προχωρήσει µπροστά µε ή χωρίς εσάς. Θα προχω-
ρήσουµε νοµοθετώντας µε όρους δικαιοσύνης, ισονοµίας και
διαφάνειας, αίροντας κάθε αδικία, όπου µπορούµε. Πρόκειται για
αδικίες που δηµιούργησε το πελατειακό σας κράτος τόσα χρό-
νια, ταλαιπωρώντας τόσο πολύ και πολύπλευρα την ελληνική κοι-
νωνία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο επιδιώ-
κει να δηµιουργήσει ένα αντικειµενικό και αξιοκρατικό σύστηµα
στις µεταθέσεις κληρωτών στις Ένοπλες Δυνάµεις, έτσι ώστε να
µη γίνονται αδικίες και να αντιµετωπίζονται όλοι οι κληρωτοί ισό-
τιµα. Απλά πράγµατα, που θέλουν µονάχα λίγη καλή διάθεση για
να µην ταλαιπωρούνται άδικα οι στρατευµένοι πολίτες και οι οι-
κογένειές τους.

Φυσικά, το σύστηµα αυτό λαµβάνει υπ’ όψιν τις ανάγκες του
Στρατού, αφού το τελικό αποτέλεσµα πρέπει να εξασφαλίζει
αξιόµαχες και αποτελεσµατικές Ένοπλες Δυνάµεις. Έτσι, προ-
έχουν τα υπηρεσιακά και επιχειρησιακά κριτήρια του Στρατού.
Ακολουθούν τα οικονοµικά και κοινωνικά κριτήρια του στρατεύ-
σιµου, ενώ µετράνε αρνητικά και τα πειθαρχικά παραπτώµατα. 

Πρόκειται για ένα σύστηµα δηµοκρατικό που αντιµετωπίζει τον
κληρωτό ως στρατεύσιµο πολίτη και όχι σαν υποζύγιο. 

Στο ίδιο πνεύµα της καλής διάθεσης αξιοποιούνται οι στρα-
τευµένοι πτυχιούχοι ιατρικής για την κάλυψη των αναγκών του
πληθυσµού σε αποµακρυσµένες περιοχές, µε την αναγνώριση
αυτού του χρόνου για την εκπλήρωση της υποχρέωσης υπηρε-
σίας υπαίθρου των γιατρών. 
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Ακόµα αναγνωρίζεται στους οπλίτες πτυχιούχους νοµικούς ως
χρόνος άσκησης, ο χρόνος κατά τον οποίον εκτελούν αντίστοιχα
καθήκοντα στο Στρατό και αναγνωρίζεται κάθε άλλη πραγµατική
προϋπηρεσία στο Στρατό για τη µελλοντική, επαγγελµατική εξέ-
λιξη του στρατεύσιµου. Γίνεται δηλαδή η προσπάθεια ο χρόνος
στράτευσης να µην είναι νεκρός χρόνος στην κατοπινή επαγγελ-
µατική πορεία του κληρωτού. 

Το νοµοσχέδιο επιχειρεί ακόµα να αντιµετωπίζει προβλήµατα
προσαρµογής στρατευσίµων στις απαιτήσεις της στρατιωτικής
ζωής µε το νέο θεσµό των Γραφείων Στήριξης Οπλιτών του άρ-
θρου 20. Τα γραφεία αυτά παρέχουν µια εξειδικευµένη υπηρεσία
και είναι στελεχωµένα µε εξειδικευµένο προσωπικό. Καλύπτουν
δηλαδή µια ανάγκη, για την οποία δεν θα ήταν λογικό να δηµι-
ουργηθούν δοµές σε κάθε µονάδα, προορίζονται κυρίως να πα-
ρέχουν στήριξη στην πρώτη φάση κατάταξης των στρατευσίµων,
όπου λογικά εκεί θα εκδηλωθούν τα περισσότερα προβλήµατα. 

Από εκεί και πέρα, αποτελούν µηχανισµό συγκέντρωσης και
αξιολόγησης καταγγελιών παρανόµων ενεργειών, εξασφαλίζουν
δηλαδή την τήρηση της νοµιµότητας. Πρόκειται για ένα απαραί-
τητο µέτρο στις µέρες µας, καθώς η εξέλιξη της ελληνικής κοι-
νωνίας, όπως και όλων των αναπτυγµένων δυτικών κοινωνιών,
δεν προετοιµάζει τους νέους για τις ιδιοµορφίες της στρατιωτι-
κής ζωής. Φαίνεται πως ό,τι κερδίζουµε στην τεχνολογική επιδε-
ξιότητα, το χάνουµε στη σκληραγώγηση, οπότε πρόκειται για µια
αναγκαία προσαρµογή. 

Για να έχουµε βέβαια το µέγιστο όφελος από την τεχνολογική
επιδεξιότητα, το νοµοσχέδιο διευκολύνει στο µέγιστο δυνατό
βαθµό την περαιτέρω εκπαίδευση των µονίµων στρατιωτικών
µέχρι την εκπόνηση διδακτορικού σε επιλεγµένα αντικείµενα
σπουδών, που σχετίζονται µε την εκτέλεση του στρατιωτικού
τους έργου. Αυτός είναι ο δρόµος του µέλλοντος σε όλους τους
χώρους και στις Ένοπλες Δυνάµεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σταθώ ιδιαίτερα και
στο θέµα της ρύθµισης στρατιωτικών υποχρεώσεων ανυπότα-
κτων, που ορίζεται στο άρθρο 12. Το άρθρο αυτό αντιµετωπίζει
µε επιείκεια όσους διετέλεσαν σε ανυποταξία στο παρελθόν,
εφόσον τακτοποίησαν ή θα τακτοποιήσουν τις στρατιωτικές τους
υποχρεώσεις µε οποιονδήποτε νόµιµο τρόπο σε ορισµένο χρο-
νικό διάστηµα. 

Δυστυχώς, όµως, όπως είναι διατυπωµένο το άρθρο 12, δεν
αντιµετωπίζει τις πολλές περιπτώσεις ανθρώπων, που αφού πλή-
ρωσαν εξαχίλιαρα πρόστιµα ως ανυπότακτοι και νοµίζοντας ότι
εξαγόραζαν µε αυτόν τον τρόπο τη θητεία τους, µετά καλούνται
να ξαναπληρώσουν την ίδια γραφειοκρατικά, επαναλαµβανόµενη
ανυποταξία. Τα προβλήµατα αυτά, όµως, πρέπει να λύνονται κά-
ποτε, όχι να σέρνονται εσαεί. 

Και πολύ σωστά, κύριε Υπουργέ, κάνατε αποδεκτή αυτή την
τροπολογία την οποία καταθέσαµε, που ορίζει αποκλειστικά και
περιοριστικά πότε διακόπτεται η ανυποταξία και καταργεί την
επίδοση κλητηρίου θεσπίσµατος ως γεγονότος που διακόπτει
την ανυποταξία. Έτσι δεν οδηγείται ο ανυπότακτος σε επανει-
ληµµένες διακοπές της ανυποταξίας του και επανειληµµένα δι-
οικητικά πρόστιµα ταµειακού χαρακτήρα. Πολύ σωστά, λοιπόν,
το ζήτηµα των ανυπότακτων αντιµετωπίζεται χωρίς εκδικητικό-
τητα ως θέµα προς επίλυση και όχι ως πηγή αύξησης των δηµό-
σιων εσόδων. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό από
πολλές πλευρές αποτελεί µια µεταβατική κατάσταση στα θέµατα
άµυνας της χώρας, αντίστοιχη µε τη µεταβατική κατάσταση που
επικρατεί διεθνώς λόγω των κοινωνικών και τεχνολογικών εξελί-
ξεων. Η βασική µας διαφορά από άλλες ανεπτυγµένες χώρες
είναι, ότι εµείς βρισκόµαστε ακόµα σε οικονοµική κρίση, οπότε
πρέπει να κάνουµε πολλά, µε λίγα µέσα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο, όµως, διέπεται εξ ολοκλήρου από την αντί-

ληψη ότι η ποιότητα του ανθρώπινου δυναµικού είναι ο βασικός
µας παράγων της άµυνας. Με αυτή τη βασική φιλοσοφία, θεωρώ
ότι είναι σωστή και υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Ελένη Αυλωνίτου, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αντώνιος Συρίγος από τον ΣΥΡΙΖΑ, επίσης,

για οκτώ λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσω µε µια

αναφορά, θα συνεχίσω µε µια παραίνεση και θα κλείσω µε ένα
ερώτηµα, γιατί πολλά ειπώθηκαν και πολλά ακούστηκαν σε
σχέση µε πολλά και διαφορετικά ζητήµατα. Και παρ’ ότι δεν το
συνηθίζω, θα κάνω µια παρέκβαση τουλάχιστον όσον αφορά την
αποψινή συζήτηση.

Αρχίζω κι εγώ -πρώτη ήταν η συνάδελφος κ. Κανέλλη, που
έστρεψε τη σκέψη της στους πεσόντες των Ιµίων, ας µου επιτρα-
πεί να πράξω κι εγώ το ίδιο- στρέφοντας τη σκέψη µου σ’ αυτούς,
ως ελαχίστη σπονδή στη µνήµη τους.

Προχωρώ στην παραίνεση. Αν θέλουµε να δούµε το κλίµα το
οποίο επικρατούσε και τις γενεσιουργές αιτίες, το κλίµα το οποίο
δηµιούργησε αυτήν την κατάσταση στο Στρατό, ένα κλίµα δη-
λαδή το οποίο είχε σχέση µε συµφέροντα, παρεµβάσεις, όχι
µόνο πολιτικών παραγόντων ή κοµµαταρχών αλλά ακόµη και εκ-
κλησιαστικών παραγόντων, θα πρότεινα σε όλους σας να ρίξετε
µια µατιά σε ένα βιβλίο που έχει τον τίτλο: «Η στρατιωτική ζωή
εν Ελλάδι». Αναφέρεται στα πρώτα µετεπαναστατικά χρόνια. Το
ανέδειξε ο Μάριο Βίττι, ο οποίος είναι ένας νεοελληνιστής Ιταλός
καθηγητής που ασχολείται µε τη λογοτεχνία µας.

Το βιβλίο αφορά την περιγραφή, την οποία κάνει κάποιος ανώ-
νυµος Έλληνας της Διασποράς, ο οποίος αποφασίζει να έρθει
να υπηρετήσει στον Ελληνικό Στρατό. Η πιο εκπληκτική του εµ-
πειρία -απ’ αυτό το βιβλίο που αναφέρεται στα ρουσφέτια και σε
όλα αυτά- είναι όταν πηγαίνοντας στο τότε Υπουργείο Στρατιω-
τικών, βρήκε κάπου στον δεύτερο όροφο δύο αίθουσες. Η µια
ήταν µια αίθουσα στην οποία κάποιοι στρατιωτικοί έπαιζαν µπι-
λιάρδο και δίπλα υπήρχε µια αίθουσα που είχε τον τίτλο: «Γρα-
φείο Αξιωµατικών Άνευ Στρατού». Για να δείτε, δηλαδή πώς
εκινείτο από τότε µια τέτοια λογική. Βεβαίως δεν ισχυρίζοµαι ότι
κάτι τέτοιο συµβαίνει σήµερα. Τα πράγµατα έχουν βελτιωθεί
πάρα πολύ

Και έρχοµαι στο παρόν νοµοσχέδιο. Ένα προσόν του είναι, ότι
δηµιουργεί το νοµοθετικό πλαίσιο για τις µεταθέσεις των οπλι-
τών, εισάγοντας κριτήρια. Έγινε µια κριτική στο άρθρο 1 παρά-
γραφος 2 για το ζήτηµα του οργάνου, δηλαδή αν είναι ο
Υπουργός, αν θα δύνανται να είναι οι Αρχηγοί των Επιτελείων
κ.λπ.. Το άρθρο δεν πρέπει να διαβαστεί µόνο του. Υπάρχουν και
τα επόµενα άρθρα. Όποιο όργανο κι αν επιληφθεί, υπακούει σε
κριτήρια, τα οποία -κατά το άρθρο 3- είναι οικονοµικά κριτήρια,
είναι κοινωνικά κριτήρια, είναι αντικειµενικά κριτήρια. Τα ανα-
φέρω ενδεικτικά.

Ωστόσο, αυτό το οποίο σήµερα πρέπει να κρατήσουµε είναι,
ότι δηµιουργείται το αναγκαίο πλέον θεσµικό πλαίσιο, το οποίο -
µετά την εφαρµογή του- κανείς δεν εµποδίζει κανέναν, αν παρα-
τηρηθούν λάθη ή παραλείψεις, να το διορθώσει ή να το
βελτιώσει. Σηµασία, όµως, έχει ότι τώρα υπάρχει µια βάση επ’
αυτού. Αυτό στο οποίο αναφέρθηκα τώρα –µια και µιλάω και επί
των άρθρων- αφορά τα άρθρα 1 έως 8.

Το δεύτερο είναι ότι βεβαίως -και το έχουµε πει επανειληµµένα
και κανείς δεν αφίσταται απ’ αυτό- ο Στρατός έχει συγκεκριµένο
ρόλο, ο οποίος είναι η υπεράσπιση της πατρίδας. Ωστόσο, µπο-
ρεί να παρέχει και µια κοινωνική προσφορά και παράλληλα να
εξυπηρετούνται και ο νέοι, οι οποίοι κατά το χρονικό αυτό διά-
στηµα αποκόπτονται εκ των πραγµάτων από τις εργασίες τις
οποίες έχουν. 

Πιστεύω ότι αυτό διορθώνεται και τονώνεται η κοινωνική προ-
σφορά του στρατού µε τα άρθρα που αφορούν τους δικηγό-
ρους, τους γιατρούς και οι οποίοι και οι ίδιοι ωφελούνται αλλά
και προσφέρουν στην κοινωνία, αλλά το κυριότερο χωρίς –κι
αυτό λαµβάνεται υπ’ όψιν και αναφέρεται- να παραβλάπτεται ο
σχεδιασµός ή η δοµή του στρατεύµατος.

Είναι ένα προσόν του νοµοσχεδίου το ότι παρεµβαίνει σε το-
µείς χωρίς να δηµιουργεί ζητήµατα. Ετέθη αυτό εδώ, εν είδει πα-
ραπόνου. Όµως, από το νοµοσχέδιο, δεν προκύπτει ότι µπορεί
να δηµιουργήσει ζητήµατα στη δοµή, στην ιεραρχία ή τον σχε-
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διασµό του Ελληνικού Στρατού. Αυτό είναι ένα προσόν.
Τέλος, επειδή έγινε πολύς λόγος για το Γραφείο Στηρίξεως

Οπλιτών, αυτό πιστεύαµε και το βλέπαµε ότι έγινε προς υποβοή-
θησή τους και χωρίς να παραβιάζεται η ιεραρχία ή η δοµή. 

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο, να παραπέµψω στο ίδιο το
άρθρο 20 όπου αναφέρεται ότι, «στα Γενικά Επιτελεία των κλά-
δων συστήνονται Γραφεία Στήριξης Οπλιτών που υπάγονται
απευθείας στους Αρχηγούς». Στην προτελευταία παράγραφο
αναφέρεται «η οργάνωση, η στελέχωση, ο τρόπος λειτουργίας,
η ειδίκευση, καθώς και άλλη λεπτοµέρεια ρυθµίζεται µε µέριµνα
των Αρχηγών. Η λειτουργία των Γραφείων υποστήριξης δεν τρο-
ποποιεί, καταργεί ή µε οποιονδήποτε τρόπο επηρεάζει τις διαδι-
κασίες ιεραρχικής προώθησης αναφορών και παραπόνων και
τους χειρισµούς τους κατά τις κείµενες διαδικασίες». 

Μένω σε αυτά τα στοιχεία, τα οποία εκτιµώ ότι είναι βασικά
προσόντα του νοµοσχεδίου και επί των οποίων ασκήθηκε κριτική
και υπήρξαν έντονες αιτιάσεις. 

Θα τελειώσω λέγοντας ότι δύο στοιχεία που προέκυψαν από
τη διαδικασία και πρέπει να τα εκτιµήσουµε, για να υπερψηφιστεί
το νοµοσχέδιο, είναι τα εξής: 

Πρώτον, έχουµε την εκφρασθείσα κατά πλειοψηφία θετική
γνώµη των φορέων, όπως διαπιστώσαµε κατά την ακρόασή τους.
Δεύτερον, όπως θα διαπιστώσατε κι εσείς στο διάστηµα των συ-
ζητήσεων, τόσο στις επιτροπές όσο και σήµερα την αρχική αρ-
νητική ή επιφυλακτική στάση που υπήρξε σε πολλά κόµµατα της
Αντιπολιτεύσεως, µε το διάλογο και τις προτάσεις τη διεδέχθη,
αυτήν τη στάση, µια θετική µετατόπιση. Εγώ το εκτιµώ αυτό και
ως ένα στοιχείο που δείχνει ότι το νοµοσχέδιο έχει µια ευρεία
αποδοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφερόµενος στην τροπολο-
γία που αφορά το Κτηµατολόγιο, θα ήθελα να πω ότι κι εγώ την
υπερψηφίζω, διότι πιστεύω ότι λύνει πολλά προβλήµατα. 

Κύριοι συνάδελφοι, πολλά ακούστηκαν σε αυτήν την αίθουσα
και ετέθησαν και άλλα ζητήµατα στα οποία δεν είναι ώρα να
απαντήσω. Πλανάται, όµως, ένα βαρύτατο ερώτηµα, στο οποίο
κάποια στιγµή πρέπει να δοθεί απάντηση. Θεωρείτε θεµιτό να
εµποδίζεται η εφαρµογή νόµων, ψηφισθέντων από την πλειοψη-
φία της Βουλής είτε µε την καταχρηστική επίκληση δικαιωµάτων
είτε µε διακωλυτικές αντιρρήσεις και να επιλέγεται, αντί της κρι-
τικής συναίνεσης ή της δηµιουργικής συνεννόησης, µια συγ-
κρουσιακή λογική, η οποία δεν οδηγεί πουθενά και βλάπτει τα
πράγµατα; 

Είναι ένα σοβαρότατο ερώτηµα, το οποίο πρέπει να απαντη-
θεί, διότι είναι πάρα πολύ γνωστόν ότι η πλειοψηφία είναι αυτή η
οποία αποφασίζει και αυτής τις θέσεις, αυτής τους νόµους υλο-
ποιεί η εκάστοτε κυβέρνηση. Θεωρείτε, λοιπόν, θεµιτό κάτι τέ-
τοιο;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αντώνη Συρίγο, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.

Τον λόγο έχει η κ. Ευαγγελία Βαγιωνάκη, επίσης Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ, για οκτώ λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Εγώ θα είµαι σε άλλο ύφος
από τον προηγούµενο συνάδελφο. Κατ’ αρχάς, ξεκινώντας
ήθελα να διαµαρτυρηθώ αν και είµαστε λίγοι τώρα εδώ, καθώς
οι περισσότεροι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν φύγει. Ξε-
κινήσαµε στις 18.00’και οι Βουλευτές άρχισαν να µιλούν στις
21.30’. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Και πάλι καλά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Αν αυτό εσείς το θεωρείτε

σωστό, εγώ δεν το θεωρώ σωστό και θεωρώ επιβεβληµένο να
υπάρξει γρήγορα -διότι το έχετε υποσχεθεί, κύριε Πρόεδρε, να
γίνει αυτό το πράγµα- αλλαγή του Κανονισµού της Βουλής. 

Ξεκινάω τώρα σε σχέση µε το νοµοσχέδιο. Βασική στόχευση
του παρόντος νοµοσχεδίου αποτελεί κάτι που -µέχρι σήµερα
τουλάχιστον- φάνταζε ακατόρθωτο, αν και αυτονόητο, αλλά στην
Ελλάδα τίποτα δεν είναι αυτονόητο. Και φυσικά, µιλώ για το
ακανθώδες ζήτηµα των µεταθέσεων, το οποίο παραµένει ακαν-
θώδες εδώ και δεκαετίες, γιατί δεν υπήρξε ποτέ ούτε η πρόθεση
ούτε η συνακόλουθη πολιτική βούληση να αλλάξει κάτι στη ρου-

σφετολογική λογική, που άφηνε ορθάνοιχτα τα παράθυρα σε επι-
λεκτικές εξυπηρετήσεις, εξυπηρετήσεις που, κακά τα ψέµατα,
αξιοποίησαν σε υπερθετικό βαθµό Βουλευτές και κοµµατάρχες
του πρώην δικοµµατισµού, µοιράζοντας την «πίτα» και εξυπηρε-
τώντας συστηµατικά τα παιδιά της εκλογικής τους πελατείας.

Αυτό το άθλιο σύστηµα λειτούργησε σχεδόν για πε-
νήντα χρόνια, ενώ παρέµεινε στεγανοποιηµένο και µακριά από
τα φώτα της δηµοσιότητας, παρ’ ότι ήταν κοινό µυστικό πως αν
έχεις τις κατάλληλες γνωριµίες, όλα γίνονται. 

Μάλιστα, σύµφωνα µε στοιχεία από τα χρόνια της κρίσης που
είδαν το φως της δηµοσιότητας, περί τους µισούς στρατιώτες
µέσω ΕΣΣΟ υπηρετούν µε ρουσφέτι. Ιδίως την τελευταία πεντα-
ετία, τα «κοινωνικά αιτήµατα» –έτσι αποκαλούνται τα ρουσφέτια-
αυξήθηκαν αλµατωδώς λόγω της οικονοµικής κρίσης. Ουσια-
στικά, δηλαδή, ο Στρατός χρησιµοποιήθηκε από Νέα Δηµοκρατία
και ΠΑΣΟΚ κατά κάποιον τρόπο, ως αντιστάθµισµα στα σκληρά
οικονοµικά µέτρα που επιβλήθηκαν. 

Στέκοµαι ιδιαίτερα στα παραπάνω, καθ’ ότι εκτιµώ πως η νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης καταδεικνύει µε τον
πλέον εµφατικό τρόπο τη νοοτροπία αλλά και την επιθυµία της
να συγκρουστεί µια και καλή µε λογικές και παθογένειες του πα-
ρελθόντος. Γίνεται πλέον ξεκάθαρο, ότι ως Κυβέρνηση δεν αρ-
κεστήκαµε ούτε στη διαχείριση ούτε πολύ περισσότερο στην
εκµετάλλευση ενός παγιωµένου συστήµατος συνδιαλλαγής πο-
λιτών και πολιτικών αλλά αντίθετα για πρώτη φορά καλούµε το
νόµο να ρυθµίσει το συγκεκριµένο ζήτηµα. Αυτή είναι µία ακόµα
βασική ποιοτική διαφορά σε επίπεδο διακυβέρνησης της παρού-
σας µε τις παλιότερες κυβερνήσεις. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλώ όλους να υποδεχθούµε θερµά αυτή
τη νοµοθετική προσπάθεια και να σταµατήσουν κάποιοι να βά-
ζουν προσκόµµατα στα αυτονόητα, προσβλέποντας ίσως σε
νέες, µελλοντικές εξυπηρετήσεις. Συνεπώς ας αφήσουν τη χώρα
να προχωρήσει µπροστά, ακόµα κι αν αυτοί θέλουν να µείνουν
πίσω. 

Από εκεί και πέρα, σε άλλα σηµεία του νοµοσχεδίου θέλω να
υπογραµµίσω την εξαιρετικής σηµασίας ρύθµιση του τοπίου για
τους ανυπότακτους, που συµπεριλαµβάνουν και τους αντιρρη-
σίες συνείδησης. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας φαίνεται πως
έχει ανοικτές κεραίες και λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν τη δυσµενή
οικονοµική συγκυρία και τα προβλήµατα της νεολαίας. 

Εξάλλου, τα νέα δεδοµένα δείχνουν δραµατική αύξηση του
αριθµού των ανυπότακτων λόγω οικονοµικής κρίσης, αφού πάρα
πολλοί νέοι µετανάστευσαν στο εξωτερικό και σε αναζήτηση ερ-
γασίας παίρνοντας αναβολή, ενώ άλλοι, βρίσκοντας εδώ µια δου-
λειά και φοβούµενοι µην τη χάσουν, απέφευγαν τη στράτευση
για να δουλέψουν. Συχνά, όµως, η αναβολή έληγε, µε αποτέλε-
σµα να επιβάλλονται εξοντωτικά πρόστιµα, τα οποία έφθαναν και
τις έξι χιλιάδες ευρώ. 

Θυµίζω, µάλιστα, ότι µετά το 2011 εφαρµόστηκε υπουργική
απόφαση, η οποία προέβλεπε την αποστολή των προστίµων κα-
τευθείαν στις εφορίες, ανεξαρτήτως της εξέλιξης της ποινικής
δίωξης. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό, όµως, και για όσους εκπληρώνουν
ακόµα ή θα καταταγούν προς εκπλήρωση της θητείας τους µέχρι
τις 31 Δεκεµβρίου του 2016, εξαλείφεται το αξιόποινο της ανυ-
ποταξίας, παραγράφονται οι ποινικές και διοικητικές συνέπειες
και τα διοικητικά πρόστιµα που έχουν επιβληθεί και βεβαιωθεί,
ενώ σε περίπτωση µερικής αποπληρωµής διαγράφεται και το
υπόλοιπο ποσό. 

Τελειώνοντας, εξαιρετικά θετικά πρέπει να αξιολογείται η δυ-
νατότητα που δίνει το νοµοσχέδιο στο προσωπικό για την περαι-
τέρω ενδυνάµωση της επιστηµονικής κατάρτισης. Σε µια ολοένα
µεταβαλλόµενη και απαιτητική εποχή, ρυθµίσεις όπως το να µπο-
ρεί το µόνιµο στρατιωτικό προσωπικό να λαµβάνει άδεια για τη
συµµετοχή του σε προπτυχιακά ή µεταπτυχιακά προγράµµατα
των ΑΕΙ, εφόσον η εκπαίδευση αποσκοπεί στην επιστηµονική κα-
τάρτιση και το αντικείµενο είναι συνυφασµένο µε τα καθήκοντά
του, είναι πολύ σηµαντικές. 

Εξίσου σηµαντικός είναι ο χαρακτηρισµός των αποφοίτων των
σχολών µόνιµων υπαξιωµατικών σε αποφοίτους ανωτάτων στρα-
τιωτικών σχολών και η µετατροπή της φοίτησης στις σχολές
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αυτές από διετή σε τριετή, όπως επίσης η παροχή δυνατότητας
στους µαθητές της Στρατιωτικής Σχολής Αξιωµατικών Σωµάτων
να παρακολουθούν επιµορφωτικά µαθήµατα στο Αριστοτέλειο
Πανεπιστήµιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα είναι ένα καλό νοµοσχέδιο. Λύνει πολλά διαδικαστικά,
αλλά και προβλήµατα ουσίας. Είναι προϊόν ευρείας διαβούλευ-
σης. Συµπεριέλαβε προτάσεις και αντιρρήσεις της Αντιπολίτευ-
σης. Βάζει τέλος σε παθογένειες του παρελθόντος και σε πληγές
της κοινωνίας που έχουν κακοφορµίσει και συνεπώς οφείλει να
τύχει της ανάλογης αντιµετώπισης. 

Βάσει των παραπάνω και ως µέλος της Διαρκούς Επιτροπής
Εξωτερικών και Άµυνας, σας καλώ να το υποδεχτείτε θετικά και
να το υπερψηφίσετε, προκειµένου να προχωρήσουµε στις απα-
ραίτητες τοµές που έχει ανάγκη ο Ελληνικός Στρατός αλλά, θα
συµπλήρωνα, και η πολιτική ζωή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Ευαγγελία Βαγιωνάκη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Εµµανουηλίδης, Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο Ισοκράτης στην επιστολή του προς Δηµόνικο αναφέρει:

«Eάν τους άλλους λάθης, σεαυτώ συνειδήσεις.». Εάν ξεφύγεις
από την κριτική των άλλων, δεν ξεφεύγεις από την αυτοκριτική.
Αυτό βέβαια αφορά µια άλλη ποιότητα ανθρώπινης στάσης. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, µε
την τοποθέτησή σας πιστεύετε ότι µπορεί να ξεφύγετε από τη
µνήµη, την κρίση και τη λογική της κοινωνίας. Το θράσος είναι
ότι προσπαθείτε να πείσετε τον εαυτό σας για το ότι όλο αυτό
το πολιτικό και κοινωνικό απόστηµα, που για χρόνια υπήρχε στο
κοινωνικό οργανισµό, δεν έχετε καµµία, µα καµµία, ευθύνη.

Θα ξεκινήσω από ένα ρητορικό ερώτηµα, που απευθύνω
στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Για
ποιον λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί δεκαετίες τα κόµ-
µατά σας κρατούσαν σε κοµµατική οµηρία την κοινωνία µας µε
τις πελατειακές σχέσεις που είχαν δηµιουργήσει και στο πεδίο
της στράτευσης των νέων; 

Πρέπει επιτέλους να λογοδοτήσετε στην κοινωνία για την πο-
λιτική σας, που επί δεκαετίες µεταχειρίζονταν τα στρατευµένα
νιάτα µας ως πιόνια στην πολιτική σας σκακιέρα. Αναρίθµητες
στρατιές γονιών συνωστίζονταν στα πολιτικά σας γραφεία για
µια ευνοϊκή τοποθέτηση ή µετάθεση των στρατευµένων παιδιών
τους. 

Καλούνταν οι νέοι από την πολιτεία να εκτελέσουν το χρέος
προς την πατρίδα και εσείς εκτελούσατε τη στοιχειώδη ανθρώ-
πινη αξιοπρέπεια, µετατρέποντάς τους σε ικέτες του πολυχρο-
νεµένου πασά –διορθώνω-, του κυβερνητικού Βουλευτή. Με αυτό
το αξιακό σύστηµα, ή πιο σωστά και µε αυτό το αξιακό σύστηµα,
κατορθώνατε να επιβιώνετε πολιτικά. Και έρχεται το σηµερινό
νοµοσχέδιο να βάλει τέλος σε αυτό το κοινωνικό και πολιτικό
απόστηµα. 

Η στρατιωτική θητεία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι εκ
των πραγµάτων η θεµελιακή υποχρέωση του πολίτη έναντι της
χώρας και ως τέτοια πρέπει να αντιµετωπίζεται από την πλευρά
της πολιτείας, µε τον απαιτούµενο σεβασµό στην έννοια της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης. Αυτήν πρωτίστως έρχεται να θεραπεύσει
το παρόν νοµοσχέδιο. 

Στοιχηµένο στην αρχή της ισονοµίας, µέσα στα οκτώ πρώτα
άρθρα του τακτοποιεί εκκρεµότητες και αρρυθµίες δεκαετιών,
καθώς καθιερώνει ένα πλήρες σύστηµα µοριοδότησης των οπλι-
τών, προκειµένου το καθεστώς των µεταθέσεων και των τοποθε-
τήσεων να διέπεται από τις αρχές της διαφάνειας και της
αξιοκρατίας. 

Εισάγονται και κατηγοριοποιούνται αντικειµενικά κριτήρια, τα
οποία διακρίνονται σε υπηρεσιακά, οικονοµικά και κοινωνικά, κα-
θόσον αυτά αποτελούν προϋπόθεση τόσο της διασφάλισης των
επιχειρησιακών και υπηρεσιακών αναγκών του Στρατού όσο και
της απαιτούµενης κοινωνικής δικαιοσύνης προς τους στρατευ-
µένους.

Με το άρθρο 8 δίνεται η δυνατότητα στους οπλίτες γιατρούς

να  υπηρετήσουν σε αγροτικά και περιφερειακά ιατρεία κέντρων
υγείας. Για την παροχή υπηρεσιών σε αυτά θα καταβάλλεται µι-
σθός ιατρού από το Υπουργείο Υγείας.

Με τη ρύθµιση αυτή έχουµε πολλαπλά οφέλη και για τον στρα-
τευµένο και κυρίως για την κοινωνία. Σηµατοδοτείται και νοηµα-
τοδοτείται επιπλέον ο απαιτούµενος κοινωνικός ρόλος του
στρατεύµατος, εφόσον διασφαλίζεται η σύνδεση και η συνδροµή
του προς την πολιτεία. 

Στην ίδια λογική βρίσκεται και το άρθρο 9, που δίνει στους
οπλίτες πτυχιούχους της Νοµικής τη δυνατότητα να αξιοποιούν
τον χρόνο θητείας τους ως χρόνο άσκησης για την απόκτηση
άδειας άσκησης του δικηγορικού επαγγέλµατος, υπηρετώντας
στα νοµικά γραφεία στρατιωτικών νοµικών συµβούλων. 

Με την προτεινόµενη ρύθµιση του άρθρου 20 προβλέπεται η
ίδρυση Γραφείου Στήριξης Οπλιτών. Είναι σηµαντική, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, η λειτουργία αυτού του γραφείου, που θα πα-
ρέχει την απαιτούµενη ψυχολογική, συναισθηµατική στήριξη των
στρατευµένων, σε µια ηλικιακή φάση µάλιστα που ο ψυχισµός
των νέων είναι ιδιαίτερα εύθραυστος. 

Κάνοντας οικονοµία χρόνου, θα σηµείωνα πως στο σύνολό
τους τα άρθρα του νοµοσχεδίου διαπνέονται από το ίδιο πνεύµα
δικαιοσύνης και κοινωνικής ευαισθησίας, ευρισκόµενα σε διαµε-
τρικά αντίθετη θέση από τα ισχύοντα µέχρι τώρα στο στράτευµα. 

Βεβαίως, υπάρχουν πολλές εκκρεµότητες, που θα πρέπει να
τακτοποιηθούν. Η σύνδεση εν προκειµένω του Στρατού µε την
κοινωνία πρέπει και µπορεί να γίνει περισσότερο οργανική. Η πο-
λιτεία οφείλει εν προκειµένω και µπορεί να συνδράµει στοιχει-
ωδώς στην οικονοµική στήριξη των οπλιτών, παρέχοντας ατέλεια
στις µετακινήσεις των υπηρετούντων τη θητεία. 

Επιπλέον, ο χρόνος και ο χώρος της στράτευσης µπορεί να
µετατραπεί µε ευέλικτα προγράµµατα, που θα εκπονούνται από
τις στρατιωτικές µονάδες σε εκπαιδευτικό εργαστήριο, συνει-
σφέροντας στο εγχείρηµα της διά βίου παιδείας. Προγράµµατα
εξοικείωσης µε παραγωγικές δραστηριότητες, προγράµµατα κοι-
νωνικής στήριξης και πολιτιστικής δράσης, που συντείνουν στην
ολοκλήρωση της προσωπικότητας των νέων, είναι ανάγκη να
συµπεριληφθούν στον σχεδιασµό του Υπουργείου, καθόσον ο
συγκροτηµένος σε παιδεία νέος είναι αυτονόητο ότι γίνεται υπεύ-
θυνος πολίτης, µε ό,τι ο όρος «υπεύθυνος» συνεπάγεται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε σε µια κρίσιµη ιστο-
ρική στιγµή. Η χώρα µας και ο λαός µας, στοχοποιηµένος από
τους θεσµούς, απειλούνται καθηµερινά όλο και εντονότερα από
δεινά και δύστηνα. Η διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής είναι
προϋπόθεση εκ των ων ουκ άνευ για την επιβίωσή της. 

Η κοινωνική συνοχή διασφαλίζεται µόνο µε όρους κοινωνικής
δικαιοσύνης. Αυτή την ισονοµία, την κοινωνική δικαιοσύνη επαγ-
γέλλεται και υπηρετεί το προς ψήφιση νοµοσχέδιο, καταθέτον-
τας στην κοινωνία µας το αριστερό αποτύπωµα της Κυβέρνησής
µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Εµµανουηλίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Δουζίνας, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων µου

έκανε την µεγάλη τιµή να µε εκλέξει ως Πρόεδρο και ήθελα τρία
σύντοµα σχόλια να κάνω αυτήν την ώρα, στις 21.30’, γιατί ξεκι-
νήσαµε σήµερα στην Επιτροπή Άµυνας στις 10.00’και κλείνουµε
τώρα δωδεκάωρο. 

Το πρώτο, λοιπόν, σχόλιο που θέλω να κάνω έχει σχέση µε τη
λειτουργία της επιτροπής αυτής, όταν στις τέσσερις συνεδριά-
σεις που κάναµε συζητήσαµε διεξοδικά το παρόν νοµοσχέδιο.
Και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να αναφερθεί ότι η συζήτηση που
έγινε στην επιτροπή, έδειξε τη Βουλή και το νοµοθετικό έργο στο
καλύτερο δυνατό φως. 

Είχαµε ενδελεχή και λεπτοµερή συζήτηση στις τρεις συνεδριά-
σεις και στην τέταρτη, τη δεύτερη εµβόλιµη, µε τους φορείς. Και
απ’ ό,τι άκουσα, δεν συνηθιζόταν στο παρελθόν σε νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Άµυνας να υπάρχουν φορείς που έρχονται και
κάνουν ακρόαση και κατάθεση των απόψεών τους. Είχαµε, λοι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 28 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2016 (ΑΠΟΓΕΥΜΑ) 5207



πόν, αρκετούς φορείς από τον Πανελλήνιο Ιατρικό Σύλλογο
µέχρι τη Διεθνή Αµνηστία, τον Συνήγορο του Πολίτη και τον Σύν-
δεσµο των Αντιρρησιών Συνείδησης. 

Μου έκανε εξαιρετική εντύπωση ο τρόπος µε τον οποίο οι συ-
νάδελφοι, απ’ όλες σχεδόν τις πτέρυγες της Βουλής, είχαν λε-
πτοµερή ενηµέρωση και έκαναν σηµαντικές προτάσεις, πολλές
από τις οποίες τις αποδέχτηκε ο κύριος Υπουργός και βελτιώ-
θηκε εξαιρετικά, νοµίζω, το νοµοσχέδιο που έχουµε τώρα µπρο-
στά µας. 

Ήθελα να αναφερθώ και προσωπικά σε τρεις-τέσσερις συνα-
δέλφους, την κ. Κοζοµπόλη, τον κ. Κεφαλογιάννη, τον κ. Δανέλλη
και βέβαια την κ. Κανέλλη, η οποία, όποτε µιλάει, πάντοτε ξυ-
πνάµε, γιατί λέει κάτι διαφορετικό και εκτός αυτού µας βοηθάει
να αποφεύγουµε τα σαρδάµ, τους σολοικισµούς, για να βελτιώ-
νουµε την ελληνική γλώσσα και αυτό της το αναγνωρίζω. 

Πέρα απ’ αυτό όµως νοµίζω ότι είναι σηµαντικό επίσης να εκ-
φράσω, ως Πρόεδρος και εκ µέρους της επιτροπής, τις ευχαρι-
στίες µου στους νοµικούς συµβούλους του Υπουργείου Άµυνας,
που έκαναν µία εξαιρετική δουλειά –και νοµοτεχνική αλλά και επι-
χειρησιακή– και βέβαια και στους υπαλλήλους της Βουλής. Εν
προκειµένω να αναφερθώ στην κ. Μαρία Σπανού, που είναι η
Γραµµατέας της επιτροπής µας και στον κ. Κώστα Χριστόπουλο,
τον Διευθυντή, οι οποίοι εµένα τουλάχιστον, που είµαι καινούρ-
γιος και δεν ξέρω πώς γίνονται τα πράγµατα, µε έχουν βοηθήσει
σε εξαιρετικό βαθµό.

Θα µπω σε δύο συγκεκριµένα σχόλια. Αλλά πριν από αυτό,
θέλω να πω κάτι, ως νοµικός κατ’ αρχάς, σε σχέση µε την ανα-
δροµικότητα, για την οποία ακούσαµε στον συνδυασµό του άρ-
θρου 29 και 25. 

Η αναδροµικότητα βέβαια, όταν ακουστεί έτσι γενικά, είναι
κάτι για το οποίο τα νοµικά συστήµατα -από το Ρωµαϊκό Δίκαιο
µε την περίφηµη αρχή «nullum crimen, nulla poena sine lege»-
προσπαθούν να απαγορεύσουν µία αναδροµική εφαρµογή του
νόµου, η οποία όµως µεταβάλλει µία κατάσταση επί τα χείρω.
Εδώ έχουµε µία αναδροµική ισχύ, η οποία αλλάζει µία κατάσταση
επί τα βελτίω. Και απ’ αυτά που ακούσαµε από τον κύριο
Υπουργό, αλλά και από τους εισηγητές και τους οµιλητές από
τον ΣΥΡΙΖΑ, πρόκειται για ορισµένους, λίγους ανθρώπους και
εδώ αυτό που γίνεται είναι να διορθωθεί µία αδικία, να βελτιωθεί
µια κατάσταση. Και βέβαια αυτού του είδους η αναδροµικότητα
στα νοµικά συστήµατα και στη νοµική φιλοσοφία όχι µόνο δεν
είναι καταδικαστέα, αλλά είναι κάτι που ο νόµος κάνει πάντα.

Αλλά να µπω σε δύο ακόµη σχόλια από την εντύπωσή µου από
τη συζήτηση και στην επιτροπή αλλά και σήµερα εδώ, στο Κοι-
νοβούλιο.

Το πρώτο είναι το εξής: Θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
µία ψηφίδα, ένα κοµµάτι σε ένα παζλ γενικότερων διοικητικών
µεταρρυθµίσεων, τις οποίες επιχειρεί αυτήν τη στιγµή η Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Και θα βάλω σε αυτές τις γενικότερες διοικη-
τικές µεταρρυθµίσεις πρώτον το νοµοσχέδιο για τη δηµόσια
διοίκηση, για το οποίο έχουµε ακούσει µερικά απ’ τα βασικά του
χαρακτηριστικά και αρχές, δηλαδή το ότι θα δηµιουργήσει ένα
µητρώο για τους δηµόσιους υπάλληλους ανάλογα µε τις ειδικό-
τητές τους και, επίσης, θα εισαγάγει ένα σύστηµα αξιολόγησης
στο οποίο και οι αξιολογητές θα αξιολογούνται, θα είναι αµφί-
δροµο και αµοιβαίο. Και το φτιάχνει ο φίλος και συνάδελφος, ο
Χριστόφορος ο Βερναρδάκης, που απ’ ό,τι ακούσαµε προχθές
έχει µόνο δύο συνεργάτες, ενώ ένας προηγούµενος Υπουργός
του ιδίου Υπουργείου είχε πενήντα δύο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Πρόσθεσε άλλους τέσσερις! Έρ-
χονται και άλλοι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Άλλους τέσσερις; Ναι. Από τους
δύο να πάµε στους έξι. Ας πούµε έξι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο είναι ακριβώς κοµµάτι µιας µεγά-
λης προσπάθειας, που µόνο µια κυβέρνηση της Αριστεράς πρέ-
πει να παραδεχθούµε ότι θα µπορούσε να εισαγάγει. Διότι δεν
έχει αυτά τα βαρίδια και αυτές τις υποχρεώσεις και τις υποθήκες,
τις οποίες είχαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Σε σχέση µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι το αξιακό

του υπόβαθρο  γενικά είναι αυτό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.
Το βλέπουµε και στο άρθρο 4, που έχει σχέση µε τις µεταθέσεις
και τις τοποθετήσεις των κληρωτών. Εκεί εισάγεται µια λογική
«δοµηµένης ελευθερίας», όχι απόλυτης. Διότι ο κληρωτός έχει
το δικαίωµα µέσα στις πρώτες δέκα ηµέρες της θητείας του να
κάνει µια δήλωση και να δηλώσει σε ποιον τόπο θέλει να υπηρε-
τήσει και µετά, µε τη λειτουργία της µοριοδότησης των αντικει-
µενικών, των υπηρεσιακών και των κοινωνικών κριτηρίων, να
αποφασιστεί πού θα πάει, βάζοντας µέσα στη λογική του Στρα-
τού αυτό το στοιχείο της περιορισµένης –την είπα δοµηµένη-
ελευθερίας της επιλογής και της αξιοπρέπειας. 

Η αξιοπρέπεια εµφανίζεται επίσης στο άρθρο που έχει σχέση
µε τις επιτροπές για τους οπλίτες, που εκεί καθαρά και ανοικτά
λέγεται ότι «η προστασία της ανθρώπινης αξιοπρέπειας είναι µια
βασική αρχή, την οποία αυτές οι οµάδες, οι επιτροπές για τη στή-
ριξη των οπλιτών, θα λαµβάνουν υπ’ όψιν». 

Θα ήθελα να τελειώσω λέγοντας µερικές κουβέντες σαν µέλος
της Εθνικής Επιτροπής των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, η οποία
στις 20 Ιανουαρίου εξέδωσε µια σειρά παρατηρήσεων και µου
ζήτησε να τις µεταφέρω, όπως και έκανα, στην επιτροπή. 

Σε αυτές τις παρατηρήσεις της εθνικής επιτροπής σε σχέση
µε τους αντιρρησίες συνείδησης, υποστηρίζει η επιτροπή ότι
είναι αναγκαίο, πρώτον, να αλλάξει η διάρκεια της εναλλακτικής
υπηρεσίας των αντιρρησιών συνειδήσεως και να µην είναι µεγα-
λύτερη από το 50% της διάρκειας της κανονικής στρατιωτικής
θητείας. 

Δεύτερον, η δυνατότητα συνεχών και αλλεπαλλήλων διώξεων
των αντιρρησιών συνειδήσεως πρέπει και αυτή να σταµατήσει.
Μετά έθετε και το θέµα της σύνθεσης των επιτροπών, οι οποίες
εξετάζουν την αίτηση για να γίνει κάποιος αντιρρησίας συνείδη-
σης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό. 
Μερικές από αυτές τις αλλαγές τις έχει δεχθεί το Υπουργείο

και νοµίζω ότι είναι εξαιρετικά θετικό. Υπάρχουν άλλες, οι οποίες
δεν έγιναν αποδεκτές, οι οποίες όµως είναι απαραίτητο σύντοµα
–όπως µας έχει πει ο κύριος Υπουργός- να µπουν σε ένα νέο ολο-
κληρωµένο σύστηµα και νοµοσχέδιο για τους αντιρρησίες συνεί-
δησης. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Η κ. Φωτεινή Βάκη µί-
λησε, όπως κάνει ένας πολιτικός φιλόσοφος, για την πολιτική
ανυπακοή. Εγώ θα ήθελα να το γενικεύσω, αγαπητοί συνάδελ-
φοι. Η ανθρωπότητα αρχίζει µε ανυπακοή. Στη θρησκευτική πα-
ράδοση ο Αδάµ και η Εύα παραβιάζουν, δεν υπακούουν στο Θεό
και έτσι ξεκινάει η ανθρωπότητα. Στην ελληνική φιλοσοφική πα-
ράδοση, τη µυθολογία, ο Προµηθέας κλέβει τη φωτιά και έτσι ξε-
κινάει η ανθρωπότητα. 

Η ανυπακοή, η αντίρρηση, η αντίσταση δεν είναι απλώς κάτι
το οποίο πρέπει, τέλος πάντων, επειδή είµαστε φιλελεύθεροι, να
το παραδεχθούµε. Είναι συστατικό της ανθρώπινης ύπαρξης.
Οποτεδήποτε σταθεροποιείται µια σχέση δύναµης, µια ισορρο-
πία δυνάµεων, αυτόµατα υπάρχει και αντίσταση. 

Ήταν προφανές ότι η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ θα έβρισκε αν-
τιστάσεις από τους αγρότες και από άλλες οµάδες. Αυτή η δου-
λειά που έχει να κάνει τώρα ο ηθικός φιλόσοφος είναι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δουζίνα, λόγω
και του προχωρηµένου της ώρας, κάνετε µια προσπάθεια να τε-
λειώσετε. 

Τελικά τον Προµηθέα τον έδεσαν στον Καύκασο! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Τελειώνω µε αυτό το επιχεί-

ρηµα.
Η διαφοροποίηση που θα κάνει ο ηθικός φιλόσοφος είναι ανά-

µεσα σε αντιστάσεις, οι οποίες είναι φυσικές, είναι ο νόµος της
φύσης, αντιστάσεις που δεν είναι δυνατόν να αποφευχθούν και
οι οποίες όµως προωθούν µόνο ατοµικά ή συντεχνιακά συµφέ-
ροντα, και άλλες αντιστάσεις, οι οποίες στηρίζονται σε καθολικές
αξίες και αρχές. 

Και συνείδηση τι ακριβώς σηµαίνει; Σηµαίνει το ηθικό υπόβα-
θρο στο οποίο στηρίζεται ο καθένας από εµάς. Όταν, λοιπόν,
αυτό το ηθικό υπόβαθρο λέει ότι, είτε για λόγους ειρηνισµού είτε
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για άλλους λόγους, κάποιος δεν θέλει να πάει στον Στρατό, εµείς
πρέπει όχι µόνο να το καταλάβουµε, να το αποδεχτούµε και να
του δώσουµε την απόλυτη δηµόσια αναγνώριση, αλλά επίσης να
ευχαριστούµε αυτούς τους ανθρώπους. Γιατί χωρίς αυτή την
ανυπακοή και την αντίρρηση συνείδησης και όλες τις άλλες αν-
τιστάσεις, µερικές εκ των οποίων συµβαίνουν και σήµερα, οι κοι-
νωνίες µας πεθαίνουν, γίνονται σκληρωτικές. Ο νόµος γίνεται
πεπαλαιωµένος, δεν προχωρεί. 

Εποµένως, είναι υποχρέωσή µας να καλοδεχόµαστε τον
κόσµο, ο οποίος…

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Πρόεδρε, και η
τήρηση του χρόνου είναι στοιχείο της δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΔΟΥΖΙΝΑΣ: Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Τριανταφύλλου
έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε λίγοι στα έδρανα. Κατά την άποψή µου η ανυπακοή,

αν είναι συνειδητή, συλλογική, έχει συγκεκριµένη στόχευση για
αλλαγές, είναι αποτελεσµατική. 

Ας πάµε λίγο στο θέµα µας. Κάθε νοµοθέτηµα παράγει ένα πο-
λιτικό αποτέλεσµα, που πάντα θα βρίσκουµε µπροστά µας. Το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν αποτελεί ριζοσπαστική θέσπιση,
σε καµµία περίπτωση. Ρυθµίζει θέµατα µεταθέσεων οπλιτών, υιο-
θετώντας ένα σύστηµα κριτηρίων µοριοδότησης -δεν χρειάζεται
περαιτέρω ανάλυση, τα είπαν όλα-, κριτήρια υπηρεσιακά, αντι-
κειµενικά, διεύρυνση κοινωνικών κριτηρίων, καθιέρωση οικονο-
µικών κριτηρίων και λοιπά. 

Άκουσα έωλα επιχειρήµατα. Για παράδειγµα, άκουσα έναν συ-
νάδελφο που έλεγε: «Πώς είναι δυνατόν να υπάρχουν κριτήρια,
όταν πρώτιστο κριτήριο είναι η επιχειρησιακές και οι υπηρεσια-
κές ανάγκες; Πώς θα µπορούσε να γίνει αλλιώς, όταν µιλάµε για
Ένοπλες Δυνάµεις;». Χωρίς µεγαλοστοµίες, είναι µία προσπά-
θεια να αµβλυνθεί, να ελαχιστοποιηθεί το πανθοµολογούµενο
φαινόµενο του «βύσµατος». Γιατί, για να σπάσει η πελατειακή
σχέση, να σπάσει η ευνοιοκρατία, δεν αρκεί ένας νόµος. 

Και σηµειωτέον, δεν κάνουν όλοι οι Βουλευτές τα ίδια. Ακού-
στηκε από έναν συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας να παραδέ-
χεται ότι έχει κάνει ρουσφέτια. Εγώ δεν έχω κάνει. Και νοµίζω
ότι, όπως εκείνος είχε το θάρρος να το πει, έτσι κι εγώ ή και πολ-
λοί άλλοι συνάδελφοι πρέπει να έχουνε το δικαίωµα να το λένε
και να το υπερασπίζονται. 

Αναρωτήθηκαν οι συνάδελφοι τι καινούργιο φέρνει το νοµο-
σχέδιο και ποια η διαφορά ανάµεσα σε ένα νοµοσχέδιο και στα
κανονιστικά πλαίσια που υπήρχαν και βάσει των οποίων υλοποι-
ούνταν οι µεταθέσεις και τα υπόλοιπα. Ούτε λίγο ούτε πολύ,
ακούστηκε ότι είναι αχρείαστο το νοµοσχέδιο, άρα είναι εκ του
περισσού η όλη διαδικασία, η πρώτη φορά που αυτό το θέµα γί-
νεται αντικείµενο νοµοθετικής ρύθµισης.  

Απάντησε ο Υπουργός µε οκτώ σηµεία στο τι καινούργιο φέρ-
νει. Αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, είναι το ίδιο
πράγµα αυτό που γινόταν ως τώρα, µε οµολογηµένο το ρου-
σφέτι, µε τη δηµοσιοποίηση και τον έλεγχο των µορίων; Γιατί για
κάθε ΕΣΣΟ θα ανακοινώνονται οι πέντε χαµηλότερες βαθµολο-
γίες και µεταθέσεις και οι τοποθετήσεις που προέκυψαν από
αυτές. Και αυτή η διαδικασία στην εξέλιξή της θα δηµιουργήσει
µία τράπεζα δεδοµένων, µε τα χαρακτηριστικά, µε το είδος, µε
τον αριθµό µορίων ανά κριτήριο, που συγκεντρώνουν οι οπλίτες
οι οποίοι µετατίθενται. 

Θέλω να επιµείνω στην έννοια του ελέγχου και µάλιστα του
πολιτικού ελέγχου. Ο πολιτικός έλεγχος των Ενόπλων Δυνάµεων
είναι κατάκτηση της δηµοκρατίας. Καθιερώνεται από το Σύν-
ταγµα, αλλά υπονοµεύεται από τον κοµµατικό έλεγχο και αυτό
έχει επικίνδυνες συνέπειες, όχι µόνο στη λειτουργία, αλλά και
στη συνοχή, το αξιόπιστο και το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνά-
µεων αλλά και στο σύνολο του δηµόσιου βίου. 

Γίνεται πολύς λόγος για το αξιόµαχο και σωστά, το οποίο
σωστά δεν αµφισβητείται, όπως δεν αµφισβητείται και η κοινω-
νική προσφορά των Ενόπλων Δυνάµεων. Οι Ένοπλες Δυνάµεις,
όµως, δεν είναι τσιφλίκι κανενός και πρέπει να γίνει κατανοητό
ότι οι αποφάσεις µας παράγουν κοινωνικά αποτελέσµατα, παρά-

γουν προβλήµατα και για τις Ένοπλες Δυνάµεις, για τα στελέχη
και για τους οπλίτες τους.            

Τα προβλήµατα στον εκπαιδευτικό µηχανισµό και στα µέσα
που διαθέτουν οι Ένοπλες Δυνάµεις, οι µισθολογικές περικοπές,
οι ιδιωτικοποιήσεις τµηµάτων της αµυντικής βιοµηχανίας αφο-
ρούν άµεσα τις Ένοπλες Δυνάµεις. Αναφέρθηκαν αρκετοί στην
τροπολογία για τα ναυπηγεία. Οι µόνιµες λύσεις, οι ουσιαστικές
λύσεις είναι αυτές που µιλούν µόνο για εθνικό σχεδιασµό.

Κρατάω το ότι υπάρχουν πολύ σηµαντικά άρθρα στο νοµοσχέ-
διο. Για την οικονοµία του χρόνου δεν θα αναφερθώ σε αυτά.
Ωστόσο, είναι άρθρα που προωθούν τη σύνθεση και τη σύµ-
πραξη στρατιωτικών και πολιτικών δοµών και αυτό είναι κάτι
πάρα πολύ σηµαντικό. Παρέχεται η δυνατότητα διασύνδεσης
σπουδών, επαγγέλµατος µε τη στρατιωτική θητεία. Αναφέρθη-
καν τα παραδείγµατα των γιατρών, των δικηγόρων και λοιπά.
Ρυθµίζονται θέµατα µοριοδότησης και απόκτησης αναγνωρισµέ-
νης εργασιακής εµπειρίας και σε άλλες ειδικότητες.  Υπάρχουν
ρυθµίσεις –το είπαν όλοι οι προηγούµενοι συνάδελφοι- για τους
αντιρρησίες συνείδησης και τους ανυπότακτους και βεβαίως
υπάρχουν ρυθµίσεις για το µόνιµο προσωπικό.

Ακούγονται και ακούστηκαν εκθειαστικά λογύδρια για τις Ένο-
πλες Δυνάµεις, οι οποίες –πρέπει να πούµε- υπερασπίζονται τα
εθνικά συµφέροντα, δηλαδή τα λαϊκά συµφέροντα. Αναρωτιέµαι,
ωστόσο, πώς θεωρείται δεδοµένος ο σεβασµός µας προς αυ-
τούς τους ανθρώπους, τα στελέχη και τους οπλίτες, ύστερα από
τα µέτρα που µόλις προηγουµένως ανέφερα. 

Ας προσπαθήσουµε τουλάχιστον να εξασφαλίσουµε τέτοιες
αλλαγές, που δεν θα υποσκάπτουν το ηθικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Είναι από τα επίδικα ζητήµατα της πολιτικής πάλης και
γνωρίζουµε όλοι, καθώς και αυτοί που υπηρετούν στις Ένοπλες
Δυνάµεις, για τον ελληνικό λαό ότι όλους µάς παρακολουθούν.
Όλους µάς παρακολουθούν στον πολιτικό αγώνα που δίνουµε ο
καθένας από την πλευρά του.

Τα περισσότερα απ’ όσα ακούστηκαν σήµερα εδώ εντάσσον-
ται στην προσπάθεια να πείσουν την ελληνική κοινωνία πως η ση-
µερινή Κυβέρνηση είναι µία αλλοτριωµένη, ανίκανη, αδίστακτη
και πλήρως υποταγµένη Κυβέρνηση, η οποία έρχεται να εφαρ-
µόσει το τρίτο και καταστρεπτικότερο µνηµόνιο, κι ότι όλοι είναι
ίδιοι.

Ένα µεγάλο µέρος του λαού µας που σήµερα κινητοποιείται,
που έπαψε να διαχωρίζεται µε κοµµατικούς και συνδικαλιστικούς
όρους -αλλά ποτέ δεν θα πάψουν να υπάρχουν οι ταξικοί όροι-,
διεκδικεί να ανοίξει ο κοινωνικός διάλογος και να παρθούν εκεί-
νες οι αποφάσεις που θα θωρακίσουν τη λειτουργία του κοινω-
νικού κράτους. Ο λαός µας, που πρώτος σε όλη την Ευρώπη
τόλµησε να συγκρουστεί µε το παλιό και πήρε πολύ µικρή νίκη,
είναι αλήθεια, γνωρίζει ποιοι είναι µαζί του και ποιοι όχι. 

Εγώ προτείνω να µάθουµε να τους ακούµε όλους. Βεβαίως
πρέπει να ακούµε αυτούς που φωνάζουν, αλλά πρέπει να µά-
θουµε να ακούµε και αυτούς που σιωπούν. Νοµίζω ότι πραγµα-
τικά θα µας ωφελήσει όλους.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε την κ.
Τριανταφύλλου, η οποία, παρ’ όλο που είχε µπόνους λόγω Αιτω-
λοακαρνανίας, δεν έκανε χρήση. 

Τον λόγο έχει η κ. Σταµπουλή.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, είναι δύ-

σκολο βέβαια να µην επαναλάβω κάποια απ’ όσα είπαν οι προ-
ηγούµενοι οµιλητές και οµιλήτριες. Θα προσπαθήσω, αλλά δεν
µπορώ να µην πω ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο -για το οποίο
πολλά ακούστηκαν ήδη- δεν κάνει τίποτε περισσότερο απ’ αυτό
που λέει ο τίτλος του: «Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών,
µέριµνας προσωπικού και άλλες διατάξεις». 

Είναι διατάξεις σεβασµού δικαιωµάτων των ένστολων πολιτών,
από το δικαίωµα στην αντίρρηση συνείδησης µέχρι το δικαίωµα
στην άνοδο του µορφωτικού επιπέδου και από το δικαίωµα στη
δίκαιη επαγγελµατική κρίση χωρίς παράλογους αποκλεισµούς –
πιθανόν και σκοπιµότητας- µέχρι το δικαίωµα να καταγγέλλονται
οι αυθαιρεσίες, οι παραβιάσεις, οι καταχρήσεις εξουσίας –αν θέ-
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λετε να πούµε έτσι, κύριε Κεφαλογιάννη, δεν είναι εδώ ο εισηγη-
τής σας, τέλος πάντων- όχι στο ίδιο το πρόσωπο που τις διέ-
πραξε, αλλά σε κάποιο άλλο αρµόδιο, εξειδικευµένο, που
αναφέρεται στην ιεραρχία και –o tempora o mores!- ενηµερώνει
και την αρµόδια επιτροπή της Βουλής.

Πραγµατικά δεν καταλαβαίνω τις αντιρρήσεις της Αντιπολίτευ-
σης, που δεν αµφισβητεί την αναγκαιότητα ενός δίκαιου συστή-
µατος τοποθετήσεων και µεταθέσεων, αλλά αντίθετα διεκδικεί
την πατρότητά του, έστω και όχι σε επίπεδο νόµου. Δεν αµφι-
σβητεί το ίδιο το σύστηµα της µοριοδότησης. Αµφισβητεί τις
καλές προθέσεις του πολιτικά υπεύθυνου Υπουργού για την
εφαρµογή του νόµου. Με αυτόν τον τρόπο, όµως, ταυτόχρονα
αµφισβητεί και τη συνταγµατική τάξη, που ορίζει τον εκπρόσωπο
της εκτελεστικής εξουσίας να έχει τον τελικό έλεγχο της εκτέλε-
σης όσων ψηφίζουµε εδώ και να υπόκειται αυτός στον δικό µας
έλεγχο, στον κοινοβουλευτικό έλεγχο της νοµοθετικής εξουσίας.

Θεωρώ άξια επισήµανσης την προσπάθεια να εξαντλούνται οι
δυνατότητες τοποθέτησης στον τόπο προτίµησης, αφού δηλώ-
νονται τέσσερις δήµοι σε δύο τουλάχιστον φρουρές, τουτέστιν
σε δύο περιφέρειες. Αυτό είναι δείγµα της πραγµατικά λεπτοµε-
ρούς και σε βάθος δουλειάς που έχουν κάνει οι αρµόδιες Υπη-
ρεσίες για να συντάξουν αυτό το νοµοσχέδιο. 

Όσο για τις εξαιρέσεις, όχι µόνο απαιτούνται αιτιολογηµένες
αποφάσεις της ιεραρχίας, αλλά και ενηµερώνεται για αυτές επί-
σης η αρµόδια επιτροπή της Βουλής σε τακτά διαστήµατα. 

Διπλά προστατευµένο, λοιπόν, είναι το σύστηµα και από το πο-
λιτικό και από το στρατιωτικό βύσµα. Μήπως γι’ αυτό δεν αρέσει
στην Αντιπολίτευση, που είναι εθισµένη να τροφοδοτεί το ένα µε
το άλλο;

Η εκπλήρωση µέρους της υποχρεωτικής υπηρεσίας υπαίθρου
από οπλίτη γιατρό σε θέση που δεν πληρώθηκε µε τις διαδικα-
σίες του Υπουργείου Υγείας, συνήθως κατά το τελευταίο µέρος
της θητείας του, δεν είναι κάτι καινοφανές. Υπήρχε και όταν
έκανα και εγώ αγροτικό. Αδράνησε για κάποια χρόνια, για λό-
γους που δεν είναι του παρόντος, και επανέρχεται σ’ αυτό τον
νόµο µαζί µε τη δυνατότητα των νοµικών να κάνουν µέρος της
άσκησής τους και άλλων επαγγελµατιών να µοριοδοτούνται από
την άσκηση δραστηριότητας που σχετίζεται µε το επάγγελµά
τους στη διάρκεια της θητείας τους. Δεν έχει, όµως, τίποτα κοινό
µε άλλου τύπου φαεινές ιδέες –λείπει ο εµπνευστής τους–  για
απλήρωτη εργασία επιστηµόνων µε πρόσχηµα τη θητεία.

Πάµε στην άλλη διάταξη, που έχει δεχθεί τους µύδρους της
Αντιπολίτευσης, το άρθρο 12, που δίνει τη δυνατότητα σε ανυ-
πότακτους αλλά και αντιρρησίες συνείδησης, που, λόγω της
στρεβλής αντιµετώπισής τους, χαρακτηρίζονται συνήθως και
αυτοί ως ανυπότακτοι, να βγουν απ’ αυτόν τον φαύλο κύκλο, να
τακτοποιήσουν τις υποχρεώσεις τους µε τον έναν ή τον άλλον
τρόπο. 

Στα σοβαρά τώρα, ζητά κάποιος να κάνουν εναλλακτική θητεία
άνθρωποι οι οποίοι, όταν δήλωσαν αντιρρησίες συνείδησης πριν
από το 1997, δηλαδή πριν από είκοσι χρόνια, δεν υπήρχε εναλ-
λακτική θητεία και θα την κάνουν τώρα; 

Αυτό το θέµα αφορούν και οι τροπολογίες που έχουµε συνυ-
πογράψει Βουλευτές και Βουλεύτριες του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε
Υπουργέ, και για τη σύνθεση του συµβουλίου που κρίνει ποιοι
πληρούν τις προϋποθέσεις, για να χαρακτηριστούν αντιρρησίες
συνείδησης, διότι η τωρινή του σύνθεση είναι µια βασική αιτία
της στρεβλής αντιµετώπισης στην οποία αναφέρθηκα, και για την
εύλογη µείωση της επιπλέον διάρκειας της εναλλακτικής θητείας
στο συν 50% της ένοπλης και για τον εξορθολογισµό του υπο-
λογισµού των διοικητικών προστίµων και του ποσού εξαγοράς
για όσους έχουν αυτό το δικαίωµα, αλλά κυρίως για την κατάρ-
γηση του ονείδους των αλλεπάλληλων διώξεων, κυρώσεων και
προστίµων, σε πρόσωπα που έχουν ήδη κηρυχθεί ανυπότακτα,
πρακτική που έχει επιφέρει επανειληµµένες καταδίκες της χώρας
από διεθνή δικαστήρια και οργανισµούς και που ο δικός µου πα-
τριωτισµός αυτό δεν το ανέχεται και το θεωρεί ντροπή. Άλλες
κατηγορίες και µε άλλη προέλευση, βέβαια, όπως το γεγονός ότι
δεν πνίγουµε τους αθώους ανθρώπους που ζητούν καταφύγιο
στη χώρα µας, τις θεωρεί τιµή ο δικός µου πατριωτισµός.

Το άρθρο 25 αναιρεί τον αποκλεισµό από την εξέλιξη στελε-

χών των Ενόπλων Δυνάµεων που βαθµολογήθηκαν από «15»
µέχρι «18,99» στα «20» και επίσης έχει επικριθεί από την Αντιπο-
λίτευση, η οποία επικαλείται την αριστεία, αλλά ξεχνά την απο-
στροφή της για τις πρόωρες συνταξιοδοτήσεις –αποστρατείες,
εν προκειµένω- στις οποίες θα οδηγούσε αυτή η διάταξη, εάν πα-
ρέµενε όπως ήταν, ανθρώπους που κάθε άλλο παρά ανεπαρκείς
στη δουλειά τους είναι, έστω και µε το τεκµήριο αυτής της βαθ-
µολογίας, δηλαδή «15», «16», «17» στα «20».

Αφού κάποιοι –και αυτός λείπει- επέλεξαν να σχολιάσουν το
παρόν, ανασύροντας από το παρελθόν το αλήστου µνήµης «δεν
δικαιούσθε διά να οµιλείτε», θα ρωτήσω και εγώ: Δικαιούνται για
να οµιλούν για την τωρινή αδυναµία της Κυβέρνησης να πληρώ-
σει δέκατη τρίτη σύνταξη αυτοί που ωρύονταν το καλοκαίρι
«φέρτε µια οποιαδήποτε συµφωνία»; Θα ρωτήσω: Δικαιούνται να
µιλούν για ασφαλιστικό σύστηµα, που τα λεφτά των ανθρώπων
πιάνουν τόπο γιατί επενδύονται, σε ανθρώπους που πάρα πολύ
πρόσφατα είδαν τα λεφτά των ταµείων τους να εξανεµίζονται,
µία επειδή «επενδύθηκαν» στο Χρηµατιστήριο, δύο επειδή ξανα-
επενδύθηκαν στα δοµηµένα οµόλογα, τρεις επειδή παρέµειναν
επενδεδυµένα και υπέστησαν το περίφηµο PSI; Θα ρωτήσω: Δι-
καιούνται να οµιλούν οπαδοί του νεοφιλελευθερισµού για διατή-
ρηση αυτόνοµου του ΟΓΑ, τη στιγµή που αυτό εξαρτάται από τη
χρηµατοδότησή του από τον κρατικό προϋπολογισµό κατά ενε-
νήντα τοις εκατό;

Τέλος, θα ρωτήσω αν δικαιούνται να οµιλούν οι πολέµιοι της
βίας, από όπου και αν προέρχεται, για να απαξιώσουν τη νηφάλια
στάση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης απέναντι στους δια-
µαρτυρόµενους αγρότες, αλλά και σε µερικές δεκάδες ροπαλο-
φόρων χρυσαυγιτών, που προσπαθούν να επωφεληθούν από την
κατάσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Διότι ο λύκος στην αντάρα χαίρεται, αλλά το ψέµα έχει κοντά

ποδάρια. Ο διάλογος µε τους αγρότες θα αρχίσει, οι έξαλλες
κραυγές δεν θα τον εµποδίσουν για πολύ και τότε θα γίνει πασι-
φανές ποιοι τούς κοροϊδεύουν και ποιοι τούς εξασφαλίζουν ένα
βιώσιµο ασφαλιστικό σύστηµα, που θα είναι ένα από τα επόµενα
νοµοσχέδια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κυριαζίδης έχει
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Συναδέλφισσες και συνάδελφοι,
προ πολλών ετών, δεκαετιών ενδεχοµένως, ακούγαµε έναν
Υπουργό της τότε κυβέρνησης, τον Κουτσόγιωργα, που έλεγε
«δεν δικαιούσθε διά να οµιλείτε». Το ακούσαµε και από τη συνά-
δελφο που µόλις κατήλθε από το Βήµα, ότι δεν δικαιούµαστε να
οµιλούµε. Αγαπητή συνάδελφε, έχουµε το δικαίωµα να οµιλούµε.
Εάν και αυτό µας το απαγορεύσετε, νοµίζω ότι ακολουθείτε έναν
δρόµο πολύ ολισθηρό. Και βεβαίως σε ό,τι αφορά τους αγρότες,
εάν εννοείτε για τη Θεσσαλονίκη σήµερα, άγριο ξύλο έπεσε, αν
ανατρέξετε να δείτε στα µέσα ενηµέρωσης. Άρα ακολουθείτε
έναν δρόµο ολισθηρό. 

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Στον κ. Θεοχάρη τα παράπονα.
Πόσες φορές να το πω; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εύχοµαι και ελπίζω η συνέχεια της
διακυβέρνησής σας να είναι πιο µετριοπαθής και πιο ορθή, για
το καλό αυτής της κοινωνίας. 

Αναγνωρίσαµε και πάρα πολλές φορές είπαµε για τα δικά µας
λάθη, ελπίζοντας ότι δεν θα επαναληφθούν, αλλά δυστυχώς βλέ-
πουµε να επαναλαµβάνονται κατά τον χειρότερο τρόπο. 

Κύριε Υπουργέ, ακούστηκε και από άλλους συναδέλφους που
µίλησαν για συγκεκριµένα άρθρα, οφείλω όµως και πάλι να επα-
ναλάβω, διότι δεν γνωρίζω αν τελικά θα υιοθετήσετε την άποψη
σε ό,τι αφορά το άρθρο 9 για την αναγνώριση του χρόνου δικη-
γορικής άσκησης και σε εκείνους τους αξιωµατικούς, οι οποίοι
κατέχουν τη νοµική επιστήµη, όχι βέβαια σε γραφεία Υπουργών
ως σύµβουλοι, αλλά, όπως πολύ καλά γνωρίζετε και εσείς πλέον,
που ασκούν αυτή τη νοµική επιστήµη, θα έλεγα, επισταµένως, µε
καθαρό και παραγωγικό τρόπο. 
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Είναι άδικο, λοιπόν, να διαχωρίζετε εντός των Ενόπλων Δυνά-
µεων εκείνους τους αξιωµατικούς σε καλούς ή «όχι κακούς», µε
έναν τρόπο όχι ισόνοµο, και βεβαίως τούτο είναι άδικο.

Οφείλω να αναφερθώ και πάλι στο άρθρο 11, σε ό,τι αφορά το
επίδοµα εξοµάλυνσης που αφορά συζύγους που τελούν σε διά-
σταση, είναι σε διάζευξη ή σε εκείνους τους άγαµους στρατιωτι-
κούς, που πράγµατι ορθά επεκτείνεται το επίδοµα εξοµάλυνσης
-εννοώ στους άγαµους που έχουν τέκνα. Όµως, δυστυχώς δεν
συµπεριλαµβάνετε και τους εργαζόµενους στα Σώµατα Ασφα-
λείας, αστυνοµικούς, πυροσβέστες και λιµενικούς.

Εδώ είναι άξιον απορίας γιατί γίνεται αυτή η διάκριση, όταν µά-
λιστα είναι γνωστό ότι έχουν ίδιο καθεστώς µισθολογικό και όχι
µόνο. Θα έλεγα ότι ο αριθµός δεν είναι τέτοιος, που να µην µπορεί
κανείς να τον προσεγγίσει από οικονοµικής πλευράς. Και στα τρία
αυτά Σώµατα περίπου χίλια στελέχη είναι αυτά τα οποία, θα έλεγα,
ότι θα είχαν µία υποβοήθηση από αυτό το επίδοµα. Δύο µέτρα και
δύο σταθµά, λοιπόν, και βεβαίως είναι άξιον απορίας πώς η Αρι-
στερά του δικαίου και σε αυτό το σηµείο δεν εφαρµόζει την ισο-
νοµία, τη δικαιοσύνη.

Θα ήθελα, βεβαίως, να αναφερθώ και στις ετήσιες κρίσεις -µιας
και µιλάµε για τις τροπολογίες-, µια τροπολογία που θα έλεγα ότι
εσπευσµένως έφερε ο Αναπληρωτής Υπουργός Δηµόσιας Τάξης
και Προστασίας του Πολίτη, σε ό,τι αφορά την «αποποµπή» του
Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας. Θα πρέπει να γνωρίζετε ότι
κανονικά οι κρίσεις ξεκινούν από τις 20 Γενάρη –τότε ξεκινούσαν-
, έτσι ώστε οι ετήσιες εκθέσεις να διαβιβαστούν από όλη την Ελ-
λάδα στο Αρχηγείο, προκειµένου στη συνέχεια να υπάρχει µία
αξιολόγηση ολόκληρο τον Φλεβάρη και στη συνέχεια, αρχές
Μάρτη, να αρχίσουν οι ετήσιες κρίσεις.

Δυστυχώς, όλα αυτά έγιναν εσπευσµένως µε ένα προεδρικό
διάταγµα, το οποίο -όπως είπα και στην πρωτοµιλία µου- από το
Συµβούλιο της Επικρατείας εστάλη πίσω, προκειµένου να διορθω-
θεί. Εκεί βεβαίως υπήρχε εκείνη η πραξικοπηµατική συµπεριφορά
της Κυβέρνησης –εννοώ ως διάταξη-, που µε προεδρικό διάταγµα
προσπάθησε να θέσει εκτός Σώµατος τον Αρχηγό της Ελληνικής
Αστυνοµίας, όταν γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι το ΚΥΣΕΑ για
συγκεκριµένους λόγους µπορεί να προχωρήσει σ’ αυτήν την «από-
λυση» του Αρχηγού, είτε µε δική του αίτηση είτε αν κριθεί ότι έχει
διαπράξει κάποιο «ατόπηµα», προκειµένου να αποπεµφθεί, ή αν
δεν εκπληρώνει το κύρος και την αποστολή για την οποία έχει επι-
λεγεί.

Τίποτε από όλα αυτά δεν συµβαίνει και όµως προχωράτε εκτά-
κτως, µε διάταξη πλέον νόµου, γιατί σας το επέβαλε το Συµβούλιο
της Επικρατείας. Δεν έγινε δυνατή αυτή η δική σας «υπέρβαση»,
µε αποτέλεσµα σήµερα να έρχεται αυτή η τροπολογία, προκειµέ-
νου να προχωρήσετε εκτάκτως -άγνωστο για ποιον λόγο- σε αυτές
τις κρίσεις. Πράγµατι θα µπορούσε αυτή η ρύθµιση να ισχύσει από
την επόµενη χρονιά, φυσιολογικά, θα έλεγε κανείς. Το ερώτηµα
που µπαίνει είναι: Γιατί αυτή η σπουδή; Γιατί δηµιουργείτε αυτή
την ανωµαλία στην Αστυνοµία, στην οποία το προσωπικό βρίσκε-
ται πλέον σε µία κατάσταση αναµονής και αναστολής κάθε λει-
τουργίας, καθότι δεν γνωρίζει τι ακριβώς θα συµβεί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο ενδιαφέρον σας, σε ό,τι
αφορά τη σηµερινή τοποθέτηση του Υπουργού Οικονοµικών κ.
Χουλιαράκη, αναφορικά µε εκείνο το επίµαχο θέµα που βασανίζει
και τις Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας, τη συµµόρ-
φωση της Κυβέρνησης µε την απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. 

Τελικά ο Υπουργός σήµερα το πρωί, απαντώντας σε επίκαιρη
ερώτηση, µε κάθε τρόπο έδωσε ένα τέλος στην όποια προσµονή
των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφα-
λείας, παρά τις όποιες δεσµεύσεις του Υπουργού Άµυνας πέρυσι.
Διότι υπήρξαν δεσµεύσεις του Υπουργού Άµυνας πέρυσι, ότι το
υπόλοιπο 50% από αυτό που είχε ρυθµίσει η κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ θα δινόταν από εσάς. Οι Ένοπλες Δυνάµεις
και τα Σώµατα Ασφαλείας, τα στελέχη, βρίσκονταν σε µία ικανο-
ποίηση κατά το ήµισυ και το άλλο ήµισυ θα το δίνατε εσείς ως Κυ-
βέρνηση.  Έρχεται, λοιπόν, στο τέλος Ιουνίου του χρόνου που
πέρασε, δέσµευση του Υπουργού Άµυνας, προεκλογικά, ότι, αν

δεν δοθεί µέχρι τις 15 Δεκεµβρίου, θα αποσυρθεί, θα παραιτηθεί,
διότι δεν εφαρµόζεται, δεν εφαρµόζει η Κυβέρνηση την απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σήµερα θα έλεγα ότι κατά έναν
τρόπο τραγικό για τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας αυτό πλέον είναι ένας µύθος. Με την απάν-
τηση που έχει δοθεί µε αυτόν τον τρόπο από πλευράς του αρµο-
δίου Υπουργού, έχει χαθεί –θα έλεγα- οποιαδήποτε προσµονή
ότι  πρόκειται να πάρετε το παραµικρό. Δυστυχώς, αυτή είναι η
σκληρή πραγµατικότητα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακολουθεί ο κ. Ντζι-

µάνης.
Ελάτε, Στρατηγέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί της διαδικασίας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Δα-

βάκη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ και αρκετή ώρα

δεν παρίσταται ο αρµόδιος Υπουργός. Νοµοθετούµε χωρίς την
παρουσία της Κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βγήκε για λίγο, κύριε
Δαβάκη, και θα επιστρέψει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να περιµένουµε λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι δυνατόν να µην ακούει η Κυβέρνηση. Απλά είναι µόνος
του ο άνθρωπος και χρειάστηκε να βγει λίγο έξω. Ας περιµέ-
νουµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Απλώς, θα πούµε κάποιες προτάσεις
τώρα επί των άρθρων και νοµίζω ότι θα πρέπει να είναι εδώ.  

Δεν έχει ξαναγίνει αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα ειδοποιηθεί να

επιστρέψει στα έδρανα, κύριε Δαβάκη. Ορίστε, ήρθε. 
Κύριε Ντζιµάνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το ση-

µείο θα ήθελα να κάνω µία παρέµβαση και να διατυπώσω την
άποψή µου σχετικά µε το θέµα, που και συζητήθηκε εκτεταµένα
στην κοινοβουλευτική επιτροπή, αλλά και προβλήθηκε από κά-
ποια µερίδα µέσων ενηµέρωσης τις τελευταίες µέρες. Και βέβαια
δεν είναι άλλο από το θέµα της βαθµολογίας των αξιωµατικών
στα υποχρεωτικά σχολεία εκπαίδευσης. Το παρόν νοµοσχέδιο
το µόνο που κάνει είναι να επαναφέρει τη σταθερότητα µιας κα-
τάστασης που ίσχυε από το 1996 έως το 2010 και φυσικά να απο-
καταστήσει την αδίκως, κατ’ εµέ αλλά και κατά κοινή οµολογία,
διακοπτόµενη σταδιοδροµική εξέλιξη νέων αξιωµατικών, που κιν-
δυνεύουν να παραµεριστούν σταδιοδροµικά για το υπόλοιπο της
καριέρας τους, λόγω της επίδοσής τους σε κάποιο υποχρεωτικό
σχολείο των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Θα µιλήσω συγκεκριµένα, καθώς η µακρόχρονη παρουσία µου
στον χώρο των Ενόπλων Δυνάµεων, όπου υπηρέτησα για τριάντα
επτά και πλέον χρόνια, µου επιτρέπει να έχω σαφή άποψη για το
θέµα. 

Κατ’ αρχάς, επειδή πολύς λόγος έγινε για τη δυνατότητα επι-
λεκτικής προώθησης κάποιων αξιωµατικών σε ανώτατο βαθµό,
σας ενηµερώνω ότι σύµφωνα µε τον ν. 3883/2010, ο οποίος θέ-
σπιζε τα αυστηρότερα όρια της βαθµολογίας για την επίδοση
«Λίαν Καλώς», ορίζεται πως, για όσα στελέχη µέχρι 31-12-2012
είχαν συµπληρώσει είκοσι πέντε χρόνια υπηρεσίας εξακολουθεί
να ισχύει το παλιό, προϊσχύον, ευνοϊκότερο καθεστώς της βαθ-
µολογίας του ν. 2439/1996. 

Δεν µπορούµε να µιλάµε για δήθεν ευνοϊκή και µεροληπτική
µεταχείριση -κατά τα λεγόµενά σας- αξιωµατικών, που µε τη µε-
ταβατική διάταξη του άρθρου 91 του ν.3883/2010 σήµερα έχουν
είκοσι εννέα χρόνια υπηρεσίας, έχοντας αποφοιτήσει από τα
προβλεπόµενα υποχρεωτικά σχολεία µε κριτήριο την ευνοϊκό-
τερη βαθµολογία του ν. 2439/1996. Και τούτο, γιατί η σχετική
υπουργική απόφαση προβλέπει ότι απαιτείται µέχρι και τον
βαθµό του ταγµατάρχη ο αξιωµατικός να περατώσει τα υποχρε-
ωτικά σχολεία. Η παραπάνω κατηγορία αξιωµατικών έχει απο-
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φοιτήσει µε κριτήριο τη διευρυµένη βαθµολογία «Λίαν Καλώς»
του ν.2439/1996. Εποµένως δεν τίθεται ζήτηµα αξιολόγησης της
απόδοσης των υποχρεωτικών σχολείων των παλαιοτέρων αξιω-
µατικών, που βρίσκονται σήµερα σε ανώτερους βαθµούς, παρά
µόνο των νεότερων, που υπάγονται στον ν. 3883/2010. 

Ως υποχρεωτικά σχολεία εκπαίδευσης, σύµφωνα µε την
υπουργική απόφαση του 2011 µε τίτλο «Σχολεία υποχρεωτικής
φοίτησης µονίµων αξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων», καθο-
ρίζονται το βασικό και προχωρηµένο σχολείο στον βαθµό του αν-
θυπολοχαγού και λοχαγού αντίστοιχα και η Σχολή Διοίκησης
Επιτελών µέχρι τον βαθµό του ταγµατάρχη. 

Όσον αφορά το επιχείρηµα που επικαλείστε για µερίδα αξιω-
µατικών, οι οποίοι δεν πέτυχαν δήθεν την απαιτούµενη βαθµολο-
γία «Λίαν Καλώς» στη Σχολή Πολέµου, η οποία αποτελεί
προϋπόθεση για την κατ’ απόλυτο εκλογή τους, δεν ευσταθεί.
Και θα σας εξηγήσω γιατί. 

Κατ’ αρχάς, σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν.3883/2010, κριτή-
ριο για την προαγωγή κατ’ απόλυτο εκλογή των αντισυνταγµα-
ταρχών αποτελεί η αποφοίτηση από τα υποχρεωτικά για
προαγωγή σχολεία µε βαθµό «Εξαίρετα». Το υπ’ όψιν σχέδιο
νόµου δεν επιφέρει καµµία τροποποίηση σε αυτή την κλίµακα
βαθµολογίας και κλείνει εδώ το συγκεκριµένο θέµα. 

Τώρα, όσον αφορά τους Συνταγµατάρχες, προβλέπεται ότι,
για να κριθούν προακτέοι κατ’ εκλογή, πρέπει κατά την κρίση των
αρµοδίων συµβουλίων κρίσεων να έχουν αποφοιτήσει ευδοκίµως
από την Ανωτάτη Διακλαδική Σχολή Πολέµου και για την προ-
αγωγή κατ’ απόλυτο εκλογή µε  βαθµολογία «Λίαν Καλώς». 

Το επιχείρηµα που προβάλλεται, ότι η διάταξή µας αποτελεί
σαφή παρέµβαση στις επικείµενες κρίσεις του Μαρτίου, δεν ευ-
σταθεί. Πράγµατι, η βαθµολογία «Λίαν Καλώς» στην ΑΔΙΣΠΟ
αποτελεί προϋπόθεση στην προαγωγή κατ’ απόλυτη εκλογή των
συνταγµαταρχών και πολλοί έσπευσαν να ερµηνεύσουν ότι η διά-
ταξη που εισάγουµε έχει αυτή τη σκοπιµότητα. Και εδώ, όµως,
ουδεµία παρέµβαση δύναται να πραγµατοποιηθεί. Προσεκτικό-
τερη ανάγνωση της διάταξης µας οδηγεί σε ένα άλλο συµπέρα-
σµα: Η επανάληψη των κρίσεων προβλέπεται αποκλειστικά και
µόνο για αξιωµατικούς οι οποίοι κρίθηκαν διατηρητέοι στον γρα-
πτό βαθµό, λόγω φοίτησης στα υποχρεωτικά σχολεία, µε βαθµο-
λογία «Καλώς».

Κατηγορηµατικά σας επισηµαίνω ότι δεν µπορεί να γίνει και
για την αναβαθµολόγηση της αξιολόγησης στην Ανώτατη Δια-
κλαδική Σχολή Πολέµου. Ο λόγος είναι ότι οι συνταγµατάρχες
µε απόδοση «Καλώς» στη ΑΔΙΣΠΟ, οι οποίοι ενδεχόµενα να προ-
σφύγουν για επαναβαθµολόγησή τους µετά την εφαρµογή του
νέου νόµου, δεν εµπίπτουν στην κατηγορία των αξιωµατικών,
που µέχρι σήµερα κρίθηκαν διατηρητέοι στον γραπτό βαθµό για
την προαγωγή τους. 

Η απόδοση µε βαθµολογία λιγότερο από «Λίαν Καλώς» στην
ΑΔΙΣΠΟ δεν αποτελεί λόγο για τη δυσµενή κρίση διατηρητέος
στον γραπτό βαθµό, όπως συµβαίνει για τις κατηγορίες νεότε-
ρων αξιωµατικών στα υποχρεωτικά σχολεία.

Μετά απ’ όλα αυτά, πιστεύω ότι οι ανησυχίες σας και οι αντιρ-
ρήσεις για την αριστεία και για την ιεραρχία των Ενόπλων Δυνά-
µεων δεν ευσταθούν. Η µόνη ανησυχία σας προκύπτει από τη
συνειδητοποίηση ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν αποτελεί µια αριστερή παρέν-
θεση, αλλά ένα κόµµα το οποίο πρόκειται να κυβερνήσει για
πολλά χρόνια ακόµα την Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστούµε. 
Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν

αναφερθώ σε ορισµένα άρθρα για τα οποία ήθελα να κάνω κά-
ποιες παρατηρήσεις, θα ήθελα να τοποθετηθώ σ’ αυτό που
ελέχθη κατά κόρον σ’ αυτήν την Αίθουσα, σχετικά µε το ότι η
στρατιωτική θητεία αποτελεί χαµένο χρόνο για έναν νέο Έλληνα,
για ένα Ελληνόπουλο, το οποίο υποχρεούµενο -είτε συνειδητο-
ποιηµένα είτε µη συνειδητοποιηµένα, καταναγκαστικά κατά την
άποψη τη δική σας- να υπηρετήσει τη θητεία του στις Ένοπλες
Δυνάµεις, υπηρετεί το υψηλότερο, το ιερότερο, το ιδανικότερο
απ’ όλα εκείνα τα στοιχεία που αποτελούν στοιχεία της εθνικής

µας ταυτότητας και του πατριωτισµού µας, που είναι η υπερά-
σπιση της εδαφικής ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας της
χώρας µας. 

Άρα θεωρώ ότι ο χαµένος χρόνος δεν έχει καµµία σχέση µε
αυτό που λέτε. Πιστεύω ότι είναι προσβολή προς όλα εκείνα τα
Ελληνόπουλα που δεκαετίες τώρα, όχι µόνο µεταπολεµικά, αλλά
και πριν από τον Α’ή τον Β’Παγκόσµιο Πόλεµο, τα Ελληνόπουλα
εκείνα, που τους βρήκε η στρατιωτική τους θητεία κατά την πε-
ρίοδο έκρυθµων καταστάσεων και πολεµικών περιόδων. Είναι µια
ιστορική προσβολή και µια προσβολή στη µνήµη ακόµη και των
νεκρών εκείνων που τους βρήκε σε υποχρέωση στρατιωτικής θη-
τείας αυτή η έκρυθµη ή εµπόλεµη κατάσταση. 

Πιστεύω ότι πρέπει να το ξανασκεφθείτε ή να ξανασκεφθείτε
την έννοια του χαµένου χρόνου. Δεν είναι χαµένος χρόνος, όταν
ένας νέος Έλληνας µαθαίνει να χειρίζεται ένα όπλο. Δεν είναι χα-
µένος χρόνος, όταν ένας νέος Έλληνας συµµετέχει σε διάφορες
διαδικασίες διάσωσης ή ιατρικής βοήθειας συµπολιτών µας σε
ακριτικές περιοχές, όπως οι Ένοπλες Δυνάµεις παρουσιάζονται
συνέχεια. 

Πιστεύω ότι µια ιδεολογική αγκύλωση πάνω σε ζητήµατα, που
πολλές φορές ενδεχοµένως µπορεί να σας φαίνονται σαν παρα-
δείγµατα, σας ωθεί στο να λέτε ότι είναι χαµένος χρόνος η εκ-
πλήρωση της στρατιωτικής θητείας των νέων Ελλήνων. 

Σχετικά µε το άρθρο 6 παράγραφος 4 του 2%, κύριε Υπουργέ,
πιστεύω ότι οι διακόσιοι περίπου που φέρονται στο 2% ανά
ΕΣΣΟ, που µας κάνει χίλιους διακόσιους τον χρόνο, είναι ένα µε-
γάλο νούµερο, όπως είπα και το πρωί, ένα σοβαρό νούµερο, το
οποίο ανοίγει διάπλατα την πόρτα σε αυτό που προσπαθείτε, µε
το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, να κλείσετε. 

Πρέπει να το δείτε. Ή να γίνει 1% ή να απαλειφθεί τελείως.
Μπορεί να γίνει. Υπάρχουν οι διαδικασίες και για υπηρεσιακούς
λόγους και για λόγους ανάγκης κοινωνικής προσφοράς. Υπάρ-
χουν οι διαδικασίες, υπάρχουν οι µέθοδοι, υπάρχουν οι συνθήκες
να το διορθώσετε και να δηµιουργήσετε αυτό το οποίο θέλετε,
όσον αφορά αυτές τις περιπτώσεις.

Η θεσµοθέτηση του 2% είναι µια παραδοχή που -εν σµικρώ ή
όχι- εν πάση περιπτώσει, όµως, εµάς µας επιτρέπει να λέµε ότι
αφήνετε την πόρτα ανοιχτή σε αυτό το οποίο προσπαθείτε να
εξαλείψετε.

Σχετικά µε τους γιατρούς προστέθηκε το «εφόσον δεν µπο-
ρούν να καλυφθούν από το Υπουργείο Υγείας κάποιες θέσεις»,
δηλαδή αυτές που κηρύσσονται άγονες. Επαναλαµβάνω ότι είναι
σωστή η διατύπωση, αλλά πρέπει πάνω απ’ όλα να λαµβάνονται
υπ’ όψιν, όπως λέτε, οι ανάγκες των µονάδων σε υγειονοµικό
προσωπικό, οι ανάγκες οι εκπαιδευτικές για ασκήσεις κ.λπ., κι
όλα αυτά τα οποία χρειάζονται οι παραµεθόριες περιοχές σχε-
τικά µε τους γιατρούς.

Το Γραφείο Στήριξης Οπλιτών είναι µια υπόθεση η οποία έχει
χλευαστεί από κάποιες πτέρυγες. Εγώ θεωρώ ότι είναι άστοχη
αυτή η επιλογή. Το Γραφείο Στήριξης Οπλιτών µπορεί να εφαρ-
µοστεί για ένα µικρό χρονικό διάστηµα, αλλά θα γίνει το «έλα να
δεις», κατά το κοινώς λεγόµενον, από διαφόρους τύπους, οι
οποίοι είτε ελαυνόµενοι από διαδικασίες περίεργες είτε αυτοί οι
οποίοι συνωθούνται στα πολιτικά γραφεία και µας λένε διάφορα
για τις συνθήκες του Στρατού -και κυρίως είναι προβληµατικές
περιπτώσεις- είτε διάφορα άλλα. Θα έχουµε µια σύγκρουση ιε-
ραρχίας, θα έχουµε ένα σοβαρό ζήτηµα των διοικητών των µο-
νάδων αλλά και των άλλων Υπηρεσιών και νοµίζω ότι θα πάτε εκεί
να κάνετε πράγµατα για τα οποία θα βρεθείτε προ απροόπτων
καταστάσεων, καταστάσεις οι οποίες δεν θα έλεγα ότι λύνουν
προβλήµατα. 

Ο προσφάτως κατελθών από το Βήµα, ο ανώτατος αξιωµατι-
κός κ. Ντζιµάνης, ανεφέρθη στο µισό άρθρο όσον αφορά το 25.
Ανεφέρθη µέχρι τον αντισυνταγµατάρχη. Δεν µίλησε, εν συνε-
χεία, για τους υπόλοιπους, θα έλεγα, επηρεασµούς της δικής
σας επιλογής, που πειράζετε τη συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθ-
µιση του ν. 3883. Το άρθρο αυτό αναφέρεται στην εξέλιξη των
αξιωµατικών. Αφορά τον προηγούµενο νόµο και θα έπρεπε να
δούµε εξαρχής την όλη υπόθεση και όχι αποσπασµατικά, όπως
κάνετε τώρα.

Συµφωνούµε στην τροποποίηση της βαθµολογίας των σχολών,

5212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



επειδή θα λύσει κάποια υφιστάµενα προβλήµατα στην εξέλιξη
των αξιωµατικών. Πρέπει, όµως, να επισηµανθεί ότι υπάρχει πρό-
βληµα σχετικά µε τα είδη των κρίσεων του άρθρου 25 του ν.
3883, το κατ’ απόλυτο και το κατ’ εκλογήν. 

Η κρίση απόλυτος εκλογή, κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά θα
γνωρίζετε, αφορά έναν µικρό αριθµό στελεχών από κάθε τάξη,
αυτόν τον µικρό αριθµό που όλοι λέµε, τους «αρίστους» και οι
οποίοι υπό προϋποθέσεις και κριτήρια προάγονται έναν χρόνο νω-
ρίτερα από τους συµµαθητές τους και προορίζονται να αποτελέ-
σουν συν τω χρόνω την αυριανή ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων.

Ένα από τα κριτήρια για την προαγωγή κατ’ απόλυτο εκλογή,
εκτός από τα προαπαιτούµενα υποχρεωτικά σχολεία, που πρέπει
να έχουν αποφοιτήσει µε βαθµό εξαίρετο, είναι ότι απαιτείται και
να έχουν αποφοιτήσει από την Ανωτάτη Διακλαδική Σχολή Πολέ-
µου µε τον βαθµό «Λίαν Καλώς» -«17», δηλαδή, και άνω- που τώρα
εσείς το πειράζετε και το κάνετε «15» και άνω. Έτσι υποβαθµίζετε
το σηµαντικότατο κριτήριο για την επιλογή των αρίστων. Γι’ αυτό
ο κ. Ντζιµάνης, ελαυνόµενος από κοµµατικό καθήκον και ξεχνών-
τας -δεν ξέρω- το στρατιωτικό του µέχρι τώρα δεν διάβασε όλη
τη ρύθµιση την οποία κάνετε και πειράζετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Η πρότασή µας είναι –σας το είπα
και στην επιτροπή- στην παράγραφο 2β, εδάφιο 3, του άρθρου 25
του ν. 3883 να υπάρξει µια τροποποίηση ως εξής: «Αποφοίτηση
από την Ανωτάτη Διακλαδική Σχολή Πολέµου µε βαθµό «17» και
άνω». 

Αν εµµείνετε, κύριε Υπουργέ, στην αρνητική άποψή σας, θα πω
ότι είναι πάρα πολύ ύποπτο έναν µήνα πριν από την κρίση -ελέχθη
και από τον εισηγητή µας, τον κ. Κεφαλογιάννη-, γιατί πειράζετε
τα κριτήρια της απολύτου εκλογής, πάνω στο έδαφος της οποίας
στηρίζεται το οικοδόµηµα της αυριανής ιεραρχίας, της αυριανής
ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων. Πρέπει να το σκεφτείτε πολύ σο-
βαρά αυτό, όταν µάλιστα πουθενά δεν υπάρχει αναφορά, ούτε
στην αιτιολογική έκθεση ούτε πουθενά αλλού, στην αλλαγή των
κριτηρίων. 

Είναι η ύστατη στιγµή να το δείτε, διότι δηµιουργείται µια
θρυαλλίδα σε ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, που αφορά την
εξέλιξη των αρίστων αξιωµατικών, οι οποίοι αφεύκτως θα αποτε-
λέσουν την αυριανή ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Αϊβατίδης έχει τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, θα καταστήσω σαφές ότι θα καταψηφίσω
επί της αρχής το σχέδιο νόµου, αλλά θα καταψηφίσω και πληθώρα
άρθρων, µεταξύ των οποίων επέλεξα να αναφερθώ στα 1,3 και 12. 

Όσον αφορά το άρθρο 1, ο Υπουργός Εθνικής Αµύνης αναγο-
ρεύεται σε υπέρτατο διεκπεραιωτή εξυπηρετήσεων των οπλιτών.
Σε κάθε περίπτωση η Χρυσή Αυγή πιστεύει ακράδαντα πως τον
ρόλο αυτόν θα πρέπει να τον παίξουν τα Επιτελεία. 

Στο άρθρο 3 γίνεται µια σαφής αναφορά στο σύµφωνο συµβίω-
σης. Το σύµφωνο συµβίωσης αποτελεί µια προώθηση πολιτικού
προϊόντος για τον ΣΥΡΙΖΑ, που το επαναφέρει µε τον τρόπο αυτόν
σε ένα σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης. Άραγε θα
πρέπει να φέρουν κάποιοι το «οµοφυλοφιλόσηµο» και ουχί το
εθνόσηµο, κύριε Υπουργέ; Γιατί κάποιοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
έφεραν αυτό το έµβληµα των οµοφυλοφίλων στο πέτο, κατά την
ψήφιση του σχεδίου νόµου περί συµφώνου συµβίωσης. 

Όσον αφορά στο άρθρο 12, οι αντιρρησίες συνείδησης χωρί-
ζονται σε δύο κατηγορίες. Είναι οι θρησκευτικοί και οι ιδεολογικοί.
Θα ρωτήσω τους Ανεξάρτητους Έλληνες: Γνωρίζουν ποιους εξυ-
πηρετούν µε το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου; Εξυπηρετούν τους
µάρτυρες του Ιεχωβά. Για τον ΣΥΡΙΖΑ: Ποιους εξυπηρετεί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Ο ΣΥΡΙΖΑ εξυπηρετεί τους αντιρρησίες ιδεολογίας, δηλαδή
τους αντιεξουσιαστές, οι οποίοι αρνούνται να κρατήσουν όπλο για
την πατρίδα, για την Ελλάδα. Όµως, κραδαίνουν µε µεγάλη ευκο-
λία τις µολότοφ. Είναι γνωστό αυτό. Η φύλαξη των συνόρων είναι
θέµα, το οποίο µπορεί να επιλυθεί µόνο µε έναν τρόπο. Δεν γίνεται
φύλαξη συνόρων µε την FRONTEX, παρά µόνο µε τις Ένοπλες Δυ-

νάµεις. 
Θα αναφερθώ σε δύο δεδοµένα, διότι κάποιοι συνεχίζουν να

επικαλούνται αυτό το ψευδεπίγραφο προσφυγικό ζήτηµα, το
οποίο είναι ουσιαστικά λαθροµεταναστευτικό. Η Σουηδία αποφά-
σισε να επαναπροωθήσει ογδόντα χιλιάδες άτοµα, τα οποία ζήτη-
σαν άσυλο και δεν τους δόθηκε. Αυτές οι ογδόντα χιλιάδες δεν
πρέπει να αναρωτηθούµε από πού πέρασαν; Προφανώς, το µε-
γάλο τους ποσοστό, από την Ελλάδα.

Δεύτερον, σήµερα στο Παρίσι, στην Ντίσνεϊλαντ, µουσουλµά-
νος φονταµενταλιστής επιχείρησε να τελέσει τροµοκρατική ενέρ-
γεια. Ήταν οπλισµένος και µε εκρηκτικά και φυσικά µε το Κοράνι
µαζί του. 

Σαν σήµερα πριν από είκοσι χρόνια το περιπολικό του Πολεµι-
κού Ναυτικού «ΑΝΤΩΝΙΟΥ» ύψωσε στη Μεγάλη Ίµια την ελληνική
σηµαία, ως όφειλε. Θα ενθυµίσω τα λεχθέντα από τον Χόλµπρουκ.
Είχε πει, λοιπόν: «No troops, no ships, no flags.». Στη συνέχεια ο
τότε Πρωθυπουργός, ο Κωνσταντίνος Σηµίτης, θεωρήθηκε από
κάποιους ως «αρχιερέας» της διαφθοράς. Θεωρώ ότι είναι ο «αρ-
χιερέας» των γκρίζων ζωνών. 

Ξηµερώµατα της 31ης Ιανουαρίου του 1996, ο υποπλοίαρχος
Χριστόδουλος Καραθανάσης, ο υποπλοίαρχος Παναγιώτης Βλα-
χάκος και ο Κερκυραίος αρχικελευστής Έκτωρ Γιαλοψός πέρασαν
στην αιωνιότητα, στο πάνθεον των Ελλήνων ηρώων, κάτω από του-
λάχιστον περίεργες συνθήκες.

Η Χρυσή Αυγή θα τιµήσει τη µνήµη τους το Σάββατο και κα-
λούµε όλους τους Έλληνες να παραστούν, όσους τουλάχιστον
αισθάνονται Έλληνες. Αθάνατοι ήρωες! 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρρά, χρει-
άζεστε δύο λεπτά ή είναι πολλά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Είναι πάρα πολλά, κύριε
Πρόεδρε. Απλώς, αν έχετε την καλοσύνη, θα µου δώσετε για ένα
λεπτό τον λόγο µετά την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μετά τον Υπουργό;
Μα, θα κλείσει ο Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Έχω θέσει ορισµένα ερω-
τήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέστε τα τώρα, για
να απαντήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τα έχω θέσει από νωρί-
τερα, για να µην τρώω τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει. Δεν θα µιλή-
σετε ξανά. 

Ο κ. Σταµάτης έχει τον λόγο για τέσσερα λεπτά για τη δευτε-
ρολογία του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου αρκούσαν
τέσσερα λεπτά, γιατί ανέβηκα στο Βήµα για συγκεκριµένο λόγο,
αλλά δεν µπορώ να µη διατυπώσω την άποψή µου για την οµιλία
του κ. Δουζίνα, που είναι και Πρόεδρος της Επιτροπής Εθνικής
Άµυνας. Ευγενέστατος ο άνθρωπος, δεν λέω, µε καλλιέπεια ο
λόγος του, αλλά δεν µπόρεσα να κατανοήσω τις απόψεις του
όσον αφορά τους αντιρρησίες συνείδησης. 

Αντιρρησίες συνείδησης δεν παρουσιάζονται για πρώτη φορά
στην Ελλάδα. Έχουν ξαναπαρουσιαστεί. Η τελευταία φορά που
παρουσιάστηκαν ήταν στο Βυζάντιο, που προτιµούσαν να ενδυ-
θούν το άµφιο του ιερέα, για να αποφύγουν τη στράτευση. Το
αποτέλεσµα αυτής της αποφυγής στράτευσης γνωρίζουµε όλοι
πόσο ακριβά το πλήρωσε ο Ελληνισµός και για πόσα χρόνια. 

Τα λέω αυτά, για να θυµόµαστε σε ποιους οφείλουµε ευχαρι-
στίες και σε ποιους όχι. Σ’ αυτούς που θυσιάζονται οφείλουµε
ευχαριστίες και όχι σ’ αυτούς που αποφεύγουν τη θυσία.

Ο λόγος, όµως, για τον οποίο ανέβηκα στο Βήµα έχει σχέση
µε την τροπολογία του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης. Κύριε
Υπουργέ, δεν είστε ο αρµόδιος Υπουργός, αλλά τι να κάνουµε;
Εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση. 

Υποτίθεται ότι η προτεινόµενη διάταξη έχει να κάνει µε τη σύν-
τµηση του χρόνου για την κρίση του Αρχηγού της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Μία δε από τις αιτίες που υποχρεώνουν, κατά την
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άποψη της Κυβέρνησης, να προβεί σ’ αυτήν τη ρύθµιση περιλαµ-
βάνεται στην έκθεση αξιολόγησης συνεπειών ρυθµίσεων –επισυ-
νάπτεται- στην οποία τι λέει; «Περαιτέρω, µε το άρθρο 31 του π.
δ. 24 του 1997, όπως αυτό τροποποιήθηκε µε το π. δ. «…/ 2015»,
ορίζεται ότι οι αξιωµατικοί της Ελληνικής Αστυνοµίας πλην του
Αρχηγού, κρίνονται τακτικώς κατά το χρονικό διάστηµα από 21
Ιανουαρίου µέχρι 20 Φεβρουαρίου κάθε έτους.».

Υπάρχει τέτοιο προεδρικό διάταγµα, κύριε Υπουργέ; Δεν
υπάρχει. Τότε δύο τινά συµβαίνουν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πώς ξέρετε ότι δεν υπάρχει; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Διότι εδώ έχει τελίτσες.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, το είδα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Το άµεσο, που βλέπετε εσείς, είναι

ότι έχει τελίτσες. Δεν έχει αριθµό. Το δεύτερο είναι η πληροφό-
ρηση που έχω. Η πληροφόρησή µου είναι ότι κατετέθη, πράγ-
µατι, προσχέδιο προεδρικού διατάγµατος στο Σ.τ.Ε., αλλά δεν
έχει ευδοκιµήσει η ΣΕΤΕ και δεν ξέρουµε εάν θα ευδοκιµήσει. 

Όµως δύο τινά συµβαίνουν. Ή ότι επιχειρεί η Κυβέρνηση να
παραπλανήσει την Ελληνική Βουλή, παρουσιάζοντας προθεσµίες
κρίσεως αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας σε ένα χρονικό
διάστηµα το οποίο στην πραγµατικότητα δεν υφίσταται, διότι µε
βάση την άλλη προθεσµία –του προεδρικού διατάγµατος που
είναι εν ισχύι–, οι κρίσεις γίνονται τον Μάρτιο, του δε Αρχηγού
τον Απρίλιο. Ποιος ο λόγος, λοιπόν, µιας επίσπευσης; Ή αυτό
συµβαίνει ή κάτι άλλο. 

Ή αυτό αποτελεί προκαταρκτική κίνηση για απονενοηµένο διά-
βηµα της Κυβέρνησης. Εννοώ εκλογές. Το έχουµε ξαναδεί αυτό
και στις κρίσεις των Ενόπλων Δυνάµεων.

Και επειδή άκουσα µια διαµαρτυρία, κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, αν δείτε τον Αρχηγό σας το επόµενο διάστηµα να «αρ-
µατώνεται» µε τα άρµατα και τα φυσεκλίκια του επαναστάτη,
ετοιµάστε τα εκλογικά σας βιβλιάρια. 

Όπως και να έχει το θέµα, επειδή η εισηγητική έκθεση, προ-
κειµένου να στηριχθεί αυτή η διάταξη, είναι ελλιπής, εκτός αν
κάνω λάθος, να µας παρουσιάσετε το προεδρικό διάταγµα που
είναι εν ισχύι σήµερα και που έχει ως ηµεροµηνία κρίσης την 21η

Ιανουαρίου. Εάν δεν συντρέχει αυτό, τότε οφείλει η Κυβέρνηση
άµεσα να αποσύρει αυτήν τη διάταξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν µπορεί να γίνει ψηφοφορία, κύριε

Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κάθε πέντε-έξι µήνες

θα έχουµε εκλογές στην Ελλάδα. Αυτό είναι το συµπέρασµα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Κύριε Πρόεδρε, ίσως χρειαστώ λίγο περισσότερο
χρόνο, διότι δεν µίλησα στην αρχή επί των άρθρων. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να σας πω το εξής όσον αφορά τις τροπο-
λογίες τις οποίες δεν δέχτηκα στο παρόν νοµοσχέδιο: Υπάρχει
µία πρόταση από την Ένωση Κεντρώων, η οποία γίνεται δεκτή
και η οποία θα περιληφθεί, όπως έχω πει, στο αµέσως επόµενο
νοµοσχέδιο. Αφορά τους στρατιωτικούς, τους υπαξιωµατικούς
που έχουν την επιµέλεια συγγενών, πέραν του πρώτου βαθµού,
για να είµαι πολύ συγκεκριµένος.

Δεύτερον, τροπολογίες που έχουν γίνει από Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και από Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
δεν πάνε χαµένες. Οι τροπολογίες που αφορούν τους αντιρρησίες
συνείδησης, όπως έχω εξηγήσει πολλές φορές και στις επιτροπές
–θα το ξαναπώ άλλη µία φορά- αυτό το ζήτηµα -η συνολική τακτο-
ποίηση- είναι λάθος να αφορά το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Θα µπει σε ψηφοφορία. Να το φέρετε
σε επόµενο νοµοσχέδιο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Με τον κ. Παρασκευόπουλο, τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, έχουµε πει ότι, παίρνοντας υπ’ όψιν όλες αυτές, θα καθί-
σουµε να συζητήσουµε αυτό το ζήτηµα σε µια επιτροπή και το
Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Δικαιοσύνης θα πρέπει
να αναλάβουν τη σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία. Αυτό παρα-
σύρεται σε σχέση µε το άλλο. Με αυτήν την έννοια το λέω.

Δεύτερον, µια σειρά τροπολογίες που κατέθεσε η κ. Κανέλλη
και που αφορούν –θα έλεγε κανένας- την καθηµερινή ζωή στο

στράτευµα, πάλι δεν πάνε χαµένες. 
Όµως, πάλι πολλές απ’ αυτές έχουν να κάνουν µε την ανα-

γκαία ρύθµιση µαζί µε άλλα Υπουργεία. Μερικές έχουν να κάνουν
και µε διαταγές. Δεν θα περάσουµε µε νόµο πόσες θα είναι οι
στολές στον Στρατό Ξηράς. Αυτά γίνονται και µε απλά διατάγ-
µατα. Ωστόσο, άλλα ζητήµατα έχουν να κάνουν µε το Υπουργείο
Οικονοµικών, µε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και λοιπά.

Μην ξεχνάτε πως ό,τι ακριβώς προβλέπει αυτός ο νόµος ήδη
εµπεριέχεται, όσον αφορά στο οικονοµικό του µέρος, στον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Παίρνουµε υπ’
όψιν και την κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή.

Δεύτερον ζήτηµα. Κάνουµε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια να
τιµήσουµε την ιστορία. Πάρτε ως παράλειψη την εξαρχής απο-
τίµηση φόρου τιµής στους ήρωες των Ιµίων. Το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας κάνει ειδικές εκδηλώσεις και σ’ αυτή την κατεύθυνση
κινείται µόνιµα. Γνωρίζετε ότι µόλις πρόσφατα φέραµε από την
Κύπρο τα λείψανα έξι ηρώων. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τα οστά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Πολύ σωστά, τα οστά έξι ηρώων της περιόδου 1964-
1974. 

Πρόσφατα σε ειδική τελετή µε εντολή αλλά και µε αντίστοιχη
ρύθµιση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας ήραµε –πώς να το πει
κανείς;- τον λόγο σιωπής του ήρωα Δηµήτριου Μητσάτσου –ζει
ο άνθρωπος-, ο οποίος υπήρξε κυβερνήτης της ακταιωρού «ΦΑ-
ΕΘΩΝ» στη µάχη της Τηλλυρίας. Από το 1964, αν δεν κάνω
λάθος, µέχρι τα τώρα, παρ’ ότι είχε χάσει το ένα του χέρι, δεν
είχε µιλήσει ποτέ κρατώντας -θα έλεγα- απόρρητα. Άρα κάνουµε
αυτή την προσπάθεια και νοµίζω σ’ αυτή την κατεύθυνση πρέπει
να συνεχίσουµε να κινούµαστε. 

Δεν θα µιλήσω για όλα, τα έχω πει πολλές φορές στην επι-
τροπή. Όµως, υπάρχουν ορισµένα ζητήµατα, στα οποία θα
ήθελα να αναφερθώ. 

Το πρώτο ζήτηµα είναι η περίφηµη συζήτηση που γίνεται εδώ
σε σχέση µε το άρθρο 1, που για µένα έχει και πολιτικά χαρακτη-
ριστικά. Ξαναρωτάω. Ποιος έχει την πολιτική ευθύνη για τα συ-
νολικά ζητήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων; Ποιος έχει την πολιτική
αρµοδιότητα; Σαφώς η πολιτική ηγεσία, η οποία αναθέτει επο-
πτεύει και ελέγχει την εφαρµογή. Έτσι είναι και οι µεταθέσεις,
έτσι και µια σειρά άλλων ζητηµάτων. 

Η πολιτική αντίληψη, η οποία εκφράστηκε εν πολλοίς εδώ,
είναι ότι ξέρουνε οι αξιωµατικοί και οι ανώτατοι αξιωµατικοί και
περιττεύουν όλα τα άλλα. Θα το βάζατε αυτό στους εξοπλι-
σµούς; Θα το βάζατε αυτό στην εθνική αµυντική βιοµηχανική
στρατηγική; Θα το βάζατε αυτό στις διαδικασίες ανασυγκρότη-
σης των Ενόπλων Δυνάµεων; Βεβαίως, αυτοί εισηγούνται. Βε-
βαίως, αυτοί κάνουν αναλύσεις, µελέτες και λοιπά. Είπα πώς θα
εφαρµοστεί ο νόµος. 

Πραγµατικά, αυτή η πολιτική λογική µού δηµιουργεί ένα πρό-
βληµα, τη στιγµή που κάνουµε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια µε
τον Υπουργό, Πάνο Καµµένο, να συµβάλουµε στην αναβάθµιση
του κοινοβουλευτικού ελέγχου και της λειτουργίας των επιτρο-
πών του, όσον αφορά στα ζητήµατα των Ενόπλων Δυνάµεων.
Αυτή τη στιγµή πρέπει να σας πω, για να γνωρίζετε, ότι προσα-
νατολιζόµαστε  στα συστήµατα που έχει η Γερµανία, που έχει η
Κύπρος. Δεν µπορούµε κατευθείαν να τα µεταφέρουµε, αλλά σε
επικοινωνία και επαφή µε τα Γενικά Επιτελεία, όπως κάναµε και
µ’ αυτό τον νόµο. Ξεκινήσαµε από τα Γενικά Επιτελεία, θα ολο-
κληρώσουµε µε τα Γενικά Επιτελεία και θα αναθέσουµε στα Γε-
νικά Επιτελεία. Αυτό θα κάνουµε. 

Σε σχέση µε τις µεταθέσεις, ακούω µια λογική ανάθεσης διά
νόµου, ώστε να ισχύει. Εδώ επενδύεται αυτό σε µια πονηρή
σκέψη, ενώ για πέµπτη φορά σε συνεδρίαση έχω πει τη διαδικασία
µετά τη διαµόρφωση των κριτηρίων, όποτε είναι έτοιµα και τα Γε-
νικά Επιτελεία. Και άκουσα από κάποια πλευρά του Κοινοβουλίου,
από Βουλευτή, ο οποίος συνήθως µιλάει από κάτω και όχι από
πάνω γι’ αυτά τα πράγµατα, να λέει «σιγά µην το αναθέσετε!».

Θα το καταλάβετε σύντοµα ότι θα το αναθέσουµε και θα το
ακούσετε σύντοµα, χωρίς να σας το πω εγώ. Θα το ακούσετε
από τα παράπονα όσων έχουν συνηθίσει να υπερβαίνουν τους
κανονισµούς και τους νόµους, µέσω των «κατάλληλων» ανθρώ-
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πων, αυτών που θα παίρνουν στα πολιτικά γραφεία και όλοι -και
ο Υπουργός- θα λένε: «Δεν µπορεί να γίνει, υπάρχει νόµος γι’
αυτό το θέµα.».

Δεύτερον, δεν θέλω να επεκταθώ, κύριε Λοβέρδο, σας το λέω,
παρά µόνο για τη θέση του εξωτερικού. Δεν πρόκειται για θέση
σε πρεσβείες. Σας θυµίζω µόνο ένα: Ελληνική Δύναµη Κύπρου.
Για τέτοια πράγµατα µιλάµε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Προφανώς, όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Προφανώς. Δεν πρόκειται για θέση σε πρεσβείες. 
Για τους Ολυµπιονίκες µάλλον έχει γίνει µια παρανόηση. Εµείς

δεν ρυθµίζουµε την πρόσληψη Ολυµπιονικών. Λέµε το εξής: Εάν
ένας Ολυµπιονίκης –τον οποίο έχουµε προσλάβει µε προηγού-
µενο νόµο, που έχουν φέρει προηγούµενες κυβερνήσεις, άσχετα
µε το εάν εγώ συµφωνώ ή όχι–  είναι ήδη τέσσερα χρόνια, αυτόν
δεν τον στέλνουµε να πάει σε σχολείο βασικής εκπαίδευσης.
Αυτό ρυθµίζουµε µόνο και τίποτε άλλο. Διαβάστε το προσεκτικά. 

Θα µιλήσω τώρα για τα ναυπηγεία Ελευσίνας και λογικά θα τε-
λειώσω µε αυτό. Εδώ υπάρχει περισσή πολιτική υποκρισία. Υπό
µια έννοια, εγώ είχα εύκολη πολιτική δουλειά αποφυγής της ευ-
θύνης. Θα µπορούσα από τις αρχές Οκτωβρίου να πω: «Τι µε νοι-
άζει; Τον Φεβρουάριο λήγει όλη η προηγούµενη σύµβαση, δεν
θα µπορέσει να ανταποκριθεί έτσι και αλλιώς η εταιρεία, θα τε-
λειώσει αυτή η διαδικασία, θα πάω στις ρήτρες και στις εγγυητι-
κές επιστολές.». 

Σκέφτηκα, όµως, τι θα πετύχω έτσι; Θα πετύχω τα εξής πράγ-
µατα: Πρώτον, το Πολεµικό Ναυτικό δεν θα έχει τις δύο τορπι-
λακάτους, όχι σε είκοσι εννέα µήνες αλλά ούτε σε εξήντα
τέσσερις, δεύτερον, τα ναυπηγεία στην ουσία θα κλείσουν και,
τρίτον, εξακόσιες οικογένειες θα µείνουν στον δρόµο. Αυτά τα
τρία πράγµατα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτά όµως σε εµάς δεν τα αναγνωρί-
ζατε!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Μισό λεπτό. 

Τι κάνω, λοιπόν; Καλώ τα περισσότερα κόµµατα και συζητάω
µαζί τους, ρωτώντας: «Να προχωρήσουµε σε µια τέτοια συµφω-
νία;». Η απάντηση ήταν: «Να κάνουµε την προσπάθεια.». 

Συζητάω µε τους εργαζόµενους, συζητάω µε την ιδιοκτησία
και µε το Πολεµικό Ναυτικό και κάνουν την προσπάθεια. Μέσα
σε αυτή τη διαδικασία τα κόµµατα γενικά και πιο ειδικά είναι ενη-
µερωµένα. Και εγώ δεν µπορώ να καταλάβω το οργίλο ύφος του
κ. Θεοχάρη. Γιατί βεβαίως καταλαβαίνω ότι συνήθως στο παζάρι
φωνάζει περισσότερο όποιος έχει να πουλήσει το πιο σάπιο
πράγµα. Όµως, ειδικά µε το Ποτάµι και µε πρόσκληση βεβαίως
από αυτό, πήγα στην Επιτροπή του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
και έκανα µια προσπάθεια να εξηγήσω και πάντα είµαι έτοιµος
να εξηγώ σε αυτή τη διαδικασία. 

Και δεν είναι έτσι όπως τα λέει ο κ. Παφίλης, ο οποίος δεν είναι
εδώ. Το 60% ψήφισε τη συµφωνία και το 40% ήθελε το 70% του
µισθού να γίνει εκατό τοις εκατό! Αυτή ήταν η διαφορά ανάµεσα
στους εργαζόµενους. Γιατί εγώ έχω πάει στα ναυπηγεία Ελευσί-
νας και µία και δύο φορές και έχω κατηγορηθεί ότι πολύ το τρα-
βάω το πράγµα. 

Τρίτον -και ας δούµε και τη διαφορά µετά µε τα προηγούµενα-
, το πρόγραµµα αφορούσε επτά τορπιλακάτους, ύψους περίπου
880 εκατοµµυρίων. 

Πρακτικά, τι γινόταν κάθε φορά και φτάναµε –το λέω σαν ελ-
ληνικό κράτος- στο να µην µπορούµε να πάρουµε; Παίρναµε την
προκαταβολή από την επόµενη και τη ρίχναµε στην προηγού-
µενη. Και ποιος το έκανε αυτό το πράγµα; Ποιος το έπαιρνε αυτό
το πράγµα; Το έπαιρνε η ιδιοκτησία. Γι’ αυτό έβαλα το ζήτηµα να
µου πείτε µέσα στη σύµβαση 1 ευρώ που πηγαίνει στην ιδιοκτη-
σία. Η ιδιοκτησία δεν παίρνει ούτε 1 ευρώ. 

Καθίσαµε -υπάρχει και µελέτη κοινά συµφωνηµένη- µε τους ερ-
γαζόµενους για το πόσα θα είναι τα χρήµατα που θα πάνε στους
εργαζόµενους, πόσα θα είναι τα χρήµατα που θα πάνε στο ΙΚΑ και
στις ασφαλιστικές εισφορές. Δεύτερον, τα δικαιώµατα των εργα-
ζοµένων απέναντι στην ιδιοκτησία δεν απαλείφονται και τα δικαιώ-
µατα του Πολεµικού Ναυτικού απέναντι στην ιδιοκτησία και µε την
τροπολογία και µε τη σύµβαση δεν φεύγουν, δεν αίρονται. 

Αυτό που εµείς θέλουµε είναι, ό,τι και να συµβεί, να πάρει τις
δύο πυραυλακάτους -οι οποίες πρέπει να σας πω ότι είναι ένα
υπέροχο επίτευγµα του Πολεµικού Ναυτικού και της τεχνογνω-
σίας και των ανθρώπων των ναυπηγείων Ελευσίνας- και αυτό
προσπαθούµε να κάνουµε. 

Είσαι σίγουρος, µε ρωτάνε, ότι η ιδιοκτησία θα ανταποκριθεί;
Απαντώ. Με βάση τη συµφωνία και µε βάση τον νόµο, µε µία έν-
νοια -επιτρέψτε µου να το πω µε αυτόν τον τρόπο- έχω όλα τα δι-
καιώµατα, αν δεν ανταποκριθεί, να ακολουθηθούν όλες οι νόµιµες
και νοµικές διαδικασίες και να πάρω και τις δύο πυραυλακάτους.
Νοµίζω ότι σε αυτό το επίπεδο µπορούµε να συµφωνήσουµε. 

Άρα εδώ καταλαβαίνω, από άποψη πολιτικής σκοπιµότητας, τι
µπορεί να πει ο καθένας, αλλά αυτή είναι η λογική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αν συντοµεύσετε κιό-
λας, η συµφωνία θα είναι πανηγυρική, κύριε Υπουργέ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Δύο πράγµατα θα πω ακόµα. 

Όσον αφορά την αριστεία, γίνεται και ξαναγίνεται αυτή η συ-
ζήτηση. Ανακυκλώνεται µια εξαιρετικά ασθενής επιχειρηµατολο-
γία. Είπε κάτι ο Βουλευτής και απόστρατος Στρατηγός, ο κ.
Ντζιµάνης. Θέλω, όµως, να επικαλεστώ την κοινή λογική. Η Νέα
Δηµοκρατία υποστηρίζει σθεναρά αυτή τη στιγµή έναν νόµο που,
αν δεν κάνω λάθος, καταψήφισε στη Βουλή. Ένα ζήτηµα είναι
αυτό. Εναντιώνεστε σε βαθµολογίες, τις οποίες χρησιµοποιήσατε
σαν Νέα Δηµοκρατία και δεν τις αλλάξατε. 

Κι ας πάµε πιο συγκεκριµένα. Θέλω εγώ την αριστεία και στα
σχολεία; Βεβαίως, τη θέλω και στις σχολές. Όµως, ένας αξιωµα-
τικός ο οποίος έχει µια καριέρα σαράντα χρόνων, έχει µόνο το
εξάµηνο και το ενιάµηνο υποχρεωτικό σχολείο; Δεν είναι η επι-
χειρησιακή και επαγγελµατική του κατάρτιση, δεν είναι η διαχεί-
ριση προσωπικού, δεν είναι η αποτελεσµατικότητά του, οι οποίες
τον καθιστούν άριστο; 

Θέλω να σας πω µια προσωπική γνώµη -δεν θέλω να πω κάτι-
και φαντάζοµαι θα συµφωνήσετε σε αυτό το πράγµα. Εγώ
θεωρώ άριστο αξιωµατικό τον Δηµήτρη Ίτσιο, ο οποίος ήταν λο-
χίας. Φαντάζοµαι τον γνωρίζετε όλοι και γνωρίζετε και την ιστο-
ρία του. Κι αν αρχίζουµε και συζητάµε µετά και µπούµε στη
διαδικασία τι είναι και ποιοι είµαστε οι «Ελληναράδες» και ποιοι
δεν είµαστε, ήταν και βλάχικης καταγωγής, ως γνωστόν. Δεν
είναι άριστος; Θα το συγκρίνω αυτό; Θα µου πει κανείς –και
σωστά θα µου το πει- ότι υπάρχει µία άλλη διαδικασία τώρα. 

Είπα για την πολιτική υποκρισία. Επιτρέψτε µου να πω και για
τον πολιτικαντισµό. Όσον αφορά το προσφυγικό και τις µετανα-
στευτικές ροές –αφορά όλη την Κυβέρνηση-, θέλω να κάνω µια
ιδιαίτερη αναφορά και στον Υπουργό Συντονισµού και στο
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής και στο Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη και στο Υπουργείο Ναυτιλίας και στο Υπουρ-
γείο Μεταφορών και στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, που
σηκώνει το µεγαλύτερο βάρος.           

Προσπαθούµε και συνεργαζόµαστε. Το να ψάχνει κάποιος να
βρει, να αποµονώσει, µία λέξη και να δηµιουργήσει µε αυτόν τον
τρόπο –πώς να το πω;- ντόρο, είναι κατά τη γνώµη µου πολιτι-
καντισµός.

Και όσον αφορά τις Ένοπλες Δυνάµεις και το Υπουργείο Εθνι-
κής Άµυνας, ήθελα να σας πω το εξής: Έχει συµβάλει τα µέγιστα
στην έρευνα και τη διάσωση. Έχει συµβάλει τα µέγιστα µε εκα-
τοµµύρια. Κάτι που διαβάστηκε για 200.000 αφορά µόνο ένα
Σώµα –αν δεν κάνω λάθος- το Ναυτικό. Εάν πάµε στον Στρατό
Ξηράς, θα δείτε ότι πρόκειται για εκατοµµύρια. Έχει προτείνει
οκτώ και έχει δώσει στρατόπεδα προς εκµετάλλευση. Μην ξε-
χνάµε ότι η Μόρια και το άλλο στρατόπεδο είναι πρώην στρατό-
πεδα. Έχει δώσει δυνάµεις για τη διαµόρφωση χώρων.

Είµαι ιδιαίτερα χαρούµενος –δεν το λέω γι’ αυτό, θα µπορούσε
να είναι οποιοσδήποτε άλλος- που έσφιξα το χέρι του ανθρώπου
της χρονιάς, ο οποίος είναι λοχίας ΕΠΟΠ στη δύναµη της ΕΛΔΥΚ
και έσωσε την έγκυο στη Ρόδο το καλοκαίρι. Τα γνωρίζετε από
τα πρωτοσέλιδα.

Εδώ, όµως, πάµε συγκεκριµένα για το ζήτηµα που µπαίνει σε
σχέση µε τη Σένγκεν. Συµφωνεί κανείς εδώ µέσα µε τις πιο
ακραίες φωνές και πρακτικές ευρωπαϊκών συντηρητικών πολιτι-
κών δυνάµεων; Συµφωνεί µε το γεγονός ότι χώρες της Ευρώπης
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δεν ανταποκρίνονται; Και ενώ έχουµε εκατόν εξήντα χιλιάδες,
έχουν πάει να µετεγκατασταθούν τετρακόσιοι. Τα είπε ο κ. Αβρα-
µόπουλος. 

Σε αυτή τη λογική –αν θέλετε- εµείς πρέπει να προσπαθή-
σουµε να κάνουµε το καλύτερο, όπως και οι άλλοι, γιατί έχουν
ευθύνες. Και αυτά που ανέφερα για τις Ένοπλες Δυνάµεις, θέλω
να πω ότι τα πληρώσαµε βασικά από τον προϋπολογισµό µας.
Αυτό είναι ένα βασικό, κατά τη γνώµη µου, ζήτηµα.

Μπορεί καθένας να ψάχνει να βρει το πιο ειδικό θέµα και να βλέ-
πει από πίσω –θα έλεγε κανένας- πονηριές. Δεν είµαστε, όµως,
όλοι ίδιοι. Και θα ήθελα µια γενιά πολιτικών, η οποία δεν θα είναι
ίδια µε την προηγούµενη. Και αυτό έχει µεγάλη σηµασία.

Θέλω να πω ένα ακόµη και να κλείσω και ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, για την ανοχή. Διάβασα πρώτη φορά το «Πόλεµος και
Ειρήνη», όταν ήµουν στο δηµοτικό. Το έχω διαβάσει πέντε
φορές. Κάθε φορά µού έµενε µία φράση, την πρώτη φορά ως
απορία, τη δεύτερη ότι –ας πούµε- έτσι γίνεται στην κοινωνία και
κάποια άλλη φορά µε βάση τη λογική ότι εγώ δεν θέλω να γίνεται
έτσι στην κοινωνία, αλλά θέλω να είµαι άλλο πράγµα. Ήταν η
φράση του Τολστόι ότι τα γαλόνια συνήθως δεν κερδίζονται στα
πεδία των µαχών, αλλά στα σαλόνια των στρατηγών.

Εγώ, εµείς, εσείς, οι Ένοπλες Δυνάµεις, θα πρέπει να είµαστε
αντίθετοι στο να κερδίζονται τα γαλόνια στα γραφεία των στρα-
τηγών. Και πρέπει να σας πω και να σας οµολογήσω ότι, όσο έχω
στη γνώση µου, το σύνολο των Ενόπλων Δυνάµεων, η συντρι-
πτική πλειοψηφία –δεν θέλω να πω και 100%- λειτουργεί σε αυτή
τη λογική, ότι θα κερδίσουν τα γαλόνια τους στα πεδία των
µαχών, της αποτροπής, της κοινωνικής προσφοράς και όχι µε
ρουσφέτια, όχι στα σαλόνια των στρατηγών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων
και των τροπολογιών…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Μισό λεπτό, επειδή είχε κάνει µία ερώτηση ο κ. Σταµά-
της και νοµίζω ότι είναι σοβαρό και  γι’ αυτό έπρεπε να επικοινω-
νήσω. Το καταλαβαίνει και ο ίδιος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μην ξεπεράσουµε το
«Πόλεµος και Ειρήνη», σε διάρκεια εννοώ, κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Είναι το π.δ. 4/2016 άρθρο 1 παράγραφος 2, ΦΕΚ Α8
του 2016. Και αυτές γίνονται από 21 Ιανουαρίου έως 20 Φε-
βρουαρίου. Αυτή είναι η ενηµέρωση που έχω -όπως καταλαβαί-
νετε- και από το Υπουργείο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Πότε είναι αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Το είπα και θα σας το δώσω. Είναι το π.δ. 4/2016
άρθρο 1 παράγραφος 2.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ηµεροµηνία;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Είναι 22 Ιανουαρίου, ΦΕΚ Α8 του 2016 και γίνονται από
21 Ιανουαρίου έως 20 Φεβρουαρίου. Αυτό για το τυπικό, αλλά
ουσιαστικό πολιτικά ζήτηµα που βάλατε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Αυτή είναι η δεύτερη εκδοχή που
προανέφερα, κύριε Υπουργέ. Προετοιµάζετε εκλογές. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Η πολιτική σας εκτίµηση, βεβαίως, είναι σεβαστή. Συ-
νήθως, κύριε Σταµάτη, είναι και ατυχής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Να σας το εξηγήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σταµάτη, θα το

λύσουµε αυτήν την ώρα το θέµα; Εγώ προτείνω, αντί κάθε πέντε
µήνες, να κάνουµε κάθε τρεις µήνες εκλογές στην Ελλάδα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας της
ψηφοφορίας ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ;
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μία, νοµίζω, πρόταση διευκολυντική επί

της διαδικασίας θα ήθελα να προτείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Κανέλλη, σας

ακούµε.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Επειδή οι τροπολογίες είναι πολλές, επειδή

τα άρθρα είναι πολλά και η ώρα είναι περασµένη, θα παρακα-
λούσα τουλάχιστον στις τροπολογίες να λέγονται καθαρά, ένα
ένα τα νούµερα, έτσι ώστε να µη γίνει λάθος, γιατί έχουν µπερ-
δευτεί. Υπάρχουν τροπολογίες της πρώτης µέρας, τροπολογίες
της δεύτερης συζήτησης ή σηµερινές και πρέπει να µπορέσουµε
να ψηφίσουµε µε νηφαλιότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα γίνει προσπάθεια,
κυρία Κανέλλη.

Κύριε Κατσίκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνώ από-

λυτα µε αυτό που είπε η κ. Κανέλλη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Θα παρακαλούσα, όµως, να

γίνει µία επιβεβαίωση των τροπολογιών, τις οποίες πρότεινε και
έκανε δεκτές ο κύριος Υπουργός ως προς τους αριθµούς, για να
µην µπερδευτούµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν ακούγεται
στα µέσα τι ψηφίζουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σηµειώνεται.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: …προτείνω να επαναλαµβάνετε εσείς

από µικροφώνου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Ρύθµιση θεµάτων
µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας προσωπικού και άλλες διατάξεις»
και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6
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έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

24 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

25 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

26 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

27 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

28 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Συνεπώς το άρθρο

29 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

30 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):  Συνεπώς το άρθρο

31 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 163 και ειδικό 17, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Παρών.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 163 και ειδικό 17 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 165 και ειδικό 18;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 165 και ειδικό 18 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 166 και ειδικό 19;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 166 και ειδικό 19 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 167 και ειδικό 20;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 167 και ειδικό 20 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 162 και ειδικό 16;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 162 και ειδικό 16 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 160 και ειδικό 14;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.  
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 160 και ειδικό 14 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 152 και ειδικό 12;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 152 και ειδικό 12 έγινε δεκτή κατά πλειοψη-
φία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 161 και ειδικό 15, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 161 και ειδικό 15 έγινε δεκτή, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσσε-
ται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας προσωπικού
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της αρχής
και επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας προσωπικού
και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Ρύθµιση θεµάτων µεταθέσεων οπλιτών, µέριµνας προσω-
πικού και άλλες διατάξεις»

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΜΕΤΑΘΕΣΕΙΣ ΟΠΛΙΤΩΝ

Άρθρο 1
Γενικά

1. Οι οπλίτες, που εκπληρώνουν τη στρατεύσιµη στρατιωτική
και πρόσθετη υποχρέωσή τους στις Ένοπλες Δυνάµεις (ΕΔ), το-
ποθετούνται, µετατίθενται, αποσπώνται και διατίθενται, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου. Οι ίδιες διατάξεις εφαρ-
µόζονται και για τους Δόκιµους Εφέδρους, τους Επίκουρους
Αξιωµατικούς και τους Εφέδρους Αξιωµατικούς.

2. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κατόπιν εισήγησης του αρµό-
διου Κλάδου των ΕΔ, αποφασίζει και υλοποιεί τις τοποθετήσεις,
µεταθέσεις, αποσπάσεις και διαθέσεις του προσωπικού των κα-
τηγοριών της προηγούµενης παραγράφου. Η παραπάνω αρµο-
διότητα δύναται να µεταβιβάζεται στους Αρχηγούς των Γενικών
Επιτελείων, οι οποίοι έχουν δικαίωµα περαιτέρω µεταβίβασής
της σε ανώτατους ή ανώτερους αξιωµατικούς.

Άρθρο 2
Ορισµοί

1. Για τις ανάγκες του παρόντος  νόµου:
α. Ο όρος «εξαρτώµενα µέλη» έχει την έννοια, που ορίζεται

στις παραγράφους 1 και 2 του άρθρου 11 του ν. 4172/2013
(Α’167).

β. Τοποθέτηση είναι η αρχική ή η οριστική ένταξη του οπλίτη
σε Μονάδες και Υπηρεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων, αµέσως
µετά το πέρας της αρχικής υποχρεωτικής βασικής και ειδικής,
κατά περίπτωση εκπαίδευσης, όπως αυτή καθορίζεται από τις
σχετικές διαταγές των Γενικών Επιτελείων (ΓΕ) των Κλάδων των
ΕΔ.

γ. Μετάθεση είναι η οριστική – πλην περιπτώσεων πειθαρχικού
παραπτώµατος - µετακίνηση του οπλίτη από τη θέση που έχει το-
ποθετηθεί, σε διαφορετική Μονάδα-Ανεξάρτητη Υποµονάδα ή
Υπηρεσία.

δ. Απόσπαση είναι η προσωρινή µετακίνηση, για κάλυψη έκτα-
κτων υπηρεσιακών αναγκών που δεν µπορούν άµεσα να καλυ-
φθούν µε τοποθέτηση ή µετάθεση οπλίτη. Με την απόσπαση δεν
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µεταβάλλεται η οργανική υπαγωγή του οπλίτη, ενώ η διάρκειά
της δεν µπορεί να υπερβαίνει τις σαράντα πέντε (45) ηµέρες καθ’
όλη τη διάρκεια της θητείας του. Κατόπιν αιτιολογηµένης από-
φασης του Αρχηγού του ΓΕ µπορεί να παραταθεί κατά δέκα
πέντε (15) ηµέρες.

ε. Διάθεση είναι η απασχόληση του οπλίτη σε διαφορετική Μο-
νάδα ή Υπηρεσία από αυτή, όπου έχει τοποθετηθεί ή µετατεθεί,
µέχρι δέκα πέντε (15) ηµέρες καθ’ όλη τη διάρκεια της θητείας
του, συνολικά ή τµηµατικά, στις περιπτώσεις που οι ανάγκες της
υπηρεσίας δεν καλύπτονται µε τοποθέτηση, µετάθεση ή από-
σπαση.

στ. Τόπος προτίµησης οπλιτών θεωρείται ο δήµος της επιλο-
γής τους, εφόσον ο τόπος αυτός αποτελεί έδρα στρατιωτικής
υπηρεσίας των ΕΔ.

Άρθρο 3
Τοποθετήσεις - τακτικές και έκτακτες µεταθέσεις

1.  Οι τοποθετήσεις των οπλιτών  στις ΕΔ διενεργούνται ως
εξής:

α. Στρατός Ξηράς
Οι οπλίτες αµέσως µετά το πέρας της βασικής και ειδικής εκ-

παίδευσης, όπως αυτή καθορίζεται από τις σχετικές διαταγές
του Γενικού Επιτελείου Στρατού (ΓΕΣ), τοποθετούνται σε Μονά-
δες Επιχειρησιακής εκπαίδευσης της Θράκης, των νήσων του
Ανατολικού Αιγαίου, των Δωδεκανήσων, της Κρήτης, της Μακε-
δονίας, καθώς και σε Μονάδες Προκάλυψης της µεθορίου της
Ηπείρου, της Μακεδονίας και της Θράκης.

β. Πολεµικό Ναυτικό
Οι οπλίτες αµέσως µετά το  πέρας της βασικής και ειδικής  εκ-

παίδευσης, όπως αυτή καθορίζεται  από τις σχετικές διαταγές
του Γενικού Επιτελείου Ναυτικού (ΓΕΝ), τοποθετούνται καταρ-
χήν σε πλοία, Ναυστάθµους, Ναυτικά Παρατηρητήρια ή Υπηρε-
σίες νήσων και στη συνέχεια σε λοιπές Μονάδες και Υπηρεσίες
µε κριτήριο τη στελέχωση αυτών µε τον υψηλότερο βαθµό δυ-
σκολίας στο σύνολο της Επικράτειας.

γ. Πολεµική Αεροπορία
Οι οπλίτες αµέσως µετά το πέρας της βασικής και ειδικής εκ-

παίδευσης, όπως αυτή καθορίζεται από τις σχετικές διαταγές
του Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας (ΓΕΑ), τοποθετούνται καταρ-
χήν σε Μονάδες και Υπηρεσίες, εκτός των Νοµών Αττικής και
Θεσσαλονίκης µε τον υψηλότερο βαθµό δυσκολίας και κατά δεύ-
τερο σε Μονάδες και Υπηρεσίες µε όµοιο βαθµό δυσκολίας που
βρίσκονται εντός των ανωτέρω νοµών.

2. Για τις τοποθετήσεις και τις  µεταθέσεις των οπλιτών λαµ-
βάνονται  υπόψη τα παρακάτω αναφερόµενα, κατά σειρά προτε-
ραιότητας, κριτήρια:

α. Υπηρεσιακά κριτήρια:
(αα). Κάλυψη των επιχειρησιακών ή  και υπηρεσιακών αναγ-

κών.
(ββ). Αξιοποίηση της απονεµηθείσας  στον οπλίτη ειδικότητας.
(γγ). Επίπεδο γραµµατικών γνώσεων  του οπλίτη.
(δδ). Προσόντα και ειδικές δεξιότητες.
(εε). Επαγγελµατική εµπειρία στην  απονεµηθείσα ειδικότητα.
β. Οικονοµικά και Κοινωνικά κριτήρια:
(αα). Η απώλεια συγγενούς α’ βαθµού  κατά το τελευταίο έτος

πριν  την κατάταξή του ή κατά  τη διάρκεια της θητείας του.
(ββ). Ανεργία γονέων µε χαµηλό οικογενειακό εισόδηµα, όπως

κάθε φορά ορίζεται, εφόσον ο οπλίτης είναι εξαρτώµενο µέλος.
Ανεργία συζύγου, για τον έγγαµο οπλίτη και συντρόφου για τον
οπλίτη που έχει συνάψει σύµφωνο συµβίωσης, µε τουλάχιστον
ένα (1) τέκνο και χαµηλό οικογενειακό εισόδηµα, όπως κάθε
φορά ορίζεται. 

(γγ). Οι οπλίτες µε ένα τουλάχιστον τέκνο ή σύζυγο ή γονέα ή
αδελφό µε αναπηρία σε ποσοτό 67% και άνω. Οι οπλίτες που
έχουν την επιµέλεια µε δικαστική απόφαση ή είναι ανάδοχοι ή
θετοί γονείς ατόµου µε ποσοστό αναπηρίας 67% και άνω.

(δδ). Οπλίτης µε τουλάχιστον ένα (1) τέκνο.
(εε). Οπλίτης, µέλος πολύτεκνης, τρίτεκνης  ή µονογονεϊκής

οικογένειας και ο ορφανός και από τους δύο γονείς χωρίς εξαρ-
τώµενα µέλη που δεν δικαιούται τη µεταφορά του στους υπό-

χρεους µειωµένης στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης και
οι αδελφοί του είναι εξαρτώµενα µέλη.

(στστ). Οπλίτης, µέλος πολύτεκνης, τρίτεκνης  ή µονογονεϊκής
οικογένειας.

(ζζ). Ανεργία γονέα και χαµηλό οικογενειακό  εισόδηµα, εφό-
σον ο οπλίτης είναι  εξαρτώµενο µέλος. Ανεργία συζύγου για τον
έγγαµο οπλίτη ή συντρόφου µε σύµφωνο συµβίωσης.

γ. Αντικειµενικά κριτήρια: 
Τα αντικειµενικά κριτήρια καθορίζονται από παράγοντες οι

οποίοι επηρεάζουν τις συνθήκες διαβίωσης του προσωπικού και
κατηγοριοποιούν τις Μονάδες, ανάλογα µε το βαθµό δυσκολίας
τους. Οι παράγοντες που καθορίζουν το βαθµό δυσκολίας της
µονάδας ανά κλάδο είναι οι εξής:

(αα). Αποστολή και επιχειρησιακή κατάσταση  Μονάδας.
(ββ). Απόσταση από τη µεθόριο.
(γγ). Έδρα Μονάδας σε σχέση µε  τον πληθυσµό της περιο-

χής.
(δδ). Απόσταση από έδρα δήµου ή αστικού κέντρου νήσου.
(εε). Τουριστικός χαρακτήρας της περιοχής.
(στστ). Ύπαρξη µέσων µαζικής µεταφοράς.
(ζζ). Κλιµατολογικές συνθήκες. Ως µέτρο  λαµβάνεται το ήπιο

κλίµα (µέση  θερµοκρασία Αττικής).
3. Οι αρµόδιες διευθύνσεις των  ΓΕ καταρτίζουν Πίνακες µε τη

µοριοδότηση και κατηγοριοποίηση των Μονάδων τους, αναλό-
γως του βαθµού δυσκολίας τους.

4. Τα οικονοµικά και κοινωνικά  κριτήρια µοριοδοτούνται κατά
σειρά προτεραιότητας, όπως απαριθµούνται  στην υποπαρά-
γραφο β’ της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου και λαµβά-
νονται υποχρεωτικά υπόψη µαζί µε τα υπηρεσιακά για την
απονοµή ειδικότητας και τις τοποθετήσεις και µεταθέσεις των
οπλιτών.

5. Οι τοποθετήσεις και οι µεταθέσεις  των οπλιτών διέπονται
από  τις αρχές της αµεροληψίας  και της αξιοκρατίας και υλο-
ποιούνται πρωτίστως µε βάση τις υπηρεσιακές ή και επιχειρησια-
κές ανάγκες.

6. Οι µεταθέσεις διακρίνονται σε  τακτικές και έκτακτες. Τα αν-
τικειµενικά  κριτήρια µοριοδοτούνται και  λαµβάνονται υπόψη
αθροιστικά  µε τη µοριοδότηση των οικονοµικών-κοινωνικών  κρι-
τηρίων.

7. Οι οπλίτες που τοποθετούνται  σε Μονάδες του άρθρου 3
παράγραφος 1, συλλέγουν µόρια για κάθε  µήνα υπηρεσίας τους
σε αυτές, εξαιρουµένου του χρόνου απόσπασης  ή διάθεσης σε
άλλη Μονάδα, όπου ο οπλίτης λαµβάνει τα  µόρια της Μονάδας,
που αποσπάστηκε  ή διατέθηκε.

8. Τακτική µετάθεση δικαιούνται  οι οπλίτες που έχουν συλλέ-
ξει, κατά τη διάρκεια της τουλάχιστον  πεντάµηνης υπηρεσίας
τους σε  Μονάδες του άρθρου 3 παράγραφος 1, εκείνο τον
αριθµό µορίων, που  κάθε φορά τα ΓΕ των Κλάδων  καθορίζουν
ότι απαιτείται για  κάθε Εκπαιδευτική Σειρά Στρατεύσιµων Οπλι-
τών (ΕΣΣΟ).

9. Στις τακτικές µεταθέσεις για  τον υπολογισµό των µορίων
από τα αντικειµενικά κριτήρια, θεωρείται ότι όλοι οι οπλίτες, που
δικαιούνται µετάθεση, κατά  το χρόνο αξιολόγησής της, συγκεν-
τρώνουν  το σύνολο των µορίων που αντιστοιχεί στην πεντάµηνη
υπηρεσία στη Μονάδα. Σε περίπτωση που οπλίτης αποσπάται,
µετά την υποβολή της δήλωσης τόπου προτίµησης, ενηµερώνε-
ται αµέσως το αρµόδιο ΓΕ.

10. Έκτακτες µεταθέσεις υλοποιούνται  οποτεδήποτε εφόσον
η µοριοδότηση  του οπλίτη υπερβαίνει τον αριθµό µορίων, που
καθορίστηκε για τις τακτικές µεταθέσεις της ΕΣΣΟ κατάταξής
του ή της προηγούµενης, στην περίπτωση που οι λόγοι που προ-
κάλεσαν τη µεταβολή της µοριοδότησης, προκύπτουν πριν τη
συµπλήρωση πεντάµηνης υπηρεσίας στη Μονάδα. Έκτακτη µε-
τάθεση µπορεί να διενεργείται και σε περίπτωση σοβαρού πει-
θαρχικού παραπτώµατος, το οποίο προσµετράται αρνητικά στη
διαδικασία µοριοδότησης.

11. Τα ΓΕ µε την έκδοση των  τακτικών µεταθέσεων κοινοποι-
ούν  τον αριθµό των µορίων πενήντα (50) οπλιτών που συγκέν-
τρωσαν τα λιγότερα µόρια και µετατέθηκαν, τη Μονάδα που ήταν
τοποθετηµένοι, τη Μονάδα που µετατέθηκαν, τους τόπους προ-
τίµησής τους και το σύνολο των µορίων που συγκέντρωσαν ανά
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κριτήριο, χωρίς να αναφέρονται άλλα προσωπικά στοιχεία. Η
ενηµέρωση αυτή γίνεται αποκλειστικά ηλεκτρονικά µέσω των επί-
σηµων ιστότοπων των ΓΕ.

12. Οι διατάξεις των παραγράφων 3 και 4 του άρθρου 75 του
ν. 3421/2005 (Α’302), καθώς και οι διατάξεις του  π.δ. 11/2014
(Α’17) δεν θίγονται. Τυχόν ευνοϊκότερες διατάξεις για κατηγορίες
των περιπτώσεων της παραγράφου 2β του παρόντος κατι-
σχύουν.

Άρθρο 4
Δήλωση τόπου προτίµησης

1. Όλοι οι οπλίτες υποβάλλουν  δήλωση του τόπου προτίµη-
σής  τους για τοποθέτηση και µετάθεση, στην οποία µπορούν να
δηλωθούν  έως τέσσερις (4) τόποι ή Μονάδες, αλλά τουλάχιστον
δύο (2) διαφορετικές Φρουρές.

2. Η δήλωση τόπου προτίµησης  υποβάλλεται στο Κέντρο Κα-
τάταξης  εντός δέκα (10) ηµερών από την  κατάταξη και συνο-
δεύεται από  τα δικαιολογητικά, που περιγράφουν  την
οικονοµική, κοινωνική και  οικογενειακή κατάσταση.

3. Αλλαγή της δήλωσης του τόπου  προτίµησης επιτρέπεται
µόνο  όταν προκύπτουν λόγοι για  έκτακτη µετάθεση και µετα-
βάλλεται  η αρχική επιθυµία που δηλώθηκε  µε τη δήλωση του
τόπου προτίµησης, κατά την κατάταξη. Οι δηλώσεις  υποβάλλον-
ται αµέσως στην αρµόδια  για τις µεταθέσεις Διεύθυνση του Κλά-
δου, σε ενιαίο έντυπο αίτησης – υπεύθυνης δήλωσης µε την
αίτηση της έκτακτης µετάθεσης.

4. Η δήλωση του τόπου προτίµησης  υποβάλλεται σε έντυπο
αίτησης - υπεύθυνης δήλωσης.

Άρθρο 5
Επιτροπή εξέτασης κατ’ εξαίρεση 

τοποθετήσεων - µεταθέσεων

1. Σε εντελώς εξαιρετικές περιπτώσεις, που δεν καλύπτονται
από τα  αναφερόµενα στην παράγραφο 10 του  άρθρου 3 και
αφορούν στην οικογενειακή, οικονοµική κατάσταση ή σε  άλλα
σοβαρά προβλήµατα του  οπλίτη ή µέλους της οικογένειάς  του,
µπορεί να υποβάλεται εγγράφως αίτηση τοποθέτησης ή µετάθε-
σης οποτεδήποτε, η οποία συνοδεύεται από τα απαραίτητα προς
απόδειξη δικαιολογητικά και εξετάζεται από ειδική πενταµελή
επιτροπή, ανά Κλάδο.

2. Στο έντυπο της αίτησης ο  Διοικητής της Μονάδας καταχω-
ρίζει  την πρότασή του, µε βάση τα στοιχεία που διαθέτει και την
αντίληψη που έχει σχηµατίσει από προσωπική συνέντευξη.

Άρθρο 6
Αναστολή κριτηρίων – εξαιρέσεις

1. Με αιτιολογηµένη απόφαση του  αρµόδιου κατά περίπτωση
Αρχηγού  ΓΕ καθορίζεται για ποιες κατηγορίες  οπλιτών ανά
Όπλο – Σώµα, ειδικότητα, Μονάδα δε λαµβάνονται υπόψη µέρος
ή το σύνολο των καθοριζοµένων κριτηρίων του άρθρου 3.

2.  Εξαιρούνται από το σύστηµα  µοριοδότησης:
(αα). Οι Οπλίτες που είναι δικαιούχοι  του προγράµµατος «Στέ-

γαση και  Επανένταξη».
(ββ). Οι Οπλίτες που είναι εξαρτώµενα µέλη δικαιούχου του

προγράµµατος «Στέγαση και Επανένταξη».
(γγ). Οι Οπλίτες µε τουλάχιστον  ένα (1) τέκνο που διαβιώνουν

σε  συνθήκες ακραίας φτώχειας και  λαµβάνουν τουλάχιστον µία
από  τις παροχές, που προβλέπονται  στο ν. 4320/2015 (Α’ 29).

(δδ). Οι Οπλίτες που είναι εξαρτώµενα  µέλη δικαιούχου µίας
από τις  παροχές, που προβλέπονται στο             ν. 4320/2015 (Α’
29) και διαβιώνουν σε  συνθήκες ακραίας φτώχιας.

(εε). Οι Οπλίτες µε ένα (1) τουλάχιστον  τέκνο ΑΜΕΑ.
Στους οπλίτες αυτούς απονέµεται κατάλληλη ειδικότητα και

αµέσως µετά το πέρας της βασικής εκπαίδευσης τοποθετούνται
στην πλησιέστερη Μονάδα του τόπου επιθυµίας τους.

3. Οµοίως εξαιρούνται και οι  οπλίτες, µόνο και αν το επιθυ-
µούν,  που έχουν ολοκληρώσει  επιτυχώς πρόγραµµα θεραπείας
εξαρτηµένων ατόµων από ναρκωτικές ουσίες, στους εγκεκριµέ-

νους οργανισµούς ή φορείς του άρθρου 51 του ν. 4139/2013 (Α’
74). Στους οπλίτες αυτούς απονέµεται κατάλληλη ειδικότητα και
αµέσως µετά το πέρας της βασικής εκπαίδευσης τοποθετούνται
στην πλησιέστερη Μονάδα του τόπου, όπου έχει έδρα το κέντρο
θεραπείας τους.

4. Για υπηρεσιακούς λόγους και για λόγους που επιβάλλει η
ανάγκη κοινωνικής προσφοράς των ΕΔ, µπορεί να εξαιρείται µε
αιτιολογηµένη απόφαση ποσοστό οπλιτών, έως το 2% του συνο-
λικού αριθµού των καταταγέντων σε κάθε ΕΣΣΟ ανά Κλάδο των
ΕΔ. Ως συνολικός αριθµός των καταταγέντων σε ΕΣΣΟ θεωρείται
το σύνολο των οπλιτών της ΕΣΣΟ ένα (1) µήνα µετά την πρώτη
µέρα κατάταξης αυτής.

5. Για την εφαρµογή του άρθρου 5 και των παραγράφων 1 και
4 του παρόντος άρθρου, τα ΓΕ εκδίδουν διαταγές για τον τρόπο
αξιοποίησης του προσωπικού αυτού. Ο Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας, µετά από σχετικούς απολογισµούς, ενηµερώσεις και αιτιο-
λογηµένες εκθέσεις από τα ΓΕ, ενηµερώνει κάθε έξι (6) µήνες
την αρµόδια Διαρκή Επιτροπή της Βουλής.

Άρθρο 7
Ειδικές διατάξεις

1. Τα οικονοµικά και κοινωνικά  κριτήρια, εφόσον δεν είναι δυ-
νατή η συλλογή των στοιχείων µε ηλεκτρονικά µέσα ή µέσω πλη-
ροφορικής διασύνδεσης µεταξύ των αρµοδίων υπηρεσιών του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και µε τους εµπλεκόµενους φορείς
του δηµοσίου, αποδεικνύονται από τους οπλίτες µε την προσκό-
µιση των απαραίτητων δικαιολογητικών, κατά την κατάταξή τους
και εντός δέκα (10) ηµερών από αυτή.

2.  Είναι δυνατή η ηλεκτρονική  συλλογή στοιχείων της παρα-
γράφου 2β του άρθρου 3, µέσω των επίσηµων  ιστοσελίδων
(εφαρµογή web) των ΓΕ, για  όσους επιθυµούν να τα δηλώσουν
πριν την κατάταξή τους.

3. Τα κριτήρια του άρθρου 3 ισχύουν  και για τοποθετήσεις και
µεταθέσεις  σε θέσεις εκτός Ελλάδας.

4.  Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής  Άµυνας, που εκδίδεται
ύστερα  από πρόταση του Αρχηγού του  Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας  και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως:

α. Εξειδικεύονται τα οικονοµικά και κοινωνικά κριτήρια, ο αριθ-
µός των µορίων που αντιστοιχούν σε κάθε περίπτωση, τα δικαιο-
λογητικά που απαιτούνται, η διαδικασία συλλογής στοιχείων
ηλεκτρονικά και µη, πριν και κατά την κατάταξη των οπλιτών,
καθώς και η εξέταση των υποβαλλόµενων δικαιολογητικών κατά
την κατάταξη.

β. Καθορίζεται το έντυπο της αίτησης-υπεύθυνης δήλωσης του
τόπου προτίµησης, η διαδικασία συµπλήρωσης και υποβολής
της, η συλλογή και εξέταση των υποβαλλόµενων δικαιολογητι-
κών κατά την κατάταξη, καθώς και ποια έντυπα παράγονται από
την ηλεκτρονική εφαρµογή των Κέντρων Κατάταξης.

γ. Μπορεί να ανασταλεί η εφαρµογή των κριτήριων τοποθετή-
σεων, µεταθέσεων, αποσπάσεων και διαθέσεων, καθώς και
µέρος ή το σύνολο των εξαιρέσεων που ρυθµίζονται από τον πα-
ρόντα νόµο, σε περίπτωση πολέµου, επιστράτευσης, εξαιτίας
εξωτερικών κινδύνων ή άµεσης απειλής της εθνικής ασφάλειας
και του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.

δ. Ρυθµίζεται η οργάνωση, η συγκρότηση και κάθε άλλη λε-
πτοµέρεια για τη λειτουργία της Επιτροπής Εξέτασης Κατ’  Εξαί-
ρεση Τοποθετήσεων – Μεταθέσεων.

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΜΕΡΙΜΝΑ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ

Άρθρο 8
Αναγνώριση χρόνου στρατεύσιµης στρατιωτικής

υποχρέωσης ως υπηρεσίας υπαίθρου

1. Οπλίτες πτυχιούχοι ιατρικής µπορούν να υπηρετούν σε
κενές θέσεις Π.Ε.Δ.Υ. – Περιφερειακών Ιατρείων, Π.Ε.Δ.Υ.- Κέν-
τρων Υγείας και Γενικών Νοσοκοµείων – Κέντρων Υγείας άγονων,
αποµακρυσµένων και προβληµατικών περιοχών, εφόσον δεν
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µπορούν να καλυφθούν από το Υπουργείο Υγείας. Η τοποθέτηση
γίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και
Υγείας µετά από αίτηµα του Υπουργείου Υγείας, εφόσον οι επι-
χειρησιακές και οι υπηρεσιακές ανάγκες του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας το επιτρέπουν.

2. Το χρονικό διάστηµα της εκπλήρωσης  στρατεύσιµης στρα-
τιωτικής υποχρέωσης  στις υπηρεσίες και στους φορείς της πα-
ραγράφου 1, αναγνωρίζεται ως χρόνος εκπλήρωσης και της
υποχρέωσης της υπηρεσίας υπαίθρου, συµπεριλαµβανόµενης
και της προεκπαίδευσης της υπηρεσίας υπαίθρου. Μετά την ολο-
κλήρωση της θητείας, ο πτυχιούχος ιατρικής παραµένει εφόσον
το επιθυµεί στο αγροτικό ιατρείο ή το περιφερειακό ιατρείο Κέν-
τρου Υγείας που υπηρέτησε ως οπλίτης έως τη συµπλήρωση του
απαραίτητου χρόνου υπηρεσίας υπαίθρου µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας.

3. Οι οπλίτες ιατροί της παραγράφου 1 δικαιούνται, πλέον της
προβλεπόµενης αµοιβής από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, τις
οριζόµενες από το Υπουργείο Υγείας µηνιαίες αποδοχές των ια-
τρών υπηρεσίας υπαίθρου και την αποζηµίωση για τις πραγµα-
τοποιηθείσες εφηµερίες, το οποίο και τις καταβάλλει από τις
εγγεγραµµένες στον προϋπολογισµό του πιστώσεις.

4. Με αποφάσεις των Αρχηγών των  Γενικών Επιτελείων καθο-
ρίζεται  η διοικητική υπαγωγή των οπλιτών  της παραγράφου 1
του παρόντος άρθρου, ο αριθµός τους ανά ΕΣΣΟ και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια.

Άρθρο 9
Αναγνώριση χρόνου δικηγορικής άσκησης

Ο χρόνος υπηρεσίας του προσωπικού των ΕΔ που είναι πτυχι-
ούχοι νοµικού τµήµατος ΑΕΙ σε θέσεις νοµικών συµβούλων του
άρθρου 54 παρ. 2 του ν. 3883/2010 (Α’167) αναγνωρίζεται και
προσµετρείται στο χρόνο που απαιτείται, προκειµένου να ολο-
κληρωθεί το χρονικό διάστηµα της άσκησης, όπως αυτή περι-
γράφεται στο άρθρο 13 του ν. 4194/2013 (Α’ 208).

Άρθρο 10
Μοριοδότηση οπλιτών θητείας

Με προεδρικό διάταγµα καθορίζονται οι όροι, οι προϋποθέ-
σεις, οι δικαιούχοι, οι διαδικασίες και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια, προκειµένου η εκπλήρωση της στρατιωτικής θητείας και
η άσκηση συγκεκριµένων καθηκόντων, κατά τη διάρκειά της, να
παρέχει δυνατότητες µοριοδότησης ή αναγνωρισµένη προϋπη-
ρεσία ή οποιαδήποτε άλλη δυνατότητα για τη συµφιλίωση της
στρατιωτικής θητείας µε την επαγγελµατική εξέλιξη.

Άρθρο 11
Επίδοµα εξοµάλυνσης

Η παρ. 3 του άρθρου 51 του ν. 3205/2003 (Α’ 297) αντικαθί-
σταται ως εξής µε επιβάρυνση των εγγεγραµµένων πιστώσεων
στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας:

«3. Εξοµάλυνσης µισθολογικών διαφορών, ποσού εκατόν
πέντε ευρώ και ογδόντα έξι λεπτών (105,86), για όλους εν γένει
τους στρατιωτικούς.

Για τους έγγαµους χωρίς τέκνα, το ποσό του επιδόµατος εξο-
µάλυνσης  µισθολογικών διαφορών ορίζεται  σε εκατόν πενήντα
εννέα ευρώ  και εξήντα ένα λεπτά (159,61�).

Για τους έγγαµους ή τους διατελούντες σε χηρεία, οι οποίοι
έχουν τέκνα, που αναγνωρίζονται ως εξαρτώµενα µέλη της οικο-
γένειας για τον προσδιορισµό του φόρου εισοδήµατος, το ποσό
του επιδόµατος εξοµάλυνσης µισθολογικών διαφορών ορίζεται
σε διακόσια δώδεκα ευρώ και ενενήντα τέσσερα λεπτά (212,94).

Προκειµένου περί συζύγων, που τελούν σε διάσταση ή δια-
ζευγµένων ή αγάµων, που έχουν τέκνα που αναγνωρίζονται ως
προστατευόµενα µέλη της οικογένειας για τον προσδιορισµό του
φόρου εισοδήµατος ή αποδεδειγµένα καταβάλλουν διατροφή,
το επίδοµα εξοµάλυνσης µισθολογικών διαφορών ορίζεται σε
διακόσια δώδεκα ευρώ και ενενήντα τέσσερα λεπτά (212,94�).

Στη βάση υπολογισµού των µηνιαίων αποδοχών των µαθητών

των παραγωγικών σχολών των ΕΔ, καθώς και των Εφέδρων και
των Δόκιµων Εφέδρων Αξιωµατικών των ΕΔ, το επίδοµα εξοµά-
λυνσης ορίζεται σε εκατόν πέντε ευρώ και ογδόντα έξι λεπτά
(105,86).»

Άρθρο 12
Ρύθµιση στρατιωτικών υποχρεώσεων ανυπότακτων

1. Όσοι διετέλεσαν οποτεδήποτε  ή διατελούν σε ανυποταξία
κατά την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του νόµου αυτού, εξαι-
ρούνται από την πρόσκληση ή τις προσκλήσεις, για τις οποίες
κηρύχθηκαν ανυπότακτοι, εφόσον έχουν ήδη καταταγεί στις
Ένοπλες Δυνάµεις και εκπλήρωσαν τις στρατιωτικές τους υπο-
χρεώσεις ή τις εκπληρώνουν ακόµη ή θα καταταγούν προς εκ-
πλήρωσή τους µέχρι την 31η Δεκεµβρίου του επόµενου έτους
από την έναρξη ισχύος του νόµου.

2. Στην ως άνω διάταξη υπάγονται  και όσοι από τους αναφε-
ρόµενους  σε αυτήν ανυπότακτους, κατά την  ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος του  νόµου αυτού, έχουν ήδη απαλλαγεί από την
υποχρέωση στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης, χωρίς να
προηγηθεί κατάταξή τους στις Ένοπλες Δυνάµεις, επειδή κρίθη-
καν, αρµοδίως, ακατάλληλοι για στράτευση για λόγους υγείας ή
θα απαλλαγούν για τον ίδιο λόγο µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2017.
Οµοίως, στην ίδια διάταξη υπάγονται και όσοι, από τους ως άνω
αναφερόµενους ανυπότακτους, κατά την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του νόµου αυτού, τελούν σε αναβολή κατάταξης για λό-
γους υγείας, µε τη χορήγηση της οποίας διακόπηκε ανυποταξία
που τελέστηκε µέχρι την ίδια ηµεροµηνία, καθώς και όσοι θα λά-
βουν αναβολή κατάταξης για τον ίδιο λόγο µέχρι τις 31 Δεκεµ-
βρίου 2017.

3. Το αξιόποινο της ανυποταξίας  των αναγραφόµενων στις ως
άνω παραγράφους 1 και 2 εξαλείφεται, παραγράφονται και αί-
ρονται οι  ποινικές συνέπειες και διαγράφονται οι διοικητικές συ-
νέπειες και τα διοικητικά πρόστιµα, που έχουν επιβληθεί και
βεβαιωθεί στο σύνολό τους, σε περίπτωση δε που µέρος αυτών
έχει αποπληρωθεί διαγράφεται το υπολειπόµενο ποσό. Οι δικο-
γραφίες για τις ανυποταξίες τίθενται στο αρχείο µε πράξη του
εισαγγελέα του αρµόδιου στρατιωτικού δικαστηρίου.

4. Οι αντιρρησίες συνείδησης, οι  οποίοι διετέλεσαν οποτεδή-
ποτε ή διατελούν σε ανυποταξία κατά την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του νόµου αυτού, υπάγονται στις ως άνω διατάξεις, εφό-
σον έχουν ήδη εκπληρώσει την υποχρέωσή τους (εναλλακτική
υπηρεσία) ή έχουν ήδη υποβάλει ή θα υποβάλουν δικαιολογητικά
για την υπαγωγή τους στις κείµενες διατάξεις περί αντιρρησιών
συνείδησης µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2017 και παρουσιασθούν εµ-
πρόθεσµα για εκπλήρωση της εναλλακτικής τους υπηρεσίας, ως
εκ της ανωτέρω υπαγωγής τους.

5. Η υπαγωγή στις διατάξεις  των παραγράφων 1, 2 και 4 γίνε-
ται αυτεπαγγέλτως.

6. Οι παράγραφοι 1 και 7 του άρθρου 57 του ν. 3421/ 2005
(Α’302) αντικαθίστανται  αντίστοιχα ως εξής:

«1. Όσοι συµπληρώνουν το τριακοστό πέµπτο (35ο) έτος της
ηλικίας τους µπορούν να εξαγοράσουν το υπόλοιπο των στρα-
τιωτικών τους υποχρεώσεων, εφόσον έχουν καταταγεί ή θα κα-
ταταγούν στις Ένοπλες Δυνάµεις και αφού προηγουµένως
εκπληρώσουν ενόπλως στρατεύσιµη στρατιωτική υποχρέωση εί-
κοσι (20) ηµερών.»

«7. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
καθορίζονται ο τρόπος και η διαδικασία κατάταξης και στρατο-
λογικής τακτοποίησης των αναφεροµένων στις προηγούµενες
παραγράφους, οι προϋποθέσεις, οι διαδικασίες και τα δικαιολο-
γητικά που απαιτούνται για την υπαγωγή στις διατάξεις του άρ-
θρου αυτού, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του.»

7. Οι παράγραφοι 1 και 5 του άρθρου 79 του ν. 3883/ 2010 (Α’
167) αντικαθίστανται  αντίστοιχα ως εξής:

«1. Όσοι συµπληρώνουν το τριακοστό πέµπτο έτος της ηλικίας
τους µπορούν να εξαγοράσουν το υπόλοιπο της εναλλακτικής
τους υπηρεσίας, εφόσον έχουν διατεθεί ή θα διατεθούν σε φο-
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ρείς του δηµόσιου τοµέα και αφού προηγουµένως εκπληρώσουν
εναλλακτική υπηρεσία σαράντα (40) ηµερών.»

«5. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
καθορίζονται ο τρόπος και η διαδικασία διάθεσης σε φορείς και
στρατολογικής τακτοποίησης των αναφεροµένων στις προηγού-
µενες παραγράφους, οι προϋποθέσεις, οι διαδικασίες και τα δι-
καιολογητικά που απαιτούνται για την υπαγωγή στις διατάξεις
του άρθρου αυτού, καθώς και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του.»

8. Για τους αντιρρησίες συνείδησης οι οποίοι δήλωσαν δηµό-
σια ή µε επιστολή τους σε αρµόδια υπηρεσία, την άρνησή τους
να υπηρετήσουν στρατιωτική θητεία πριν την έναρξη ισχύος του
ν. 2510/1997 (Α’248), εξαλείφεται το αξιόποινο της ανυποταξίας
τους και παραγράφονται και αίρονται οι ποινικές συνέπειες
αυτής. Οι δικογραφίες για τις ανυποταξίες αυτές τίθενται στο
αρχείο µε πράξη του εισαγγελέα του αρµόδιου στρατιωτικού δι-
καστηρίου.

9. Η παρ. 1 του άρθρου 61 του ν. 3421/2005 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. (2). Η εναλλακτική υπηρεσία εκπληρώνεται σε υπηρεσίες
φορέων του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός προσδιορίζεται από
τις διατάξεις του άρθρου 51 του ν.1892/1990 (Α’ 101), όπως συµ-
πληρώθηκαν µε το άρθρο 4 παρ. 6 του ν. 1943/1991 (Α’ 50) και
αντικαταστάθηκαν µε το άρθρο 3 παρ. 6 του ν. 3229/2004 (Α’ 38)
και συνίσταται στην παροχή υπηρεσιών κοινής ωφέλειας, σε πε-
ριοχές εκτός της περιφέρειας κατοικίας των ενδιαφεροµένων.»

Άρθρο 13
Άδειες στρατιωτικού προσωπικού

των Ενόπλων Δυνάµεων

Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής  Άµυνας που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση του Αρχηγού του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Άµυνας και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
ρυθµίζονται όλα τα είδη αδειών, οι κατηγορίες του δικαιούµενου
προσωπικού, οι προϋποθέσεις, η διάρκεια, καθώς και κάθε άλλο
αναγκαίο ζήτηµα για τη χορήγησή τους στο στρατιωτικό προσω-
πικό των Ενόπλων Δυνάµεων.

Άρθρο 14

Το εδάφιο β’ της παρ. 2 του  άρθρου 91 του  ν. 3883/2010 (Α’
167), εφαρµόζεται για όσους  προέρχονται από παραγωγικές
σχολές όλων των Κλάδων από  το χρόνο έναρξης ισχύος του.

Άρθρο 15

1. Η υποπερίπτωση α’της περίπτωσης 2 της πρώτης παραγρά-
φου του  άρθρου 5 του ν. 3883/2010 (Α’ 167) αντικαθίσταται  ως
εξής:

«α) Την οικογενειακή τους κατάσταση. Οι πολύτεκνοι, οι γονείς
τριών (3) τέκνων ή γονείς ενός τουλάχιστον τέκνου µε ανίατο ή
δυσίατο νόσηµα, γονείς µονογονεϊκών οικογενειών, καθώς και
πάσχοντες από ανίατα ή δυσίατα νοσήµατα µετατίθενται µόνο
κατόπιν πρότερης σχετικής αναφοράς τους. Για τον προσδιορι-
σµό του εν λόγω κριτηρίου, ως µέλη της οικογένειας θεωρούνται
ο σύζυγος και τα άγαµα παιδιά ηλικίας µέχρι δεκαοκτώ (18) ετών
ή µέχρι είκοσι πέντε (25) ετών εάν φοιτούν σε σχολές τριτοβάθ-
µιας Εκπαίδευσης, της φοίτησης βεβαιούµενης µε πιστοποιητικό
της οικείας Σχολής, καθώς και τα ανίκανα για εργασία, λόγω ανα-
πηρίας, άγαµα παιδιά ανεξάρτητα από ηλικία. Η ανικανότητα για
εργασία πιστοποιείται από την Ανωτάτη κατά κλάδο Υγειονοµική
Επιτροπή, ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου.»

Άρθρο 16

Στην παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 1911/1990 (Α’ 166) προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Το ίδιο δικαίωµα ειδικής  άδειας έχει και το στρατιωτικό  προ-

σωπικό, που έχει την επιµέλεια  µε δικαστική απόφαση ή είναι
ανάδοχος ή θετός γονέας ατόµου  που πάσχει από βαριά νοητική
υστέρηση ή σύνδροµο Down ή από  νόσηµα που απαιτεί τακτικές
µεταγγίσεις αίµατος ή χρήζει περιοδικής νοσηλείας. Στην περί-
πτωση που και οι δύο γονείς είναι στρατιωτικοί και επιµελούνται
περισσότερα από ένα τέκνα, το δικαίωµα λήψης της ειδικής
άδειας ασκείται αυτοτελώς και από τους δύο.»

Άρθρο 17

Η παρ. 2 του άρθρου 9 του ν. 3257/2004 (Α’ 143) τροποποιείται
ως εξής:

«2. Το παραπάνω µειωµένο ωράριο εργασίας πραγµατοποιεί-
ται χωρίς ανάλογη περικοπή των αποδοχών των δικαιούχων
στρατιωτικών και στρατιωτικών δικαστών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, εφόσον η αναπηρία είναι τουλάχιστον 67%.»

Άρθρο 18

Η παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 1911/1990 (Α’166) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«1. Δύο φυσικά πρόσωπα, κατά σειρά  προτεραιότητας, σύ-
ζυγοι, τέκνα και  σε περίπτωση που δεν υπάρχουν  ή δεν επιθυ-
µούν, αδέλφια ή  γονείς, των µόνιµων αξιωµατικών  και
ανθυπασπιστών, των µόνιµων και εθελοντών - εθελοντριών υπα-
ξιωµατικών, των οπλιτών 5ετούς υποχρεώσεως των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και των οπλιτών θητείας, καθώς και των πολιτικών
υπαλλήλων, µονίµων ή επί συµβάσει του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας ειδικότητας πυροτεχνουργού και ναρκαλιευτή, που απο-
βιώνουν κατά την εκτέλεση διατεταγµένης υπηρεσίας και ένεκα
αυτής, διορίζονται, επιφυλασσοµένων των διατάξεων «περί κω-
λυµάτων διορισµού», κατ’ εξαίρεση των ισχυουσών διατάξεων
και ανεξάρτητα από την ύπαρξη κενών θέσεων, ύστερα από αί-
τησή τους, στον αντίστοιχο κλάδο του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας. Προκειµένου για συγγενείς προσωπικού που υπηρετούσε
στα κοινά σώµατα διορίζονται σε κλάδο της επιλογής τους, ως
µόνιµοι υπάλληλοι, σε θέση ανάλογη µε τα προσόντα τους.»

Άρθρο 19
Στρατιωτικές Λέσχες Στρατού Ξηράς

Οι υπαξιωµατικοί, οι ΕΠ.ΟΠ. και οι πολιτικοί υπάλληλοι του
Στρατού Ξηράς που υπηρετούν σε φρουρές στις οποίες λειτουρ-
γούν Στρατιωτικές Λέσχες κάνουν χρήση των υπηρεσιών των πα-
ραπάνω Λεσχών ως µέλη τους, σύµφωνα µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις που ισχύουν για τα υπόλοιπα µέλη των λεσχών.

Άρθρο 20
Γραφείο στήριξης οπλιτών

1.  Στα ΓΕ των Κλάδων συστήνονται  Γραφεία στήριξης οπλι-
τών, τα  οποία υπάγονται απευθείας στους  Αρχηγούς των ΓΕ.

2.  Τα Γραφεία αυτά, σκοπός των  οποίων είναι η στήριξη των
οπλιτών ιδιαίτερα κατά την πρώτη φάση κατάταξής τους στις
Ένοπλες Δυνάµεις, ασκούν τα ακόλουθα έργα:

α. Παροχή συναισθηµατικής/ψυχολογικής στήριξης µέσα από
τηλεφωνική γραµµή επικοινωνίας.

β. Η καταγραφή και αξιολόγηση τηλεφωνικών ή έγγραφων κα-
ταγγελιών οπλιτών που σχετίζονται κυρίως µε πράξεις ή παρα-
λείψεις οργάνων της διοίκησης σχετικά µε παραβίαση
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, κοινωνική προστασία, ποιότητα ζωής
και περίθαλψης, στέρηση νοµίµων δικαιωµάτων, καθώς και κάθε
άλλη προσβολή της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.

γ. Η συνεχής ενηµέρωση του Αρχηγού του Κλάδου για τις κα-
ταγγελίες που υφίστανται και η εισήγηση για την διερεύνησή
τους ή για τη λήψη άµεσων µέτρων εφόσον απαιτείται.

δ. Η τακτική ενηµέρωση δια του Αρχηγού του Κλάδου, του αρ-
µόδιου για τη µέριµνα προσωπικού Υπουργού, καθώς και της αρ-
µόδιας επιτροπής της Βουλής κάθε έξι µήνες.

3. Τα Γραφεία αυτά στελεχώνονται  από µόνιµο προσωπικό
των Ενόπλων  Δυνάµεων και οπλίτες. Στη στελέχωσή  τους περι-
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λαµβάνεται οπωσδήποτε  ψυχολόγος και νοµικός, εφόσον  δε
είναι δυνατόν, κοινωνιολόγος και κοινωνικός λειτουργός.

4. Η οργάνωση, η στελέχωση, ο τρόπος  λειτουργίας, η εξειδί-
κευση των  αρµοδιοτήτων τους, καθώς και  κάθε άλλη λεπτοµέ-
ρεια ρυθµίζονται  µε µέριµνα των Αρχηγών των  Κλάδων.

5. Η λειτουργία των γραφείων  υποστήριξης δεν τροποποιεί,
καταργεί ή µε οποιονδήποτε τρόπο επηρεάζει τις διαδικασίες ιε-
ραρχικής προώθησης αναφορών και παραπόνων και του χειρι-
σµού τους κατά τις κείµενες διαδικασίες.

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Άρθρο 21
Προπτυχιακές και µεταπτυχιακές σπουδές του

στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων

1. Το µόνιµο στρατιωτικό προσωπικό  των Ενόπλων Δυνάµεων
µπορεί  να συµµετέχει σε προγράµµατα  προπτυχιακών και µε-
ταπτυχιακών  σπουδών ανώτατων εκπαιδευτικών  ιδρυµάτων, του
εσωτερικού ή του  εξωτερικού, µε τη δυνατότητα λήψης εκπαι-
δευτικής άδειας ή µετάβασης για υπηρεσιακή εκπαίδευση, εφό-
σον η εκπαίδευση αποσκοπεί στην επιστηµονική του κατάρτιση
και το αντικείµενο σπουδών είναι άµεσα συνυφασµένο µε την ει-
δικότητα ή τα καθήκοντά τα οποία ασκεί.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας καθορίζονται
ανά Κλάδο και για τα Κοινά Σώµατα, ο αριθµός, ο βαθµός και η
ειδικότητα των σπουδαστών, τα είδη της εκπαίδευσης (απόκτηση
κύριων, µεταπτυχιακών και διδακτορικών τίτλων σπουδών),τα αν-
τικείµενα σπουδών, οι προϋποθέσεις µετάβασης για υπηρεσιακή
εκπαίδευση ή για τη χορήγηση εκπαιδευτικής άδειας, η χρονική
διάρκεια της εκπαίδευσης, η αντικειµενική και διαφανής διαδικα-
σία επιλογής του προσωπικού, η δυνατότητα κάλυψης ή µη των
διδάκτρων, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. Η αρ-
µοδιότητα έγκρισης σπουδών και καθορισµού των αντικειµένων
των σπουδών, µπορεί να µεταβιβάζεται στους Αρχηγούς των ΓΕ.

Άρθρο 22
Ειδικές κατηγορίες εισαγωγής στα Ανώτατα

Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα και
τις Ανώτατες Στρατιωτικές Σχολές Υπαξιωµατικών

Η παρ. 5, που προστέθηκε στο άρθρο 21 του ν.δ. 562/1970
(Α’127) µε την παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 1947/1991 (Α’ 70),
αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Οι µαθητές που είναι τέκνα θανόντων στρατιωτικών των
Ενόπλων Δυνάµεων στον πόλεµο ή στην ειρήνη κατά την εκτέ-
λεση διατεταγµένης υπηρεσίας και ένεκα αυτής, κατανέµονται ή
επανακατανέµονται έως την ονοµασία τους σε Αξιωµατικούς
στον Κλάδο που υπηρετούσε ο θανών γονέας τους, εφόσον το
επιθυµούν, άλλως υπόκεινται στις παραπάνω διαδικασίες.»

Άρθρο 23
Επιλαχόντες ΑΣΕΙ - ΑΣΣΥ

1. Η παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 3648/2008 (Α’ 38) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Αν εντός διµήνου από την αρχική, ανά κατηγορία εισα-
κτέων, ηµεροµηνία κατάταξης στα Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα (ΑΣΕΙ) και στις Ανώτερες Στρατιωτικές Σχολές
Υπαξιωµατικών (ΑΣΣΥ), υπάρχουν κενές θέσεις λόγω µη προσέ-
λευσης των εισακτέων που περιλαµβάνονται στον κυρωµένο πί-
νακα ή λόγω παραίτησης ή αποµάκρυνσης ή αποχώρησής τους
από τις ίδιες σχολές για οποιονδήποτε λόγο, εισάγονται σε αυτές
για την πλήρωση των κενών θέσεων ισάριθµοι, ανά κατηγορία,
υποψήφιοι κατά φθίνουσα βαθµολογική σειρά, βάσει των αποτε-
λεσµάτων που κυρώθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων (ΥΠΑΙΘ).»

2.  Στο άρθρο 11 του ν. 3648/2008 προστίθενται  παράγραφοι
6, 7 και 8 ως εξής:

«6. Εφόσον οι εισαγόµενοι µε την ως άνω διαδικασία δεν προ-

σέλθουν για κατάταξη ή αποµακρυνθούν ή αποχωρήσουν για
οποιονδήποτε λόγο από τις παραπάνω σχολές, εισάγονται προς
πλήρωση των κενών θέσεων που προκύπτουν νέοι επιλαχόντες
µε την ίδια διαδικασία, µέχρι την οριστική πλήρωση των θέσεων
που προκηρύχθηκαν, εντός ενός µήνα από την ηµεροµηνία απο-
µάκρυνσης ή αποχώρησης του εισαγοµένου, τη θέση του οποίου
καλείται να καλύψει, σε κάθε περίπτωση εντός του ίδιου έτους
της αρχικής κατάταξης.

7. Εφόσον εξακολουθούν να υπάρχουν κενές θέσεις ειδικών
κατηγοριών, των οποίων η πλήρωση δεν είναι δυνατή για οποι-
ονδήποτε λόγο, σύµφωνα µε τη διαδικασία των παραγράφων 5
και 6 του παρόντος άρθρου, αυτές συµπληρώνονται από υποψη-
φίους της γενικής σειράς µε την ίδια διαδικασία και εντός της
ίδιας χρονικής προθεσµίας.

8. Για την εφαρµογή των προηγούµενων  παραγράφων, ως
«ΑΣΕΙ» νοούνται  οι Σχολές που αναφέρονται  στην περίπτωση ε’
του άρθρου 1 του ν. 3883/2010 (Α’ 167) και ως «ΑΣΣΥ»  οι Σχολές
που αναφέρονται  στην παράγραφο στ’ του άρθρου 1 του ίδιου
νόµου.»

Άρθρο 24
Χαρακτηρισµός των αποφοίτων 

Σχολών Μονίµων Υπαξιωµατικών

Tο  τελευταίο εδάφιο της παρ. 5 του  άρθρου 11 του  ν.
1911/1990 (Α’166) αντικαθίσταται ως εξής:

«Όσοι αποφοίτησαν από αυτές θεωρούνται απόφοιτοι Ανωτέ-
ρων Στρατιωτικών Σχολών, εφόσον εισήχθησαν σε αυτές µετά
από εξετάσεις και είναι κάτοχοι απολυτηρίου Λυκείου ή εξατά-
ξιου Γυµνασίου ή ισότιµων τεχνικών σχολών, ανεξάρτητα από το
χρόνο κτήσης αυτού. Η φοίτηση σε αυτές είναι τριετής.»

Άρθρο 25
Βαθµολογία σχολών και σχολείων Ενόπλων Δυνάµεων

Η παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 3883/2010 (Α’167) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«2. Η κλίµακα βαθµολογίας των Σχολών και των σχολείων είναι
η εξής:

Ονοµαστική   Εικοσάβαθµος   Εκατοστιαία    Αλφαβητική
α. Άριστα          19-20                 95-100                 Α
β. Λίαν καλώς   15-18,99           75-94,99               Β
γ. Καλώς           12-14,99           60-74,99               Γ
δ. Μετρίως        10-11,99           50-59,99               Δ
ε. Αποτυχών      0-9,99              0-49,99                 Ε»

Άρθρο 26
Εκπαίδευση µαθητών της Στρατιωτικής Σχολής

Αξιωµατικών Σωµάτων σε πρόγραµµα επιµόρφωσης του Αρι-
στοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης

1. Μαθητές της Στρατιωτικής Σχολής  Αξιωµατικών Σωµάτων,
οι οποίοι  έχουν εισέλθει στο τελευταίο  έτος ακαδηµαϊκής τους
φοίτησης, όπως αυτό καθορίζεται µε βάση την κατά τις κείµενες
διατάξεις, ελάχιστη διάρκεια φοίτησης προς απόκτηση του πτυ-
χίου τους από τα Τµήµατα και τις Σχολές του Αριστοτελείου Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλονίκης και έχουν περατώσει επιτυχώς το
σύνολο των µαθηµάτων που απαιτούνται προς λήψη του πτυχίου
αυτού σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό του οικείου Τµή-
µατος ή Σχολής, ή οφείλουν κατά µέγιστο µέχρι τρία µαθήµατα
για την απόκτησή του, επιτρέπεται να συµµετάσχουν, εφόσον
επιθυµούν, ως εκπαιδευόµενοι σε προγράµµατα επιµόρφωσης,
συναφή προς την ειδικότητά τους, τα οποία διεξάγονται στις εγ-
καταστάσεις του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης.

2. Η συµµετοχή των µαθητών στα  προγράµµατα επιµόρφω-
σης της  παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου  εγκρίνεται από
το Διοικητή της Σχολής, εφόσον λαµβάνονται επιπλέον υπόψη η
διάρκεια φοίτησης, η συνάφεια του προγράµµατος µε την εκά-
στοτε ειδικότητα και το κόστος συµµετοχής. Σε περίπτωση που
ο Διοικητής της Σχολής εγκρίνει τη συµµετοχή περιορισµένου
αριθµού µαθητών, επιλέγονται, όσοι έχουν περατώσει τις σπου-
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δές τους και τηρείται σε κάθε περίπτωση ως κριτήριο η σειρά
αρχαιότητας.

3. Ο φορέας διοργάνωσης των προγραµµάτων, όταν λήξει η
επιµόρφωση, αποστέλλει  στη Σ.Σ.Α.Σ. τα πιστοποιητικά ή  τις βε-
βαιώσεις, από τα οποία  προκύπτει η συµµετοχή των µαθητών
στα προγράµµατα αυτά. Σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι µα-
θητές δε συµµετείχαν στα προγράµµατα αυτά µε δική τους υπαι-
τιότητα, τυχόν χρηµατικό ποσό που έχει καταβληθεί στις Αρχές
του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης τους καταλο-
γίζεται ως δηµόσιο έσοδο, το οποίο εισπράττεται κατά τις δια-
τάξεις του Κ.Ε.Δ.Ε..

Άρθρο 27
Τιµητική απονοµή βαθµού Αξιωµατικού

σε Ολυµπιονίκες

Η περίπτωση α’ της παρ. 8 του άρθρου 39 του                ν.
3883/2010 (Α’ 167) αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Οι διατάξεις των παραγράφων 6 και 7 εφαρµόζονται:
α. Για τους αθλητές στους οποίους έχει ήδη απονεµηθεί βαθ-

µός Αξιωµατικού και υπηρετούν κατά τη δηµοσίευση του παρόν-
τος νόµου, στις Ένοπλες Δυνάµεις. Αθλητές που έχουν
συµπληρώσει τέσσερα (4) έτη από την ηµεροµηνία κατάταξής
τους ως Αξιωµατικοί δεν υποχρεούνται να εκπαιδευτούν σε θε-
ωρητικά και πρακτικά αντικείµενα απόκτησης βασικών γνώσεων.»

Άρθρο 28
Φοίτηση στην Ανωτάτη Διακλαδική Σχολή Πολέµου

Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 3186/2003 (Α’ 230) αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«1. Στη Σχολή φοιτούν ύστερα από εισαγωγικές εξετάσεις
ανώτεροι αξιωµατικοί των τριών Κλάδων των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Για τη φοίτηση στη Σχολή, οι αξιωµατικοί των Ενόπλων Δυ-
νάµεων πρέπει να έχουν συνολική πραγµατική υπηρεσία
αξιωµατικού από δεκαπέντε (15) έως είκοσι πέντε (25) έτη.»

Άρθρο 29
Μεταβατικές διατάξεις

1. Για το ακαδηµαϊκό έτος 2015-2016 εξακολουθούν  να εφαρ-
µόζονται οι κατά τη  δηµοσίευση του παρόντος νόµου  ισχύουσες
διατάξεις που ρυθµίζουν  τα θέµατα του άρθρου 21. Για  τις πε-
ριπτώσεις που στο άρθρο 21 παρέχεται η δυνατότητα σπουδών
και αυτές δεν προβλέπονται ή ρυθµίζονται ρητά στις ισχύουσες
υπουργικές αποφάσεις, ο αρµόδιος Υπουργός δύναται να εξε-
τάσει και να εγκρίνει κατόπιν εισήγησης του αρµόδιου Κλάδου ή
Διεύθυνσης σχετικά αιτήµατα προσωπικού που πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις του τελευταίου εδαφίου της πρώτης παραγράφου του
άρθρου 21 και τα οποία υποβάλλονται µετά από τη δηµοσίευση
του παρόντος και έως τη δηµοσίευση της υπουργικής απόφασης
του άρθρου 21.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Άµυνας καθορίζεται ο
χρόνος έναρξης της τριετούς φοίτησης στις ΑΣΣΥ, που προβλέ-
πεται στο άρθρο 24.

3. Σε έκτακτη σύνοδο των αρµοδίων Συµβουλίων κρίσεων που
λαµβάνει χώρα εντός δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία έναρ-
ξης ισχύος του παρόντος, επαναλαµβάνονται οι συναρτώµενες
οπωσδήποτε µε την κλίµακα βαθµολογίας των υποχρεωτικών
σχολείων που ίσχυε µέχρι σήµερα, κρίσεις των Αξιωµατικών που
εκρίθησαν «Διατηρητέοι στον αυτό βαθµό», λόγω επίδοσης στα
υποχρεωτικά σχολεία φοίτησης των Ενόπλων Δυνάµεων µε επί-
δοση «καλώς», κατ’ εφαρµογή του εδαφίου α’ της παρ. 6 του άρ-
θρου 25 του ν. 3883/2010. Εφόσον οι εν λόγω κρινόµενοι κριθούν
προακτέοι, προάγονται αναδροµικά από τότε που προήχθησαν
οι οµοιόβαθµοί τους και ανακτούν την αρχαιότητά τους. Οι εν

λόγω δυσµενείς κρίσεις θεωρούνται ως µηδέποτε γενόµενες και
αίρεται κάθε παρεπόµενη συνέπεια αυτών.

Άρθρο 30
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από 1η Σεπτεµβρίου 2016 καταργείται κάθε γενική ή ειδική
διάταξη που ρυθµίζει τα θέµατα αδειών του στρατιωτικού προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων και ισχύει κατά τη δηµοσίευση
του παρόντος νόµου.

2. Από 1η Σεπτεµβρίου 2016 καταργείται κάθε γενική ή ειδική
διάταξη που ρυθµίζει τα θέµατα εκπαίδευσης σε προπτυχιακό
και µεταπτυχιακό επίπεδο του στρατιωτικού προσωπικού και
ισχύει κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

3. Κάθε γενική και ειδική διάταξη  που αντίκειται στις διατάξεις
του νόµου αυτού ή ρυθµίζει  τα ίδια θέµατα µε διαφορετικό
τρόπο καταργείται, εκτός των  περιπτώσεων στις οποίες ρητά
προβλέπεται, στις διατάξεις του  νόµου αυτού, ότι ειδικές διατά-
ξεις διατηρούνται σε ισχύ.

Άρθρο 31
Ειδική άδεια αιρετών υπαξιωµατικών

στην τοπική αυτοδιοίκηση

1. Οι διατάξεις  των παραγράφων 1 και 5 του άρθρου 93,
καθώς και των παραγράφων 1 και 4 του άρθρου 182 του ν.
3852/2010 (Α’ 87) εφαρµόζονται  και στο στρατιωτικό προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων.

2.  Ο χρόνος  της προβλεπόµενης, από την παράγραφο 1 του
άρθρου 93 και την παράγραφο 1 του  άρθρου 182 άδειας, δεν
υπολογίζεται  για τις βαθµολογικές προαγωγές  και µισθολογικές
προσαυξήσεις  των στρατιωτικών.

Αρθρο 32

A. 1. Κυρώνεται και οι διατάξεις της αποκτούν ισχύ νόµου η
παρατιθέµενη, υπό στοιχείο Β’, Συµφωνία.

2. Από τη δηµοσίευση του παρόντος, δεν επισπεύδονται και
αναστέλλονται οι πάσης φύσεως πράξεις διοικητικής και αναγ-
καστικής εκτέλεσης κατά τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας ή
κάθε άλλη διάταξη ειδικού νόµου, καθώς και η λήψη οποιουδή-
ποτε ασφαλιστικού µέτρου κατά τον Κώδικα Πολιτικής Δικονο-
µίας, τον Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας ή κάθε άλλη διάταξη
ειδικού νόµου που ασκούνται από τους πάσης φύσεως πιστωτές
της ανωτέρω εταιρείας, για οποιαδήποτε αιτία σε βάρος της κι-
νητής και ακίνητης περιουσίας του νοµικού προσώπου µε την
επωνυµία ΝΒΕΕ Α.Ε., αποκλειστικά και µόνο στο βαθµό που η κι-
νητή και η ακίνητη αυτή περιουσία επηρεάζει την ολοκλήρωση
του προγράµµατος ναυπήγησης των πολεµικών πλοίων ΤΠΚ υπ’
αριθµ. 6 και 7 του Πολεµικού Ναυτικού και για όσο χρονικό διά-
στηµα αυτό διαρκεί.

3. Η σχετική Κύρια Σύµβαση 001/00 (συµπεριλαµβανοµένων
των τροποποιήσεων αυτής 1-12) παραµένει σε ισχύ, για τη ρύθ-
µιση των θεµάτων, τα οποία δεν διέπονται από την κυρούµενη
δια του παρόντος νόµου συµφωνία.

4. Η ΝΒΕΕ Α.Ε. δύναται να χρησιµοποιεί τα παραχωρηθέντα
για άλλες εργασίες της υπό τον όρο ότι δεν παρακωλύεται η σκο-
πούµενη εδώ κατασκευή και µε τη σύµφωνη γνώµη του Π.Ν..

5. Η κυρούµενη συµφωνία δεν συνιστά ούτε ερµηνεύεται ως
παραίτηση του Ελληνικού Δηµοσίου από τα δικαιώµατά του, που
απορρέουν από την Κύρια Σύµβαση και τις τροποποιήσεις της,
η δε προθεσµία παραγραφής για την άσκησή τους παρατείνεται
για χρόνο ίσο µε τη διάρκεια ισχύος της κυρούµενης συµφωνίας.

6. Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
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5230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αρθρο 33

Η παρ. 8 του άρθρου 12 του ν. 3054/2002 (Α’ 230), όπως είχε
αντικατασταθεί µε την παρ. 6 του άρθρου 19 του ν. 4203/2013
(Α’ 235) και ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Οι υπόχρεοι τήρησης αποθεµάτων ασφαλείας µπορούν,
ύστερα από συµφωνία, να αναθέτουν σε άλλον οικονοµικό
φορέα µε πλεονασµατικά αποθέµατα ή µε διαθέσιµη ικανότητα
διατήρησης αποθεµάτων, ο οποίος διαθέτει πιστοποιηµένες απο-
θήκες τήρησης αποθεµάτων ασφαλείας, την τήρηση µέρους ή
του συνόλου των ποσοτήτων που υποχρεούνται να τηρούν. Η
σχετική σύµβαση πρέπει να έχει διάρκεια τουλάχιστον έξι (6)
µηνών και να αφορά αποκλειστικά την τήρηση αποθεµάτων
ασφαλείας. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, που εκδίδεται σε τριάντα (30) ηµέρες από την έναρξη
λειτουργίας του κεντρικού φορέα διατήρησης αποθεµάτων έκτα-
κτης ανάγκης που προβλέπεται στο άρθρο 7 του ν. 4123/2013
(Α’ 43), καταργείται η ελάχιστη διάρκεια των έξι (6) µηνών της
σχετικής σύµβασης, εφόσον εκπληρούνται οι σκοποί των άρ-
θρων 1 και 3 παρ. 1 του ν. 4123/2013. Για το αντάλλαγµα που
συµφωνείται µε τη σύµβαση εκδίδεται ειδικό παραστατικό.»

Άρθρο 34

Μετά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 36 του ν.
4249/2014 (Α’ 73) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η ως άνω θητεία λήγει µε την έναρξη των τακτικών κρίσεων
του έτους συµπλήρωσής της.»

Άρθρο 35
Θέµατα αρµοδιότητας Πυροσβεστικού Σώµατος

Το άρθρο 22 του ν. 4302/2014 (Α’ 225) τροποποιείται ως ακο-
λούθως: 

«Η υποπαράγραφος 2 της παρ. IB’ του άρθρου πρώτου του ν.
4152/2013 (Α’ 107) ισχύει και για τις αντιπυρικές περιόδους 2014,
2015 και 2016.» 

Άρθρο 36
Δυνατότητα φοίτησης στους Αξιωµατικούς Ειδικών 

Καταστάσεων όλων των Κλάδων 
στη ΣΔΙΕΠ και στην ΑΔΙΣΠΟ

Στο τέλος της παρ. ε’ του άρθρου 23 του ν. 3883/2010 (Α’167)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η φοίτησή τους στη ΣΔΙΕΠ και στην ΑΔΙΣΠΟ είναι προαιρε-
τική και γίνεται µόνο µετά από επιθυµία τους και σύµφωνη γνώµη
- γνωµοδότηση της Ανωτάτης Υγειονοµικής Επιτροπής του οι-
κείου Κλάδου.»

Άρθρο 37

Στο ν. 2664/1998 τροποποιείται το άρθρο 6, ως ακολούθως:
Οι περιπτώσεις α’ και β’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν.

2664/1998, όπως τροποποιήθηκαν και ισχύουν µε το άρθρο 2
παρ. 2 του ν. 4164/2013 (Α’ 156), αντικαθίστανται από τότε που
ίσχυσαν, ως εξής: 

«2. α) Σε περίπτωση ανακριβούς πρώτης εγγραφής µπορεί να
ζητηθεί, µε αγωγή ενώπιον του αρµόδιου καθ’ ύλην και κατά
τόπον Πρωτοδικείου, η αναγνώριση του δικαιώµατος που προ-
σβάλλεται µε την ανακριβή εγγραφή και η διόρθωση, ολικά ή µε-
ρικά, της πρώτης εγγραφής. Η αγωγή (αναγνωριστική ή
διεκδικητική) ασκείται από όποιον έχει έννοµο συµφέρον µέσα
σε αποκλειστική προθεσµία επτά (7) ετών.

β) Για τις περιοχές που κηρύχθηκαν υπό κτηµατογράφηση
πριν τη δηµοσίευση και έναρξη ισχύος του   ν. 3481/2006 (Α’
162), η αποκλειστική προθεσµία της περίπτωσης α’ της παρα-
γράφου αυτής είναι δεκατεσσάρων (14) ετών.»

Άρθρο 38

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 51 του ν.
3421/2005 (Α’ 302) «Στρατολογία των Ελλήνων και άλλες διατά-
ξεις» προστίθεται µετά τη φράση «Η ανυποταξία διακόπτεται» η
φράση «...αποκλειστικά και περιοριστικά».

2. Η περίπτωση ζ’ της παρ. 3 του άρθρου 51 του  ν. 3421/2005
(Α’ 302) «Στρατολογία των Ελλήνων και άλλες διατάξεις» διαγρά-
φεται.

Άρθρο 39

Η διάταξη του άρθρου 57 παρ. 2 του ν. 3421/2005 τροποποι-
είται ως εξής:

«Το χρηµατικό ποσό που καταβάλλεται για εξαγορά κάθε µήνα
στρατεύσιµης στρατιωτικής υποχρέωσης, η αναπροσαρµογή
του, ο τρόπος, η διαδικασία και οι προθεσµίες καταβολής καθο-
ρίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Άµυνας και
Οικονοµικών, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως. Τα χρηµατικά ποσά, που καταβάλλονται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου αυτού, αποτελούν έσοδα του Δηµοσίου
και περιέρχονται στον Κρατικό Προϋπολογισµό.» 

Άρθρο 40
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,.................................................2016

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
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1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΩΝ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

11. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, 

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ.»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα παρέσχε
την ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.48’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 29 Ιανουαρίου 2016 και  ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία
2009/138/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
της 25ης Νοεµβρίου 2009, σχετικά µε την ανάληψη και την
άσκηση δραστηριοτήτων ασφάλισης και αντασφάλισης (Φερεγ-
γυότητα ΙΙ), στα άρθρα 2 και 8 της Οδηγίας 2014/51/ΕΕ του Ευ-

ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου
2014 σχετικά µε την τροποποίηση των Οδηγιών 2003/71/ΕΚ και
2009/138/ΕΚ, και των Κανονισµών (ΕΚ) αριθ. 1060/2009, (ΕΕ)
αριθ. 1094/2010 και (ΕΕ) αριθ. 1095/2010, όσον αφορά τις εξου-
σίες της Ευρωπαϊκής Αρχής Ασφαλίσεων και Επαγγελµατικών
Συντάξεων (εφεξής ΕΑΑΕΣ) και της Ευρωπαϊκής Αρχής Κινητών
Αξιών και Αγορών, καθώς και στο άρθρο 4 της Οδηγίας
2011/89/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου,
της 16ης Νοεµβρίου 2011, σχετικά µε τη συµπληρωµατική επο-
πτεία των χρηµατοπιστωτικών οντοτήτων που ανήκουν σε χρη-
µατοπιστωτικούς οµίλους ετερογενών δραστηριοτήτων και
συναφείς διατάξεις της νοµοθεσίας περί της ιδιωτικής ασφάλι-
σης», σύµφωνα µε τη ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

5232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

O ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


